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ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΚΟΙΝΩΝΙΑ

Χαμός στο μαγικό σύμπαν του Χάρι Πότερ
Τέσσερις συγγραφείς σχολιάζουν τις δηλώσεις της Τζ. Κ. Ρόουλινγκ για τα διεμφυλικά άτομα και ό-
σα ακολούθησαν. Στηλίτευσε την έκφραση «άτομα με εμμηνόρροια» στο Twitter, διερωτώμενη εμ-
μέσως πού πήγε η λέξη «γυναίκες». Αρκετοί ακόλουθοί της είχαν άλλη άποψη: θεώρησαν πως με το
σχόλιό της η συγγραφέας απέκλειε ή και ειρωνευόταν τα διεμφυλικά ή τρανς άτομα. Ζωή, σελ. 1

ΣΥΝΕΝΤΕΞΗ

Ο εκδότης του περιοδικού «Διόραμα» μιλάει στην «Κ»
Το περιοδικό «Διόραμα» κλείνει πέντε χρόνια κυκλοφορίας και στην «Κ» μιλάει ο εκδότης του Αν-
δρ. Χατζηθωμάς. Το «Διόραμα» απευθύνεται σε ανθρώπους που ενδιαφέρονται για τις τέχνες και
τα γράμματα, που έχουν ανησυχίες και προβληματίζονται για τα όσα τεκταίνονται μέσα σε μια αντι-
πνευματική εποχή. Ζωή, σελ. 8

ΜΟΥΣΙΚΗ

Ενα τραγούδι μουσικό μωσαϊκό, σαν το κυπριακό μαρμαράκι
Τριάντα επτά καλλιτέχνες της κολεκτίβας Island Seeds από όλο το νησί κυκλοφορούν το τραγούδι
«The Time Is Ripe». Το τραγούδι «The Time Is Ripe» γεννήθηκε μέσα από τη μουσική σκηνή που
προωθεί το πρόγραμμα United by Sounds του Σπιτιού της Συνεργασίας με τη συμμετοχή μουσικών
από όλη την Κύπρο. Ζωή, σελ. 3

ΣΑΒΒΑΣ ΑΓΓΕΛΙΔΗΣ

Η Κύπρος δίνει
τις υποδομές της
για την «IRINI»

Τα όσα διαδραματίζο-
νται ανοικτά της Κρή-
της με την τουρκική
προκλητικότητα παρα-
κολουθεί επιστάμενα η

Λευκωσία, αναφέρει ο υπουργός Ά-
μυνας σε συνέντευξή του στην «Κ».
Σε καθημερινή βάση και σε συνεργα-
σία με την Ελλάδα, τονίζει ο Σάββας
Αγγελίδης, αξιολογείται η όλη κατά-
σταση χωρίς να πραγματοποιείται ε-
φησυχασμός. Με αφορμή την παρε-
νόχληση γαλλικού πολεμικού πλοίου
από τουρκικό ο κ. Αγγελίδης αναφέ-
ρει πως η κυβέρνηση έχει διαμηνύ-
σει στην Ε.Ε. πως διαθέτει τις υποδο-
μές της στην επιχείρηση IRINI για το
εμπάργκο όπλων στη Λιβύη. Σελ. 7

Μεγάλης οικονομικής στήριξης έτυχε
ο τουριστικός κλάδος, ενώ γίνεται
λόγος για «χαϊδεμένους». Ο τομέας
των ξενοδοχείων και εστιατορίων συ-
νεισφέρουν στα κρατικά έσοδα το
4,7%, αλλά έχει σημαντικό μερίδιο
στην απασχόληση και στην Προστι-
θέμενη Αξία. Στους δύο αυτούς τομείς
απασχολούνται πέραν των 47.130 α-

τόμων. Στο μεταξύ εντός Ιουνίου ολο-
κληρώνεται ο διαγωνισμός για τη δη-
μιουργία νέου λογότυπου και σλόγκαν
της τουριστικής Κύπρου. Το υφιστά-
μενο λογότυπο για τον τουρισμό δεν
φαίνεται να εξυπηρετεί τον στόχο του
Υφυπουργείου να προωθηθεί η Κύπρος
και για στοιχεία πέραν του ήλιου και
της θάλασσας. Οικονομική, σελ. 3, 6

Οι χαϊδεμένοι του τουρισμού
και η στήριξη δύο ταχυτήτων
Ετοιμάζεται το καινούργιο σλόγκαν της τουριστικής Κύπρου

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Τέλος εποχής
Είναι εξαιρετικά δύσκολο στον σημε-
ρινό κόσμο, που οι αντιθέσεις μεταξύ
των μεγάλων σε έκταση και ισχύ χωρών
έχουν οξυνθεί σε βαθμό επικίνδυνο,
οι μικρές χώρες να βρουν σίγουρο κα-
ταφύγιο σε ώρες δύσκολες, όπως είναι
στην παρούσα συγκυρία η Κύπρος
στο πεδίο της Ανατολικής Μεσογείου,
με μια περιφερειακή υπερδύναμη,
όπως η Τουρκία να αναδεύει τα ύδατα.
Την ώρα που τα τουρκικάστρατεύματα
σχεδόν ελέγχουν την κατάσταση στη
Λιβύη και μαζί με την Τρίπολη μοιρά-
ζουν επί χάρτου πετρελαιοπηγές και
βάσεις, μόνο ένας συγκροτημένος διε-
θνής οργανισμός όπως ο ΟΗΕ ή μια έ-
νωση κρατών, όπως η Ε.Ε. θα μπορού-
σαν να θέσουν φραγμό στο διαμελισμό
ουσιαστικά της Λιβύης και να επιβά-
λουν την τάξη. Ωστόσο, αποδεικνύεται
ότι βιώνουμε πια το τέλος της εποχής
των διεθνών θεσμών και την έναρξη
της αναρχίας των κρατών.  

ΣΕΜΠAΣΤΙΑΝ ΚΟΥΡΤΣ

Δεν θα επιτρέψουμε
τουρκικούς εκβιασμούς
Ο νεαρότερος αρχηγός κράτους του
κόσμου ο καγκελάριος της Αυστρίας
Σ. Κουρτς μιλάει στην «Κ» για τις προ-
κλήσεις της Ε.Ε. μετά την πανδημία
και για το πώς μπορεί η Ευρώπη να α-
ντιμετωπίσει την τουρκική απειλή, αλ-
λά και για τον ρόλο των ΗΠΑ ως εγ-
γυητριών της σταθερότητας. Σελ. 16

ΓΕΝΙΚΟΣ ΕΙΣΑΓΓΕΛΕΑΣ

Η θητεία Κληρίδη
και οι νομικές πληγές
Η επτάχρονη παρουσία του Κώστα
Κληρίδη στο τιμόνι της Νομικής Υπη-
ρεσίας κλείνει τον επόμενο μήνα, α-
φήνοντας πίσω ανοιχτά ζητήματα στον
χώρο της δικαιοσύνης. Η θητεία του
σημαδεύτηκε από έντονες συγκρού-
σεις, οι οποίες στιγμάτισαν και το σύ-
στημα απονομής δικαιοσύνης. Σελ. 9

ΥΓΕΙΑ

Η ιδιωτική ιατρική
δημιουργεί τριβές
Δυναμιτίζει το κλίμα η ιδιωτική ιατρι-
κή από ιατρούς του ΓεΣΥ. Σύμφωνα με
τις καταγγελίες σχετικά με την πρό-
νοια του Μνημονίου Συναντίληψης
μεταξύ ΠΑΣΙΝ και ΟΑΥ, ότι επιτρέπε-
ται η ιδιωτική ιατρική σε συμβεβλημέ-
να ιδιωτικά νοσηλευτήρια δημιουργεί
ασθενείς δύο ταχυτήτων. Σελ. 3

ΧΑΡΗΣ ΛΟΪΖΙΔΗΣ

Ο τουρισμός θα
ανακάμψει το 2021
Την εκτίμηση ότι το 2021 θα ανακάμ-
ψει ο τουρισμός και το 2022 θα ομα-
λοποιηθεί πλήρως η κατάσταση, λέει
ο  πρόεδρος του ΠΑΣΥΞΕ Χάρης Λοϊ-
ζίδης. Σημαντικό στοιχείο ο εσωτερι-
κός τουρισμός και καλεί τους ξενο-
δόχους να προχωρήσουν σε γενναί-
ες μειώσεις τιμών. Οικονομική, σελ. 4

Δεν συνεχίζουμε
από Κραν Μοντάνα
Ο Τούρκος πρέσβης στην «Κ»

Ο Μπουράκ Οζουγκέργκιν μιλάει για το
ενδεχόμενο ερευνών στην ελληνική
υφαλοκρηπίδα, και τονίζει ότι οι μο-
νομερείς απόπειρες της ε/κ στην Ανα-
τολική Μεσόγειο παραβίαζαν ξεκάθαρα
τα δικαιώματα των Τουρκοκυπρίων.
Για το Κυπριακό λέει ότι η μπάλα δεν
βρίσκεται στο τουρκικό γήπεδό και το-
νίζει ότι δεν θα συνεχίσουν από το
Κραν Μοντάνα. Σελ. 18-19

Αποκαθήλωση από 
τις χάλκινες ιδέες
Τα αγάλματα της διαίρεσης

Πολλοί φοβούνται ότι σε αυτό το ιστο-
ρικό ξεκαθάρισμα λογαριασμών με α-
γάλματα, προϊόντα, ταινίες κ.λπ. ελλο-
χεύει ο κίνδυνος ανοιχτής λογοκρισίας.
Tην ίδια στιγμή, μεγάλες εταιρείες α-
ποφασίζουν να εγκαταλείψουν λογό-
τυπα με χαρακτήρες που αναπαράγουν
τη στερεοτυπική αντιμετώπιση των
μαύρων και παραπέμπουν στη ρατσι-
στική μεταχείρισή τους. Σελ. 22

Η πλατεία Ελευθερίας δεν είναι μόνο η διαστημικής σύλληψης γέφυρα που ενώνει τη Λευκωσία με το ιστορικό της κέντρο. Είναι κυρίως αυτό που υπάρχει κάτω από τη γέφυρα. Ένα τερά-
στιο έργο που ξεκινά από την τάφρο Νταβίλα, σε περνάει κάτω από την πλατεία Σολωμού, σε βγάζει στο Field Club κι αν θες σε πάει μέχρι τον Δημοτικό Κήπο. Ένας περίπατος, ανάμεσα σε
200 δέντρα, γρασίδι, 16 σιντριβάνια, υπαίθριο θεατράκι, συναυλιακούς χώρους, καφετέριες κι εστιατόρια. Είναι έργο που για να σου αποκαλυφθεί πρέπει να μπεις μέσα, να το ζήσεις. «Σε
τρεις μήνες» υπόσχεται ο δήμαρχος Κωνσταντίνος Γιωρκάτζης. Κάναμε τον περίπατο μαζί του. Τον ρωτήσαμε τα πάντα. Μέχρι κι αν ενδιαφέρεται για την προεδρία της Δημοκρατίας! Σελ. 8

Ο υπέροχος κάτω κόσμος της Λευκωσίας

ΑΟΖ

Κοινά θαλάσσια όρια
Κύπρου - Ελλάδας
Για την Ελλάδα, ο διάλογος είναι αυτός που
θα οδηγήσει στη διαπραγμάτευση ή σε
προσφυγή σε δικαιοδοτικό όργανο, ενώ
για την Τουρκία η λύση πραγματοποιείται
ή διά της πολιτικής οδού ή διά της διπλω-
ματίας ή με πόλεμο. Σελ. 6

ΓΕΩΠΟΛΙΤΙΚΑ

Συνεργασία με 
διεθνές κέντρο
εκπαίδευσης
Η επίσκεψη του πρωθυπουργού Κυριάκου
Μητσοτάκη στο Ισραήλ είχε θετικό πρόσημο,
αφού μεταξύ άλλων οι δύο χώρες ήλθαν
κοντά σε συμφωνία δημιουργίας Διεθνούς
Εκπαιδευτικού Κέντρου Πτήσεων στην Κα-
λαμάτα. Ο Έλληνας πρωθυπουργός συνα-
ντήθηκε και με τον διευθύνοντα σύμβουλο
της ELBIT, της εταιρείας η οποία έχει αναλάβει
τη συγκεκριμένη πρόταση. Οι σχέσεις της
ελληνικής Π.Α. με την ισραηλινή αεροπορία
είναι ήδη πολύ στενές και αποτελούν ίσως
τον πλέον ισχυρό πυλώνα της στρατηγικής
σχέσης στον τομέα της Αμυνας. Σελ. 16

Η κίνηση του Μουσταφά Ακιντζί να εκφράσει
την ετοιμότητά του για πρόωρες «εκλογές»
σε συνδυασμό με όσα διαμείβονται γύρω
από το άνοιγμα των οδοφραγμάτων επα-
νέφερε το Κυπριακό στην επικαιρότητα. Η
κυβέρνηση θέλει με κάθε τρόπο να αποβάλει

την εικόνα που έχει σχηματίσει μέρος της
διεθνούς κοινότητας ότι αδιαφορεί για τους
Τ/κ και προχωρά σε κινήσεις συνεργασίας
και συμφιλίωσης. Ενδεικτική η κίνηση Α-
ναστασιάδη-Χριστοδουλίδη να ζητήσουν
να μη μειωθεί το κονδύλι των Τ/κ στο πο-

λυετές δημοσιονομικό πλαίσιο της Ε.Ε. Το
μεγάλο ερώτημα είναι σε τι περιβάλλον α-
ναμένεται να πραγματοποιηθούν οι συνο-
μιλίες, δεδομένου ότι το διεθνές σκηνικό
αλλάζει. Είναι οι έντονες ανησυχίες για ένα
θερμό επεισόδιο μεταξύ Αθήνας-Άγκυρας

τους επόμενους μήνες, από την άλλη είναι
η Ε.Ε. που είναι πλέον επικεντρωμένη στη
διαχείριση της πανδημίας και στα όσα ε-
σωτερικώς της προκάλεσε η κρίση, ενώ σί-
γουρα δεν περνούν απαρατήρητες οι ΗΠΑ
που περί άλλων τυρβάζουν. Σελ. 4

Το Κυπριακό στη δίνη της γεωπολιτικής
Υπάρχουν εξελίξεις στο διεθνές σκηνικό που δεν αποκλείεται να επηρεάσουν τις συνομιλίες με την επανέναρξη των διαπραγματεύσεων

<<<<<<<<<

Η διαχείριση της πανδη-
μίας ενισχύει πολιτικά

τον Μ. Ακιντζί λίγο πριν
από τις «εκλογές». Σελ. 5
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΑΝΑΚΩΧΗ: […] οι Γάλλοι πληρεξούσιοι απεσταλμένοι ευρί-
σκονται καθ’ οδόν μεταβαίνοντες προς τον ορισθέντα τόπον
της συνεντεύξεώς των μετά των Γερμανών αντιπροσώπων,
θα γίνουν δε αύριον (σήμερον) προ μεσημβρίας δεκτοί υπό
της γερμανικής αντιπροσωπείας η οποία και θα επιδώση
εις αυτούς τους όρους διά την σύναψιν της ανακωχής. Πι-

στεύεται ενταύθα ότι δεν
πρόκειται να διεξαχθούν
λεπτομερείς διαπραγμα-
τεύσεις αμέσως, αλλ’ ότι
η γαλλική αντιπροσωπεία
θα επανέλθη εις την
έδραν της γαλλικής κυ-
βερνήσεως διά να επιδώ-
ση εις αυτήν τους γερμα-

νικούς όρους. Θα επακολουθήση δευτέρα συνάντησις διά
την διεξαγωγήν συνεννοήσεων επί διαφόρων λεπτομερειών.
Καθ’ α μεταδίδεται εκ Βερολίνου, οι εκεί καλώς πληροφο-
ρημένοι κύκλοι θεωρούν ως πιθανόν ότι ο καγκελλάριος
Χίτλερ θα επιδώση τους όρους της ειρήνης προς τους Γάλλους
πληρεξουσίους αύριον (σήμερον) εις την Κομπιένην, όπου
συνήφθη και η ανακωχή του παγκοσμίου πολέμου εντός
σιδηροδρομικού οχήματος κατά το 1918.
ΝΕΑ ΚΕΡΜΑΤΑ: Αρκετά καλής εμφανίσεως τα νέα χάρτινα
κέρματα που πρόκειται να τεθούν εις κυκλοφορίαν από
της 1ης Ιουλίου. Κατεσκευάσθησαν μετ’ ιδιαιτέρας επιμελείας
εις γερμανικά εργοστάσια και παρέληφθησαν προ ημερών
παρά της αρμοδίας υπηρεσίας. Το κοινόν πρέπει να υποδεχθή
με καλήν διάθεσιν τα κέρματα αυτά. Και ασφαλώς με καλήν
διάθεσιν θα τα υποδεχθή αρκεί μόνον το Δημόσιον να έχη
μεριμνήσει όπως διαθέτη εις τα Ταμεία σημαντικόν αριθμόν
εξ αυτών διά να γίνωνται εγκαίρως αι αντικαταστάσεις
των φθειρομένων.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
21.VI.1940

Στο τελευταίο διάγγελμά
του ο πρόεδρος Αναστα-
σιάδης στις 29 Απριλίου
ανακοίνωσε ότι από την
21η Μαΐου, αίρονται όλοι
ανεξαρτήτως οι περιορι-

σμοί διακίνησης λόγω κορωνοϊού και
υποσχέθηκε πως το οικονομικό επιτελείο
της κυβέρνησης θα επεξεργαστεί ολο-
κληρωμένο σχεδιασμό οικονομικής δια-
χείρισης της κρίσης. Στην πορεία ακού-
σαμε μεγαλόστομες εξαγγελίες με σχέδια
εκατοντάδων εκατομμυρίων, αφού πα-
ρακολουθήσαμε και τον μεγάλο καβγά
μεταξύ κυβέρνησης και αντιπολίτευσης
για το νομοσχέδιο των κρατικών εγ-
γυήσεων. Ακολούθησε ο σάλος για το
κλαμπ στον Πρωταρά που φιλοξένησε
με το αζημίωτο χιλιάδες και εισέπραξε
τα πολλαπλάσια χωρίς να έχει άδεια
λειτουργίας επειδή είχε μπάρμπα στην
Κορώνη κατά τον αντιπρόεδρο του ΔΗ-
ΣΥ. Και μέσα σε αυτά, βγήκε ξανά στην
επιφάνεια –σαν την κουράδα στο κύ-
μα– το Κυπριακό και η έγνοια της κυ-
βέρνησής μας για επανέναρξη των συ-
νομιλιών. Μάλιστα, μεγάλη είναι η ανη-
συχία της Λευκωσίας για το γεγονός
ότι οι Ηνωμένες Πολιτείες επιδεικνύον
πλήρη αδιαφορία για τις τουρκικές προ-
κλήσεις στην Ανατολική Μεσόγειο ως
επίσης και για το ότι ουδεμία σχετική
κοινή δήλωση ή αναφορά έγινε –ως μα-
ταίως αναμενόταν, στην τηλεδιάσκεψη
του Συμβουλίου εξωτερικών υποθέσεων
της Ε.Ε. με τον Αμερικανό υπουργό
Εξωτερικών Μάικ Πομπέο. Γιατί ανη-
συχεί τόσο πολύ η Λευκωσία τώρα για
το Κυπριακό; Επειδή τέλος του μήνα
αναμένεται η έκθεση του γ.γ. των Η.Ε.
ενόψει της ανανέωσης της θητείας της
ΟΥΝΦΙΚΥΠ και δεν θα θέλαμε να μας
προκύψουν αρνητικές αναφορές. Η
Λευκωσία φοβάται τη δική της μονομερή
απόφαση να κλείσει τα 4 οδοφράγματα
τον Φεβρουάριο, τον καβγά της με την
κ. Σπέχαρ και το γεγονός ότι υπάρχει
ενδεχόμενο περαιτέρω δραματικής μεί-
ωσης του προσωπικού της ΟΥΝΦΙΚΥΠ,
την ώρα που όπως η ίδια η κυβέρνηση
διακηρύττει, τα νερά της Μεσογείου
θερμαίνονται επικίνδυνα λόγω των
τουρκικών προκλήσεων. Είναι όμως
ανησυχητικό μια κυβέρνηση σήμερα
να δυσκολεύεται διαβάσει τους λόγους
που οι Ηνωμένες Πολιτείες, δεν επικρί-
νουν τις προκλητικές κινήσεις της Τουρ-
κίας. Το αποφεύγουν διότι προσπαθούν

να σπάσουν το ρωσικό εναγκαλισμό
της Άγκυρας. Ακόμα ευνοούν τη συ-
νεργασία με την Άγκυρα στη Λιβύη για
να εξασφαλίσουν μερίδιο στην πλούσιες
ενεργειακές πηγές της χώρας τώρα που
η Τουρκία έφτασε σχεδόν να ελέγχει
την κατάσταση στο λιβυκό εμφύλιο,
καθώς επίσης και την εξασφάλιση στρα-
τιωτικής βάσης. Το γεγονός ότι η Ιταλία
συμπράττει στρατιωτικά με την κυβέρ-
νηση της Τρίπολης, αν και η Ε.Ε. επι-
σήμως είναι τοποθετημένη εναντίον,
αποδεικνύει ότι οι Βρυξέλλες τελούν
σε σύγχυση και είναι επιπόλαιο να ανα-
μένει κανείς περισσότερο από μια λε-
κτική συμπαράσταση. Ακόμα η Άγκυρα
αποτελεί σημαντικό παίχτη στην πε-
ριοχή Συρίας-Ιράκ-Ιράν που οι ΗΠΑ και
λόγω του Ιντζιρλίκ θα ήθελαν να μη
χάσουν.  Η Λευκωσία, λοιπόν, που μέχρι
πριν από μερικούς μήνες διά της επι-
σημότερης φωνής της έψαχνε στο δι-
πλωματικό παρασκήνιο, εναλλακτική
της διζωνικής, δικοινοτικής ομοσπον-
δίας φόρμουλα λύσης, είναι δύσκολο
να πείσει όση από τη διεθνή πολιτική
αμφικτιονία θυμάται τι εστί Κυπριακό,
ότι ξεφύγαμε από αυτά που μας χαρα-
κτήριζαν και μας λέρωναν τα τελευταία
χρόνια και πως επιθυμούμε ειλικρινώς
να λύσουμε το πρόβλημά μας. Για να
μην πείτε ότι είμαι κακεντρεχής απλώς
μπείτε σε μια μηχανή αναζήτησης και
γράψτε, Κύπρος και θα δείτε τι μας λε-
ρώνει. Την Κύπρο θα την εντοπίσετε
για ξέπλυμα στα Panama Papers, στα
σκάνδαλα Dansk Bank, Privat Bank Ου-
κρανίας, Fish Trot της Νιγηρίας, στα
χρυσά διαβατήρια, στους Καμποτιανούς
δικτάτορες και στη μαλαισιανή μαφία.
Στο εμπόριο ναρκωτικών θα βρείτε την
Κύπρο στην κομπίνα με τα 150 κιλά
κοκαΐνη μέσα σε γεννήτριες και στις
φουκούδες με τις συσκευασίες ναρκω-
τικών που πιάστηκαν στην Αυστραλία.
Ακόμα και στο διεθνές σκάνδαλο της
NSO όπου εμπλεκόταν το VAN που είχε
σαρώσει όλο το νησί. Βρήκα ακόμα και
το σκάνδαλο με τον τέως πρόεδρο του
Ανωτάτου που συνέπραξε εξωδικαστικά
με μια τράπεζα αλλά η δικαιοσύνη μας
αγρόν ηγόρασε. Πρόεδρέ μου πολυ-
χρονεμένε! Λύσε όλα τ’ άλλα κι άσε το
Κυπριακό, διότι έτσι όπως το καταν-
τήσατε δεν λύνεται στον αιώνα τον
άπαντα.          

Αυτό που μας λερώνει

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy
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Με τις χειρότερες προοπτικές άρχισαν οι συ-
ζητήσεις για συνεργασίες στις βουλευτικές
εκλογές μεταξύ των κομμάτων και των δυνά-
μεων του λεγόμενου ενδιάμεσου χώρου. 

Γενικά όλα τα κόμματα, μεγαλύτερα και μι-
κρότερα, τα συνδέει, όπως μου έλεγε άτομο
που γνωρίζει, «μια δυναμική σχέση αγάπης-
μίσους». Όπως μου είπε, «η κατάσταση στην
οποία βρίσκεται σήμερα ο ενδιάμεσος χώρος,
οι δυνάμεις δηλαδή που θα μπορούσαν αν συ-
νασπίζονταν να αποτελέσουν τον «τρίτο πό-
λο» στην κυπριακή πολιτική σκηνή, μόνο με
μία λέξη μπορεί να χαρακτηριστεί: χάος» Και
μου περιέγραψε την τεράστια απόσταση που
χωρίζει πια τα δύο μεγαλύτερα κόμματα ΔΗ-
ΚΟ και ΕΔΕΚ, την παλαιόθεν αντιπαλότητα με-
ταξύ ΕΔΕΚ και Συμμαχίας Πολιτών, την προ-
σωπική αντιπαράθεση μεταξύ Νικόλα και Λιλ-
λήκα, το παράπονο της Ελένης Θεοχάρους με
τον Νικόλα, που όμως δεν είναι ικανό να στα-
θεί εμπόδιο σε μια συμμετοχή της προέδρου
της Αλληλεγγύης στο ΔΗΚΟϊκό ψηφοδέλτιο,
το φλερτ της ΕΔΕΚ προς τον βουλευτή της Αλ-
ληλεγγύης Γιωργάλλα αλλά και το δυναμικό
πολιτικό φλερτ του Σιζό σε στελέχη και του
ΔΗΚΟ και της Αλληλεγγύης και της Συμμαχίας
Πολιτών ακόμα και αυτού του ΑΚΕΛ! Επιπλέον
το αδιέξοδο στην προσπάθεια συνεργασίας
της Αλληλεγγύης με τη Συμμαχία Πολιτών
φαίνεται ότι ακολουθεί «αργά αλλά σταθερά
και η προσέγγιση Συμμαχίας με τους Οικολό-
γους». Και συνέχισε: «Ενώ το ισχυρότερο
κόμμα εξακολουθεί να παραμένει το ΔΗΚΟ
δεν είναι σίγουρο αν θα κρατήσει τα ποσοστά
του στις επόμενες βουλευτικές αφού είναι
πολλοί οι παράγοντες που μπορεί να του κά-
νουν «χαλάστρα». 

Οι δύο κίνδυνοι που αντιμετωπίζει το ΔΗΚΟ
είναι από μια «αψυχολόγητη και καθαρά μι-
κροπολιτική συνεργασία με το ΑΚΕΛ με το
οποίο διαφωνούν σε όλα, από την πολιτική
μέχρι την οικονομία». Μια τέτοια συνεργασία
μπορεί να το φέρει πιο κοντά στην εξουσία
αλλά θα του στερήσει μεγάλο ποσοστό ψή-
φων από ΔΗΚΟϊκούς που ούτε ζωγραφιστό
δεν θέλουν το ΑΚΕΛ λόγω των θέσεών του
στο Κυπριακό. Ο άλλος σημαντικός κίνδυνος
προέρχεται από το αναδυόμενο και απειλητι-
κό άστρο της Δημοκρατικής Παράταξης (ΔΗ-
ΠΑ) του τέως προέδρου του ΔΗΚΟ Μάριου
Καρογιάν. Γίνεται μάλιστα λόγος και για κά-
ποια «καραμπινάτα» ονόματα που φαίνεται να
επιλέγουν το ψηφοδέλτιο της ΔΗΠΑ αντί του

ΔΗΚΟ. «Κάποιοι θεωρούν πως οι βουλευτικές
του 2021 ενδέχεται να είναι το Βατερλό του
λεγόμενου ενδιάμεσου χώρου», μου ανέφε-
ρε η πηγή μου.

Ακόμα και ΑΚΕΛιστές ξένισε ο δεύτερος (αν
όχι τρίτος ή τέταρτος) γύρος προσωπικών επι-
θέσεων της ηγεσίας του κόμματός τους κατά
του Νίκου Χριστοδουλίδη. Οι νέες κατηγορίες
αφορούν την «παραγωγή ψευδαισθήσεων»
από τον Χριστοδουλίδη, μέσω φίλιων ΜΜΕ,
όπως υποστηρίζει το ΑΚΕΛ, για πιθανές αντι-
δράσεις των Ευρωπαίων και των ΗΠΑ κατά
των τουρκικών προκλήσεων. Τα βάζει μάλι-
στα ξανά κατά των τριμερών συναντήσεων.
Όπως δήλωσε ο Άντρος Κυπριανού στοχεύον-
τας ξανά, προσωπικά τον Νίκο Χριστοδουλίδη,
«η εξωτερική πολιτική της χώρας μας πρέπει
να βασίζεται σε αντικειμενική ανάγνωση των
διεθνών δεδομένων - μακριά από ευσεβοπο-
θισμούς και ψευδαισθήσεις» και υποστήριξε
ότι «η κυβέρνηση με τη βοήθεια κάποιων μέ-
σων ενημέρωσης υψώνουν υπέρμετρα τον
πήχη των προσδοκιών σε σχέση με το τι μπο-
ρεί να περιμένει η Κύπρος από το διεθνή πα-
ράγοντα, είτε στις τριμερείς συνεργασίες, εί-
τε από τις ΗΠΑ, είτε από την Ε.Ε. έναντι της
τουρκικής επιθετικότητας».

Ο κυβερνητικός εκπρόσωπος χαρακτήρισε,
όχι τυχαία, «προσωπικές και ατεκμηρίωτες»
τις επιθέσεις κατά του Νίκου Χριστοδουλίδη
για να καταλήξει: «Είναι πάντως άξιο αναφο-
ράς ότι μέσα από τις καθημερινές ανακοινώ-

σεις του ΑΚΕΛ στις οποίες κυριαρχούν οι προ-
σωπικές επιθέσεις εναντίον του υπουργού
Εξωτερικών, το κόμμα της αντιπολίτευσης
«ξεχνά» να αναδείξει και να ασκήσει κριτική
στην επεκτατική πολιτική της Τουρκίας έναντι
της Κύπρου». 

Γιατί όμως το ΑΚΕΛ ξεσπαθώνει κάθε τρεις
και λίγο κατά του Χριστοδουλίδη; Εκείνο που
τους ενοχλεί... προκαταβολικά είναι μια πιθα-
νή υποψηφιότητά του ΥΠΕΞ για τις προεδρι-
κές του 2023 ή είναι και κάτι άλλο;

Πηγή μου από το ΑΚΕΛ μου ανέφερε πως το
κόμμα με τις επιθέσεις κατά Χριστοδουλίδη
πετυχαίνει μ’ ένα σμπάρο δύο τρυγόνια. «Το
πρώτο είναι όντως ο φόβος για πιθανή κάθο-
δο του ΥΠΕΞ ως υποψήφιου στις προεδρικές.
Η υποψηφιότητά του θεωρείται σίγουρο ότι
θα παρασύρει και αρκετό ΑΚΕΛικό ακροατή-
ριο, ακόμα και πιστούς ψηφοφόρους. Το δεύ-
τερο είναι η θεωρούμενη «σκληρή» γραμμή
που διατηρεί ο Χριστοδουλίδης στο Κυπριακό,
η οποία κάθε άλλο παρά προσέγγιση με την
Άγκυρα σημαίνει, όπως ευνοεί το ΑΚΕΛ.

ΚΟΥΙΖ: Ποιος υπουργός του Αναστασιάδη με
τις πρόσφατες εξαγγελίες για σοβαρότατα
θέματα που αφορούν το υπουργείο του έβα-
λε στην ουσία στοίχημα για την παραμονή του
ή όχι στον υπουργικό θώκο; Η εξέλιξη των
εξαγγελιών θα κρίνει, όπως ακούω, και την
παραμονή του ή όχι στο τιμόνι του ευαίσθη-
του υπουργείου...

Το χάος στον Ενδιάμεσο και οι επιθέσεις
του ΑΚΕΛ στον Χριστοδουλίδη

Στην πολιτική, οι φίλοι σου είναι ψεύτικοι, αλλά οι εχθροί σου αληθινοί.

1 Στα αυτονόητα. Πανέτοιμος ο Πρω-
ταράς για να δεχθεί τουρίστες, δη-

λώνει ο δήμαρχος Παραλιμνίου. Ήθελε
να πει: Άνοιξε και το Nava. 

2 Στο στοίχημα. Οι αδερφοί Τουρκο-
κύπριοι είμαι σίγουρος πως θα κρα-

τήσουν κλειστά αεροδρόμια προς
Τουρκία, η οποία δεν ξεμπερδεύει εύ-
κολα από τον ιό, και θα ανοίξουν οδο-
φράγματα. Αυτό που λέμε έχουν best
of both worlds. 

3 Στο σιγουράκι. Και για να μην πα-
ρεξηγούμαι, όταν θα πρέπει να πά-

ρουν το τσεκ από τον σουλτάνο θα ρί-
ξουν μια κορώνα εναντίον μας. Έχουν
ένα κορμί σαν χέλι. 

4 Στη διπλωματία. Από την εδώ
πλευρά τώρα, όσοι προέτρεξαν να

φωνάξουν στην Αθήνα πως «μας έμ-
πλεξαν οι Κύπριοι» τώρα μπορούν να
δουν πιο ξεκάθαρα πού το πάει η Τουρ-
κία. Όπως είπε πολλές φορές και ο sir
Kasoulides «ο στόχος της Τουρκίας εί-
ναι πάντα πρώτα το Αιγαίο». Αυτό βέ-
βαια δεν σημαίνει πως όταν παίξουν –
μη κακό– τα καψούλια θα υπάρχει κά-
ποιος ασφαλής σε όλη την περιοχή. 

5 Στην ανάγκη. Ξέρω πως ο ΝΝ έπαι-
ξε στα όρια της κινδυνολογίας στο

μεταναστευτικό. Όμως πρέπει να του
αποδώσουμε πως με αυτό τον τρόπο
έβαλε την συζήτηση στη σωστή του
διάσταση για ένα πρόβλημα που η κυ-
βέρνηση έκρυβε κάτω από το χαλί.
Πρώτα από όλα μέσα στο ίδιο του το
κόμμα. Επιτέλους γίναμε Ευρωπαίοι. 

6 Στο ζευγάρι. Τελικά ο Αβέρωφ
αγαπά τον Νικόλα; Και αν τον αγαπά

θα παντρευτούν; Ο Νικόλας θέλει να
συζήσει με τον Αβέρωφ; Γιατί μας

έχουν ταλαιπωρήσει τον έρωτα με αυ-
τά τα καβγαδάκια εδώ και τόσα χρόνια.
Έρωτας στα χρόνια του κορωνοϊού.

7 Στην ανακοίνωση. Μαζί με τις ανα-
κοινώσεις για μεταγραφές και απο-

δεσμεύσεις που κάνουν οι ομάδες έρ-
χεται και η ανακοίνωση που όλοι περι-
μέναμε. Δύσκολα θα είναι χειρότερος
ο επόμενος εισαγγελέας από τον νυν.
Ναι, αυτό πιστεύω και ξέρω τι σκέφτε-
στε. 

8 Στην άγνωστη. Εσείς γνωρίζετε
την κα Άννα Ζαβού - Χριστοφόρου;

Σας ενημερώνω πως η κυρία Χριστο-
φόρου είναι η Έφορος Εσωτερικού
Ελέγχου της Δημοκρατίας. Έχει πτυχίο
μαθηματικών και οικονομικών από το
πανεπιστήμιο του Σάσεξ, έχει τα προ-
σόντα: Chartered Accountant, Internal
Auditor (CIA), Control Self Assessor
(CCSA), Certified Government Auditing
Professional (CGAP) Certification in
Risk Management Assurance (CRMA),
επίσης η κα Χριστοφόρου διαβάζω από
το πλούσιο βιογραφικό της, κατέχει τον
τίτλο του Πιστοποιημένου Εξεταστή
Απάτης (Certified Fraud Examiner). Η
κα Χριστοφόρου είναι η έφορος εσω-
τερικού ελέγχου της Δημοκρατίας. 

9 Στα αυτονόητα. Ισχύει πως με νο-
μοθεσίες που πέρασε η Βουλή της

αφαιρέθηκαν της κας Χριστοφόρου αρ-
μοδιότητες ελέγχου και πέρασαν στον
κύριο Σάκη; Και ποιος ετοίμασε αυτές
τις νομοθεσίες; 

1 0 Στις διαδικασίες. Αγαπητέ μου
Healthy, πριν διορίσουμε κάποι-

ον, στον απλό τον κόσμο και σε όλες τις
εταιρείες του κόσμου, φωνάζουμε
τους υποψήφιους «αυτούς που μου
πρότειναν» όπως λες κι εσύ, και τους
κάνουμε μια συνέντευξη, μια συζήτη-
ση, ένα γραπτό τεστ ρε αδερφέ. Ζητού-
με να μας κάνουν κάποια έρευνα και
μια έκθεση αρμόδιες υπηρεσίες. Μην
ξανακούσω να λες «δεν φταίω εγώ μου
τον πρότεινε ο Αβέρωφ». 
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Του ΓΙΑΝΝΟΥ ΛΥΤΡΑ

Υψηλοί τόνοι επικρατούν το τελευ-
ταίο διάστημα, στον τομέα της Υγεί-
ας, μετά και την ένταξη των Ιδιω-
τικών Νοσηλευτηρίων στο ΓεΣΥ.
Το θέμα που έχει προκύψει αφορά
στην εξάσκηση της ιδιωτικής ια-
τρικής από μερίδα συμβεβλημένων
ιατρών, μια πρακτική κατά της οποί-
ας υπάρχουν διάφορες καταγγελίες
ότι αντιβαίνει την φιλοσοφία της
νομοθεσίας που έχει ψηφιστεί από
την Βουλή. Πέραν αυτού, οι αντι-
δράσεις εκ μέρους των 250 ιατρών
οι οποίοι επέλεξαν να παραμείνουν
εκτός ΓεΣΥ αφορούν και στο καθε-
στώς υπό το οποίο έχει συμβληθεί
ένα από τα μεγαλύτερα Ιδιωτικά
Νοσηλευτήρια της Λευκωσίας, το
Αρεταίειο Νοσοκομείο, εντός του
οποίου λειτουργεί πτέρυγα ιδιωτικής
ιατρικής. Παρά τις έντονες αντι-
δράσεις εκ μέρους του Παγκυπρίου
Ιατρικού Συλλόγου και της Ένωσης
Ιδιωτών Ιατρών Κύπρου, από τον
ΟΑΥ αντιμετωπίζεται με ψυχραιμία
το ζήτημα, ωστόσο τονίζεται πως
είναι παράνομο ένας ιατρός συμ-
βεβλημένος με το ΓεΣΥ να παρέχει
τις υπηρεσίες του ιδιωτικά και να
χρεώνει τον ίδιο τον ασθενή ή την
ιδιωτική ασφαλιστική εταιρεία του.

Το Αρεταίειο
Ως ιδιαιτέρως σημαντικό αντι-

μετωπίζεται το ζήτημα που έχει προ-
κύψει με το Αρεταίειο Νοσοκομείο,
το οποίο από την 1η Ιουνίου 2020
έχει συμβληθεί με το ΓεΣΥ και εντός
του οποίου λειτουργεί ιδιωτική πτέ-
ρυγα. Σύμφωνα με το δελτίο τύπου
που είχε εκδώσει το ιδιωτικό νοσο-
κομείο, «το Αρεταίειο μέσα από την
Ιδιωτική Πτέρυγα του Νοσοκομείου
θα εξακολουθήσει να εξυπηρετεί
μη δικαιούχους, αλλά και ιδιώτες,
καθώς και κατόχους ιδιωτικών ασφα-

λειών». Φωνές διαμαρτυρίας που
έφτασαν στην «Κ» σε σχέση με το
θέμα, κάνουν λόγο για ευνοιοκρατία
η οποία σκοπό είχε να πετύχει την
είσοδο του ιδιωτικού νοσοκομείου

της πρωτεύουσας στο ΓεΣΥ, ώστε
να κερδηθεί το στοίχημα των κλινών
στην Λευκωσία. Από την πλευρά
της, η Ένωση Ιδιωτών Ιατρών Κύ-
πρου, με γραπτή της ανακοίνωση,
τονίζει ότι «η άσκηση ιδιωτικής ια-
τρικής εντός του Γενικού Συστήμα-
τος Υγείας απαγορεύεται διά νόμου».
Συνεχίζει αναφέροντας ότι «με απλά
λόγια, δε μπορεί ένας γιατρός ή νο-
σηλευτήριο που είναι συμβεβλημένοι
με το ΓεΣΥ να εκτελέσουν την οποι-
αδήποτε ιατρική πράξη σε ασθενή
που είναι δικαιούχος και να τον χρε-
ώσουν ωσάν να ήταν ιδιωτική επί-
σκεψη ή νοσηλεία».

Πηγές εντός του Αρεταίειου εξή-
γησαν στην «Κ» ότι η συγκεκριμένη
πρόνοια για λειτουργία ιδιωτικής
πτέρυγας περιλαμβάνεται στο μνη-

μόνιο συναντίληψης που υπεγράφη
από ΠΑΣΙΝ και ΟΑΥ, θέση την οποία
εξέφρασε στην «Κ» και ο αναπλη-
ρωτής διευθυντής του Οργανισμού,
για να συναντήσει το αντεπιχείρημα
από τον πρόεδρο της Ένωσης Ιδιω-
τών Ιατρών Κύπρου, Χάρη Αρμεύτη,
ο οποίος με εμφατικό τρόπο είπε
ότι η νομοθεσία υπερισχύει του
Μνημονίου. Πέραν τούτου, από το
Αρεταίειο ξεκαθαρίζεται ότι οι προ-
αναφερόμενες πρακτικές είναι πα-
ράνομες και δεν έχουν παρατηρηθεί
εντός του Αρεταίειου. Αν υπάρξει
οτιδήποτε μεμπτό, η διοίκηση θα
το καταδικάσει, τονίζεται.

Ασθενείς δύο ταχυτήτων
Ο Χάρης Αρμεύτης, πρόεδρος

της Ένωσης Ιδιωτών Ιατρών Κύ-

πρου, δήλωσε στην «Κ» ότι η θέση
του ΠΙΣ και της ΕΝΙΚ ήταν η δη-
μιουργία ενός μεικτού συστήματος,
που θα επέτρεπε την άσκηση της
ιδιωτικής ιατρικής και την πληρωμή
των ιατρών μέσω ιδιωτικών ασφα-
λιστικών εταιρειών, ωστόσο η πρό-
ταση είχε απορριφθεί ως αντιβαί-
νουσα την φιλοσοφία του ΓεΣΥ.
Ανέφερε ότι υπάρχουν αρκετά πα-
ραδείγματα ιατρών του ΓεΣΥ που
εξασκούν την ιατρική και ιδιωτικά
με τον ίδιο να ζητά την εφαρμογή
της νομοθεσίας, καθώς οι πρακτικές
αυτές είναι εις βάρος όσων επέλεξαν
να παραμείνουν εκτός του συστή-
ματος υγείας.

Παράνομη χαρακτήρισε και τη
ρύθμιση, η οποία επιτρέπει σε ιδιω-
τικό νοσηλευτήριο του ΓεΣΥ να

λειτουργεί πτέρυγα ιδιωτικής ια-
τρικής. Σύμφωνα με τον κ. Αρμεύτη,
το καθεστώς αυτό δημιουργεί
«ασθενείς δύο ταχυτήτων», καθώς
κάποιος ο οποίος βρίσκεται σε πλε-
ονεκτική θέση οικονομικά, έχει
την δυνατότητα να αποταθεί στην
ιδιωτική πτέρυγα, την ώρα που
ένας άλλος ασθενής ενδεχομένως
να πρέπει να αναμένει μέχρι και
δύο βδομάδες για να εξυπηρετηθεί.
Υπογράμμισε ότι δύο πρέπει να εί-
ναι οι επιλογές: είτε το νοσηλευ-
τήριο εντάσσεται εξ ολοκλήρου
στο ΓεΣΥ, είτε δεν εντάσσεται κα-
θόλου. 

Εξέφρασε παράλληλα την ανη-
συχία πως το γεγονός ότι επετράπη
στο Αρεταίειο να λειτουργήσει
ιδιωτική πτέρυγα θα επεκταθεί
και σε άλλα ιδιωτικά νοσηλευτήρια
και με αυτό τον τρόπο θα εφαρ-
μοστεί εμμέσως το πολυασφαλι-
στικό σύστημα, κατά παράβαση
της νομοθεσίας.

Υπάρχουν περιπτώσεις ιατρών
του ΓεΣΥ οι οποίοι παρέχουν τις
υπηρεσίες τους και ιδιωτικά –πρά-
ξεις οι οποίες καλύπτονται από το
ΓεΣΥ, με την αποζημίωσή τους να
γίνεται από τον ίδιο τον ασθενή
ή την ιδιωτική ασφαλιστική του
εταιρεία, αντί μέσω του ΟΑΥ, κα-
τήγγειλε ο κ. Αρμεύτης. Αυτό είναι
προσπάθεια εκβιασμού όσων επέ-
λεξαν να μην συμβληθούν με το
ΓεΣΥ και εκμετάλλευση των ασθε-
νών. Εξήγησε ότι αν ένας συμβε-
βλημένος ιατρός, για μια πράξη η
οποία καλύπτεται από το ΓεΣΥ,
θα λάβει από ιδιωτική ασφαλιστική
εταιρεία ποσό μεγαλύτερο από
αυτό που θα λάβει από τον ΟΑΥ,
θα υποσχεθεί στον ασθενή αμε-
σότερη –συγκριτικά με το ΓεΣΥ-
πρόσβαση στις υπηρεσίες υγείας,
χρεώνοντας την ιδιωτική του
ασφάλεια. 

Δυναμιτίζει το κλίμα η άσκηση ιδιωτικής ιατρικής 
Καταγγελίες μη συμβεβλημένων ιατρών για πρακτικές, οι οποίες σκοπό έχουν να εκμεταλλευτούν και να εκβιάσουν καταστάσεις

�������

Εκφράζεται ανησυχία
πως το γεγονός ότι επε-
τράπη στο Αρεταίειο να
λειτουργήσει ιδιωτική
πτέρυγα θα επεκταθεί και
σε άλλα ιδιωτικά νοση-
λευτήρια, ενώ θα εφαρ-
μοστεί εμμέσως το πο-
λυασφαλιστικό σύστημα.

Σφοδρές είναι οι καταγγελίες οι οποίες γίνονται σε σχέση με την πρόνοια του Μνημονίου Συναντίληψης που υπεγράφη μεταξύ ΠΑΣΙΝ και ΟΑΥ, ότι το να επιτρέ-
πεται η ιδιωτική ιατρική σε συμβεβλημένα ιδιωτικά νοσηλευτήρια δημιουργεί ασθενείς δύο ταχυτήτων.



4 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Π Ο Λ Ι Τ Ι Κ Η Κυριακή 21 Ιουνίου 2020

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Η εξαγγελία του Τ/κ ηγέτη Μουσταφά
Ακιντζί ότι είναι έτοιμος να κηρύξει
πρόωρες «εκλογές» στα Κατεχόμενα,
με πιθανή ημερομηνία τις 16 Αυ-
γούστου, δεν αποτέλεσε κεραυνό
εν αιθρία στο Προεδρικό, καθώς
εδώ και μέρες η πληροφορία ότι
ίσως ρίξει τελικώς το γάντι σε Τατάρ
και Οζερσάι διακινείτο εντός και πέ-
ριξ του Λόφου. Αυτή όμως η εξέλιξη,
σε συνδυασμό με τα όσα διαμείβον-
ται γύρω από το άνοιγμα των οδο-
φραγμάτων, επανέφεραν το Κυπρια-
κό ψηλά στην ατζέντα, καταδει-
κνύοντας πως οι επόμενοι μήνες θα
έχουν αρκετές εξελίξεις.  Όμως, όλα
αυτά αναμένεται να ανατραπούν ή
τουλάχιστον να επηρεαστούν από
το διεθνές σκηνικό, ενισχύοντας
τις φωνές εκείνες που έκρουαν τον
κώδωνα του κινδύνου πως η στα-
σιμότητα στο Κυπριακό δημιουργεί
νέα δεδομένα και νέα τετελεσμένα,
συνήθως αρνητικά για την πλευρά
μας. Αυτή δε η θέση περί τετελε-
σμένων και νέων δεδομένων ενι-
σχύεται, δεδομένου του διπλωμα-
τικού σκηνικού, όπως αυτό στήνεται.
Από τη μία είναι οι έντονες ανησυχίες
για ένα θερμό επεισόδιο μεταξύ Αθή-
νας-Άγκυρας τους επόμενους μήνες,
από την άλλη είναι η Ε.Ε. που είναι
πλέον επικεντρωμένη στη διαχείριση
της πανδημίας και στα όσα εσωτε-
ρικώς της προκάλεσε η κρίση, ενώ
σίγουρα δεν περνούν απαρατήρητες
οι ΗΠΑ, που όχι μόνο αδιαφορούν
για τις τουρκικές προκλήσεις, αλλά
προχωρούν σε νέες συμφωνίες μαζί
με την Άγκυρα για τη Λιβύη. Όλες
αυτές οι εξελίξεις μπορούν να δη-
μιουργήσουν ντόμινο εξελίξεων  για
την Κύπρο αλλά και γύρω από τις
επιδιώξεις επανέναρξης των συνο-
μιλιών. 

Tακτικισμοί
Οι διαπραγματεύσεις γύρω από

το πώς θα ανοίξουν τα οδοφράγματα
και πότε έπαιξαν τον δικό τους ρόλο
στην επιτάχυνση των «εκλογικών»
διαδικασιών. Υπήρξε ένα έντονο
παιχνίδι τακτικισμού, όχι μόνο από
δικής μας πλευράς αλλά και στα Κα-
τεχόμενα, διότι ενώ ο πρόεδρος της
Δημοκρατίας σε συνεννόηση με τον
Τ/κ ηγέτη Μουσταφά Ακιντζί είχαν
συμφωνήσει άτυπα να ανοίξουν στις
8 Ιουνίου για κάποιες ομάδες και
ευρύτερα στις 15 Ιουνίου, οι Κουν-
τρέτ Οζερσάι και Ερσίν Τατάρ άνοι-
ξαν ζήτημα γύρω από τη διαδικασία

ανοίγματος των οδοφραγμάτων. Το
αφήγημα των δύο που διεκδικούν
«εκλογή» είναι πως ο Τ/κ ηγέτης δεν
έχει αρμοδιότητα να χειρίζεται τέτοια
ζητήματα και πως είναι αρμοδιότητα
της «κυβέρνησης» ό,τι έχει να κάνει
με τα οδοφράγματα. Δεν είναι τυχαίο
και το γεγονός ότι «βουλεύτρια» του
κόμματος του Οζερσάι, η οποία συμ-
μετέχει στη δικοινοτική επιτροπή
για την υγεία, είχε αναφέρει πως
την τελική απόφαση για το θέμα θα
λάβει η «κυβέρνηση» και κατ’ επέ-
κταση όχι το «προεδρικό». Θέση
του κ. Ακιντζί βεβαίως είναι ότι ως
ηγέτης της τ/κ κοινότητας ο ίδιος
αποφασίζει για ό,τι έχει να κάνει με
τις σχέσεις των Τ/κ με την ε/κ πλευρά.
Η όλη διαμάχη θεωρείται καθαρά
θέμα τακτικισμού και σύμφωνα με
Τ/κ αναλυτές, μία προσπάθεια των
Οζερσάι-Τατάρ να αποτρέψουν το
ενδεχόμενο ο Μουσταφά Ακιντζί
να αποκτήσει λίγο πριν από τις «εκλο-
γές» επιπλέον πολιτικούς πόντους.
Το πόσο αυτό επιτεύχθηκε ή αν γύ-
ρισε μπούμερανγκ στους δύο, δε-
δομένου ότι μεγάλη μερίδα Τ/κ, που
επεδίωκαν άνοιγμα των οδοφραγ-
μάτων, για μία σειρά λόγων, μεταξύ
των οποίων και για να μεταβούν
στην εργασία τους, αντέδρασαν έν-
τονα με τη στάση της «κυβέρνησης»,
είναι βεβαίως ένα ζήτημα που απα-
σχολεί. Αξίζει να σημειωθεί πάντως
πως με δεδομένη και την οικονομική
κρίση που εντάθηκε εξαιτίας της
πανδημίας, ενισχύθηκαν περαιτέρω
και οι αντιδράσεις στην τ/κ κοινό-
τητα. Όπως σημειώνεται από δι-
πλωματικές πηγές, ο Μουσταφά
Ακιντζί δεν έκανε εν βρασμώ την
κίνηση να δηλώσει έτοιμος για πρό-
ωρες «εκλογές». Έχει ήδη προχω-
ρήσει σε μία σειρά δημοσκοπήσεων,
που τον δείχνουν να προηγείται των
αντιπάλων του και θεωρεί πως η
συγκυρία τον ευνοεί να κηρύξει πρό-
ωρες «εκλογές». 

Με πολιτική ουρά
Όμως οι πολιτικές προεκτάσεις

του κλεισίματος των οδοφραγμάτων
επηρεάζουν και την κυβέρνηση. Δι-
πλωματικές πηγές, ανησυχούν εδώ
και καιρό, πως η απόφαση για κλεί-
σιμο των οδοφραγμάτων, που έγινε
άλλωστε χωρίς τη συνεννόηση της
επιδημιολογικής ομάδας ή της Τε-
χνικής Επιτροπής για την Υγεία, εν-
δεχομένως να έχει αρνητικές συνέ-
πειες που θα αποτυπωθούν στην
έκθεση του γ.γ. των Ηνωμένων
Εθνών που θα παρουσιαστεί στις

αρχές του Ιούλη. Αυτό βεβαίως σε
συνδυασμό με τις κακές σχέσεις
που έχει πλέον η κυβέρνηση με την
ειδική αντιπρόσωπο του γ.γ. των
Ηνωμένων Εθνών στην Κύπρο Ελί-
ζαμπεθ Σπέχαρ και την πρόσφατη
επιστολή διαμαρτυρίας που έστειλε
για τη στάση της ο πρόεδρος της
Δημοκρατίας στον Αντόνιο Γκου-
τιέρες, θεωρείται πως θα παίξει τον
ρόλο του στη διαδικασία. Υπάρχουν,
ωστόσο, κι οι διπλωματικοί κύκλοι,
που θεωρούν πως λόγω της πανδη-
μίας και των υπόλοιπων σκληρών
μέτρων που έλαβε η κυβέρνηση, θα
δοθεί από τα Ηνωμένα Έθνη «άφεση
αμαρτιών», ενώ εκτιμούν πως δεν
πρέπει να περάσει απαρατήρητη η
στάση της «κυβέρνησης» των Κα-
τεχομένων. Όπως σημειώνουν δι-
πλωματικοί κύκλοι, ο κ. Ακιντζί φέ-
ρεται να ενοχλήθηκε από τη στάση
της Ελίζαμπεθ Σπέχαρ μπροστά στις
κινήσεις που κάνουν Τατάρ και Οζερ-
σάι για παρεμπόδιση ανοίγματος
των οδοφραγμάτων, που, όπως ση-
μειώνεται από πηγές της κυβέρνη-
σης, ήταν ιδιαίτερα χλιαρή σε σύγ-
κριση με την ανακοίνωση που εξέ-
δωσε, όταν η κυβέρνηση έκλεισε
τα οδοφράγματα. Ήδη η κυβέρνηση
θέλει να προχωρήσει σε κάποιες κι-
νήσεις καλής θέλησης και για λόγους
ουσίας αλλά σίγουρα και για επικοι-
νωνιακούς λόγους. Η απόφαση, πάν-
τως, για άνοιγμα των οδοφραγμάτων
στις 21 Ιουνίου με τη χρήση τεστ,

θεωρείται από την κυβέρνηση πως
θα διευκολύνει τη θέση της πλευράς
μας, έστω κι αν κάποιοι από την επι-
δημιολογική ομάδα εκφράζουν έν-
τονες επιφυλάξεις λόγω και των πτή-
σεων από την Τουρκία. Ήδη άρχι-
σαν, πάντως, επικρίσεις για την προ-
ϋπόθεση αρνητικού τεστ για όσους
θα περνούν από τα οδοφράγματα,
σημειώνοντας πως κάτι τέτοιο δεν
θα ισχύει στα αεροδρόμια και στόχο
έχει να δυσκολέψει τη διαδικασία.
Υπενθυμίζεται πως το «reporting
period» για την έκθεση είχε ολο-
κληρωθεί χθες Σάββατο και η συγ-
κυρία δεν πρέπει να είναι τυχαία.
Άλλωστε, το Υπουργείο Εξωτερικών
έκανε μία σειρά συναντήσεων και
επαφών το τελευταίο διάστημα με
τις πρεσβείες των πέντε μονίμων
μελών του Συμβουλίου Ασφαλείας
για να εξηγήσει τους λόγους που
έκλεισαν τα οδοφράγματα, να εκ-
φράσει την πρόθεση ανοίγματός
τους και να αποφύγει σενάριο επα-
νάληψης όσων διαμείφθηκαν στο
κείμενο του τελευταίου ψηφίσματος
με την περιβόητη παράγραφο που
μιλούσε για απευθείας επαφές χωρίς
τον φόβο της αναγνώρισης. 

Το κονδύλι των Τ/κ
Πλέον η κυβέρνηση θέλει να στεί-

λει το μήνυμα ετοιμότητας και στή-
ριξης των Τ/κ. Ένα από τα κύρια,
είναι το πολυετές δημοσιονομικό
πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης
2021-2027, όπου μελετάται γενικώς
αποκοπή κονδυλίων συμπεριλαμ-
βανομένης και της αποκοπής κον-
δυλίων στους Τ/κ, μειώνοντας τα
143 εκατομμύρια ευρώ που κανονικά
θα προσφέρονταν, στα 129 εκατομ-
μύρια ευρώ. Ήδη η κυβέρνηση ανέ-
λαβε πρωτοβουλία να ζητήσει να
μη μειωθεί το κονδύλι των Τ/κ. Το
έθιξε για πρώτη φορά την περασμένη
Τρίτη στο Συμβούλιο Ευρωπαϊκών
Υποθέσεων ο υπουργός Εξωτερικών

Νίκος Χριστοδουλίδης και την πε-
ρασμένη Παρασκευή στο ευρωπαϊκό
συμβούλιο ο Νίκος Αναστασιάδης
σημειώνοντας πως αυτό το κονδύλι
ενισχύει τις προσπάθειες επανένω-
σης της Κύπρου. 

Η διεθνής αδιαφορία
Το μεγάλο ερώτημα βεβαίως είναι

ποιες θα είναι οι εξελίξεις σε διεθνές
επίπεδο και αν αυτές θα λειτουργή-
σουν βοηθητικά στην όλη διαδικασία
επανέναρξης των συνομιλιών ή αν
τα νέα τετελεσμένα δυσχεραίνουν
την κατάσταση. Την κυβέρνηση
την ανησυχούν έντονα πλέον, οι
συνεχείς προκλήσεις της Τουρκίας,
που επί του παρόντος δεν τυγχάνουν
οποιασδήποτε αποτελεσματικής
απάντησης από τη διεθνή κοινότητα.
Η έλλειψη βούλησης για δυναμική
απάντηση της διεθνούς κοινότητας
απέναντι στην τουρκική προκλητι-
κότητα φάνηκε με τις κυρώσεις της
Ε.Ε. απέναντι στην Τουρκία για τις
προκλήσεις της στην κυπριακή ΑΟΖ.
Το θέμα βεβαίως δεν έχει λήξει, ανα-
μένεται να έχει συνέχεια, ωστόσο,
η λίστα των κυρώσεων που διαμορ-
φώθηκε μέχρι τώρα περνά κάτω από
τον πήχη των προσδοκιών που έθεσε
αρχικά η Κυπριακή Δημοκρατία.
Καθόλου τυχαία και η αναφορά του
υπουργού Εξωτερικών Νίκου Χρι-
στοδουλίδη σε συνέντευξή του στην
«Κ» ότι «αν κάποιος κάθεται στον
καναπέ του και απολαμβάνει το τσάι
του, τα βλέπει όλα ως ‘τσάι και συμ-
πάθεια’. Αν είναι όμως σε μια αίθουσα
με εκπροσώπους άλλων κρατών που
έχουν στρατηγική σχέση και μεγάλα
οικονομικά συμφέροντα με την
Τουρκία και πρέπει να αντιμετωπίσει
πραγματικότητες, δυσκολίες, και
όχι απλώς ‘θεωρίες’, αξιολογεί δια-
φορετικά τα πράγματα». Το όλο ζή-
τημα πάντως των τουρκικών προ-
κλήσεων αναμένεται να συζητηθεί
περαιτέρω, με την άφιξη του Επι-

τρόπου Εξωτερικών Υποθέσεων της
Ε.Ε. Ζοζέπ Μπορέλ στην Κύπρο στα
μέσα του Ιούλη περίπου και εκεί θα
διαφανούν οι προθέσεις και οι επι-
διώξεις της Ε.Ε. Όμως η ατολμία της
Ε.Ε. να απαντήσει στις τουρκικές
προκλήσεις εγκαίρως είναι ένα ζή-
τημα. Πλέον με ανησυχία παρακο-
λουθεί η κυβέρνηση και την στάση
των ΗΠΑ απέναντι στην Τουρκία,
ενώ και η εκλογή του Τούρκου δι-
πλωμάτη Βολκάν Μποζκίρ στο Συμ-
βούλιο Ασφαλείας χωρίς ανθυπο-
ψήφιο τη δεδομένη χρονική συγ-
κυρία, δεν περνά απαρατήρητο. Σε
ό,τι αφορά τις σχέσεις Τουρκίας-
ΗΠΑ δεν είναι καθόλου τυχαίο ότι
ενώ υπήρχαν αισιόδοξες εκτιμήσεις
για μία κοινή απάντηση Ε.Ε.-ΗΠΑ
στις τουρκικές προκλήσεις, κάτι τέ-
τοιο δεν επιτεύχθηκε την περασμένη
Δευτέρα στην τηλεδιάσκεψη του
Συμβουλίου εξωτερικών υποθέσεων
με τον Αμερικανό υπουργό Εξωτε-
ρικών Μάικ Πομπέο. Η τηλεδιάσκε-
ψη βεβαίως, όχι μόνο δεν κάλυψε
τις προσδοκίες πολλών κρατών με-
λών για κοινή αντιμετώπιση των
τουρκικών προκλήσεων, αλλά προ-
κάλεσε τεράστια απογοήτευση, λόγω
της στάσης Πομπέο. Απογοήτευση
την οποία θέλησε να κρατήσει σε
χαμηλούς τόνους ο επίτροπος Εξω-
τερικών υποθέσεων, Ζοζεπ Μπορέλ,
με την δηκτική τοποθέτηση ότι Ε.Ε.
και ΗΠΑ, έχουν διαφορετική οπτική
σε αρκετά ζητήματα. Διαφορετική
οπτική, όχι μόνο γιατί όπως αποκά-
λυπτε το Politicoο κ. Πομπέο έδειχνε
πλήρη αδιαφορία όταν συζητούνταν
οι προκλήσεις σε Ελλάδα και Κύπρο,
αλλά και γιατί το μόνο στο οποίο
επέμενε και επαναλάμβανε ήταν
ένα αυστηρό μήνυμα Ε.Ε.-ΗΠΑ εναν-
τίον της Κίνας και της Ρωσίας. 

Αυτή ακριβώς η αδιαφορία των
ΗΠΑ δεν φαίνεται να βοηθά και την
Ελλάδα. Είναι ίσως η πρώτη φορά
μετά τον Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο που
οι ΗΠΑ, δείχνουν τόση αδιαφορία
γύρω από την ένταση που δημιουρ-
γείται μεταξύ Ελλάδας-Τουρκίας.
Στην περίπτωση των Ιμίων αποτρά-
πηκαν άλλωστε τα χειρότερα λόγω
της αμερικανικής παρέμβασης, κάτι
που αυτή τη φορά δεν φαίνεται να
είναι ένα πολύ πιθανό σενάριο. Και
ένα ενδεχόμενο θερμού επεισοδίου
μεταξύ Ελλάδας-Τουρκίας, πέραν
των αρνητικότατων συνεπειών που
θα έχει για την Κύπρο και το Κυ-
πριακό, σίγουρα θα εντείνει την αί-
σθηση ότι επικρατεί μία «διεθνής
αναρχία». 

Το Κυπριακό
στη διεθνή 
γεωπολιτική
σκακιέρα
Ντόμινο εξελίξεων την ώρα που οι «εκλογές» 
σηματοδοτούν επανέναρξη των συνομιλιών 
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Παράταση δημοτικών εκλογών: Νόθευση τοπικής και συνολικής δημοκρατίας  

Η κατάθεση στην Κοινοβου-
λευτική Επιτροπή Εσωτερι-
κών, των αναθεωρημένων

νομοσχεδίων για την μεταρρύθμιση
της τοπικής αυτοδιοίκησης, προ-
καλεί υποχρεωτικά μια νέα συζή-
τηση για τις συνέπειες αυτής της
πρόθεσης, που είτε θα απλουστεύ-
σουν, είτε θα περιπλέξουν την ήδη
συγκεχυμένη σημερινή εικόνα. 

Στο πλαίσιο αυτής της συζήτη-
σης επανέρχεται ασφαλώς και άλλο
ένα μεγάλο ζήτημα. Η πρόθεση
της κυβέρνησης, όπως καταγρά-
φεται και στο σχετικό νομοσχέδιο,
για παράταση της θητείας των υφι-
στάμενων φορέων τοπικής αυτο-
διοίκησης (δημάρχων, δημοτικών
συμβούλων, κοινοταρχών και κοι-
νοτικών συμβούλων) για δυόμισι
χρόνια.

Πιο κάτω θα επιχειρήσουμε να
προσεγγίσουμε το θέμα της ανα-
βολής των εκλογών, παρουσιάζον-

τας τους λόγους της αντίθεσης μας.
Με την καθιέρωση του θεσμού της
τοπικής αυτοδιοίκησης, κατοχυ-
ρώνεται η κυρίαρχη τάση της με-
ταφοράς κρατικών αρμοδιοτήτων
στην περιφέρεια, ενώ ταυτόχρονα
διασφαλίζεται η διαχείριση των
τοπικών υποθέσεων, από τους ορ-
γανισμούς τοπικής αυτοδιοίκησης.
Μεταφέρονται με αυτό το τρόπο,
κρατικές αρμοδιότητες σε επίπεδο,
όσο το δυνατό εγγύτερα στον πο-
λίτη.

Δεν υπάρχει αμφιβολία ότι η το-
πική αυτοδιοίκηση δεν αποτελεί
απλά και μόνο θεσμό διοικητικής
οργάνωσης, αλλά πολύ περισσότερο
ένα θεσμό που συνδέεται άρρηκτα
με το ίδιο το δημοκρατικό πολί-
τευμα. Πρόκειται λοιπόν για μια
δημοκρατία, που εφαρμόζεται σε
τοπικό επίπεδο, την τοπική δημο-
κρατία.

Το σύστημα της τοπικής αυτο-

διοίκησης, είναι μια συνέχεια, ή
συμπλήρωμα του όλου δημοκρα-
τικού συστήματος, για αυτό και
λόγω της νομικοπολιτικής φύσης
της λειτουργίας της τοπικής αυτο-
διοίκησης, στα περισσότερα ευ-
ρωπαϊκά κράτη, ρυθμίζεται από
συνταγματικούς κανόνες και όχι
μόνο από κανόνες της κοινής νο-
μοθεσίας (βουλή). Η συνταγματι-
κοπολιτική φύση της τοπικής αυ-
τοδιοίκησης και η ιδιότητά της ως
«τοπικής δημοκρατίας», τη συνδέ-
ουν απευθείας με το σύνταγμα,
έτσι ώστε η ρυθμιστική δύναμη
του συντάγματος, να καταλαμβάνει
και την περιοχή του δικαίου της
τοπικής αυτοδιοίκησης, ακόμη και
όταν η τοπική αυτοδιοίκηση ρυθ-
μίζεται μόνο με την κοινή νομο-
θεσία. 

Οι διατάξεις του δικαίου της το-
πικής αυτοδιοίκησης δεν μπορεί
να έρχονται σε αντίθεση προς τις

συνταγματικές διατάξεις. Το δίκαιο
της τοπικής αυτοδιοίκησης, απο-
τελεί άλλωστε μερικότερο κλάδο
του διοικητικού δικαίου, ανήκει
δηλαδή στο δημόσιο δίκαιο, δικαιϊ-
κή περιοχή, στην οποία εφαρμό-
ζονται οι συνταγματικές διατάξεις.
Δεν υπάρχει καμιά αμφιβολία, ότι
οι περιεχόμενες στο κυπριακό σύν-
ταγμα βασικές δικαιϊκές ρυθμιστι-
κές αρχές, εφαρμόζονται και στο
κυπριακό δίκαιο τοπικής αυτοδι-
οίκησης.

Από κάθε μορφής εκλογές, πα-
ράγεται, σύμφωνα με τους δικαιϊ-
κούς κανόνες που έχουν τεθεί, λαϊ-
κή εντολή. Η εντολή αυτή στα πλαί-
σια του αντιπροσωπευτικού συ-
στήματος και της περιοδικής ανά-
δειξης των εντολοδόχων του λαού,
συνδέεται με συγκεκριμένο χρονικό
διάστημα.

Η παράταση του χρόνου διάρ-
κειας της λαϊκής εντολής, μπορεί

να γίνει μόνο κατά τρόπο με τον
οποίο παρασχέθηκε. Με την ανα-
νέωση δηλαδή της λαϊκής εντολής.
Κάτι που μπορεί να γίνει μόνο από
το ίδιο το εκλογικό σώμα, κατά τη
διαδικασία των εκλογών. Δεν μπο-
ρεί επομένως να δοθεί παράταση
στην πενταετή θητεία των δημο-
τικών και κοινοτικών αρχόντων,
με τη κοινή νομοθεσία και μάλιστα
κατά το ήμισυ της θητείας για την
οποία εκλέχθηκαν.

Ο κοινός νομοθέτης δεν μπορεί
χωρίς να παραβιάσει το σύνταγμα,
να εκτοπίσει το εκλογικό σώμα,
αντικαθιστώντας στο θέμα αυτό
τη θέληση του λαού, με τη θέληση
του κοινοβουλίου. Μια τέτοια ενέρ-
γεια προφανώς δεν είναι σύμφωνη
με τη δημοκρατική αρχή, την αν-
τιπροσωπευτική αρχή, την αρχή
της διά εκλογών περιοδικής ανα-
νέωσης της λαϊκής εντολής, των
δημοτικών και κοινοτικών αρχών.

Σε καμιά περίπτωση ο κοινός
νομοθέτης, δεν μπορεί να επεμ-
βαίνει και να μειώνει τη θητεία
των δημοτικών και κοινοτικών αρ-
χών, χωρίς ταυτόχρονα να προ-
σβάλλει τη συνολική δημοκρατική
λειτουργία. Μια τέτοια ρύθμιση
αφ’ εαυτής, περιέχει νόθευση του
δημοκρατικού πολιτεύματος, της
τοπικής δημοκρατίας και κατ’ αν-
τανάκλαση και της συνολικής δη-
μοκρατίας. Συνεπώς, η παράταση
της πενταετούς θητείας των δη-
μοτικών και κοινοτικών αρχόντων
κατά δυόμισι έτη και η δημιουργία
συνολικής θητείας επτάμισι ετών,
προφανώς και αντίκειται σε βασικές
αρχές του δικαίου και της πολιτικής
διαδικασίας.

Ο κ. Πανίκος Λεωνίδου είναι κοινοβου-
λευτικός εκπρόσωπος του Δημοκρατικού
Κόμματος – Μέλος Κοινοβουλευτικής Επι-
τροπής Εσωτερικών και νομικός.

Ο Μουσταφά Ακιντζί φέρεται πως
μελέτησε προσεκτικά τις δημοσκο-
πήσεις που τον δείχνουν να προηγεί-
ται των αντιπάλων του και επέλεξε να
το αξιοποιήσει δηλώνοντας έτοιμος
για πρόωρες «εκλογές».
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Η Κυπριακή Δημοκρατία
διεκδικεί να μη μειωθεί
το κονδύλι των Τ/κ από
το πολυετές δημοσιονο-
μικό πλαίσιο του 2021-
2027, όπως ήδη συζητεί-
ται στις Βρυξέλλες.

Η κυβέρνηση τρέχει να προλάβει με κινήσεις και δηλώσεις ένα κακό σενάριο στην έκθεση του γ.γ. των Ηνωμένων
Εθνών ενόψει της ανανέωσης της θητείας της ΟΥΝΦΙΚΥΠ.
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Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Λίγο πριν από την πανδημία του
Covid 19, στην τουρκοκυπριακή
κοινότητα, οι έμπειροι αναλυτές
αδυνατούσαν να προβλέψουν το
αποτέλεσμα των «προεδρικών εκλο-
γών», οι οποίες, υπό κανονικές συν-
θήκες, θα ολοκληρωνόντουσαν
στα τέλη του Απριλίου. Οι τελευ-
ταίες σφυγμομετρήσεις έδειχναν
ότι μια μικρή διαφορά χώριζε την
υποψηφιότητα του ηγέτη της τ/κ
Δεξιάς, Ερσίν Τατάρ από αυτήν
του τ/κ ηγέτη, Μουσταφά Ακιντζί.
Ο δε Τουχάν Έρχιουρμαν ακολου-
θούσε στις δημοσκοπήσεις στην
τρίτη θέση, με αισθητή διαφορά.
Οι τ/κ αναλυτές πίστευαν ότι εκτός
απροόπτου, στο δεύτερο σκέλος
των «προεδρικών», ο κ. Τατάρ θα
αναμετριόταν με τον κ. Ακιντζί. Σε
αυτήν την αναμέτρηση όλα τα εν-
δεχόμενα ήταν ανοιχτά.

Οι εξελίξεις και τα δεδομένα μέ-
χρι τα τέλη του Φλεβάρη του 2020
έδειχναν ότι με μια καλή επικοι-
νωνιακή στρατηγική, ο κ. Τατάρ
θα μπορούσε να εκλεγεί, έστω και
με μικρή διαφορά. Σήμερα, περίπου
πέντε μήνες μετά, τα πολιτικά δε-
δομένα στην τ/κ κοινότητα έχουν
αλλάξει. Μπορεί, από επιδημιολο-
γικής άποψης, η «κυβέρνηση» της
τ/κ Δεξιάς να ισχυρίζεται ότι κα-
τάφερε το χειρότερο σενάριο, ωστό-
σο, η επιδείνωση της οικονομικής
κρίσης και ο αναβρασμός στους
κόλπους της τ/κ Δεξιάς αλλάζουν
τα πολιτικά δεδομένα και δίνουν
νέα ώθηση στην υποψηφιότητα
του κ. Ακιντζί, ο οποίος λαμβάνον-
τας υπόψη του αυτήν την πραγ-
ματικότητα, την προηγούμενη

εβδομάδα ζήτησε την επίσπευση
των «προεδρικών εκλογών». 

Σε τουλάχιστον τέσσερα πεδία
εν μέσω πανδημίας, η «κυβέρνηση»
βρίσκεται αντιμέτωπη με μεγάλα
προβλήματα. «Τα προβλήματα είναι
διαχειρίσιμα. Ωστόσο, πρέπει να
είμαστε προσεκτικοί. Κυρίως το
οικονομικό αντίτιμο της κρίσης θα
μπορούσε να μας κοστίσει την προ-
εδρία της ΤΔΒΚ», σημείωνε στα
μέσα της προηγουμένης εβδομάδας
στην «Κ» καλά ενημερωμένη πηγή
από τους κύκλους της «πρωθυπουρ-
γίας». Την παρούσα στιγμή μια από
τις μεγαλύτερες εστίες προβλημα-
τισμού στην τ/κ κοινότητα είναι
το μέλλον της πανδημίας. Η συν-
τριπτική πλειοψηφία των Τ/κ προ-
βάλλουν την άποψη ότι δεν είναι
προετοιμασμένοι για ένα πιθανό
δεύτερο κύμα της πανδημίας. Η
τ/κ αντιπολίτευση αλλά και ορι-
σμένοι κύκλοι της ίδιας της «κυ-
βέρνησης» χρεώνουν αυτήν την
αποτυχία στον «Πρωθυπουργό»
και στους συνεργάτες του. Σύμφω-
να με την άποψή τους, κατά το
πρώτο μισό του 2020 χάθηκε πο-
λύτιμος χρόνος που θα μπορούσε
να χρησιμοποιηθεί για την ενίσχυ-
ση των δομών υγείας και την δη-
μιουργία ενός νοσοκομείου παν-
δημίας. Το δεύτερο ζήτημα-πρό-
βλημα που πλήττει το γόητρο και
τα ποσοστά της τ/κ Δεξιάς αφορά
το πεδίο της οικονομίας. Το πρώτο
κύμα της πανδημίας αφήνει πίσω
της συντρίμμια στον τομέα της οι-
κονομίας. Στα μέσα του 2020 η τ/κ
πλευρά παραμένει αποκομμένη
από τον εξωτερικό κόσμο, με πολ-
λούς τομείς της οικονομίας να έχουν
φτάσει στα όρια των αντοχών τους.

«Επιχειρήσαμε να επουλώσουμε
αρχικά τις πληγές της ραχοκοκαλιάς
του κοινωνικοοικονομικού ιστού
μας, του δημόσιου τομέα. Με πε-
ριορισμένους πόρους επιχειρήσαμε
να αντιμετωπίσουμε τα προβλή-
ματά τους. Αυτό, όμως, δεν αρκεί.
Πρέπει να δημιουργήσουμε σχέδιο
δράσης για το σύνολο της κοινω-
νίας», σημειώνει η πηγή της «Κ».
Η μεγάλη οικονομική κρίση πυρο-
δοτεί επίσης, νέα προβλήματα, τα
οποία αδυνατεί να αντιμετωπίσει
η «κυβέρνηση» Τατάρ. Το μεγάλο
πρόβλημα που προέκυψε με τους
Τ/κ που εργάζονται στις ελεύθερες
περιοχές μιλάει από μόνο του. Η
«κυβέρνηση» όχι μόνο δεν παρείχε
λύσεις στα προβλήματα χιλιάδων

ανθρώπων, αλλά στην πορεία πα-
ράτησε τους Τ/κ εργάτες που επέ-
στρεψαν στις ελεύθερες περιοχές
στην τύχη τους.

Το μεγάλο σκάνδαλο 
Μεταξύ των πολλών προβλημά-

των της «κυβέρνησης», προστέθηκε
ακόμη ένα το προηγούμενο Σαβ-
βατοκύριακο. Μια ομάδα Τούρκων
επιχειρηματιών επισκέφθηκε τα
Κατεχόμενα, παραβιάζοντας τα βα-
σικά μέτρα προστασίας, μια παρα-
νομία που μαζί με τους «υπουργούς»
Εσωτερικών, Συγκοινωνιών, Του-
ρισμού και Υγείας χρεώθηκε και ο
ίδιος ο «πρωθυπουργός», Τατάρ.
Το σκάνδαλο, που έλαβε μεγάλες
διαστάσεις μέσα σε σύντομο χρο-

νικό διάστημα, προκάλεσε κρίση
στο εσωτερικό της «κυβέρνησης»,
με τον μικρό συνέταιρο, το Κόμμα
του Λαού (ΚΛ) του Κουντρέτ Όζερ-
σαϊ να ζητάει εξηγήσεις και «κυ-
βερνητικό» ανασχηματισμό από
τον κ. Τατάρ. Ο κ. Τατάρ και οι συ-
νεργάτες τους αντεπιτέθηκαν στον
κ. Όζερσαϊ και στο κόμμα του,
υπενθυμίζοντας ότι στο μεγάλο
σκάνδαλο φέρουν μερίδιο ευθύνης
και οι ίδιοι. Στο επίκεντρο του με-
γάλου σκανδάλου, που έφερε την
«κυβέρνηση» στα πρόθυρα της διά-
λυσης, εκτός από την παραβίαση
των μέτρων προστασίας (καραν-
τίνας) υπάρχουν υποψίες για πα-
ρανομίες και παρασκηνιακές συ-
νεννοήσεις που αφορούν το σχέδιο
δημιουργίας μαρίνας στην κατε-
χόμενη Λάπηθο. Πολλοί Τ/κ ανα-
λυτές σχετίζουν με την οικονομική
πτυχή του σκανδάλου υψηλόβαθμα
στελέχη της τ/κ Δεξιάς. Στα τέλη
της προηγούμενης εβδομάδας, ο
κ. Τατάρ επιχείρησε να αφήσει
πίσω του το νέο σκάνδαλο, με έναν
περιορισμένης έκτασης «κυβερ-
νητικό» ανασχηματισμό, ο οποίος
τελικά σκόνταψε πάνω στην έν-

σταση του κ. Ακιντζί. Ο κ. Τατάρ
επιχείρησε να αντικαταστήσει διά-
φορους «υπουργούς» με αμφιλε-
γόμενες προσωπικότητες, οι οποίες
επίσης, στο παρελθόν ενεπλάκησαν
σε φακέλους παρανομιών και δια-
φθοράς.

Η κρίση ενισχύει Ακιντζί
«Όλες οι εξελίξεις, στις οποίες

αναφέρεστε ενισχύουν την υπο-
ψηφιότητα του κ. Ακιντζί. Πρόκειται
για μια τάση που καταγράφουμε
σε νέες έρευνες», σημειώνει στην
«Κ» τουρκική πηγή, η οποία τα τε-
λευταία χρόνια κρατά τον πολιτικό
σφυγμό της τ/κ κοινότητας με σειρά
αναλύσεων και δημοσκοπήσεων.
Σύμφωνα με την πηγή μας, οι επι-
πτώσεις της πανδημίας, η οικονο-
μική κρίση και κυρίως ο αναβρα-
σμός στο εσωτερικό της τ/κ Δεξιάς
έρχονται να αναπτερώσουν το ηθι-
κό του κ. Ακιντζί για το δεύτερο
σκέλος της αναμέτρησης για την
τ/κ ηγεσία. Τη συγκεκριμένη πλη-
ροφορία επιβεβαιώνουν πληροφο-
ρίες που φτάνουν από τους κόλπους
της τ/κ Δεξιάς. Χαρακτηριστικό εί-
ναι το γεγονός ότι στα τέλη της
προηγούμενης εβδομάδας, κύκλοι
της τ/κ Δεξιάς, συνομιλώντας με
την «Κ», προειδοποιούσαν ότι ο κ.
Τατάρ σε σύντομο χρονικό διάστη-
μα δεν αποκλείεται να βρεθεί αν-
τιμέτωπος με τον «εφιάλτη» που
βίωσε ο Ντερβίς Έρογλου το 2015.
Εσωκομματικές φράξιες και ομάδες
στελεχών και «βουλευτών» είναι
έτοιμες να γυρίσουν την πλάτη
τους στον κ. Τατάρ και να υποστη-
ρίξουν τους αντίπαλους του στις
«προεδρικές», ακόμη και τον κ.
Ακιντζί. 

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Στις 18 Οκτωβρίου1912, η Οθωμανική
Αυτοκρατορία με μια ιστορική συμ-
φωνία παρέδωσε τον έλεγχο της
Τρίπολης και της Κυρηναϊκής, στα
παράλια της Βόρειας Αφρικής, στο
Βασίλειο της Ιταλίας. Συνολικά, 107
χρόνια μετά την συνθηκολόγηση,
οι στρατιώτες, οι πράκτορες, τα πο-
λεμικά πλοία και τα αεροσκάφη της
Τουρκίας , επέστρεψαν στα παράλια
της Λιβύης για να δρομολογήσουν
τα νέα μεγαλόπνοα σχέδια της Άγ-
κυρας για την περιοχή. 

Το καλοκαίρι του 2019 σημει-
ώθηκε πρώτα η στρατιωτική εμ-
πλοκή της Τουρκίας στην κρίση
της Λιβύης. Η τουρκική στρατιωτική
βοήθεια στη διεθνώς αναγνωρισμέ-
νη κυβέρνηση της Τρίπολης, την
οποία ελέγχει το Κίνημα των Μου-
σουλμάνων Αδελφών, άλλαξε τις
ισορροπίες στον εμφύλιο της Λιβύης.
Οι δυνάμεις της Ανατολικής Λιβύης
απωθήθηκαν σταδιακά από τα πε-
ρίχωρα της Τρίπολης, την στιγμή
που η Τουρκία υπέγραφε με την
κεντρική κυβέρνηση το περίφημο
σύμφωνο το οποίο προκάλεσε με-
γάλη αναστάτωση στα ελληνοτουρ-
κικά. Λίγους μήνες μετά, στο προ-
σκήνιο του εμφυλίου της Λιβύης,
οι νέες εξελίξεις ευνοούν την προ-
ώθηση των μεγαλόπνοων τουρκι-
κών σχεδίων τα οποία δεν περιο-
ρίζονται αποκλειστικά στην επι-
κράτεια της Λιβύης. 

Το τουρκικό σχέδιο για τα πα-

ράλια της Βόρειας Αφρικής, δρο-
μολογείται σύμφωνα με πληροφο-
ρίες της «Κ» από το τουρκικό Προ-
εδρικό σε μια  ιδιαίτερη χρονική
συγκυρία. Οι εξελίξεις «τρέχουν»
στα παρακάτω τέσσερα μέτωπα και
φαίνεται ότι εξυπηρετούν τα τουρ-
κικά συμφέροντα:

Στο στρατιωτικό πεδίο της Λιβύης
οι τουρκικές και συμμαχικές δυνά-
μεις καταγράφουν εντυπωσιακές
επιτυχίες. Με την παρασκηνιακή
οικονομική βοήθεια του Κατάρ, την
υποστήριξη των περίπου 7.000 αν-
δρών των ειδικών δυνάμεων και
πρακτόρων της Τουρκίας, αλλά και
με την ευρεία γκάμα τουρκικών πο-
λεμοφοδίων που διαθέτει, η διεθνώς

αναγνωρισμένη κυβέρνηση της Λι-
βύης έχει καταφέρει τις τελευταίες
εβδομάδες να απωθήσει από τα πε-
ρίχωρα της Τρίπολης και το βορει-
οδυτικό κομμάτι της χώρας τις δυ-
νάμεις του Στρατάρχη Χαλίφα Μπιν
Χαφτάρ, τον οποίο υποστηρίζουν
η Γαλλία, η Αίγυπτος, η Σαουδική
Αραβία, και τα Ηνωμένα Αραβικά
Εμιράτα. Στις νέες επιτυχίες της φι-
λοτουρκικής συμμαχίας σημαντικό
ρόλο διαδραματίζουν και οι περίπου
10.000 πρώην τζιχαντιστές της Συ-

ρίας που έχουν μεταφερθεί στη Λι-
βύη μέσω Τουρκίας. Πριν από λίγες
εβδομάδες, οι ΗΠΑ μπροστά στον
κίνδυνο της «ρωσικής απειλής» στη
Λιβύη, και στο ενδεχόμενο της ανά-
πτυξης μιας ισχυρής ρωσικής ακτί-
νας δράσης στη βόρεια Αφρική,
επέλεξαν να ενεργοποιήσουν εκ
νέου το ΝΑΤΟ στην κρίση της Λι-
βύης. Το ΝΑΤΟ, στα μέσα Μαΐου,
δήλωνε έτοιμο να υποστηρίξει την
κυβέρνηση της Τρίπολης. Παρο-
μοίως και η Βρετανία, ενώ την ίδια

στιγμή η Ιταλία σταθεροποιεί πα-
ρασκηνιακά την θέση της στην
συμμαχία της Τρίπολης. Παράλληλα,
ο Ταγίπ Ερντογάν, μετά από την
τελευταία τηλεφωνική επικοινωνία
του με τον Αμερικανό ομόλογό του,
άφησε να εννοηθεί ότι Τουρκία και
ΗΠΑ βρίσκονται πολύ κοντά σε
προοπτική συνεργασίας στη Λιβύη.
Η «Κ» είναι σε θέση να γνωρίζει ότι
στον άξονα Ουάσιγκτον-Άγκυρας
έχει τεθεί επί τάπητος το μέλλον
των μεγάλων ενεργειακών κοιτα-
σμάτων της Λιβύης και το αμερι-
κανικό ενδιαφέρον για αυτές. 

Η Μόσχα ενώπιον των προειδο-
ποιήσεων ΝΑΤΟ, ΗΠΑ, Βρετανίας,
επέλεξε να οπισθοχωρήσει αποσύ-
ροντας τις ρωσικές παραστρατιω-
τικές δυνάμεις (Ομάδα Wagner) που
προηγουμένως πολιορκούσαν την
Τρίπολη. Απόσυρση που επέφερε
την κατάρρευση των δυνάμεων Χά-
φταρ στα περίχωρα της Τρίπολης,
γεγονός που ενίσχυσε την αυτοπε-
ποίθηση των φιλοτουρκικών ομά-
δων, οι οποίες πλέον πολιορκούν
τη Σύρτη. Η Ρωσία, αντιδρώντας,
ματαίωσε την επίσκεψη των Ρώσων
Υπουργών Εξωτερικών και Άμυνας
στην Τουρκία. Την ίδια στιγμή, η
«αναθέρμανση του ρωσοτουρκικού
μετώπου στο Ιντλίμπ της Συρίας εί-
ναι κάθε άλλο παρά τυχαία. 

Ο Ακιντζί βγαίνει κερδισμένος από την πανδημία
Κορωνοϊός και κοινωνικοπολιτική κρίση έπληξαν τους αντιπάλους του και δίνουν νέα ώθηση στην υποψηφιότητά του

« Όλες οι εξελίξεις, στις οποίες αναφέρεστε, ενισχύουν την υποψηφιότητα
του κ. Ακιντζί. Πρόκειται για μια τάση που καταγράφουμε σε νέες έρευνες»,
σημειώνει στην «Κ» τουρκική πηγή.
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Σε τουλάχιστον τέσσερα
πεδία εν μέσω πανδημίας,
η «κυβέρνηση» βρίσκεται
αντιμέτωπη με μεγάλα
προβλήματα, τα οποία
πηγή της «Κ» από την
«Πρωθυπουργία» θεωρεί
ότι είναι διαχειρίσιμα. 

Οι τουρκικοί
σχεδιασμοί
για Λιβύη
και Β. Αφρική
Επιβολή πολιτικής λύσης στην Τρίπολη,
δημιουργία στρατιωτικών βάσεων
και στήριξη από Αλγερία και Τυνησία

Σε πρώτο επίπεδο, η Άγκυρα στοχεύει στην κατάληψη της Σύρτης και της Τζούφρα, έτσι ώστε να εξασφαλιστεί ο έλεγ-
χος ενεργειακών κοιτασμάτων. Στη φωτογραφία τουρκικά τεθωρακισμένα φορτώνονται στο μεταγωγικό για τη Λιβύη.  

Το τουρκικό
σχέδιο πιάνει και
Αλγερία-Τυνησία 
Στη σκιά των εν λόγω εξελίξεων έχουν
αρχίσει να εκφράζονται στο εσωτε-
ρικό του μετώπου που υποστηρίζει
τον Στρατάρχη Χάφταρ δεύτερες
σκέψεις για το μέλλον του πολέμου
της Λιβύης. Χαρακτηριστική είναι
η τοποθέτηση του πρώην Υφυπουρ-
γού Εξωτερικών της Αιγύπτου, Hus-
sein Haridy, ο οποίος χαρακτηρίζει
την πιθανή στρατιωτική εμπλοκή
της χώρας του στην κρίση της Λιβύης
ως «μη βιώσιμη» επιλογή. Υπό αυτές
τις συνθήκες η Άγκυρα δρομολογεί
για τη Λιβύη και την Ανατολική Με-
σόγειο μεγαλόπνοα σχέδια. Σε αν-
τίθεση με τα πρόσφατα ελληνικά και
ξένα δημοσιεύματα που περιορίζουν
το τουρκικό ενδιαφέρον στα παράλια
της Βόρειας Αφρικής με τη Λιβύη,
κυρίως εξαιτίας του παράγοντα των
ενεργειακών κοιτασμάτων της Ανα-
τολικής Μεσογείου, οι πληροφορίες
που εξασφάλισε η «Κ» δείχνουν ότι
οι νέοι τουρκικοί σχεδιασμοί αφορούν
ένα ευρύ φάσμα ζητημάτων και πε-
ριοχών. Σε πρώτο επίπεδο, η Άγκυρα
στοχεύει στην κατάληψη της Σύρτης
και της Τζούφρα, έτσι ώστε να εξα-
σφαλιστεί ο έλεγχος σημαντικών
ενεργειακών κοιτασμάτων. Το δεύ-
τερο στάδιο των νέων τουρκικών
σχεδιασμών έχει τέσσερις πυλώνες:
Α) η εξεύρεση πολιτικής λύσης στη
Λιβύης. Β) σταθεροποίηση της συ-
νολικής κατάστασης και της ασφά-
λειας στη χώρα, Γ) η υλοποίηση των
εμπορικών και οικονομικών συμφω-
νιών που έχουν συναφθεί μεταξύ
Τουρκίας και Λιβύης και Δ) διασφά-
λιση πρωταγωνιστικού ρόλου της
Άγκυρας στα ενεργειακά ζητήματα
της χώρας. Σε ό,τι αφορά την πολιτική
λύση οι πηγές μας συγκλίνουν στο
ενδεχόμενο ενός πολιτικού συμβι-
βασμού, στο πλαίσιο του «power-
sharing», όχι με τον Χαφτάρ αλλά
με την δημοκρατικά εκλεγμένη βουλή
της Λιβύης. Στο πεδίο της ασφάλειας,
οι τουρκικοί σχεδιασμοί εμπεριέχουν
την δημιουργία δυο τουρκικών βά-
σεων στη Λιβύη. Η ιστορική στρα-
τιωτική βάση Αλ Βατίγια προορίζεται
για μελλοντική χρήση του στόλου
των τουρκικών μη επανδρωμένων
αεροσκαφών. Στην δε, Μισράτα σχε-
διάζεται η δημιουργία τουρκικής
ναυτικής βάσης, που δεν αποκλείεται
να δρομολογηθεί παράλληλα με τη
νέα τουρκική ναυτική βάση στα Κα-
τεχόμενα. 

Το σχέδιο δεν αφορά μόνο τη Λιβύη
«Υπάρχει ένα σημαντικό στοιχείο του τουρκικού σχεδίου, το οποίο
αγνοούν σε μεγάλο βαθμό οι ξένες πρωτεύουσες και οι ξένοι αναλυ-
τές. Το τουρκικό σχέδιο δεν αφορά αποκλειστικά τη Λιβύη. Μακροπρό-
θεσμα όμως τα τουρκικά σχέδια δημιουργούνται βάσει των δεδομένων
στην ευρύτερη περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου», σημειώνει καλά
ενημερωμένη πηγή της «Κ», που επισημαίνει ότι αυτό το διάστημα η
Τουρκία επιχειρεί να αναπτύξει διάλογο με Αλγερία και Τυνησία σε ό,τι
αφορά τη Λιβύη και εξηγεί: «Μπορεί σε πρώτη φάση, οι ιδεολογικού
τύπου διαφορές και ο αραβικός εθνικισμός, να καθυστερούν τα θετικά
αποτελέσματα στην συνεργασία με Αλγερία και Τυνησία, ωστόσο δεν
πρέπει να αγνοούμε το γεγονός ότι σε αυτές τις χώρες οι πολιτικές
ισορροπίες τείνουν να αλλάξουν. Κυρίως στην Αλγερία έχει αναδυθεί
ένα νέο καθεστώς, το οποίο δεν κλείνει την πόρτα στις τουρκικές προ-
τάσεις και εισηγήσεις. Επίσης, σε αυτές τις χώρες δεν πρέπει να αγνο-
ούμε τον παράγοντα των Μουσουλμάνων Αδελφών, με τον οποίο δια-
τηρεί στενές σχέσεις το κυβερνών ΑΚΡ της Τουρκίας».  
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Η Άγκυρα στοχεύει σε
επιβολή πολιτικής λύ-
σης στη Λιβύη, σταθερο-
ποίηση της κατάστασης
στη χώρα, υλοποίηση
εμπορικών-οικονομικών
συμφωνιών που έχουν
συναφθεί με την Τρίπο-
λη και διασφάλιση του
πρωταγωνιστικού της
ρόλου στα ενεργειακά
της Λιβύης. 
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Του ΚΥΡΙΑΚΟΥ Ν. ΠΟΧΑΝΗ 

Η νέα Συμφωνία της 9ης Ιουνίου
2020, μεταξύ Ελλάδας και Ιταλίας,
δεν αποτελεί μία παρθενογένεση
αλλά μεταβολή μίας ήδη υπάρχου-
σας συμφωνίας, αυτής του1977
σε μία νέα, ενιαίων θαλασσίων
συνόρων που περιλαμβάνει και
την ΑΟΖ. Αυτή η νέα συμφωνία,
όπως και εκείνη του 1977, αντα-
νακλά μία πράξη με πολιτικές προ-
θέσεις που απευθύνεται κυρίως
προς την Τουρκία. Η άποψη αυτή
συνεπικουρείται και με ένα ανα-
πάντητο μέχρι σήμερα, ερώτημα:
Για ποιο λόγο η Ελλάδα, από το
1977 μέχρι σήμερα, δεν εκμεταλ-
λεύτηκε ποτέ τον υποθαλάσσιο
πλούτο του Ιονίου, αφού η Συμ-
φωνία της 24ης Μαΐου 1977 έδιδε
το δικαίωμα στην Ελλάδα να εξε-
ρευνήσει και να εκμεταλλευτεί
αυτόν, χωρίς καμία αντίρρηση
από την Ιταλία. Η επικρατούσα
λοιπόν αντίληψη ότι η πρόσφατη
συμφωνία, μεταξύ Ελλάδας και
Ιταλίας, δημιουργεί σοβαρό προ-
ηγούμενο για μελλοντικές, επι-
διωκόμενες, παρόμοιες συμφωνίες
με τα γειτονικά κράτη της Ελλάδας
και κατά κύριο λόγο με την Τουρ-
κία, με βρίσκει εντελώς αντίθετο
για τους ακόλουθους λόγους:

1) Η Ελλάδα δεν έχει κάνει πα-
ρόμοια συμφωνία για οριοθέτηση
υφαλοκρηπίδας με άλλο γειτονικό
της κράτος και ως εκ τούτου, οποι-
αδήποτε άλλη συμφωνία θα αρ-
χίσει από το μηδέν.

2) Τόσο η Ελλάδα όσον και η
Ιταλία αποτελούν συμβαλλόμενα
μέρη της Σύμβασης για την Υφα-
λοκρηπίδα του 1958 αλλά και της
Σύμβασης για το Δίκαιο της Θά-
λασσας του 1982 (Σύμβαση). Ως
εκ τούτου, οι πεποιθήσεις και οι
εν γένει απόψεις και των δύο κρα-
τών επί των αρχών του δικαίου
της Θάλασσας, χαρακτηρίζονται
από μία ιδεολογική συνταύτιση.

Αν τώρα, ο απώτερος σκοπός της
συμφωνίας της 9ης Ιουνίου ήταν
η δημιουργία του κατάλληλου κλί-
ματος για επίτευξη παρόμοιας συμ-
φωνίας με την Τουρκία ή και τη
Λιβύη ακόμα και με την Αλβανία,
η παραπάνω ιδεολογική συγγένεια
μεταξύ των, απλά, δεν υφίσταται.

3)  κάθε περίπτωση οριοθέτη-
σης θαλασσίων περιοχών μπορεί
να διέπεται από κάποιους γενικούς
κανόνες δικαίου ή εθιμικού δι-
καίου, πλην όμως είναι ξεχωριστή
με τις δικές της ιδιαιτερότητες. 

Ελλάδα - Αλβανία
Στις 27 Απριλίου 2009, οι δύο

χώρες υπέγραψαν συμφωνία για
οριοθέτηση των θαλασσίων ζωνών
τους με τη μέθοδο της Μέσης
Γραμμής. Η ιδιαιτερότητα της συμ-
φωνίας, έγκειτο στο γεγονός ότι
καθόριζε ένα «όριο πολλαπλών
χρήσεων», το οποίο αφορούσε τό-
σο υφιστάμενες όσο και μελλον-
τικές ζώνες δικαιοδοσίας, χωρίς
ωστόσο να υπάρχει σαφής ανα-
φορά στην ΑΟΖ. Το Συνταγματικό
Δικαστήριο της Αλβανίας, στις 15
Απριλίου 2010, επικαλούμενο λό-
γους αντισυνταγματικότητας και
εσωτερικών διαδικασιών, ελλείψεις
και ασάφειες στη συμφωνία, και
μη εφαρμογή του Διεθνούς Δι-
καίου, εξέδωσε απόφαση που έκρι-

νε τη συμφωνία ως αντισυνταγ-
ματική. Ως εκ τούτου, η συμφωνία,
δεν έχει ακόμα τεθεί σε ισχύ. Ιδι-
αίτερη μνεία στην απόφαση αυτή,
γίνεται στην ελληνο-ιταλική συμ-
φωνία οριοθέτησης της υφαλο-
κρηπίδας ως παράδειγμα συμφω-
νίας που δεν αποδίδει πλήρη επή-
ρεια στα νησιά στην υπό οριοθέ-
τηση περιοχή.

Ελλάδα - Αίγυπτος
Στην ουσία εκτιμάται ότι δεν

υπάρχουν τεχνικές δυσκολίες,
αφού η Αίγυπτος αποδέχεται, τη
Μέση Γραμμή ως μέθοδο οριοθέ-
τησης και την απόδοση πλήρους
επήρειας στα νησιά. Αυτό είναι
φανερό και από τη συμφωνία που
έκανε με την Κύπρο το 2003. Το
πρόβλημα είναι οι διεκδικήσεις
της Τουρκίας στην  κοινή περιοχή
οριοθέτησης οι οποίες την καθι-
στούν διστακτική να προχωρήσει
με την Ελλάδα σε συμφωνία καθότι
δεν επιθυμεί να εμπλακεί σε διε-
νέξεις τρίτων.Την ώρα που γρά-
φονται αυτές οι γραμμές, ο επικε-
φαλής της εξωτερικής πολιτικής
της Ελληνικής Κυβέρνησης βρί-
σκεται στο Κάιρο για συνομιλίες
και προφανώς στην ατζέντα του
μεταφέρει και σχετική πρόταση
που αφορά στην κοινή οριοθέτηση
ΑΟΖ. Αν και η πρακτική της τμη-
ματικής οριοθέτησης με βρίσκει
αντίθετο, το ζητούμενο είναι η
κατάληξη σε μια συμφωνία, μεταξύ
Αιγύπτου-Ελλάδας  που να μην
αφήνει την Κύπρο χωρίς κοινά
θαλάσσια σύνορα με την Ελλάδα. 

Ελλάδα - Τουρκία
Η Τουρκία εκτός του ότι δεν

δεσμεύεται από τη Σύμβαση, δια-
φωνεί με την Ελλάδα ότι η μονα-
δική τους διαφορά έγκειται στο
ζήτημα οριοθέτησης της υφαλο-
κρηπίδας και ΑΟΖ, τόσο στο Αιγαίο
όσον και στην Ανατολική Μεσό-
γειο. Προβάλλει δε, ως ζητήματα

συναφή με το ζήτημα της υφαλο-
κρηπίδας και ΑΟΖ για συνολική
επίλυση, το εύρος της Χωρικής
Θάλασσας, τον Εθνικό Εναέριο
Χώρο, τα νησιά και τους βράχους
που, κατά την άποψη της,  δεν δό-
θηκαν στην Ελλάδα με διεθνείς
συμφωνίες και συνθήκες και την
αποστρατικοποίηση νησιών του
Αν. Αιγαίου. Για την Ελλάδα, ο διά-
λογος είναι αυτός που θα οδηγήσει
στη διαπραγμάτευση ή σε προ-
σφυγή σε δικαιοδοτικό όργανο,
ενώ για την Τουρκία η λύση πραγ-
ματοποιείται ή διά της πολιτικής
οδού ή διά της διπλωματίας ή με
πόλεμο.

Ελλάδα - Λιβύη 
Οι απόψεις της Λιβύης συμπί-

πτουν με αυτές της Τουρκίας και
αντιτίθεται σε απόδοση επήρειας
των ελληνικών νησιών νοτίως των
ακτών της Πελοποννήσου και της
Κρήτης δηλ. Στροφάδες, Σαπιέν-
τζα, Σχίζα, Γαύδος, Χρυσή και Κου-
φονήσι. Από ελληνικής πλευράς
καταβλήθηκαν προσπάθειες δια-
πραγμάτευσης, η Λιβύη όμως με
μονομερείς ενέργειες και κατά πα-
ράβαση των αρχών του διεθνούς
δικαίου προχώρησε, το 1973 σε
«κλείσιμο» του Κόλπου της Σύρτης
με μία ευθεία γραμμή μήκους 306
νμ, το 2005 σε μία defacto θέσπιση
ζώνης προστασίας αλιείας εύρους
62 νμ, χωρίς να έρθει σε συνεν-
νόηση με την Ελλάδα. Η Λιβύη
δεν έχει κυρώσει τη Σύμβαση και
οι  σχέσεις των δύο χωρών να διέ-
πονται από τους κανόνες του εθι-
μικού δικαίου. Το δε κλείσιμο του
Κόλπου της Σύρτης, επηρεάζει κα-
θοριστικά τη χάραξη των θαλασ-
σίων συνόρων. Τόσο η Ελλάδα
όσο και η ΕΕ έχουν διαμαρτυρηθεί
επανειλημμένως γι’ αυτό.

Ο κ. Κυριάκος Ν. Ποχάνης είναι αρχιπλοί-
αρχος (ε.α.) Π.Ν. (Πρώην διοικητής Κυ-
πριακού Ναυτικού). 

Η συμφωνία 9ης Ιουνίου δεν ευνοεί την Ελλάδα
Είναι πολύ σημαντικό το ότι κάθε περίπτωση οριοθέτησης θαλασσίων περιοχών είναι ξεχωριστή και με τις δικές της ιδιαιτερότητες 

Η συμφωνία του 1977 δεν αναγνώ-
ρισε πλήρη επήρεια σε όλα τα ελ-
ληνικά νησιά στην υπό οριοθέτηση
περιοχή, ως εκ του αποτελέσματος:
στις Στροφάδες αποδίδεται μισή
επήρεια, ενώ στους Οθωνούς νή-
σους, κάτι περισσότερο. Είναι φα-
νερό ότι κατά τις διαπραγματεύσεις,
δεν είχε τεθεί ζήτημα μειωμένης
επήρειας των ελληνικών νησιών.
Συναφώς και σύμφωνα με τη Σύμ-
βαση, δεν υπάρχουν μικρά και με-
γάλα νησιά αλλά, με βάση το Άρθρο
121, νησιά και βράχοι. Το τι συνιστά
λοιπόν, νησί είναι αποκρυσταλλω-
μένο στη Σύμβαση όσον και στη
μέχρι σήμερα διεθνή νομολογία.
Ως εκ τούτου εκεί που πρέπει να
επικεντρωθούμε είναι σε δύο κα-
τηγορίες νησιών, οι οποίες έχουν
αναδυθεί, μεταξύ άλλων, μέσα από
τη διεθνή νομολογία και που αφο-
ρούν, νησιά που βρίσκονται κοντά
στις ηπειρωτικές ακτές της επι-
κράτειας και νησιά που βρίσκονται
μακριά από αυτές. Έτσι, η διεθνής
νομολογία έχει δείξει ότι, τα νησιά
που βρίσκονται πλησίον, παράγουν
μειωμένη επήρεια ενώ, αυτά που
βρίσκονται μακριά, έχουν τη δυ-
νατότητα, υπό προϋποθέσεις, να
αναπτύξουν πλήρη επήρεια.

Όλες σχεδόν οι επίσημες δηλώ-
σεις σχετικά με τα νησιά, συνο-
δεύονται από την φράση «Τα νησιά
και ΑΟΖ έχουν και Υφαλοκρηπίδα
έχουν». Κανείς όμως δεν λέει ποια
είναι η έκταση αυτού του δικαιώ-
ματος των. Άρα, είναι αυτήν την
έκταση που πρέπει να εξετάσουμε.
Σύμφωνα με την διεθνή νομολογία
αυτή η έκταση του δικαιώματος
διαφέρει από περίπτωση σε περί-
πτωση πλην όμως δύο είναι οι πα-
ράγοντες που την επηρεάζουν και
αυτοί είναι, η θέση του νησιού
στην περιοχή οριοθέτησης και το
μέγεθος του. Σε ό, τι αφορά στη
θέση, αυτό αναπτύχθηκε επαρκώς
πιο πάνω. Σχετικά με το μέγεθος,
η νομολογία έχει αποδεχθεί ότι η
μοναδική επίπτωση που μπορεί να
έχει στην οριοθέτηση ένα νησί, εί-
ναι το μήκος των ακτών του αλλά
και αυτό εξαρτάται πάντα από την
θέση που βρίσκεται. Οι πυκνές συ-
στάδες και η γεωγραφική συνέχεια
που παρουσιάζουν τα νησιά του
Αιγαίου σε συνδυασμό με τη συ-
νολική ακτογραμμή τους, αποτε-
λούν παράγοντες που, εκτιμώ ότι,
λαμβάνονται υπόψη την οριοθέ-
τηση, διότι αποτελούν μια γεωγρα-
φική συνέχεια των ηπειρωτικών
ακτών της Ελλάδας, από τις Κυ-
κλάδες μέχρι και την Δωδεκάνησο
και καμία σχέση έχουν με τα τουρ-
κικά νομικά επιχειρήματα που βα-
σίζονται σε περιπτώσεις μεμονω-
μένων νησιών, σε «λάθος» γεωγρα-
φικές θέσεις (π.χ. νησιά της Μάγ-
χης). Είναι λοιπόν, η άποψη μου
ότι η Ελλάδα ευνοείται από αυτή
τη γεωγραφική διάταξη των νησιών
του Αιγαίου και όχι από την περί-
πτωση των νησιών του Ιονίου. 

Το Καστελόριζο, για το οποίο
πολύς λόγος γίνεται, αποτελεί τμή-
μα μιας περιοχής η οποία επηρεά-
ζεται από τα δικαιώματα που έχουν
η Κρήτη, η Κάσος, η Κάρπαθος και
η Ρόδος και αυτά τα δικαιώματα
αφορούν και σε ΑΟΖ και σε Υφα-
λοκρηπίδα. Η Τουρκία, βέβαια, με
βάση τις πάγιες θέσεις της από το
1973, δεν το αποδέχεται αυτό και

το παρουσιάζει ως μεμονωμένο και
αποκομμένο νησί με μόνο δικαίωμα
σε ΧΘ. Συμπερασματικά, κατά την
άποψη μου, η πρακτική των τμη-
ματικών οριοθετήσεων δεν προ-
σφέρει λύση τουναντίον επιδεινώ-
νει την όλη κατάσταση ένεκα των
κενών που δημιουργούνται και πα-
ραμένουν. Η λύση όσον απλή και
αν φαίνεται θέλει ισχυρή πολιτική
βούληση. Εκτιμώ λοιπόν  ότι, η εν-
δεδειγμένη λύση είναι η μονομερής
κατάθεση γεωγραφικών συντεταγ-
μένων, μίας προκαταρκτικής οριο-
θέτησης ΑΟΖ από την Ελλάδα,όπως
έπραξε και η Κ.Δ. Στο κάτω-κάτω,
αυτό αποτελεί μία πρακτική που
ακολουθείται από τα κράτη, ελλεί-
ψει συμφωνίας, ως ελάχιστη κατο-
χύρωση των δικαιωμάτων τους σε
θαλάσσιες περιοχές πέραν της ΧΘ
τους. Αυτό συνάδει και με τη διεθνή
νομολογία. Αν τώρα, η Ελλάδα προ-
χωρήσει στην κατάθεση των ορθών
συντεταγμένων, θα δημιουργούν

τα δύο τριεθνή σημεία (Ελλάδα –
Αιγύπτου  - Κύπρου και Ελλάδα –
Τουρκία – Κύπρου). Αν τώρα, η
Τουρκία, η οποία επικαλείται συ-
νεχώς το διεθνές δίκαιο, έχει τις
αντιρρήσεις της, που σίγουρα θα
τις έχει, ας προσφύγει στο ΔΔΧ ή
στο Δικαστήριο για το Δίκαιο της
Θάλασσας (Αμβούργο) ή ακόμα στο
Διαιτητικό Δικαστήριο (Arbitration
Court).Μοιραία θα συμπαρασυρθεί
και η Κύπρος και τα λοιπά ενδια-
φερόμενα κράτη και ας αποφασίσει
το Δικαστήριο ποιες είναι οι «σχε-
τικές  και ειδικές περιστάσεις» που
θα διέπουν το ζήτημα των νησιών.
Και ας μη μας διαφεύγει και το γε-
γονός ότι και η Κύπρος είναι νησί,
ένα από τα δύο νησιωτικά κράτη
της Μεσογείου, το δε, νησί αποτελεί
το μοναδικό έδαφος ξηράς που ταυ-
τίζεται με το κράτος και με την,
παράνομη από όλες τις απόψεις,
συμφωνία που έχει κάνει με το υπο-
τελές ψευδοκράτος το Νοέμβριο
του 2011, για οριοθέτηση Υφαλο-
κρηπίδας, η Τουρκία θεωρεί την
Κύπρο όπως ακριβώς την Κρήτη
και τα άλλα νησιά. 

Καστελλόριζο, Κύπρος,
Κρήτη και τα άλλα νησιά

Αν και η πρακτική της τμηματικής οριοθέτησης με βρίσκει αντίθετο, το ζητούμενο είναι η κατάληξη σε μια συμφωνία, μεταξύ Αιγύπτου-Ελλάδας  που να μην
αφήνει την Κύπρο χωρίς κοινά θαλάσσια σύνορα με την Ελλάδα. 

������

Για την Ελλάδα, ο διάλο-
γος είναι αυτός που θα
οδηγήσει στη διαπραγ-
μάτευση ή σε προσφυγή
σε δικαιοδοτικό όργανο,
ενώ για την Τουρκία η
λύση πραγματοποιείται
ή διά της πολιτικής
οδού ή διά της διπλωμα-
τίας ή με πόλεμο.
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Η επικρατούσα αντίληψη
ότι η συμφωνία μεταξύ
Ελλάδας και Ιταλίας δημι-
ουργεί σοβαρό προηγού-
μενο για μελλοντικές, επι-
διωκόμενες, παρόμοιες
συμφωνίες με τα γειτονι-
κά κράτη της Ελλάδας και
κατά κύριο λόγο με την
Τουρκία, δεν είναι ορθή.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΔΡΟΣ ΜΕΝΕΛΑΟΥ ΑΒΡΑΑΜ

Κεμάλ, θ’ αλλάξει ή δεν θ’ αλλάξει ο κόσμος;
Στην ποίηση και ευρύτερα στον χώρο
της τέχνης, πάντα κάποιος μπορεί
να βρει ένα καταφύγιο προβλημα-
τισμού και αναστοχασμού, πάντα
μπορεί να ανακαλύψει μια φλόγα
αναβάπτισης και αναγέννησης αξιών,
ιδεών και οραματισμών. Γιατί η τέχνη
πέρα από την αισθητική της φύση
έχει και την ηθική της διάσταση,
κατά συνέπεια και τον δικό της ιδιό-
μορφο κοινωνικοπολιτικό παρεμβα-
τικό λόγο. Τα δύο ποιήματα-τραγού-
δια των Γκάτσου-Χατζιδάκι «Κεμάλ»
και Βαγιόπουλου-Ρασούλη «Μπορεί
ν’ αλλάξει Κεμάλ» αποδεικνύουν
ότι η τέχνη παρακολουθεί, αφουγ-
κράζεται και εμπνέεται από αυτά
που συνέβησαν και από αυτά που
συμβαίνουν γύρω μας, τα καταγράφει,
τα ερμηνεύει και ποικιλόμορφα τα
προβάλλει, στέλνοντας τα δικά της
μηνύματα. Σκοπός μου δεν είναι να
αναλύσω τους πιο πάνω φιλοσοφι-
κούς και κοινωνικοπολιτικούς στί-
χους, αλλά να επισημάνω τη δυνα-
μική, την επικαιρότητα και τη στό-
χευσή τους να αναδείξουν τη δια-
χρονική βούληση του ανθρώπου για

να αλλάξει προς το καλύτερο τον
άδικο και άνισο κόσμο, είτε με τον
όμορφο αλλά αποτυχημένο εξεγερ-
τικό αγώνα του ονειροπόλου Κεμάλ,
που θυσιάζεται για να υπερασπιστεί
και να καλυτερέψει τη ζωή των φτω-
χών και των αδύναμων, είτε με την
αισιοδοξία της συνέχειας αυτού του
αγώνα και την ελπίδα της επιτυχούς
έκβασής του, με όπλα τον ορθολο-
γισμό, τον ανθρωπισμό, τον διεθνι-
σμό και την εποικοδομητική διεκ-
δικητικότητα των πολιτών.  Αυτή η
αμείωτη βούληση για αλλαγή και
του δικού μας δυστοπικού κόσμου
με τα τόσα προβλήματα, αναγεννάται
σήμερα και συνεχώς πλαταίνει. Μας
το δείχνουν οι συνεχιζόμενες παγ-
κόσμιες κινητοποιήσεις κατά της
ρατσιστικής βίας, της αλαζονείας
της εξουσίας και της απληστίας ενός
συστήματος που παράγει και ανα-
παράγει τις διακρίσεις, τη φτώχια,
την κοινωνική ανισότητα και αδικία.
Ένα από τα ομορφότερα συνθήματα
που χρησιμοποιείται στις εκδηλώσεις
διαμαρτυρίας και φανερώνει την ου-
σία της αντίδρασης των πολιτών,

όχι μόνο στις ΗΠΑ αλλά και σε πολλές
χώρες του κόσμου, είναι το ευγενικό
και ταυτόχρονα ειρωνικό και επα-
ναστατικό αίτημα: «Συγγνώμη για
την αναστάτωση, προσπαθούμε να
αλλάξουμε τον κόσμο». Σε ποιους
απευθύνεται αυτό το ριζοσπαστικό
και ελπιδοφόρο μήνυμα, το οποίο
αφ’ ενός εκφράζει μια συσσωρευμένη
οργή και βαθιά κριτική στο σύστημα
του «υπαρκτού καπιταλισμού» και
του άπληστου νεοφιλελεύθερου μον-
τέλου ανάπτυξής του και αφ’ ετέρου
προωθεί τη βούληση των ανθρώπων
να απαλλαγούν από τα δεινά που
τους μαστίζουν και να ζήσουν σε
έναν διαφορετικό κόσμο, που να
διασφαλίζει τα ανθρώπινα δικαιώ-
ματα και ελευθερίες και να εξασφα-
λίζει κοινωνική ειρήνη, αλληλεγγύη
και συνοχή, ασφάλεια, εργασία και
ευημερία; Απευθύνεται, από τη μια
ως αντίδραση στους πολιτικούς ηγέ-
τες και τους οικονομικούς παράγοντες
που καθορίζουν την εξέλιξη του κό-
σμου και από την άλλη ως κάλεσμα
στους πολίτες για αγωνιστική συμ-
μετοχή. Η ιδιαιτερότητα όμως του

μαχητικού συνθήματος για αλλαγή
έγκειται στο γεγονός ότι αυτό βγαίνει
μέσα από την κρίση των τεχνολογικά
και οικονομικά ανεπτυγμένων κα-
πιταλιστικών χωρών. Ο δημοσιο-
γράφος και ιστορικός ThomasFrunk
σε άρθρο του στην εφημερίδα Le
Monde diplomatique («Πολίτης»,
14/06/2020) διαπιστώνει ότι αυτή η
περίοδος, «είναι η χειρότερη στιγμή
των ΗΠΑ», αφού υπάρχει κρίση παν-
δημίας και δημόσιας υγείας, κρίση
οικονομίας και κρίση ηγεσίας και
δημοκρατίας. Γράφει ο Thomas
Frunk: «Ο πρόεδρός μας, η πρώην
βεντέτα τηλεοπτικών ριάλιτι Ντό-
ναλντ Τραμπ, όχι μόνο φανέρωσε
την πλήρη ανεπάρκειά του αλλά έθε-
σε παράλληλα σε κίνδυνο τη δημόσια
υγεία με τις ανόητες αερολογίες του...
Μία από τις πιο ακμαίες οικονομίες
του κόσμου πέρασε στο στάδιο της
Μεγάλης Ύφεσης εν ριπή οφθαλμού,
παρακάμπτοντας όλα τα ενδιάμεσα
στάδια, με μαζική ανεργία και σειρά
χρεοκοπιών μεγάλων ή μικρών επι-
χειρήσεων. Σ’ αυτή τη χώρα του ατό-
μου-βασιλιά, το άτομο κυριολεκτικά

καταβυθίστηκε παρασυρμένο από
τα ανώνυμα ρεύματα της ασθένειας
και της οικονομικής κατάρρευσης...
Ο φόβος που μας κατατρώει μέσα
στην πανδημία είναι να αναδιαμορ-
φωθεί η ίδια η δημοκρατία εν τη
απουσία μας. Το σύστημα μας εξα-
πάτησε, σχεδιασμένο καθώς ήταν
γι’ αυτόν τον σκοπό, όμως, όσο εμείς
είμαστε άφαντοι άλλοι λαμβάνουν
αποφάσεις που θα αλλάξουν το μέλ-
λον μας. Ξαναγράφουν το κοινωνικό
συμβόλαιό μας ενόσω εμείς βλέπουμε
τηλεόραση και παρηγορούμαστε πί-
νοντας ένα ποτηράκι».

«Οι καιροί ου μενετοί», έγραψε
σε άλλες εποχές ο Θουκυδίδης. Το
ίδιο ισχύει και σήμερα. Οι καιροί και
η χαοτική πραγματικότητα γύρω
μας δεν μπορούν να περιμένουν,
δεν μας επιτρέπουν να στρουθοκα-
μηλίζουμε, να αγνοούμε, να αδια-
φορούμε, να αποστασιοποιούμαστε,
να βολευόμαστε και να συμβιβαζό-
μαστε με το οικονομικοπολιτικό κα-
τεστημένο. Απαιτείται εγρήγορση
και βούληση για ριζοσπαστικές αλ-
λαγές σε όλους τους τομείς, ιδιαίτερα

στην πολιτική, την οικονομία, την
παιδεία, την υγεία. Για να γίνουν
όμως αυτές οι αλλαγές χρειάζονται
οραματιστές, άδολοι και αδιάφθοροι
πολιτικοί, μα πάνω απ’ όλα αντικομ-
φορμιστές, ενεργοί δημοκρατικοί
πολίτες, που πάντοτε θα αντιδρούν
στο άδικο, το άνισο, τη χειραγώγηση
και την ύβρη, από όπου και αν προ-
έρχονται. Ο επαναστάτης, στοχαστής
και πολιτικός Μαχάτμα Γκάντι θέ-
λοντας να ευαισθητοποιήσει και να
ωθήσει τους πολίτες στους αγώνες
για την ελευθερία και τη δικαιοσύνη,
ενάντια στην καταπίεση και την εκ-
μετάλλευση, τους καλούσε με ένα
συναισθηματικό σύνθημα: «Γίνε εσύ
η αλλαγή που θέλεις να φέρεις στον
κόσμο!». Και ο φιλόσοφος θεατρικός
συγγραφέας Μπέρτολτ Μπρεχτ σε
μία από τις πολλές πολιτικές παρεμ-
βάσεις του υπογράμμιζε: « Όταν
αγωνίζεσαι μπορεί και να χάσεις.
Όταν δεν αγωνίζεσαι έχεις ήδη χά-
σει». Τι να κάνουμε λοιπόν Κεμάλ...;

Ο κ. Μενέλαος Αβραάμ είναι δρ Φιλοσο-
φίας. rodo@primehome.com

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Η Λευκωσία παρακολουθεί και αξιο-
λογεί με ιδιαίτερη προσοχή τις τουρ-
κικές προκλήσεις στη Λιβύη, ανα-
φέρει ο υπουργός Άμυνας κ. Σάββας
Αγγελίδης σε συνέντευξή του στην
«Κ». Η Κύπρος έχει διαμηνύσει στην
Ε.Ε. πως έχει θέσει στη διάθεση της
επιχείρησης IRINI τις υποδομές της.
Την ίδια ώρα περιγράφει το επίπεδο
σχέσεων με Γαλλία, Ελλάδα, Ισραήλ
και Αίγυπτο, αναδεικνύοντας την
ενίσχυση της εγχώριας στρατιωτικής
βιομηχανίας.

–Το Υπουργείο Άμυνας και η Εθνι-
κή Φρουρά πώς παρακολουθούν
όσα διαδραματίζονται δυτικά της
Κύπρου έως και την Κρήτη;

–Παρακολουθούμε στενά όλες
τις εξελίξεις νοτιοανατολικά της
Κρήτης και την τουρκική προκλη-
τικότητα στην περιοχή. Είμαστε σε
καθημερινή επαφή και πλήρη συν-
τονισμό με την Ελλάδα με ανταλλαγή
πληροφοριών και καθορισμό των
ενεργειών μας, τόσο σε διπλωματικό
όσο και σε επιχειρησιακό επίπεδο.
Επίσης, υπάρχει ενημέρωση και
συντονισμός με κράτη που έχουμε
συνάψει συμφωνίες στρατιωτικής
συνεργασίας. Οι ενέργειες στις οποίες
προβαίνουμε στόχο έχουν την εξο-
μάλυνση της έντασης που επιχειρεί
να προκαλέσει η Τουρκία. Ταυτό-
χρονα, αξιολογούμε τους κινδύνους
και λαμβάνουμε τις αποφάσεις μας
για προστασία των δικαιωμάτων και
των συμφερόντων της Κυπριακής
Δημοκρατίας.
–Με τα σημερινά δεδομένα υπάρ-
χει κάτι στο οποίο δίνουμε με-
γαλύτερη προσοχή;

–Η διαδικασία αξιολόγησης δια-
χείρισης κρίσεων αλλά και η αξιο-
λόγηση του κινδύνου γίνονται σε
καθημερινή βάση. Αυτό που μπορώ
να σας αναφέρω είναι πως υπάρχει
συνεχής συλλογή πληροφοριών και
δεδομένων, όμως για ευνόητους λό-
γους δεν θα υπεισέλθω σε λεπτομέ-
ρειες. Θέλω όμως να διαβεβαιώσω
πως αξιολογούμε όλες τις καταστά-
σεις και λαμβάνουμε τα απαραίτητα
μέτρα.
–Στο κομμάτι αξιολόγησης της
κατάστασης ανάμεσα σε Κύπρο
και Κρήτη πόσο μας απασχολεί
το ενδεχόμενο εκτόνωσης της
τουρκικής επιθετικότητας προς
Ανατολάς;

–Σε ζητήματα αξιολόγησης κιν-
δύνου και διαχείρισης κρίσης τίθεν-
ται επί τάπητος όλα τα σενάρια.
Θέλω να τονίσω με σαφήνεια πως
αυτά τα ζητήματα απασχολούν σε
όλα τα επίπεδα, αρχηγούς κρατών,
Υπουργεία Εξωτερικών, Άμυνας και
στρατιωτικά και επιχειρησιακά επι-
τελεία. Δεν είναι ζητήματα που μπο-
ρούμε να τα συζητούμε δημόσια.
–Υπάρχουν απόψεις ότι η περίο-
δος μέχρι το ερχόμενο φθινόπωρο

κρύβει παγίδες σχετικά με την
τουρκική δραστηριότητα στην
ευρύτερη περιοχή. Το Υπουργείο
Άμυνας ή το ΓΕΕΦ συμμερίζονται
αυτές τις απόψεις;

–Θα ήταν μάταιη προσπάθεια να
επιχειρήσουμε να κρυφτούμε πίσω
από το δάκτυλό μας εάν λέγαμε πως
υπάρχει εφησυχασμός. Θέλω να επα-
ναλάβω πως αξιολογούμε καθημερινά
την κατάσταση, λαμβάνονται τα
απαραίτητα μέτρα και σ’ αυτό απο-
σκοπούν οι συνεχείς επικοινωνίες
σε επίπεδο τόσο υπουργών όσο και
υπηρεσιακών λειτουργών με χώρες
όπως η Ελλάδα, η Γαλλία, η Ιταλία,
η Αίγυπτος και το Ισραήλ. Μ’ αυτές

τις ενέργειες αναδεικνύουμε τον αυ-
ξημένο κίνδυνο που υπάρχει με τη
συμπεριφορά της Τουρκίας, η οποία
επηρεάζει πλέον τα συμφέροντα και
άλλων χωρών αλλά και της ίδιας της
Ευρώπης με την αστάθεια που δη-
μιουργείται στην περιοχή. 
–Πώς κρίνονται οι στρατιωτικές
συνεργασίες της Κύπρου με άλλες
χώρες;

–Βρισκόμαστε στο στάδιο μετά
την κρίση που προκάλεσε η παν-
δημία, η οποία αφενός βρίσκεται σε
ύφεση στην Κύπρο, αφετέρου συ-
νεχίζεται η λήψη μέτρων υγιεινής
για προστασία και ασφάλεια του
προσωπικού της Εθνικής Φρουράς.
Μέσα από την κρίση με τον Covid19
διαφάνηκε πως οι συνεργασίες που
διατηρούμε με τρίτες χώρες έχουν
βάθος και στηρίζονται σε γερά θε-
μέλια. Υπήρξε ανταπόκριση σε αι-
τήματα που είχαμε τα οποία προ-
έκυψαν, ένεκα της πανδημίας, καθώς
επίσης διαφόρων άλλων αναγκών.
Οι προγραμματισμένες κοινές ασκή-
σεις, που αναβλήθηκαν εξαιτίας
πανδημίας, έχουν επαναπρογραμ-
ματιστεί για το δεύτερο εξάμηνο
του 2020. 

Με ΗΠΑ και Γαλλία
– Σε ποιο σημείο βρίσκεται η συ-
νεργασία με τις Ηνωμένες Πολι-
τείες;

–Η συνεργασία με τις ΗΠΑ συ-
νεχώς αναβαθμίζεται. Μετά και τον
νόμο «EastMed Act» που αφορά τη

στρατηγική συνεργασία των ΗΠΑ
με την Κύπρο αλλά και Κύπρο-Ισ-
ραήλ-Ελλάδα, φαίνεται πως οι επό-
μενες ενέργειες είναι προς ενίσχυση
και υλοποίηση αυτής της στρατη-
γικής. Συζητούμε για στρατιωτική
συνεργασία σε θέματα εκπαίδευσης
προσωπικού, τη διοικητική μέριμνα
και σύναψη συμφωνιών σε εξιδει-
κευμένα θέματα. 
–Άρα έχουν ωριμάσει οι συνθήκες
για συνεργασία και στο εξοπλι-
στικό κομμάτι;

–Έχει συσταθεί κοινή επιτροπή,
η οποία συζητάει και αξιολογεί τρό-
πους συνεργασίας με τις ΗΠΑ και
στα ζητήματα των εξοπλιστικών.
Αυτά τα ζητήματα έχουν σχέση και
με τον ειδικό προγραμματισμό που
έχει γίνει στο Υπουργείο Άμυνας
για το ευρύτερο κεφάλαιο των εξο-
πλιστικών προγραμμάτων της Εθνι-
κής Φρουράς. 
–Η Γαλλία συνεχίζει να αποτελεί
ένα δυνατό κρίκο στις στρατιω-
τικές συνεργασίες της Κύπρου;

–Η Γαλλία είναι ένας σημαντικός
στρατηγικός μας εταίρος. Αποδει-
κνύεται έμπρακτα πως όλες οι απο-
φάσεις που λαμβάνονται στο πλαίσιο
συμφωνιών, υλοποιούνται εκατέ-
ρωθεν. Δεν σας κρύβω την ικανο-
ποίησή μου και ταυτόχρονα σας δια-
βεβαιώνω ότι θα συνεχίσουμε με
αυτή τη δυναμική για περαιτέρω
αναβάθμιση της συνεργασίας με τη
Γαλλία. Πιστεύω ότι σε επίπεδο δι-
μερών σχέσεων, υλοποίησης ευρω-

παϊκών προγραμμάτων καθώς και
για ζητήματα Κοινής Πολιτικής Άμυ-
νας και Ασφάλειας της Ευρώπης
συμπίπτουν απόλυτα οι θέσεις, τα
συμφέροντα, οι αρχές και οι αξίες
μας.
–Εννοείτε σε θέματα στρατιωτι-
κών υποδομών και εξοπλιστικών
προγραμμάτων;

–Εννοώ ένα ευρύτερο πλαίσιο
συνεργασίας που αφορά και ζητή-
ματα πολιτικής, θέματα συνεκπαί-
δευσης προσωπικού, ζητήματα ανα-
βάθμισης της επιχειρησιακής ικα-
νότητας αλλά και σε θέματα αμυν-
τικής βιομηχανίας και εξοπλισμών. 
–Πού βρίσκεται η προσπάθεια
που ξεκίνησε η Κύπρος στον το-
μέα της αμυντικής βιομηχανίας; 

–Πριν από έναν χρόνο περίπου
αποφασίσαμε τη δημιουργία του
τμήματος Έρευνας και Καινοτομίας
σε ζητήματα αμυντικής βιομηχανίας.
Στα αρχικά στάδια αυτό που έχουμε
κάνει είναι να διερευνήσουμε την
αγορά εντός της Κύπρου, αλλά και
σε χώρες που έχουμε συνεργασία
και να δώσουμε βαρύτητα στην κυ-
πριακή βιομηχανία, σε μικρομεσαίες
επιχειρήσεις και σε ερευνητικά ιδρύ-
ματα-κέντρα και πανεπιστημιακές
μονάδες. Μόλις πρόσφατα, κυπρια-
κές μικρομεσαίες επιχειρήσεις συμ-
μετείχαν σε προτάσεις με άλλες ευ-
ρωπαϊκές εταιρείες και κατάφεραν
να εξασφαλίσουν χρηματοδότηση
ύψους 40 εκατομμυρίων ευρώ, κάτι
που αποδεικνύει ότι η Κύπρος έχει

και το προσωπικό, αλλά και τη δυ-
νατότητα να συνεισφέρει έμπρακτα
στον τομέα ανάπτυξης ευρωπαϊκών
αμυντικών δυνατοτήτων. Επίσης
με το Ισραήλ, έχουμε ιδιαίτερες σχέ-
σεις και συνεργασία, κάτι που θα
μας βοηθήσει σε εμπειρία και γνώση
για περαιτέρω αναβάθμιση του το-
μέα.
–Σε παρεμβάσεις σας κυρίως σε
Συμβούλια Υπουργών Άμυνας
των χωρών της Ε.Ε., επαναλαμ-
βάνετε και τονίζετε την ανάγκη
για ναυτική παρουσία της Ε.Ε.
στην Αν. Μεσόγειο. Πόσο εφικτή
είναι η εισήγησή σας;

–Αυτό που ζητούμε εμείς ουσια-
στικά είναι πρώτα να χαρακτηριστεί
η περιοχή της Ανατολικής Μεσο-
γείου, ως περιοχή ενδιαφέροντος
για την Ευρωπαϊκή Ένωση καθώς
τα συμφέροντα των κρατών μελών
στην Αν. Μεσόγειο αποτελούν συμ-
φέροντα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Ζητήματα, όπως η μετανάστευση,
η ενεργειακή ασφάλεια και η τρο-
μοκρατία, προφανώς και επηρεάζουν
συμφέροντα της ΕΕ. Ακολούθως για
να διασφαλιστούν τα συμφέροντα
της Ε.Ε. και να αποτραπεί η κλιμά-
κωση της τουρκικής προκλητικό-
τητας, είναι ανάγκη να υπάρχει στην
περιοχή μόνιμη ναυτική παρουσία
της Ε.Ε. Θεωρούμε πως όταν υλο-
ποιηθεί αυτή η εισήγηση θα σταλεί
ένα ξεκάθαρο μήνυμα σε όσους στο-
χεύουν σε αστάθεια στην περιοχή.
Εκτίμησή μου είναι ότι θα μπει φρένο
στους τούρκικους σχεδιασμούς και
θα ανακοπεί η φόρα της Τουρκίας
που συμπεριφέρεται σαν «πειρατής»
στην Ανατολική Μεσόγειο. 
–Πριν από μερικές ημέρες σημει-
ώθηκε επεισόδιο μεταξύ γαλλικού
και τουρκικού πολεμικού σκά-
φους. Ποιο το σχόλιό σας για τη
διαμάχη μεταξύ δύο χωρών που
είναι μέλη του ΝΑΤΟ;

–Οι πληροφορίες για την παρα-
βίαση του εμπάργκο όπλων στη Λι-
βύη προκάλεσε εντάσεις και διαφω-
νίες μεταξύ των μελών του ΝΑΤΟ.
Ταυτόχρονα, η στάση και η συμπε-
ριφορά της Τουρκίας, ακόμη και με
τις χώρες που είναι μέλη του ΝΑΤΟ,
καταδεικνύουν ότι στόχος της Άγ-
κυρας είναι να προκαλεί ένταση και
αποσταθεροποίηση στην ευρύτερη
περιοχή της Αν. Μεσογείου. Αυτό
το βλέπουμε άλλωστε και με τις προ-
κλήσεις της Τουρκίας σχεδόν επί
καθημερινής βάσης, έναντι της Ελ-
λάδας που είναι επίσης χώρα μέλος
του ΝΑΤΟ. Ειδικά για το θέμα της
Λιβύης, ρόλο και εμπλοκή έχει και
η Ευρωπαϊκή Ένωση με την επιχεί-
ρηση «ΕΙΡΗΝΗ» που έχει στόχο την
τήρηση της απόφασης του Συμβου-
λίου Ασφαλείας του ΟΗΕ για εμ-
πάργκο όπλων. Εμείς απ’ την πλευρά
μας διαμηνύσαμε στην Ε.Ε. ότι στην
επιχείρηση «ΕΙΡΗΝΗ» μπορούμε
να συμβάλουμε υποστηρικτικά δια-
θέτοντας υποδομές της Δημοκρατίας
για μέσα που συμμετέχουν. 

Στη διάθεση της EE οι υποδομές της Κύπρου
Ο Σάββας Αγγελίδης λέει στην «Κ» ότι Επιτροπή αξιολογεί τη συνεργασία της χώρας με τις ΗΠΑ στα εξοπλιστικά προγράμματα 

Η γραφειοκρατία
τροχοπέδη
–Πολλές αλλαγές φέτος στην κατά-
ταξη. Είναι όλα έτοιμα για να υπο-
δεχθείτε τους νεοσύλλεκτους της
2020 ΕΣΣΟ;
–Η Ε.Φ. εξελίσσεται με σταθερά
βήματα. Με τους συνεργάτες
μου στο Υπουργείο αλλά και με
τον Αρχηγό του ΓΕΕΦ θέσαμε
στόχους σε διάφορους τομείς.
Ένας τομέας ήταν και αυτός της
κατάταξης των νεοσυλλέκτων.
Σε σχέση με τα προηγούμενα
χρόνια η κατάταξη των νεοσυλ-
λέκτων άλλαξε ουσιαστικά με τη
λειτουργία της ηλεκτρονικής
πλατφόρμας για υποβολή των
στοιχείων των στρατεύσιμων για
μοριοδότησή τους. Προκειμένου
να μην υπάρξει συνωστισμός και
συγκέντρωση μεγάλου αριθμού
νεοσυλλέκτων φέτος η κατάτα-
ξη θα γίνει σε δέκα ημέρες και
σε 4 Κέντρα αντί σε 3 που γινό-
ταν τα προηγούμενα χρόνια και
δεν θα παραμείνουν για διανυ-
κτέρευση στα ΚΕΝ οι περισσότε-
ροι από τους νεοσύλλεκτους,
αλλά θα μεταφερθούν αυθημε-
ρόν στις μονάδες τους. Τα ΚΕΝ
δεν θα λειτουργήσουν με τον
τρόπο που γνωρίζουμε αλλά η
προσαρμογή και η εκπαίδευση
των νεοσυλλέκτων θα γίνει κυ-
ρίως στις μονάδες που θα τοπο-
θετηθούν. Όλες οι αλλαγές που
εφαρμόζουμε εξυπηρετούν δύο
στόχους, τόσο την απρόσκοπτη
ένταξη των νεοσύλλεκτων στις
τάξεις της Εθνικής Φρουράς,
όσο και την πιστή τήρηση των
μέτρων που προβλέπονται από
τα υγειονομικά πρωτόκολλα. 
–Συχνά σε δημόσιες τοποθετήσεις
σας, αναφέρεστε σε διαδικασίες
για να ξεπεραστούν γραφειοκρατικά
εμπόδια. Έχετε διαπιστώσει κάτι
συγκεκριμένο και νοιώθετε την
ανάγκη για να κάνετε τη συγκεκρι-
μένη αναφορά;
–Δεν σας κρύβω ότι υπάρχουν
γραφειοκρατικές διαδικασίες
και πρακτικές στη Δημόσια Υπη-
ρεσία που δημιουργούν καθυ-
στερήσεις στην εφαρμογή απο-
φάσεων και στην υλοποίηση
σχεδιασμών. Δυστυχώς υπάρ-
χει η προκατάληψη ότι η ανάλη-
ψη πρωτοβουλιών, δράσεων
και η αποφασιστικότητα στη λή-
ψη αποφάσεων εμπεριέχει
συγκεκαλυμμένη διαφθορά και
η ευθυνοφοβία εκλαμβάνεται
ως υπευθυνότητα. Συνειδητή
προσπάθειά μου είναι να προ-
ωθούμε μεταρρυθμίσεις για
βελτίωση διαδικασιών για να
υπάρχει αποτελεσματικότερη
αντιμετώπιση όλων των ζητη-
μάτων και να αντιστραφεί το
κλίμα που περιέγραψα. 

Δεν υπάρχει εφησυχασμός με όσα συμβαίνουν ανοικτά της Κρήτης, αναφέ-
ρει στη συνέντευξή του στην «Κ» ο υπουργός Άμυνας Σάββας Αγγελίδης, ο
οποίος τονίζει πως καθημερινά αξιολογείται η κατάσταση.

������

Η Γαλλία είναι ένας ση-
μαντικός στρατηγικός
μας εταίρος. Αποδει-
κνύεται έμπρακτα πως
όλες οι αποφάσεις που
λαμβάνονται στο πλαίσιο
συμφωνιών, υλοποιούν-
ται εκατέρωθεν. Δεν σας
κρύβω την ικανοποίησή
μου και σας διαβεβαιώνω
ότι θα συνεχίσουμε με
αυτή τη δυναμική.
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Συνέντευξη στον ΑΝΔΡΕΑ ΠΑΡΑΣΧΟ
Φωτογραφίες ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΧΡΗΣΤΟΥ

Ξεκινώντας να συναντήσω τον δή-
μαρχο Λευκωσίας Κωνσταντίνο
Γιωρκάτζη είχα προηγουμένως μα-
ζέψει από κατοίκους της πρωτεύου-
σας γνώμες, ερωτήματα και παρά-
πονα και σαν έτοιμος από καιρό πή-
γα στο ραντεβού. Πρωί στις οκτώ
στην τάφρο Νταβίλα. Εκεί που τε-
λειώνει ο χώρος στάθμευσης και
ξεκινά το πολύπαθο πρότζεκτ «πλα-
τεία Ελευθερίας». Από εκεί ξεκινή-
σαμε με τον δήμαρχο και τους συ-
νεργάτες του στο έργο για να γνω-
ρίσουμε, τον υπέροχο ομολογώ,
«κάτω κόσμο» της καρδιάς της Λευ-
κωσίας. Ένας περίπατος, ανάμεσα
σε 200 δέντρα, γρασίδι, πολλά σιν-
τριβάνια περίτεχνης σύγχρονης αρ-
χιτεκτονικής, υπαίθρια θεατράκια,
συναυλιακούς χώρους, καφετέριες
κι εστιατόρια που σε βγάζει στο
Field Club κι άμα θες σε πάει μέχρι
τον Δημοτικό Κήπο. Είναι όμως ένα
έργο που για να σου αποκαλυφθεί
πρέπει να ολοκληρωθεί και να λει-
τουργήσει (σε τρεις μήνες διαβε-
βαιώνει ο δήμαρχος) και να μπεις
μέσα να το ζήσεις. Τώρα απλώς το
καλύπτει η μουρμούρα 15 χρόνων
των Λευκωσιατών, που αντιτείνουν
ότι πρόκειται για το «Γεφύρι της
Άρτας», που κόλλησε στο βάλτο της
γνωστής αναλγησίας με συμβόλαια
και κομπίνες -και δεν έχουν άδικο,
νοουμένου ότι οι πρώτες υπογραφές
μπήκαν στα χαρτιά το 2005. Ας δού-
με όμως τι λέει ο δήμαρχος Λευκω-
σίας σε αυτή την περιπατητική συ-
νέντευξη. 

–Κύριε δήμαρχε, 15 χρόνια δεν
είναι αδικαιολόγητα πολλά;

–Έχω πολλάκις απαντήσει στο
ερώτημα κατά καιρούς, όπως και
οι υπηρεσίες του δήμου αλλά δυ-
στυχώς επειδή πουλά και στα ΜΜΕ,
υπάρχει τεράστια επανάληψη που
δημιούργησε και κακή εικόνα. Να
σας θυμίσω ότι όταν ανέλαβα τον
Ιανουάριο του 2012, ο πρώτος ερ-
γολάβος που είχε αναλάβει, ο κ. Μιλ-
τής Νεοφύτου, με τον οποίο συμ-
φωνήσαμε κοινή συναινέσει να χω-
ρίσουμε, δυσκολευόταν να ολοκλη-
ρώσει το έργο με τον προϋπολογισμό
που είχε και λόγω τεχνικών-σχε-
διαστικών δυσκολιών. Για να φέ-
ρουμε νέον εργολάβο, χρειάστηκαν
δύο επαναπροκηρύξεις και πήρε
άλλα τρία χρόνια. Άρα το έργο χτί-
ζεται συνεχόμενα τα τελευταία τέσ-
σερα και πλέον χρόνια.
–Πόσο υπολογίστηκε να στοιχίσει
και πόσο τελικά θα στοιχίσει;

–Το εγκεκριμένοκατασκευαστικό
κόστος είναι €26 εκατ. χωρίς ΦΠΑ.
Η Ομήρου είχε κόστος περίπου €6
εκατ. Σημειώστε ότι το 2011 οι προ-
σφορές για το κατασκευαστικό κομ-
μάτι του έργου κυμαίνονταν μεταξύ
€26,5 και €33 εκατ. χωρίς ΦΠΑ. Επί-
σης να πω ότι τα €23 εκατ. της προ-
σφοράς του πρώτου εργολάβου δια-
μορφώθηκαν μετά από έκπτωση
πέραν των €3 εκατ.
–Έχει ήδη γραφεί και γίνεται λό-
γος για ένα συνολικό ποσό πέριξ
των €40 εκατ. 

–Η αύξηση του προϋπολογισμού,
οφείλεται στο ότι προσαρμόστηκε
στο πραγματικό κόστος του έργου
καθώς υπήρξε και ανάγκη πρόσθε-
σης εργασιών, σε σχέση με το 2011,
κατά απαίτηση των πολιτών. Η αύ-
ξηση του προϋπολογισμού έγινε με
πλήρη διαφάνεια μέσω ελεύθερου
ανταγωνισμού και νενομισμένων
διαδικασιών. Τα €40 εκατ. είναι ο

εγκεκριμένος προϋπολογισμός του
έργου της πλατείας, που συγχρη-
ματοδοτείται κατά 85% από ευρω-
παϊκούς πόρους και κατά 15% από
τον Δήμο Λευκωσίας και την Κ.Δ.
Στο κόστος περιλαμβάνονται και
όλες οι μελέτες, ο εκσυγχρονισμός
όλων των υπηρεσιών κοινής ωφε-
λείας, αρχαιολογικές διερευνήσεις
και διάφορα άλλα, συν ο ΦΠΑ. 
–Το άλλο μεγάλο έργο, των € 30
εκατ., το ερευνητικό κέντρο RISE,
που βρίσκεται σε εξέλιξη, ποιον
στόχο έχει;

–Να φέρει κοντά στις επιχειρήσεις

την ακαδημαϊκή καινοτομία, που
συχνά δεν είναι εφαρμοσμένη. Ταυ-
τόχρονα έχουμε βοηθήσει, θέλω να
πιστεύω, από τα ευρωπαϊκά κονδύλια
που είναι προγραμματισμένα για
την τ/κ κοινότητα, ένα μέρος να
πάει σε παρόμοιο πρότζεκτ (συνοικία
νεοφυών επιχειρήσεων), με έδρα το
σημερινό Παντοπουλείο, που βρί-
σκεται 50 μέτρα πίσω από το οδό-
φραγμα με τα βαρέλια δίπλα στο
RED. Έτσι κάποια στιγμή όταν όλα
αυτά τα έργα ολοκληρωθούν, σε 2-
3 χρόνια, το τ/κ πρότζεκτ θα χρει-
άζεται και θα επιδιώκει τη στήριξη

του ερευνητικού μας κέντρου. Ευελ-
πιστώ ότι θα φύγουν τα βαρέλια και
οι δύο επιστημονικές κοινότητες
θα συναναστρέφονται και θα συ-
νεργάζονται χωρίς φυσικά εμπόδια.
–Έχετε δηλώσει ότι δεν θα διεκ-
δικήσετε ξανά τη δημαρχία. Για-
τί;

–Διότι πιστεύω ότι στις εκτελε-
στικές θέσεις, όπως είναι η δημαρχία,
πρέπει να υπάρχει εναλλαγή. Δυο
θητείες είναι αρκετές. 
-Θα διεκδικήσετε άλλο δημόσιο
αξίωμα; 

–Το σίγουρο είναι ότι θα συνε-

χίσω να ασχολούμαι με τα κοινά.
Δεν έχω αποφασίσει ακόμα με ποιον
τρόπο. Πάντως, η δημαρχία ήταν
από τις σπουδαιότερες δουλειές
που έχω κάνει. Μόνο η συνάφεια
με τους δημότες και η ενασχόληση
με τα προβλήματα του κόσμου είναι
σπουδαίο εφόδιο.
–Θα μπορούσαμε να σας δούμε
σε κάποιο κομματικό σχηματι-
σμό;

–Δεν είναι κάτι που έχω σκεφτεί
μέχρι σήμερα και δεν το βλέπω να
συμβαίνει; 
–Στη Βουλή;

–Δεν ξέρω.
–Στο ύπατο αξίωμα;

–Ούτε αυτό το είχα σκεφτεί ποτέ
γι’ αυτό δεν το βλέπω ιδιαίτερα πι-
θανό. 
–Ποιο ήταν το πιο περίεργο αί-
τημα που αντιμετωπίσατε;

–Ένας κύριος που εργαζόταν το
βράδυ και σχολούσε το πρωί και
πήγαινε για ύπνο, είχε μεγάλο πα-
ράπονο, ο παπαγάλος του γείτονά
του μιλούσε και δεν τον άφηνε να
κοιμηθεί! Ξέρετε, τα πλέον άλυτα
προβλήματα είναι μεταξύ γειτό-
νων...

Στα υπόγεια είναι η θέα της πλατείας Ελευθερίας
Ο συνολικός λογαριασμός του έργου είναι €40 εκατ., 85% από ευρωπαϊκούς πόρους και 15% από τον Δήμο Λευκωσίας και την Κ.Δ.

Φτάνοντας στο δημαρχείο μάθαμε για ένα ακόμη πρότζεκτ, το RISE, που βρί-
σκεται σε εξέλιξη και στο οποίο επενδύονται 30 εκατ. Σύμφωνα με τον κ.
Γιωρκάτζη, «συχνά ακούμε διακηρυκτικά ότι πρέπει να συνεργάζονται οι τοπι-
κές αρχές με πανεπιστήμια και ερευνητικά κέντρα αλλά και να δίνουμε έμφα-
ση σε καινοτόμες νεοφυείς επιχειρήσεις. Ως Δήμος Λευκωσίας το κάνουμε
πράξη, μαζί με το Πανεπιστήμιο Κύπρου, το ΤΕΠΑΚ, το Ανοικτό Πανεπιστήμιο,
το University College of London και το Max Planck Institute της Γερμανίας, δη-
μιουργούμε μεγάλο ερευνητικό κέντρο. Πριν μερικά χρόνια κάναμε πρόταση
στο χρηματοδοτικό πρόγραμμα της Ε.Ε., Horizon 2020, η οποία και εγκρίθηκε
και πήραμε 15 εκατ. από τις Βρυξέλλες και ταυτόχρονα και 15 εκατ. από την κυ-
βέρνηση. Το όλο πρότζεκτ ονομάζεται RISE και η συνεισφορά του Δήμου Λευ-
κωσίας είναι οι χώροι που θα το στεγάσουν. Αγοράσαμε τη στοά απέναντι από
την παλιά αγορά και ενοικιάσαμε τα κτήρια απέναντι από την είσοδο της αγο-
ράς. Έτσι η παλιά δημοτική αγορά θα γίνει η έδρα του ερευνητικού κέντρου
και τα πέριξ κτήρια, η γειτονιά του». 

Με τους καφέδες μας στο χέρι πε-
ράσαμε από την Ομήρου που μόλις
παραδόθηκε στην κυκλοφορία και εί-
πα στον κ. Γιωρκάτζη ότι ο κόσμος
διαμαρτυρόταν, όταν είχε κλείσει ο
δρόμος : «Ο κόσμος δικαίως διαμαρ-
τύρεται όταν του χαλάς την καθημε-
ρινότητά του. Όμως το προσπερνά
όταν τελειώσει το έργο που διευκο-
λύνει τη ζωή της πόλης γενικότερα,
όπως η Ομήρου. Έχουμε έναν και-
νούργιο δρόμο με πολύ μεγαλύτερα
πεζοδρόμια και κυρίως κάτω από τον
δρόμο έναν υπόγειο χώρος στάθμευ-
σης 160 οχημάτων που εκτιμούμε ότι
θα βοηθήσει πολύ και την επισκεψι-
μότητα εντός των τειχών. 

Το δυσκολότερο σε ένα τέτοιο έργο
είναι ότι θα πρέπει να έχεις την υπο-
μονή να αντιμετωπίσεις τα παράπονα
όλων, ιδιοκτητών, καταστηματαρχών
ακόμα και διαφόρων άλλων αρχών
και συχνά και των ΜΜΕ. Σταδιακά,
όμως, βλέπω ότι το έργο της αναβάθ-
μισης φέρνει πια χαμόγελα.

Απολογιστικά ο κ. Γιωρκάτζης ση-
μειώνει: Από το 2012 μέχρι σήμερα
τα δύο δημοτικά συμβούλια υλοποι-
ήσαμε τεράστιο έργο προς όφελος
των δημοτών. Υπενθυμίζω ότι θεω-
ρείτο αδιανόητο να αγγίξει κανείς την
Καλλιπόλεως και την Κυριάκου Μά-
τση, δύο σημαντικότατες οδούς χω-
ρίς πεζοδρόμια και με πολλά επικίν-
δυνα σημεία. Ακόμα η Μακαρίου και
η Στασικράτους ήταν σε πορεία φθί-
νουσα και ουδείς διανοείτο να τις
ακουμπήσει. Στην Καλλιπόλεως θα
γίνουν εγκαίνια τέλος του μήνα, η
Στασικράτους είναι πια ένα στολίδι
και αρχίζουμε τώρα με τη Μακαρίου
που αναμένεται να ολοκληρωθεί
πριν από τα Χριστούγεννα του 2021. 

Είπαμε στον κ. Γιωρκάτζη ότι θεωρούμε πως οι δημότες δίκαια γκρινιάζουν, διό-
τι από το 2005 ακούνε για νέα πλατεία και πλατεία δεν βλέπουν: «Θεωρώ ότι
υποτιμήσαμε την πολυπλοκότητα του έργου, τεχνική και σχεδιαστική, τόσο στην
υλοποίηση όσο και στην οικονομική πτυχή. Το έργο για να υλοποιηθεί χρειάστη-
κε και περισσότερα λεφτά και περισσότερο χρόνο. Είναι φυσικό να ασκείται κρι-
τική, αλλά θέλω να σημειώσω ότι τόσο το προηγούμενο όσο και το νυν Δημοτικό
Συμβούλιο με τις αποφάσεις τους έθεσαν το έργο σε πορεία ολοκλήρωσης.

Το έργο θα ολοκληρωθεί σε δύο-
τρεις μήνες σύμφωνα με τον δή-
μαρχο: «Κι αυτό διότι υπήρξαν και
καθυστερήσεις λόγω πανδημίας.
Εργοστάσιο στην Ελλάδα που θα
μας παρέδιδε παραγγελίες ξανα-
λειτούργησε την περασμένη βδο-
μάδα, οι ειδικοί του ηλεκτρονικού
συστήματος ελέγχου θα έρθουν
προσεχώς και θεωρώ ότι εντός
τριών μηνών θα προχωρήσουμε σε
προσωρινή παραλαβή του έργου.
Δηλαδή, το έργο δίνεται στο κοινό
και στην επόμενη περίοδο των 12
μηνών γίνονται κάποιες τελικές
διορθώσεις μέχρι την επίσημη πα-
ραλαβή». Οι βρύσες πόσιμου νε-
ρού σχεδιάστηκαν από τους αρχι-
τέκτονες, είναι ένα ενιαίο καλούπι
και παραγγέλθηκαν στην Ιταλία. 

«Ο περισσότερος κόσμος βλέ-
πει μόνο τη γέφυρα που ενώνει
την πόλη με το ιστορικό κέντρο
και κρίνει. Όμως το έργο είναι
πολύ μεγαλύτερο, αφού ξεκινά
από την τάφρο Νταβίλα, περνά
από κάτω από την πλατεία Σο-
λωμού και φτάνει μέχρι τον όμι-
λο αντισφαίρισης Field Club»,
λέει ο δήμαρχος και προσθέτει:
«Για πρώτη φορά ενώσαμε αυ-
τά τα τρία τμήματα της Τάφρου
και δημιουργήσαμε ένα μεγάλο
περίπατο στη Λευκωσία ανάμε-
σα και κάτω από δέντρα και 16
σιντριβάνια. Αυτά τα στοιχεία
θα αναδείξουν τον πρωτοπο-
ριακό χαρακτήρα του έργου, το
οποίο είναι προσβάσιμο από
παντού και από όλους».

Το έργο έχει ένα
υπέροχο θεατράκι
ενώ προσφέρον-
ται πολλά τμήματά
του για διάφορες
εκδηλώσεις. Όσο
για τα επόμενα
πρότζεκτ, ο δή-
μαρχος λέει ότι εί-
ναι η προκήρυξη
οσονούπω, του
έργου του παλιού
ΓΣΠ (πάρκο με
δύο υπόγειους
χώρους στάθμευ-
σης) και η αίθουσα
εκδηλώσεων του
δημαρχείου επί
της πλατείας
Ελευθερίας. 
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ 

Τον Σεπτέμβριο του 2013 η έλευση
ενός άγνωστου, τότε, στο ευρύ κοινό
δικαστή του Ανώτατου Δικαστηρίου,
στο δεύτερο όροφο της Νομικής
Υπηρεσίας, φάνταζε ως η καλύτερη
επιλογή, υπό τις περιστάσεις, για
τη θέση του γενικού εισαγγελέα της
Δημοκρατίας. Με νωπές τις πληγές
της οικονομικής καταστροφής, αλλά
και την τεράστια πίεση για απόδοση

κοινωνικής δικαιοσύνης, ο Κώστας
Κληρίδης πληρούσε τα κριτήρια που
θα έπρεπε να έχει ο νομικός σύμ-
βουλος του κράτους, προκειμένου
να φέρει εις πέρας το δύσκολο έργο
που είχε ενώπιόν του. Προερχόμενος
από τον χώρο της Δικαιοσύνης, χωρίς
βαρίδια, κατά γενική ομολογία, ο
Κώστας Κληρίδης είχε όσα απαιτού-
σε ένας ανεξάρτητος αξιωματούχος,

προκειμένου να ανταποκριθεί στις
υψηλές προσδοκίες των πολιτών,
την περίοδο εκείνη. Επτά χρόνια
παρουσίας στη θέση του γενικού
εισαγγελέα, ο κ. Κληρίδης ετοιμάζεται
να αποχωρήσει αφήνοντας πίσω
του έναν χώρο που διαχρονικά απο-
λάμβανε της εμπιστοσύνης των πο-
λιτών διχασμένο, την υπηρεσία της
οποίας ήταν επικεφαλής πληγωμένη,
από την άκρατη αρνητική δημοσιό-
τητα κατά τακτά χρονικά διαστή-
ματα, και το κυριότερο: Χωρίς να
έχει να επιδείξει θεαματικά αποτε-
λέσματα, στη βασική αποστολή του,
την τιμωρία των πραγματικών ενό-
χων της οικονομικής καταστροφής
του 2013. Η παρουσία του κ. Κλη-
ρίδη στη Νομική Υπηρεσία συνο-
δεύτηκε από την άνευ προηγουμέ-
νου σύγκρουση με τον ανώτατο
πολιτειακό θεσμό, κάτι που ποτέ
δεν είχε συμβεί από ιδρύσεως της
Δημοκρατίας παρά τις κατά καιρούς
δύσκολες περιστάσεις. Προς το τέρ-
μα της θητείας του, η εντύπωση
που επικρατεί σε μερίδα του νομικού
κόσμου της Κύπρου είναι πως κοι-
τάζοντας πίσω, ο δικαστής Κώστας
Κληρίδης εφθάρη ως γενικός ει-
σαγγελέας. Η υπερπροβεβλημένη
θέση του γενικού εισαγγελέα, όπως
λέγεται χαρακτηριστικά, έφερε
στην επιφάνεια στοιχεία του χα-
ρακτήρα του που σημάδεψαν τη
θητεία του στη Νομική Υπηρεσία
και όπως λέγεται δεν μπορεί κάποιος
να τα παντρέψει με τη θέση του
γενικού εισαγγελέα.
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Η δημόσια σύγκρουση
του Κώστα Κληρίδη με
τον πρόεδρο της Δημο-
κρατίας, αναφωνώντας
«ντροπή» θα μείνει στα
χρονικά της Κυπριακής
Δημοκρατίας ως ένα
πρωτόγνωρο γεγονός 
που σημάδευσε τη θητεία
του γενικού εισαγγελέα. 

Η επταετία
που δίχασε 
Ν. Υπηρεσία
και Δικαιοσύνη
Η αποχώρηση του Κώστα Κληρίδη κλείνει 
ένα κεφάλαιο πρωτόγνωρο για την Κύπρο

Αν υπάρχει ένα πρόσωπο με το
οποίο η συνεργασία τους ήταν
άψογη, αυτός είναι ο γενικός ελεγ-
κτής της Δημοκρατίας Οδυσσέας
Μιχαηλίδης. Η σχέση των δύο θε-
σμών ήταν και παραμένει αρμο-
νικότατη σε σημείο μάλιστα που
να χαρακτηρίζεται ως συνεργασία
και λειτουργία εν είδει συγκοινω-
νούντων δοχείων. Κατά τη θητεία
του, ουδέποτε ο γενικός εισαγγε-
λέας στράφηκε προς την πλευρά
του γενικού ελεγκτή ακόμα και σε
περιπτώσεις που είχε ενώπιόν του

καταγγελίες από άλλους θεσμούς.
Σε δύο περιπτώσεις, οι καταγγελίες
που είχαν γίνει για τις πράξεις του

γενικού ελεγκτή, δεν είχαν τύχη.
Το ίδιο συνέβη και πρόσφατα όταν
ο γενικός εισαγγελέας αρνήθηκε
να προσδιορίσει τα όρια λειτουρ-
γίας του Οδυσσέα Μιχαηλίδη, παρά
το έντονο κλίμα δυσαρέσκειας που
επικρατεί σε τμήματα του δημό-
σιου και ημικρατικού τομέα, όπου
γίνεται λόγος για ανεξέλεγκτη δρά-
ση του γενικού ελεγκτή, η οποία
αποτελεί τροχοπέδη, όπως λέγεται,
για την εύρυθμη λειτουργία του
κράτους. Όπως υποστηρίζεται ο
γενικός εισαγγελέας θα μπορούσε

με γνωματεύσεις του, να οριοθε-
τήσει τα πλαίσια εντός των οποίων
θα μπορούσε να κινείται, ο γενικός
ελεγκτής, για να μην προκαλεί κρα-
τική λειτουργική ασφυξία και πα-
ράλληλα να μην επηρεάζεται το
έργο και η αποστολή του. 

Πρόστιμα - διορισμοί
Δύο γεγονότα που συγκέντρω-

σαν το δημόσιο ενδιαφέρον και
έχουν να κάνουν με την εικόνα
της Νομικής Υπηρεσίας, είναι αυτά
με τα πρόστιμα τροχαίων παρα-

βάσεων που διέγραψε ο Κώστας
Κληρίδης και τους διορισμούς στη
Γενική Εισαγγελία. Μετά από κα-
ταγγελίες του πρώην βουλευτή Αν-
δρέα Θεμιστοκλέους, αποκαλύ-
φθηκε πως ο γενικός εισαγγελέας
προχώρησε στην αναστολή δίωξης
του γνωστού δικηγόρου Πόλυ Πο-
λυβίου και της συζύγου του, για
τροχαίες παραβάσεις, 19 σύμφωνα
με τις καταγγελίες του πρώην βου-
λευτή. Ενέργεια που προκάλεσε
αλγεινές εντυπώσεις ένεκα των
σχέσεων του κ. Κληρίδη με το ζεύ-

γος Πολυβίου. Το άλλο θέμα που
επίσης προκάλεσε αρνητικές εν-
τυπώσεις ήταν διορισμοί στη Νο-
μική Υπηρεσία. Σύμφωνα με στοι-
χεία που δημοσιοποιήθηκαν και
δεν διαψεύστηκαν, τέσσερα πρό-
σωπα φέρεται να έτυχαν ευνοι-
οκρατικής μεταχείρισης κατά τη
διαδικασία πρόσληψης. Πρόκειται
για συγγενικά πρόσωπα λειτουρ-
γών της Νομικής Υπηρεσίας, στε-
νής συνεργάτιδας του Κώστα Κλη-
ρίδη και αξιωματικού της Αστυ-
νομίας.

Αν εξαιρεθεί η δημόσια αντιπαρά-
θεση με τον Πρόεδρο της Δημο-
κρατίας και την περιβόητη «ντρο-
πή» που είχε πει δημόσια ο γενικός
εισαγγελέας, το γεγονός στο οποίο
καταλογίζονται σοβαρότατες ευ-
θύνες στον Κώστα Κληρίδη είναι
αυτό της δημόσιας σύγκρουσης με
τους άλλοτε «αδελφούς του», δι-
καστές στο Ανώτατο Δικαστήριο.
Χαρακτηριστικές είναι οι απόψεις
που εκφράζονται από μερίδα του
νομικού κόσμου της Κύπρου, με
βαθιά γνώση», πως δεν «υπάρχουν
μνήμες, ποτέ, η Νομική Υπηρεσία
με τις ενέργειες του γενικού εισαγ-
γελέα να έχει διχάσει και να βρί-
σκεται σε αντιπαράθεση με το άλλο
κορυφαίο όργανο που είναι το Ανώ-
τατο Δικαστήριο». Σύγκρουση που
ήταν το αποτέλεσμα του τρόπου
με τον οποίο αντέδρασε ο Κώστας
Κληρίδης, όταν έχασε την έφεση
στην υπόθεση Γιασεμή. Αμέσως
μετά την απόφαση και του πεντα-
μελούς Εφετείου που προήδρευσε,
τότε, ο σημερινός πρόεδρος του
Ανώτατου Στέλιος Ναθαναήλ, με
τη απαλλαγή των κατηγορουμένων
στη δεύτερη ποινική της Τράπεζας
Κύπρου, έγινε μέρος της δημόσιας
αντιπαράθεσης με το Ανώτατο Δι-
καστήριο. Εδώ οι επιπτώσεις, όπως

υποστηρίζεται εντός του νομικού
κόσμου, θα είναι σε βάθος χρόνου.
«Δυστυχώς το διαχρονικό κακό
που έγινε, είναι πως στην κοινωνία
που δεχόταν μέχρι τότε το ανθρώ-
πινο λάθος του δικαστή, με τη στά-
ση του ο γενικός εισαγγελέας έσπει-
ρε το μικρόβιο των αλλότριων κι-
νήτρων, προκαλώντας την αμφι-
σβήτηση της εντιμότητας των δι-
καστών. Η αντίδρασή του έβαλε
το μικρόβιο της αμφισβήτησης της
έδρας που είναι διαχρονικό κακό,
που δύσκολα θα περάσει».

Τα θετικά
Στα θετικά της θητείας Κληρίδη

είναι το αποτέλεσμα της έκβασης,
με τις διεκδικήσεις Ανδρέα Βγενό-
πουλου από τη Δημοκρατία. Το Διε-
θνές Διαιτητικό Δικαστήριο του
Παρισιού απέρριψε τις διεκδικήσεις
Βγενόπουλου και άλλων επιχειρη-
ματιών από Ελλάδα, οι οποίοι διεκ-
δικούσαν 1,05 δισ. ευρώ. Επίσης,
στα θετικά της θητείας περιλαμ-
βάνεται και το αποτέλεσμα της
έφεσης στις διεκδικήσεις δημοσίων
υπαλλήλων, πετυχαίνοντας από-
φαση πως ο σχετικός νόμος με τον
οποίο εφαρμόσθηκαν οι μισθολο-
γικές περικοπές δεν είναι αντισυν-
ταγματικός.

Συγκοινωνούντα δοχεία οι δύο γενικοί, εισαγγελέας και ελεγκτής
�������

O Κώστας Κληρίδης 
αρνήθηκε να προσδιορί-
σει τα όρια λειτουργίας
του Οδυσσέα Μιχαηλίδη,
παρά το έντονο 
κλίμα δυσαρέσκειας.

Δεδομένης της χρονικής στιγμής
μεταπήδησης του Κώστα Κληρίδη
στη Νομική Υπηρεσία, η απόδοση
δικαιοσύνης για την οικονομική
καταστροφή του 2013 αποτέλεσε
το μεγάλο στοίχημα για τον ίδιο
αλλά και της υπηρεσίας που προ-
ΐσταται. Ο ίδιος τοποθέτησε ψηλά
τον πήχη, από τις πρώτες δημόσιες
εμφανίσεις του ως γενικού εισαγ-
γελέα. Στην πρώτη συνέντευξη
του στην «Κ», στις 13 Οκτωβρίου
2013, ήταν απολύτως ξεκάθαρος
για τον προσανατολισμό του. «Εκεί-
νο το οποίο προέχει σε τέτοιες πε-
ριπτώσεις είναι η σωστή διερεύ-
νηση, έτσι ώστε να μην αφεθούν
οποιαδήποτε κενά, να μη διαπι-
στωθούν στο τέλος παραλείψεις,
οι οποίες μπορούν να αποβούν
μοιραίες εις την όλη διερεύνηση.
Γι’ αυτό προχωρούμε βήμα προς
βήμα κάνοντας πολύ προσεχτική
διερεύνηση και αυτό που μετράει
περισσότερο είναι η ποιότητα της
όλης ανακριτικής δουλειάς παρά
ο χρόνος. Αντιλαμβάνομαι την
αγωνία του κόσμου όπως το ανα-
κριτικό έργο περατωθεί όσο το δυ-
νατόν συντομότερα». Επτά χρόνια
μετά και λίγο πριν παραδώσει στον
επόμενο γενικό εισαγγελέα, ο απο-
λογισμός είναι πενιχρός. Η συν-
τριπτική πλειοψηφία από τις λε-
γόμενες υποθέσεις που παρουσιά-
στηκαν στα δικαστήρια ότι σχε-
τιζόντουσαν με την κατάρρευση
της οικονομίας, δεν είχαν το πο-
θητό αποτέλεσμα. Το πιο σημαν-
τικό όμως ήταν τα σχόλια, ενός
από τα Δικαστήρια που κλήθηκαν
να εκδικάσουν αυτές τις υποθέσεις
και που στην ουσία δείχνουν πως
καμία υπόθεση για την οικονομική
καταστροφή δεν έφθασε ενώπιον
του ακροατηρίου.

Η κατάρρευση
Την πρώτη υπόθεση που κατέ-

ληξε ενώπιον του ακροατηρίου,
αυτής της τράπεζας Κύπρου και
παρουσιάστηκε ως η μητέρα των
υποθέσεων για την οικονομική κα-
ταστροφή, κλήθηκε να εκδικάσει
το Κακουργιοδικείο Λευκωσίας.
Πέντε και πλέον χρόνια μετά και
εφόσον και άλλοι φάκελοι είχαν
οδηγηθεί ενώπιον της δικαιοσύνης,
η πρόεδρος του Κακουργιοδικείου
Λευκωσίας Λένα Δημητριάδου,
ανακοινώνοντας την ποινή στην
πρώτη ποινική της Τράπεζας Κύ-

πρου, γκρέμισε τον μύθο των υπο-
θέσεων περί κατάρρευσης της οι-
κονομίας, που οδηγούνταν ενώπιον
της δικαιοσύνης. Επιχειρηματο-
λογώντας γιατί δεν μπορεί να λη-
φθεί υπόψη, στην επιμέτρηση της
ποινής η έντονη δημοσιότητα που
δόθηκε σε ένα εκ των κατηγορου-
μένων, η κ. Δημητριάδου παρατη-
ρούσε. «Και τούτο παρά το ατυχές
και λυπηρό γεγονός ότι τα ΜΜΕ
παρουσίαζαν, εσφαλμένα, την πα-
ρούσα υπόθεση ως υπόθεση σχε-
τική με την πρόκληση της κατα-
στροφής της Κυπριακής οικονομίας
και τους κατηγορούμενους ως άτο-
μα υπαίτια για αυτή». Παρατηρήσεις
που εκ των πραγμάτων αφορούσαν
και τις υπόλοιπες υποθέσεις που
βρισκόντουσαν ενώπιον της δι-
καιοσύνης και ήταν στο στάδιο
της εκδίκασης.

Τα σχόλια του Κακουργιοδικείου
Λευκωσίας, εν είδει συστάσεων

προς τα ΜΜΕ, ουσιαστικά κατέρ-
ριψαν τον χαρακτηρισμό που έχει
δοθεί, από πλευράς κατηγορούσας
αρχής, στην εν λόγω υπόθεση,
αλλά και φούντωσαν τις επικρίσεις
για το έργο που επιτελείται από
πλευράς κατηγορούσας αρχής. Πέ-
ρα από τις όποιες νομικές απόψεις
υπήρχαν, μια συνέντευξη της Δή-
μητρας Καλογήρου, προέδρου της
Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς, στην
«Κ», ήλθε να ενισχύσει τα όσα υπο-
στηριζόντουσαν δημόσια πως ο
γενικός εισαγγελέας στην ουσία
παραλάμβανε φακέλους υποθέ-
σεων που διερευνήθηκαν από την
Κεφαλαιαγορά και χωρίς προερ-
γασία, τις προωθεί στα δικαστήρια.
«Οι κεφαλαιακές ανάγκες της Τρά-
πεζας Κύπρου είναι ήδη στο ακρο-
ατήριο. Η δεύτερη είναι επίσης
της Τράπεζας Κύπρου σε σχέση
με τα ελληνικά ομόλογα και οι
δύο υποθέσεις προήλθαν από πο-
ρίσματα της Επιτροπής Κεφαλαι-
αγοράς. Η τρίτη ποινική αφορά
τη Λαϊκή και είναι οι παραπλα-
νητικές δηλώσεις Μπουλούτα,
άρα και αυτή η υπόθεση προήλθε
από την Επιτροπή. Υπάρχει και
άλλη μία για την Τράπεζα Κύπρου
που η ποινική διερεύνηση έχει
ολοκληρωθεί». Ουσιαστικά αυτό
το οποίο υποστηρίζεται από νο-
μικής απόψεως και ενισχύεται
από τα όσα είπε η κ. Καλογήρου,
τότε, είναι πως ο γενικός εισαγ-
γελέας πήρε φακέλους από την
Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς, με δι-

οικητικά παραπτώματα και τα με-
τέτρεψε σε ποινικά.

Προχειρότητα
Ωστόσο, οι τεράστιες προσδοκίες

που είχαν δημιουργηθεί για τιμωρία
των ενόχων, εξανεμίστηκαν στις
δικαστικές αίθουσες. Η καταδίκη
του Ανδρέα Ηλιάδη, στην πρώτη
ποινική της Τράπεζας Κύπρου, αρ-
χικά απέτρεψε τη γενίκευση των
επικριτικών απόψεων κατά της κα-
τηγορούσας αρχής, μέχρι την από-
φαση του Ανώτατου Δικαστηρίου
στην έφεση που ασκήθηκε επί της
πρωτόδικης απόφασης, εννέα μήνες
μετά. Η θετική για τον κ. Ηλιάδη
έφεση δημιούργησε και πάλι βαρύ
κλίμα για τον γενικό εισαγγελέα,
το έργο του οποίου αμφισβητείται
ανοιχτά ως προς την αποτελεσμα-
τικότητα, όχι μόνο στη συγκεκρι-
μένη υπόθεση αλλά και σε άλλες
που βρίσκονταν στο στάδιο της εκ-
δίκασης. Το δεύτερο καμπανάκι
ότι κάτι δεν πάει καλά με τα κατη-
γορητήρια, στις λεγόμενες υποθέ-
σεις για την οικονομία, ήλθε στη
δεύτερη ποινική της Τράπεζας Κύ-
πρου. Εδώ η εκδίκαση της υπόθεσης
δεν ολοκληρώθηκε ποτέ. Δύο δι-
καστήρια, Εφετείο και Κακουργιο-
δικείο, κατέληξαν σε κοινό συμπέ-
ρασμα, πως η κατηγορούσα αρχή
έστειλε τις δύο πρώτες ποινικές
υποθέσεις για τις τράπεζες για εκ-
δίκαση με λανθασμένο κατηγορη-
τήριο. 

Η απόφαση Γιασεμή 
Οι διαπιστώσεις για νομικά λαν-

θασμένα κατηγορητήρια ξεκίνησαν
από την απόφαση του εφέτη δικα-
στή Γ.Ν. Γιασεμή σε αίτημα έκδοσης
εντάλματος Certiorari από τους δι-
κηγόρους υπεράσπισης. Ο δικαστής
στην απόφασή του αναφερόταν σε
«λανθασμένο κατηγορητήριο, με
κατηγορίες που στερούνται νομικού
ερείσματος», υποστηρίζοντας πως
η συγκεκριμένη ποινική διαδικασία
θα πρέπει να τερματιστεί, σε δια-
φορετική περίπτωση, όπως σημει-
ωνόταν στην απόφαση, «θα συνιστά
παραβίαση θεμελιωδών δικαιωμά-
των των αιτητών». Η έφεση που
έγινε από πλευράς γενικού εισαγ-
γελέα εκδικάστηκε από πενταμελές
Εφετείο, το οποίο επικύρωσε την
απόφαση του μονομελούς με απο-
τέλεσμα την απαλλαγή όλων των
κατηγορουμένων. 

H κόντρα με τους δικαστές

Οι «οικονομικές» υποθέσεις της κατάρρευσης
�������

Η συντριπτική 
πλειοψηφία από τις 
λεγόμενες υποθέσεις 
που παρουσιάστηκαν 
στα δικαστήρια ότι 
σχετιζόντουσαν με 
την κατάρρευση της 
οικονομίας, δεν είχαν
το ποθητό αποτέλεσμα.

Την ίδια τύχη είχε και η τρίτη ποινική
Στα χνάρια της δεύτερης ποινικής της τράπεζας Κύπρου, βάδισε και η
τρίτη ποινική υπόθεση. Το Δικαστήριο συμφώνησε με τη θέση της
υπεράσπισης για κατάχρηση διαδικασίας, εκφράζοντας απορίες για
τον χειρισμό της Νομικής Υπηρεσίας. «Εκείνο το οποίο δεν κατανοού-
με (σ.σ. αναφερόταν στην απόφαση) είναι, γιατί, αφού ο κοινός παρο-
νομαστής ήταν εξαρχής γνωστός, καταχωρίσθηκε εσπευσμένα η πρώ-
τη υπόθεση εναντίον των κατηγορουμένων χωρίς να ολοκληρωθούν
οι αστυνομικές εξετάσεις», με το Δικαστήριο να επισημαίνει πως «το
προαναφερθέν ερώτημα γίνεται πολύ πιο βασανιστικό μετά την κατα-
χώριση και της δεύτερης υπόθεσης», με τους δικαστές να συνεχίζουν
και να κάνουν αναφορά και στην καταχώρηση της τρίτης ποινικής με
την επισήμανση «έχοντας πάντα τον ίδιο κοινό παρονομαστή». Η έφε-
ση που ασκήθηκε από τον γενικό εισαγγελέα δεν είχε τύχη στο Ανώτα-
το Δικαστήριο. Η απαλλαγή Ανδρέα Ηλιάδη, αρχικά, συμπαρέσυρε και
το σύνολο των κατηγορουμένων με την απαλλαγή τους. Στην περίπτω-
ση της πρώτης ποινικής για τη Λαϊκή, το Κακουργιοδικείο βρήκε ενό-
χους τους κατηγορούμενους, επιβάλλοντας ποινές προστίμου. Ωστόσο
και εδώ ασκήθηκε έφεση, η εκδίκαση της οποίας εκκρεμεί.

Επτά χρόνια μετά τον διορισμό του στη θέση του γενικού εισαγγελέα ο Κώστας Κληρίδης ετοιμάζεται να αποχωρήσει χωρίς να έχει φέρει εις πέρας τη βασι-
κή αποστολή του, που ήταν η τιμωρία των ενόχων της οικονομικής καταστροφής του 2013.
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ΑΡΘΡΟ / Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Συνέντευξη στον ΝΙΚΟ ΣΤΕΛΓΙΑ

Ο Τούρκος αναλυτής δρ Κερίμ Χας,
τα τελευταία χρόνια, παρακολουθεί
από κοντά τα πολιτικά και διπλω-
ματικά δρώμενα της Ρωσίας. Κατά
διαστήματα στην Άγκυρα, ο κ. Χας
δέχεται τα πυρά των κύκλων της
κυβέρνησης, με το σκεπτικό ότι
εξυπηρετεί ξένα συμφέροντα ή τις
θέσεις του Κινήματος Γκιουλέν.
Παρά την κριτική που δέχεται, σε
περιόδους σημαντικών εξελίξεων
και κρίσεων, τα τουρκικά και ξένα
μέσα ενημέρωσης προσφεύγουν
στις απόψεις του. Συνομιλώντας
με την «Κ» από τη Μόσχα, ο κ. Χας
αναλύει τα τελευταία δεδομένα
στις ρωσο-τουρκικές σχέσεις με
αφορμή τις εξελίξεις στη Λιβύη. Ο
Τούρκος αναλυτής δίνει τη ρωσική
οπτική γωνία για τη νέα ένταση
στα ελληνοτουρκικά, το ενδεχόμενο
της διχοτόμησης της Λιβύης και
τις νέες κινήσεις του Κρεμλίνου
στην Ανατολική Μεσόγειο. 
–Το τελευταίο διάστημα στις
ρωσοτουρκικές σχέσεις παρα-
τηρούνται «αναταράξεις». Το
Ιντλίμπ και η Λιβύη προβλημα-
τίζουν τις δύο πλευρές. Ποια εί-
ναι η άποψή σας γι’ αυτές τις
εξελίξεις;

–Το Ιντλίμπ, εδώ και καιρό, είναι
ένα είδος «δαμόκλειος σπάθη» στις
ρωσοτουρκικές σχέσεις. Το τελευ-
ταίο διάστημα στη λίστα των προ-
βλημάτων προστέθηκε και η Λιβύη.
Για τη Ρωσία, σε σχέση με το Ιντ-
λίμπ, το ζήτημα της Λιβύης είναι
πιο διαχειρίσιμο. Και αυτό διότι
ακόμη η Ρωσία δεν έχει επέμβει
στρατιωτικά στη χώρα και η στρα-
τιωτική της παρουσία σε αυτήν τη
χώρα δεν έχει επίσημο χαρακτήρα.
Επίσης, εκεί η Ρωσία δεν είναι ένας
από τους βασικούς πρωταγωνιστές.
Παρόλα αυτά, δεν μπορούμε να
χωρίσουμε τον φάκελο του Ιντλίμπ
από τον πόλεμο της Λιβύης. Η Τουρ-
κία στέλνει τζιχαντιστές τους οποί-
ους θέλει να «καθαρίσει» η Ρωσία
στη Συρία, στη Λιβύη. Η χρήση
των ομάδων τζιχαντιστών από κα-
θεστώτα όπως αυτό του Ερντογάν

προβληματίζει τη Ρωσία. Την ίδια
στιγμή, η εντατικοποίηση της στρα-
τιωτικής παρουσίας της Τουρκίας
στο Ιντλίμπ περιπλέκει το όλο ζή-
τημα. Γι’ αυτόν άλλωστε τον λόγο,
δεν πρέπει να μας προκαλεί έκ-
πληξη το γεγονός ότι η Ρωσία χρη-
σιμοποιεί στις σχέσεις της με τον
Ερντογάν έναν μηχανισμό φρέ-
νου-ισορροπίας. Ο συριακός στρα-
τός με την υποστήριξη της ρωσικής
Πολεμικής Αεροπορίας πλήττει το
Ιντλίμπ. Όλα αυτά συμβαίνουν τη
στιγμή που η Μόσχα αντιμετωπίζει
με έντονο προβληματισμό τις κι-

νήσεις του προέδρου Ερντογάν για
τον έλεγχο περιοχών με πλούσια
κοιτάσματα πετρελαίου, όπως η
Σύρτη και το σχέδιο δημιουργίας
στρατιωτικών βάσεων στη Λιβύη.
Επιπλέον, το Κρεμλίνο προβλημα-
τίζεται από το γεγονός ότι ο Ερν-
τογάν καταλήγει σε μια σειρά συμ-
φωνιών με τις ΗΠΑ, εξασφαλίζει
την υποστήριξη των δυτικών χω-
ρών, χρησιμοποιεί τους τζιχαντι-
στές, τον τουρκικό στρατό, τις
τουρκικές μυστικές υπηρεσίες,
προωθεί τα δυτικά συμφέροντα
και επωφελείται από αυτές τις εξε-
λίξεις για να διαπραγματευτεί από
θέση ισχύος με τη Ρωσία. 

–Τα αγκάθια στις ρωσοτουρκικές
σχέσεις είναι πολύ σημαντικά.
Ωστόσο, υπάρχουν και πεδία
σύγκλισης-συνεργασίας στη Λι-
βύη, έτσι δεν είναι; 

–Το γεγονός ότι η ρωσική πα-
ραστρατιωτική δύναμη «Wagner»
σήμερα αντιμετωπίζει την τουρκική
απειλή υποχρεώνει τη Μόσχα να
συντονίσει τις κινήσεις της με την
Άγκυρα. Επιπλέον, η Ρωσία λαμ-
βάνει υπόψη της το γεγονός ότι
αυτήν τη στιγμή στη Λιβύη καμία
από τις εμπλεκόμενες πλευρές δεν
είναι σε θέση να εξασφαλίσει τελική
νίκη και γι’ αυτόν τον λόγο με μια
ρεαλιστική οπτική γωνία συνεχίζει
τον διάλογο της και με τις δύο πλευ-
ρές και συνάπτει διάφορες συμ-
φωνίες στο πεδίο της ενέργειας.
Η Ρωσία θεωρεί ότι η διχοτόμηση
της Λιβύης εξυπηρετεί τα συμφέ-
ροντα της. Την ίδια στιγμή, η στρα-
τιωτική εμπλοκή της Άγκυρας στη
Λιβύη της παρέχει ορισμένα πλε-
ονεκτήματα. Με αυτόν τον τρόπο
είναι σε θέση να διαπραγματευτεί
με τις δυτικές χώρες για το μέλλον
της Λιβύης διά μέσου του Ερντογάν.
Επίσης, εξασφαλίζει περισσότερα
προνόμια από τον Χάφταρ και επι-
βάλλει τις θέσεις της στον Σάρατζ.
Παράλληλα, στη Λιβύη, τα μέλη
του ΝΑΤΟ παρουσιάζουν διαφο-
ρετικές προσεγγίσεις. Η Ρωσία πλέ-
ον μπορεί να προκαλέσει ρήγμα
στο ΝΑΤΟ (και στη Λιβύη), χρησι-
μοποιώντας τον Ερντογάν, τη στιγ-
μή που οι εμπλεκόμενες πλευρές
προσεγγίζουν τη Μόσχα ως «δια-
μεσολαβητή». Τέλος, η εμπλοκή
της Τουρκίας στην κρίση της Λι-
βύης, η συμφωνία με την κυβέρ-
νηση της Τρίπολης για την ΑΟΖ,
η διένεξη για τα ενεργειακά κοι-
τάσματα της Ανατολικής Μεσογεί-
ου είναι εξελίξεις που εξυπηρετούν
τα συμφέροντα της Ρωσίας. Μα-
κροπρόθεσμα η Ρωσία θα μπορούσε
να συμμετάσχει στον καταμερισμό
των ενεργειακών κοιτασμάτων. 
–Πώς θα μπορούσαμε να συνο-
ψίσουμε τη στρατηγική της Ρω-
σίας για τη Λιβύη;

–Η πολιτική της Ρωσίας για τη

Λιβύη είναι αρκετά ρεαλιστική και
προβλέψιμη. Η Ρωσία επιχειρεί να
επωφεληθεί από το κενό εξουσίας
και τις διαφωνίες των πρωταγωνι-
στών. Υπάρχουν μια σειρά εξελί-
ξεων, όπως η βύθιση των ΗΠΑ μέσα
σε μεγάλα προβλήματα, οι διαφω-
νίες στην Ε.Ε., ο ανταγωνισμός
Γαλλίας-Ιταλίας, η επικέντρωση
του Ερντογάν στα προσωπικά του
συμφέροντα, οι αδυναμίες της Ελ-
λάδας και της Κύπρου ως προς την
προβολή της στρατιωτικής ισχύος
τους, τα προβλήματα που αντιμε-
τωπίζει η Αίγυπτος μετά τις αρα-
βικές εξεγέρσεις, ο προβληματισμός
των Σαουδάραβων για το Κίνημα
των Μουσουλμάνων Αδελφών, η
διάλυση του κρατικού μηχανισμού
στη Λιβύη, ο τυχοδιωκτισμός των
Ηνωμένων Αραβικών Εμιράτων,
παρέχουν στη Ρωσία σε «χρυσό δί-
σκο» περιθώρια ελιγμών στη Λιβύη. 
–Μετά την πανδημία τι είδους
βήματα θα πρέπει να αναμένου-
με από τη Ρωσία στην Ανατολική
Μεσόγειο;

–Εκτιμώ ότι δεν υπάρχουν λόγοι

που υποχρεώνουν τη Ρωσία να λά-
βει βιαστικές αποφάσεις στην Ανα-
τολική Μεσόγειο. Ενδεχομένως θα
ξεκινήσει τις κινήσεις της από τη
γεωγραφία, την οποία εμπιστεύεται.
Δεν αποκλείεται να εντατικοποιήσει
το εγχείρημα της μεγέθυνσης των
βάσεών της στη Συρία. Στην περί-
πτωση δε της Λιβύης, η Ρωσία ήδη
ζητάει κατάπαυση του πυρός. Στη
συνέχεια δεν αποκλείεται να επι-
χειρήσει να εξασφαλίσει στρατιω-
τικές βάσεις στη Λιβύη, σε από-
σταση αναπνοής από την Ευρώπη.
Η Ρωσία θα μπορούσε να επιση-
μοποιήσει τη στρατιωτική παρου-
σία της στη Λιβύη, στηριζόμενη
στις σχέσεις της με τη Βουλή των
Αντιπροσώπων με έδρα το Τομ-
προύκ, την οποία αναγνωρίζει ο
ΟΗΕ. Τέτοιου είδους κινήσεις θα
μπορούσαν να έρθουν παράλληλα
με την συνεργασία με τη Γερμανία
στο ζήτημα της Λιβύης και την αύ-
ξηση των συνεργατών της Ρωσίας
εντός της Ε.Ε. Ένα πιθανό ρήγμα
στις σχέσεις Ε.Ε.-ΗΠΑ θα εξυπη-
ρετούσε τα ρωσικά συμφέροντα. 

Τ ο 1831, έναν χρόνο μετά τον
διορισμό του στο δικαστικό
σώμα, ο Alexis de Tocqueville

(1805-1859) ταξιδεύει σε επίσημη
αποστολή στην Αμερική, με σκοπό
να μελετήσει το αμερικανικό σω-
φρονιστικό σύστημα. Ο πραγμα-
τικός στόχος του όμως είναι να
γνωρίσει από κοντά και να αναλύσει
την πρώτη δημοκρατική κοινωνία
του κόσμου. Για δύο χρόνια θα εγ-
κύψει στα ήθη και τα έθιμα, τη νο-
οτροπία και τον τρόπο ζωής, τη φι-
λοσοφία των θεσμών των Αμερι-
κανών. Με την επιστροφή του στη
Γαλλία, στα 1832, θα ξεκινήσει τη
συγγραφή του μεγάλου του έργου
Η δημοκρατία στην Αμερική, το
οποίο θα εκδοθεί σε δύο τόμους,
ο πρώτος το 1835 και ο δεύτερος
το 1840. Το μνημειώδες αυτό έργο
αποτελεί μόνιμη αναφορά για όσους
ερευνούν τα ήθη, τα πάθη και τις
πρακτικές των δημοκρατικών κοι-
νωνιών. 

Σε αντίθεση με την κοινή δο-
ξασία που θέλει την ισότητα και
την ελευθερία να συνυπάρχουν
αρμονικά στις δημοκρατικές κοι-
νωνίες, ο Tocqueville ισχυρίζεται
ότι «οι δημοκρατικοί λαοί επιδει-
κνύουν πιο φλογερή και πιο μα-
κρόπνοη αγάπη για την ισότητα
παρά για την ελευθερία». Είναι ικα-
νοί δηλαδή να διακινδυνεύσουν
την ελευθερία τους στο όνομα της

ισότητας. Ο εξισωτισμός, το πάθος
για την ισότητα, αποτελεί, κατά
τον Tocqueville, κινητήρια δύναμη
της ανθρώπινης ιστορίας και ακρο-
γωνιαίο λίθο της αμερικανικής δη-
μοκρατικής κοινωνίας. Αντίθετα
με τους ευρωπαϊκούς λαούς, οι Αμε-
ρικανοί δεν γνώρισαν ποτέ Παλαιό
Καθεστώς, δηλαδή φεουδαρχία,
καθεστώς εδραιωμένο στην πολι-
τική και κοινωνική ανισότητα,
όπου ο λαός ήταν υποταγμένος
στους ευγενείς γαιοκτήμονες που
κατείχαν κοινωνικά και πολιτικά
προνόμια. Οι Αμερικανοί δεν βίω-
σαν την ανισότητα που πολέμησε
η Γαλλική Επανάσταση. Κανείς
Αμερικανός πολίτης δεν είχε ιδι-
αίτερα, αριστοκρατικά, προνόμια
από τη γέννησή του. Η ριζική αυτή
ισότητα όμως δεν θα ήταν εφικτή
χωρίς τη βαθιά αλλαγή που επέφερε
στη Δύση ο νέος κοινωνικός τρόπος
οργάνωσης της οικονομίας: ο κα-
πιταλισμός. Η Αμερική ήταν από
τη δημιουργία της και παραμένει
η χώρα του εμπορίου και του χρή-
ματος. Χάρη στο χρήμα, η επιρροή
της εγγείου ιδιοκτησίας στα πολι-
τικά πράγματα περιορίστηκε και
στο τέλος εξαλείφθηκε. Το χρήμα,
και όχι η γη ή τα κληρονομημένα
ταξικά προνόμια, έγινε ο μοναδικός
κανόνας της κοινωνικής διάκρισης.
Η ισότητα της γέννησης μεταφρά-
σθηκε ως ισότητα ευκαιριών, που

οδήγησε σε μια άνευ προηγουμένου
κοινωνική κινητικότητα. Στην αμε-
ρικανική κοινωνία, το ανελέητο
παιχνίδι του ανταγωνισμού για την
κοινωνική διάκριση αποτέλεσε
τροφή για το δημοκρατικότερο
όλων των παθών, τον φθόνο.

Ένα χαρακτηριστικό απόσπα-
σμα από τον Tocqueville για τον
δημοκρατικό στρατό, που αποδει-
κνύει την οξυδέρκεια και τη διεισ-
δυτικότητα του βλέμματός του στα
αμερικανικά πράγματα, μπορεί να
μας οδηγήσει σε χρήσιμα συμπε-
ράσματα για το σύνολο της αμε-
ρικανικής κοινωνίας σε σχέση με
τις διακρίσεις και τον ανταγωνισμό.
Ο Γάλλος φιλόσοφος υποστήριξε
ότι οι δημοκρατικοί στρατοί δύ-
σκολα ξεκινάνε πόλεμο, αλλά, αν
τον ξεκινήσουν, δύσκολα τον στα-
ματούν. Ο λόγος, συνεχίζει, βρί-
σκεται στη δομή του δημοκρατικού
στρατού, όπου οι βαθμοί και τα
μετάλλια δεν αποτελούν προνόμιο
μιας αριστοκρατίας, αλλά κερδί-
ζονται στο πεδίο της μάχης με αν-
δραγαθήματα. Συνεπώς, σε έναν
στρατό που δεν πολεμά, κανείς
δεν βγαίνει κερδισμένος. Υπάρχει
μια δυναμική στο στράτευμα, μια
δίψα για διάκριση, που μόνο το αί-
μα του πολέμου μπορεί να σβήσει.
Για τον λόγο αυτό, η πιο πολεμο-
χαρής τάξη δεν είναι ούτε οι ανώ-
τεροι και ανώτατοι αξιωματικοί,

αφού αυτοί έχουν κερδίσει τα «γα-
λόνια» τους, ούτε οι απλοί στρα-
τιώτες, που δεν έχουν ούτε φιλο-
δοξία αλλά ούτε και προοπτικές
να γίνουν στρατηγοί. Η πιο πολε-
μοχαρής είναι η μεσαία τάξη των
υπαξιωματικών και χαμηλόβαθμων
αξιωματικών, επειδή γι’ αυτούς η
λήξη του πολέμου θα σήμαινε και
το τέλος των ονείρων τους για πε-
ραιτέρω διάκριση. Με τον ίδιο τρό-
πο, ενώ ο τερματισμός του κοινω-
νικού πολέμου και η παγίωση των
διακρίσεων θα ωφελούσε ιδιαίτερα
τους κατέχοντες και θα άφηνε
αδιάφορους τους φτωχούς μερο-
καματιάρηδες, ταυτόχρονα θα σή-
μαινε την ακύρωση των φιλοδοξιών
των μικροαστικών και αστικών με-
σαίων τάξεων.

Ό,τι ισχύει για τα άτομα, ισχύει
και για τις κοινότητες, τις μειονό-
τητες και την «σιωπηρή πλειοψη-
φία». Εμπλέκονται και αυτές ποι-
κιλοτρόπως στο παιχνίδι του αν-
ταγωνισμού και της κοινωνικής
διάκρισης. Υπό αυτό το πρίσμα, ο
υποβόσκων ρατσισμός που κατα-
δυναστεύει σήμερα την αμερικα-
νική κοινωνία έχει εντελώς διαφο-
ρετική αιτιολογία από αυτόν που
οδήγησε εκατομμύρια Αφροαμε-
ρικανούς στα σκλαβοπάζαρα. Η
κατάργηση της δουλείας, με την
εισαγωγή της 13ης τροποποίησης
του αμερικανικού Συντάγματος,

με τη λήξη του Αμερικανικού Εμ-
φυλίου (1861-1865), δεν εξαφάνισε
το καθεστώς «κατωτερότητας» των
Αφροαμερικανών, αντίθετα εγκαι-
νίασε ένα επαίσχυντο καθεστώς
apartheid. Εξήντα περίπου χρόνια
μετά και το τέλος του apartheid
στον αμερικανικό Νότο, ο σύγχρο-
νος ρατσισμός δεν στηρίζεται σε
μια υποτιθέμενη «κατωτερότητα»
των Αφροαμερικανών, αλλά στο
ότι αποδείχθηκαν αδιαμφισβήτητοι
νικητές στον αγώνα τους για ισό-
τητα και πανάξια διεκδικούν και
αυτοί κοινωνικές διακρίσεις. Η επι-
τυχία αυτή, που απειλεί τις παγιω-
μένες κοινωνικές ισορροπίες, προ-
καλεί φόβο και φθόνο. Ο φόβος και
ο φθόνος γεννούν με τη σειρά τους
τη βία, εμποδίζουν την αλληλεγγύη
μεταξύ των ατόμων και των κοι-
νοτήτων και επιβάλλουν την παν-
τελή αδιαφορία για τη μοίρα του
άλλου.

Όπως υποστήριξε και ο Μαξ
Βέμπερ, ο ανταγωνισμός αποτελεί
εγγενές χαρακτηριστικό των αν-
θρώπινων κοινωνιών και τίποτα
δεν θα μπορούσε να βάλει τέλος
στο κυνήγι των κοινωνικών δια-
κρίσεων. Οι δημοκρατικές κοινω-
νίες όμως που στηρίζονται στον
εξισωτισμό και ιδιαίτερα οι μεσαίες
τάξεις που αποτελούν τον πυλώνα
τους επιτείνουν το φυσικό αυτό
στοιχείο σε τέτοιο βαθμό που δια-

κυβεύεται πλέον η ελευθερία. Το
όραμα του Tocqueville για την αμε-
ρικανική κοινωνία μοιάζει εφιαλ-
τικό: «Αν ο δεσποτισμός εδραιωθεί
μεταξύ των δημοκρατικών εθνών
του σήμερα, θα έχει διαφορετικά
χαρακτηριστικά από τις αρχαίες
τυραννίες. Θα είναι πιο εκτεταμένος
και πιο ήπιος, και θα υποβιβάσει
τους ανθρώπους χωρίς να τους βα-
σανίζει… Βλέπω ένα αναρίθμητο
πλήθος παρόμοιων και ίσων αν-
θρώπων που περιφέρονται ανήσυ-
χα, προκειμένου να κερδίσουν μι-
κρές και χυδαίες απολαύσεις με τις
οποίες γεμίζουν τις ψυχές τους. Ο
καθένας από αυτούς, αποσυρμένος,
είναι σαν ξένος στο πεπρωμένο
όλων των άλλων. Τα παιδιά του και
οι ιδιαίτεροι φίλοι του αποτελούν
για αυτόν το σύνολο του ανθρώ-
πινου είδους. Όσο για τους υπό-
λοιπους συμπολίτες του, βρίσκεται
δίπλα τους, αλλά δεν τους βλέπει,
τους αγγίζει χωρίς να τους αισθά-
νεται. Υπάρχει για τον εαυτό του
μόνο, και αν εξακολουθεί να έχει
οικογένεια, το λιγότερο που θα
μπορούσε κανείς να πει είναι ότι
δεν έχει πλέον πατρίδα».

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής του Πανεπιστημίου Κύπρου και
εταίρος του ερευνητικού κέντρου «Ευ-
ρωπαϊκές Δυναμικές» του Πανεπιστημί-
ου του Στρασβούργου.

Εξισωτισμός και κοινωνική διάκριση

Στα ρήγματα του 
μετώπου της Δύσης
ποντάρει η Ρωσία
Ο Τούρκος αναλυτής δρ Κερίμ Χας μιλάει στην «Κ» για 
τις εξελίξεις στην Ανατολική Μεσόγειο με αφορμή τη Λιβύη

Διαχειρίσιμη 
η ένταση 

–Στην Ανατολική Μεσόγειο,
στα ελληνοτουρκικά παρατη-
ρείται αυξημένη ένταση. Πώς
προσεγγίζει η Μόσχα αυτήν
την εξέλιξη;
–Από τη σκοπιά της Μόσχας
πρόκειται για μια τεχνητή
ένταση, η οποία θα μπο-
ρούσε να ελεγχθεί. Η έντα-
ση είναι τεχνητή, διότι από
νομική άποψη η θέση της
Άγκυρας δεν είναι ισχυρή.
Ακόμη και αν το σύμφωνο
Άγκυρας-Τρίπολης είναι έγ-
κυρο δεν εξυπηρετεί τα
τουρκικά συμφέροντα στην
Α. Μεσόγειο και στο Αιγαίο.
Παρόλα αυτά, το συγκεκρι-
μένο σύμφωνο άνοιξε τον
δρόμο για τη στρατιωτική
εμπλοκή της Τουρκίας στην
κρίση της Λιβύης, την εξυ-
πηρέτηση των οικονομικών
συμφερόντων του γαμ-
πρού του προέδρου και των
φιλοκυβερνητικών επιχει-
ρηματιών με την αποστολή
πολεμοφοδίων, μη επαν-
δρωμένων αεροσκαφών
και την εξασφάλιση μεγά-
λων κερδών από τα ενερ-
γειακά κοιτάσματα. Και την
ίδια στιγμή, στο εσωτερικό
της Τουρκίας δημιουργή-
θηκε ένα νέο εθνικιστικό-
ισλαμιστικό κύμα. Παρά
την τεχνητή υφή της, η έν-
ταση κορυφώνεται. Και
αυτό διότι η κυβέρνηση
της Αθήνας, ακολουθών-
τας εθνικιστική-λαϊκιστική
γραμμή, πέφτει εν αγνοία
της ή ακόμη και ηθελημέ-
να στην παγίδα του Ερντο-
γάν. Δεν πρέπει να λάβου-
με στα σοβαρά ένα σύμ-
φωνο, το οποίο από νομι-
κής άποψης είναι άνευ πε-
ριεχομένου και να παρα-
συρθούμε πίσω από κρί-
σεις. Επίσης, δεν πρέπει
να προβάλλουμε στο Αι-
γαίο και στην Ανατολική
Μεσόγειο μαξιμαλιστικές
απαιτήσεις όπως λ.χ. «ο
Χάρτης της Σεβίλλης». Η
Μόσχα θεωρεί ότι η νέα
ένταση στα ελληνοτουρκι-
κά είναι διαχειρίσιμη, διότι
και οι δύο χώρες είναι μέ-
λη του ΝΑΤΟ. Στο παρελ-
θόν, πολλές φορές οι ΗΠΑ
εμπόδισαν τη σύγκρουση
των δύο σημαντικών με-
λών του ΝΑΤΟ. Θυμόμαστε
τι συνέβη το 1996 στην
κρίση των Ιμίων. Σήμερα
δεν υπάρχουν πολλοί λό-
γοι για να μην επαναλη-
φθεί το ίδιο σενάριο. 

Η ένταση είναι τεχνητή, διότι από νομική άποψη η θέση της Άγκυρας δεν εί-
ναι ισχυρή. Ακόμη και αν το σύμφωνο Άγκυρας-Τρίπολης είναι έγκυρο, δεν
εξυπηρετεί τα τουρκικά συμφέροντα στην Α. Μεσόγειο και στο Αιγαίο, λέει ο
Τούρκος αναλυτής δρ Κερίμ Χας.

Η εμπλοκή της Τουρκίας
στην κρίση της Λιβύης, 
η συμφωνία με την κυ-
βέρνηση της Τρίπολης
για την ΑΟΖ και η διένε-
ξη για τα ενεργειακά κοι-
τάσματα της Ανατολικής
Μεσογείου είναι εξελίξεις
που εξυπηρετούν τα
συμφέροντα της Ρωσίας.
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Καλοκαιριάτικα καψόνια
Η πανδημία του κορωνοϊού έπληξε και την
ετήσια παρέλαση των υπουργών της κυβέρ-
νησης, για απολογισμό του έργου που
έχουν παράξει. Ο Μάρτιος ήταν ο μήνας των
υπουργικών παρελάσεων τις οποίες ωστό-
σο δεν θα τις αποφύγουμε. Η αρχή έγινε
από τον υπουργό Εσωτερικών Νίκο Νουρή
και αν κρίνω από τις αντιδράσεις των κομ-
μάτων η εμφάνιση ήταν πετυχημένη. Η εν-
τολή που έχει δώσει ο πρόεδρος της Δημο-
κρατίας είναι πως και τα υπόλοιπα κυβερ-
νητικά στελέχη θα πρέπει να ετοιμάζονται
για την ετήσια εμφάνισή τους. Αυτός που
ετοιμάζει κόλες, είναι ο υπουργός Υγείας, ο
οποίος φαίνεται να αναμένει και τις πρώτες
επιδόσεις, κυρίως οικονομικές, του ΓεΣΥ σε
πλήρη ανάπτυξη για να κάνει εμφάνιση.
Απορία: ο υπουργός Ενέργειας Γιώργος
Λακκοτρύπης θα κάνει απολογισμό και θα
αποχωρήσει ή θα τον αφήσει πεσκέσι για
τον ή την διάδοχό του;

••••
Ο κολλητός του κολλητού
Κύριε Κληρίδη, είστε σίγουρος ότι εσείς
δεν μπορείτε να γνωματεύσετε για τις αρμο-
διότητες του αγαπημένου σας γενικού ελεγ-
κτή και πετάξατε την μπάλα στο Ανώτατο Δι-
καστήριο; Ρωτάμε επειδή κυκλοφορούν δι-
κές σας γνωματεύσεις που κάνατε για τον
καλό μας Τσακ Νορις... που φυσικά θα μεί-
νουν στη νομική ιστορία και βιβλιογραφία,
όπως λένε οι συνάδελφοί σας, ως μνημεία
νομικής κατάρτισης, ασυμβίβαστης νομικής
λογικής με βασικές νομικές αρχές που όφει-
λε να γνωρίζει πρωτοετής φοιτητής νομικής.
Αλήθεια τι γίνεται, έμαθα πως κάποιοι φίλοι
σας τώρα που θα ιδιωτεύσετε άρχισαν να πη-
δούν από το καράβι σας; Είναι σκληρό άθλη-
μα η δημοσιότητα μετά «αντιτίμου». Τα δύ-
σκολα εμφανίζονται όταν σταματά η συνερ-
γασία. Εσείς ξέρετε, έτσι δεν είναι;

••••
Τους περιμένει 
Ό,τι και αν λένε για τον υπουργό Εσωτερι-
κών Νίκο Νουρή, αυτό που γνωρίζω είναι
πως ετοιμάζεται να περάσει από κόσκινο
όλες τις ΜΚΟ, που δρουν στην κυπριακή
επικράτεια και βάζουν το δαχτυλάκι τους
στο μεταναστευτικό. Μάλιστα, υπάρχουν
και στοιχεία από τας Ευρώπας που υποστη-
ρίζουν πως κάποιες από αυτές, ενδεχομέ-
νως να έχουν παρτίδες και με ξέπλυμα μαύ-
ρου χρήματος. Εγώ δεν τις πιστεύω, αναμέ-
νω από τον κ. Νουρή να τις ελέγξει και να
ενημερώσει. Επίσης, θα πρέπει να ελεγχ-
θούν και τα οικονομικά βιβλία-λογαριασμοί,

αν υπάρχουν, ΜΚΟ κάποιες εξ αυτών μάλι-
στα έχουν χρηματοδοτηθεί από ευρωπαϊκά
προγράμματα. Αλήθεια η κυβέρνηση ή οι
εκπρόσωποι των ευρωπαϊκών θεσμών στην
Κύπρο έχουν ελέγξει ποτέ πού πήγαν οι
χρηματοδοτήσεις που δόθηκαν κατά και-
ρούς; 

••••
Πρωτιά …
Η Κύπρος βρίσκεται ανάμεσα στις τρεις
πρώτες χώρες που έλαβαν έγκαιρα μέτρα
για αποσυμφόρηση και προστασία του πλη-
θυσμού των φυλακών από την πανδημία του
κορωνοϊού. Μπράβο στην Κύπρο, την κυ-
βέρνηση, αλλά και τη διοίκηση των φυλα-
κών. Μπράβο όμως και στην Επίτροπο Διοι-

κήσεως, το γραφείο της οποίας αθόρυβα και
έγκαιρα κινήθηκε προκειμένου να μπουν οι
βάσεις για αποσυμφόρηση των φυλακών
και η Κύπρος από τη χειρότερη θέση που
βρισκόταν να βρεθεί στην καλύτερη. Για την
ιστορία η Επίτροπος Διοικήσεως με το που
εμφανίσθηκαν τα δυο πρώτα κρούσματα,
συνέταξε έκθεση με συγκριμένα μέτρα που
υιοθετήθηκαν από το Υπουργικό Συμβούλιο.
Μάλιστα, η σχετική έκθεση εστάλη ως πα-
ράδειγμα και από το διεθνές δίκτυο ΙΟΙ Επι-
τροπών σε άλλα κράτη.

••••
Δεν ξέρετε, δεν ρωτάτε..
Εντάξει η κυβέρνηση πρόσφερε χείρα βοη-
θείας μέσα στην έξαρση της πανδημίας. Άν-

τε να δεχθούμε πως υπήρχαν και κάποιες
περιπτώσεις δύσκολες, προκειμένου οι αι-
τούντες να λάβουν την οικονομική βοήθεια.
Προς το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού.
Δεν υπάρχει δικαιολογία για τους ανθρώ-
πους του πολιτισμού. Δόθηκε ένα εφάπαξ
ποσό 900 ευρώ για τρεις μήνες, τουτέστιν
300 ευρώ τον μήνα. Υπάρχουν κάποιοι που
ακόμα αναμένουν να πάρουν αυτό το συμ-
βολικό ποσό βοήθειας. Πόσο δύσκολο, φίλ-
τατε Πρόδρομε, είναι το Υπουργείο να ταυ-
τοποιήσει αυτές τις περιπτώσεις και να ανοί-
ξει ο δρόμος της καταβολής; Δεν προτρέ-
πουμε σε παρανομία. Ανάλογα προβλήματα
αντιμετώπισε και το Υπουργείο Εργασίας.
Δεν σκέφθηκε κανείς εκεί στο Υπουργείο
Παιδείας να ρωτήσουν τους ανθρώπους της
κυρίας Ζέτας πώς επέλυσε τέτοιες περιπτώ-

σεις; Είναι κρίμα και άδικο γιατί μπορεί να
υπάρχουν περιπτώσεις που ενδεχομένως
να καίγονται για τα 900 ευρώ. 

••••
Βγήκαν σεργιάνι
Να το δείτε πως εάν η Ελλάδα προχωρήσει
σε τμηματική οριοθέτηση ΑΟΖ με την Αίγυ-
πτο, θα εμφανιστούν κάποιοι εδώ και στην
Αθήνα που θα σχίζουν τα ιμάτιά τους, επει-
δή τάχατες η Ελλάδα εγκαταλείπει την Κύ-
προ. Ανάμεσα σε αυτούς συμπεριλαμβάνον-
ται και κάποιοι απόστρατοι αξιωματικού που
τώρα που ιδιωτεύουν έχουν ώρα και τοπο-
θετούνται επί δικαίων και αδίκων του Ελλη-
νισμού. Όλοι αυτοί που σκίζουν τα ιμάτιά
τους, για συρρίκνωση του Ελληνισμού κά-
νουν την πάπια, αποφεύγοντας να πουν πως
ο Ελληνισμός συρρικνώθηκε το 1974 και
πως οι στρατιωτικοί φέρουν βαρύτατες ευ-
θύνες. Αν θέλουν να το παίξουν σούπερ πα-
τριώτες ας έλθουν να ζήσουν εδώ και να
βλέπουν κάθε μέρα τα σύμβολα της κατοχής
στον Πενταδάκτυλο. Όχι πατριωτικές κορώ-
νες από την ασφάλεια του Κολωνακίου, με
εσπρεσάκι και πούρο. Οι στρατιωτικοί μιλά-
νε εκεί που πρέπει να μιλήσουν και σίγουρα
όχι από τας Αθήνας. 

Η επικοινωνιακή στρατηγική του «πού σου νέφκω, πού πάεις»

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Μια εικόνα χίλιες λέξεις για την επικοινωνιακή πολιτική της κυβέρνησης, όπως γίνεται παραδεκτό ακόμα και από κυβερνητικά χείλη. Παρεμπι-
πτόντως, ο υπουργός Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος Κώστας Καδής εκφράζει με νεύματα την ικανοποίησή του στον χειρι-
στή του αεροπλάνου του Τμήματος Δασών. Άντε και την επόμενη φορά με σήματα καπνού. 

Το γεγονός πέρασε στα ψιλά από τα
κυπριακά ΜΜΕ, ενώ στα δικά μας
δεν το είδα καν: ο βετεράνος Τούρ-
κος διπλωμάτης Βολκάν Μποζκίρ
εξελέγη με 178 ψήφους πρόεδρος
της 75ης Γενικής Συνέλευσης του
ΟΗΕ. Η χώρα μας ήταν η μία από τις
14 που δεν τον ψήφισαν, μαζί με τη
Σαουδική Αραβία, την Αίγυπτο, τα
Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα κ.ά. Και
σε αυτή την περίπτωση, ακολουθή-
σαμε πειθήνια, ως συνήθως, την
Κύπρο, η οποία είχε συμπήξει συμ-
μαχία με την Αρμενία για να δημι-
ουργήσουν «μέτωπο αντίστασης»
στην εκλογή του πρώτου στην ιστο-
ρία Τούρκου προέδρου της Γ.Σ. Το
εξευτελιστικό αποτέλεσμα της εκ-
στρατείας (μόλις 14 κατά) παραδό-
ξως χαρακτηρίστηκε «ικανοποιητι-
κό» από διπλωματική πηγή – στην
Κύπρο, όχι ευτυχώς στην Αθήνα. Τι
κερδίσαμε από την εμπλοκή μας σε
αυτή την υπόθεση;

Στην Αίγυπτο, η επίσκεψη του
υπουργού μας θεωρήθηκε επιτυ-
χής, επειδή διαπιστώθηκε ότι «δια-
βάζουμε με τον ίδιο τρόπο την
πραγματικότητα στην Αν. Μεσό-
γειο». Μάλιστα, αμφότερες οι
πλευρές εξέφρασαν «την ανάγκη
όλοι να σεβαστούν και να εφαρμό-
σουν τις αρχές και τις προβλέψεις
του Διεθνούς Δικαίου», όπως ανέ-
φερε ο ίδιος ο Αιγύπτιος υπουργός.
Σημαίνει αυτό, άραγε, ότι η Αίγυ-
πτος επιτέλους μεταστρέφεται και
αναγνωρίζει υφαλοκρηπίδα σε Κα-
στελλόριζο και Ρόδο; (Διότι στις μέ-
χρι τώρα διαπραγματεύσεις, ξέρε-
τε, δεν τη δέχονταν.) Δεν νομίζω.
Οπως επίσης θεωρώ απίθανο να
δεχθούν τη «μερική οριοθέτηση»
που εμείς τους προτείνουμε: να
προχωρήσουμε σε συμφωνία του
τύπου που επετεύχθη με την Ιταλία,

αφήνοντας όμως εκτός Καστελλό-
ριζο, Ρόδο και άλλα διαφιλονικού-
μενα σημεία.

Για εμάς, η «μερική οριοθέτηση»
είναι επιδίωξη, επειδή έτσι η ελλη-
νοαιγυπτιακή ζώνη θα διασταυρω-
νόταν με την τουρκολιβυκή ζώνη
και θα δημιουργούσε ένα σοβαρό
εμπόδιο στην Τουρκία. Οπως έχει
πει όμως ο Νετανιάχου, «σε αυτή
την περιοχή του κόσμου, κανείς δεν
προσφέρεται για να κάνει τους πο-
λέμους του άλλου» και, λίγο ή πολύ,
εμείς αυτό ζητούμε από τους Αιγύ-
πτιους. Εκείνοι, ωστόσο, έχουν τα

δικά τους συμφέροντα, τα οποία
μάλιστα σε ορισμένα σημεία έρχον-
ται σε τριβή με τα δικά μας (π.χ. Κα-
στελλόριζο). Ο Αλ Σίσι δεν επιθυμεί
καμία εμπλοκή με την Τουρκία, κάτι
που έδειξε και η πρόσφατη αποστα-
σιοποίησή του από τον Generalfeld-
marschall Χαφτάρ, στον λεγόμενο
εμφύλιο της Λιβύης.

Ανάλογες αποστάσεις από τις επι-
διώξεις μας τηρεί και το Ισραήλ, πα-
ρά την εγκαρδιότητα στις σχέσεις
των δύο ηγετών. Τόσο καιρό που
εμείς φωνάζαμε για τις τουρκικές
ενέργειες στην Αν. Μεσόγειο, έβγα-

λε κιχ το Ισραήλ; Δεν νομίζω. Εχει
τη σημασία του επίσης ότι το Ισραήλ
ανέβαλε την προγραμματισμένη
επίσκεψη του προέδρου της Κύ-
πρου, προφανώς για να μην προ-
κληθούν υποψίες στην τουρκική
πλευρά για την ισραηλινή ουδετε-
ρότητα.  

Ακόμη ζοφερότεροι είναι οι συσχε-
τισμοί στρατιωτικής ισχύος, τους
οποίους με την Τουρκία απέναντι
ουδείς μπορεί να αγνοεί. Αμερικα-
νικό αεροπλανοφόρο δεν υπάρχει
στην περιοχή. Το δε γαλλικό υφί-
σταται μάλλον για φιγούρα, περί-

που όπως τα βασιλικά παλάτια του
17ου αιώνα στην Ευρώπη. (Τη μονα-
δική φορά που πήγαν να το στεί-
λουν στην περιοχή οι Γάλλοι, θυμί-
ζω, το μισό πλήρωμα μολύνθηκε με
κορωνοϊό...) Οσο για την ευρωπαϊ-
κή επιχείρηση «IRINI» στη Λιβύη,
γελάει ο κόσμος μαζί της. Καλύτερα
να μην υπήρχε, παρά να υπάρχει
για να θυμίζει την αδυναμία της Ευ-
ρώπης. 

Ολα τα παραπάνω στοιχειοθετούν,
κατά την κρίση μου, την εικόνα μιας
χώρας που αγωνίζεται να περικυ-
κλώσει ένα πρόβλημα, επειδή δεν

τολμάει να το αντιμετωπίσει. Προ-
σπαθούμε, δηλαδή, να υπερασπι-
σθούμε τα δικαιώματά μας με όποι-
ους τρόπους βρίσκουμε πρόσφο-
ρους (π.χ. ένα πλέγμα διμερών
συμφωνιών), αρνούμενοι όμως να
δεχθούμε ή να συζητήσουμε ότι και
η άλλη πλευρά έχει δικαιώματα. Επί
δεκαετίες, στηρίζουμε την επιχει-
ρηματολογία μας στο Διεθνές Δί-
καιο και πολύ καλά κάνουμε, αλλά
κρυβόμαστε από την απλή αλήθεια
ότι αυτό το ισχύον Δίκαιο της Θα-
λάσσης δεν προσφέρει καμία λύση
σε ζητήματα οριοθέτησης θαλασ-
σίων ζωνών, η οποία να μη βασίζε-
ται στη συνεννόηση των δύο πλευ-
ρών.

Είμαστε έτοιμοι να δεχθούμε αμοι-
βαίως επωφελείς διευθετήσεις με
την Τουρκία του τύπου που επε-
τεύχθησαν με την Ιταλία; Αν ναι, τό-
τε είμαστε έτοιμοι να δεχθούμε και
τη δικαστική διευθέτηση των γκρί-
ζων ζωνών, από την οποία ενδεχο-
μένως να χάσουμε; Από αυτά κρυ-
βόμαστε με πιρουέτες και κυκλωτι-
κές κινήσεις. Ωστόσο, μόνον εφό-
σον τα αντιμετωπίσουμε και δώ-
σουμε τις απαντήσεις που οφείλου-
με στον εαυτό μας, θα μπορούμε να
έχουμε την απαραίτητη συνδυαστι-
κή και ρεαλιστική πολιτική προσέγ-
γιση σε ένα τόσο σύνθετο και κρίσι-
μο πρόβλημα όσο οι θαλάσσιες ζώ-
νες στην Αν. Μεσόγειο. Από τη στα-
θερότητα, που θα μπορούσε να
εξασφαλίσει η διευθέτησή του,
εξαρτώνται το μέλλον και η ευημε-
ρία μας. Αντιθέτως, η χίμαιρα της
διεθνούς απομόνωσης της Τουρ-
κίας μπορεί να μας κοστίσει ολό-
κληρο τον 21ο αιώνα...

Το κόστος του μαξιμαλισμού ΙΙ
Του ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

ΦΑΛΗΡΕΥΣ
kassimatis@kathimerini.gr

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
ΜΕΒΛΟΥΤ ΤΣΒΟΥΣΟΓΛΟΥ

Ο υπουργός Εξωτερικών της Τουρκίας
κινδυνεύει να γίνει το πιο σύντομο
ανέκδοτο, όταν επιμένει να λέει με
στόμφο, δημόσια πως η χώρα του σέ-
βεται το διεθνές δίκαιο, αναφερόμε-
νος στις παράνομες και προκλητικές
δραστηριότητες στην περιοχή. 

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΑΝΤΖΟΠΟΥΛΟΥ
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Η Τουρκία προετοιμάζει το έδαφος για τη με-
γαλύτερη αμφισβήτηση της ελληνικής κυριαρ-
χίας. Μπροστά σε αυτό το σκηνικό, η οικονομική
ισχυροποίηση του ελληνισμού αποκτά μια επι-
πρόσθετη και εξαιρετικά σημαντική διάσταση.
Πέρα από την προφανή επιδίωξη της αναβάθ-

μισης του βιοτικού επιπέδου, η ισχυρή οικονομία είναι αυτή
που θα επιτρέψει την ενίσχυση των εθνικών δυνατοτήτων
αποτροπής και θα διευρύνει, ταυτόχρονα, το πολιτικό και
διπλωματικό εκτόπισμα της Ελλάδας και της Κύπρου. 

Προφανώς, οι σχέσεις καλής γειτονίας και η συνύπαρξη
με την Τουρκία είναι το ζητούμενο. Δεν διασφαλίζονται τα
εθνικά συμφέροντα του ελληνισμού ούτε με τις εντάσεις,
ούτε με τις εξάρσεις. Μια συμφωνημένη επίλυση του Κυπριακού
θα αποτελούσε σημαντική κίνηση προς αυτή την κατεύθυνση.
Ούτε, όμως, το Κυπριακό μπορεί να επιλυθεί, ούτε και οι ελ-
ληνοτουρκικές σχέσεις μπορούν να τεθούν σε μια βάση συ-
νεννόησης και συνεργασίας, όσο η Τουρκία θεωρεί ότι έχει
δικαιώματα που απορρέουν αποκλειστικά από το εκτόπισμα
και τη στρατιωτική της ισχύ. 

Η απροκάλυπτη προβολή στρατιωτικής ισχύος εκ μέρους
της Τουρκίας στην ανατολική Μεσόγειο και η ωμή αμφισβή-
τηση των κυριαρχικών δικαιωμάτων της Ελλάδας και της
Κύπρου, είναι επιλογές που δεν συνάδουν με τη σύγχρονη
αντίληψη των διεθνών σχέσεων. Βρίσκονται, όμως, στο επί-
κεντρο της κυρίαρχης τουρκικής εθνικιστικής προσέγγισης
την οποία με ρεαλισμό και με σύνεση πρέπει να αντιμετω-
πίσουμε.

Αυτό δεν θα γίνει ούτε με δημαγωγικές εξάρσεις, ούτε με
πατριωτικές κορώνες  αλλά ούτε με επικοινωνιακούς χειρισμούς. 

Την τουρκική επιθετική πολιτική θα την αντιμετωπίσουμε
μόνο με την αξιόπιστη παρουσία στην ευρωπαϊκή και περι-
φερειακή πολιτική σκηνή, αλλά και με τη μεθοδική ενίσχυση
της αποτρεπτικής ικανότητας του ελληνισμού. Και αυτό με
τη σειρά του προϋποθέτει ότι, τόσο η Ελλάδα όσο και η
Κύπρος, θα διατηρούν οικονομίες ισχυρές, εύρωστες, με πε-
ριθώρια και με αναπτυξιακή δυναμική. Και όχι, ασφαλώς,
οικονομίες εξαντλημένες και αποδυναμωμένες οι οποίες θα
χρειάζονται ξένα δεκανίκια για να λειτουργήσουν. Με απλά
λόγια, η βελτίωση του στρατιωτικού ισοζυγίου και η ενίσχυση
της αποτρεπτικής δυνατότητας του ελληνισμού θα είναι το
αποτέλεσμα της ενίσχυσης των οικονομικών μας δυνατοτήτων. 

Χαρακτηριστική είναι η πορεία των αμυντικών δαπανών
της Ελλάδας. Στην εξαιρετικά δύσκολη, για την ελληνική οι-
κονομία, τελευταία δεκαετία οι αμυντικές δαπάνες σε πραγ-
ματικούς αριθμούς έχουν συρρικνωθεί περίπου στο μισό.
Οι ελληνικές ένοπλες δυνάμεις παραμένουν, ασφαλώς,
ισχυρές αλλά η ανάκαμψη της ελληνικής οικονομίας είναι η
απαραίτητη προϋπόθεση που θα επιτρέψει την κάλυψη του
εδάφους που έχει χαθεί, κυρίως στο ναυτικό. 

Στην Κύπρο, ο κορμός των εξοπλισμών που η Εθνική
Φρουρά διαθέτει αποκτήθηκε κατά τη διακυβέρνηση του
Γλαύκου Κληρίδη, ο οποίος αντιλαμβανόταν πλήρως την
ανάγκη της αποτρεπτικής δύναμης έναντι της Τουρκίας.
Κατά τη διάρκεια, όμως, των επόμενων δύο διακυβερνήσεων
υλοποιήθηκε ένα μόνο κύριο εξοπλιστικό πρόγραμμα, αυτό
της δεύτερης επιλαρχίας αρμάτων Τ80, ενώ η κυπριακή οι-
κονομία σταδιακά οδηγήθηκε στην κατάρρευση. Η ανάκαμψη
της οικονομίας τα τελευταία χρόνια, είναι αυτή που επέτρεψε
την καθοριστικά σημαντική μετατροπή της Εθνικής Φρουράς
σε ημιεπαγγελματική δύναμη. Την ίδια ώρα, σύμφωνα με
τα δημοσιευμένα στοιχεία, έχουν δαπανηθεί την τελευταία
τριετία πάνω από 300 εκ. μόνο για νέους εξοπλισμούς, μέσω
του τακτικού και των συμπληρωματικών προϋπολογισμών.
Προφανώς πρέπει να γίνουν πολύ περισσότερα και γι’ αυτό
η οικονομία πρέπει, πράγματι, να αντικρίζεται ως εθνική
υπόθεση. Θα ήταν ευτύχημα εάν οι χώρες μας, η Κύπρος και
η Ελλάδα, ένιωθαν κάποια στιγμή ότι δεν συντρέχουν λόγοι
για πραγματοποίηση μεγάλων επενδύσεων στην αμυντική
θωράκιση. Εάν η Τουρκία μετατρεπόταν σε μια ειρηνική,
δημοκρατική και ευημερούσα γείτονα, με την οποία θα οι-
κοδομούσαμε σχέσεις φιλίας και συνεργασίας. Η πραγματι-
κότητα σήμερα είναι πολύ διαφορετική. Παραμένουμε, ασφα-
λώς, πανέτοιμοι να διαπραγματευτούμε με κάθε καλή θέληση.
Πρέπει όμως να είμαστε και έτοιμοι να αμυνθούμε. Έτσι θα
διαφυλάξουμε την ειρήνη. Αυτό σημαίνει αποτρεπτική ικα-
νότητα. Γι’ αυτό και επιβάλλεται η ισχυροποίηση της οικο-
νομικής, πολιτικής και στρατιωτικής μας θέσης. 

Aποτρεπτική δυνατό-
τητα του ελληνισμού

Tου ΧΑΡΗ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗ

Μετά από δράσεις και αντιδράσεις των
ανθρώπων της τέχνης βγήκε εν καιρώ
καραντίνας ο υπουργός Παιδείας και
Πολιτισμού και ανακοίνωσε το πενιχρό
βοήθημα στήριξής τους (900 ευρώ για
τρεις μήνες). Και κάπως έτσι σ’ αυτή τη

μαρτυρική μεγαλόνησο ξεμπερδέψαμε με το θέμα του
πολιτισμού και τους ανθρώπους της τέχνης που έχουν
πληγεί από την πανδημία, και κάπως έτσι θεωρήσαμε
πως στηρίξαμε τον πολιτισμό μας με μια πράξη που
περισσότερο θυμίζει ελεημοσύνη παρά σοβαρή πολιτική
θέση προάσπισης του πολιτισμού. Την προηγούμενη
φορά που αναφέρθηκα στο συγκεκριμένο θέμα, έτυχε
να λάβω σχόλια από αναγνώστες, οι οποίοι –ούτε λίγο,
ούτε πολύ– υποστήριζαν πως όταν ο κόσμος καίγεται
και οι άνθρωποι χάνουν τις δουλειές τους τότε δεν
είναι προτεραιότητα του κράτους να ασχοληθεί με
τους καλλιτέχνες, αυτούς δηλαδή που επέλεξαν να
κάνουν το χόμπι τους δουλειά και την οποία προφανώς
οι συγκεκριμένοι αναγνώστες δεν αναγνωρίζουν ως
«σοβαρή» επαγγελματική απασχόληση. Γιατί το ανα-
φέρω; Διότι είναι δηλωτικό και άκρως ενδεικτικό της
ανεπάρκειας των εκάστοτε κρατούντων να κατοχυ-
ρώσουν τον πολιτισμό σαν αξία. Και αυτό δεν γίνεται
προφανώς από τη μια μέρα στην άλλη, ούτε και όταν
μας χτυπάει μια πανδημία, αλλά γίνεται στα χρόνια
μέσω της παιδείας με συγκεκριμένους κρατικούς σχε-
διασμούς. Για να συμβεί, ωστόσο, κάτι τέτοιο προϋπο-
θέτει έναν υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού που να
έχει όραμα και να μην είναι απλά δέσμιος των οδηγιών
της Εκκλησίας που είναι γνωστό τοις πάσι πως αυτή
καθόριζε ποιος θα είναι ο υπουργός Παιδείας προκει-
μένου να αλωνίζει –με τις ευλογίες της κυβέρνησης–
ο κάθε «απολίτιστος» αρχιεπίσκοπος στα της παιδείας
μας. Αποτέλεσμα αυτού του «εγκλήματος» ήταν ο πο-
λιτισμός να θεμελιώνεται ως ένα είδος «πολυτελείας»
που αφορά λίγους και ως εκ τούτου να παραγκωνίζεται
με πάσα ευκολία σε κάθε δυσκολία που αντιμετώπιζε
η χώρα. Φτάσαμε μέχρι το σημείο να καταργηθούν οι
τέχνες από τα σχολεία μας και να περιοριστούν εκείνα
τα μαθήματα τα οποία είναι τα μόνα που ενέχουν μια
δυναμική να διευρύνουν το πνεύμα και να βγάλουν
ανθρώπους με κριτική σκέψη. Και κάπως έτσι φτάσαμε
στο σήμερα αφήνοντας τους ανθρώπους της τέχνης
να τα βγάλουν πέρα με 300 ευρώ τον μήνα για τρεις
μήνες και τον πολιτισμό μας να παραμένει πανηγυρικά
στο πάτο των προτεραιοτήτων μας. Το είπε άλλωστε
ξεκάθαρα ο αρμόδιος υπουργός: Πώς δεν ασχολήθηκε
εξαρχής με το θέμα της ενίσχυσης των ανθρώπων της
τέχνης γιατί είχε πιο… σημαντικά θέματα να λύσει
όπως εκείνα της εκπαίδευσης. Λες και η εκπαίδευση
είναι κάτι ξέχωρο από τον πολιτισμό. Ξέχωρο από τον
πολιτισμό –για να λέμε τα πράγματα με το όνομά τους–
είναι οι συνδικαλιστές της εκπαίδευσης που ξέρουν
να κατεβαίνουν στους δρόμους μόνο όταν θίγονται
τα δικά τους συμφέροντα και ακόμα δεν έχουν αντι-
ληφθεί πως οφείλουν να κατεβαίνουν στους δρόμους
για κάθε τι που πλήττει τις έννοιες παιδείας και πολι-
τισμού. Κι αυτό είναι ακόμα μια ένδειξη ότι βαδίζουμε
σε ένα μέλλον χωρίς πολιτιστικό υπόβαθρο και το χει-
ρότερο είναι πως δεν μας ανησυχεί καν αυτή η προ-
οπτική. Θα μου πείτε, και τι θα μπορούσε να κάνει το
κράτος; Υπάρχουν πολλοί τρόποι όταν πραγματικά ο
πολιτισμός είναι μέσα στις προτεραιότητες των κρα-
τούντων. Και ένα απτό παράδειγμα είναι το τι έπραξε
η κυβέρνηση της Νέας Ζηλανδίας. Επένδυσε σε προ-
γράμματα δημιουργικής μάθησης στα σχολεία ώστε
αφενός να προσφέρει νέες θέσεις εργασίας σε 300
καλλιτέχνες και αφετέρου την ευκαιρία στους μαθητές
να εκφράζονται δημιουργικά μέσω του χορού, της
μουσικής, του θεάτρου και των εικαστικών. Στη δική
μας χώρα κάτι τέτοιο φαντάζει πολύ ουτοπικό. Διότι
για να συμβεί πρέπει πρώτα να βρούμε έναν υπουργό
Παιδείας και Πολιτισμού που να έχει όραμα και δεύτερο
συνδικαλιστές της παιδείας που να αντιλαμβάνονται
τι σημαίνει πολιτισμός ώστε να τον διεκδικούν. Δυ-
στυχώς, όμως, όπως δείχνουν τα πράγματα, δεν νομίζω
να αξιωθούμε να ζήσουμε κάτι τέτοιο. 

Κάπου στη Νέα
Ζηλανδία

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

e ι άΟ@gmail.com

Διευθυντήςπολυεθνικής εται-
ρείας, με έδρα την Κύπρο και
δραστηριότητες σε όλο τον
κόσμο, έλεγε τις προάλλες σε
καφενείο της Λευκωσίας, ότι
μια από τις πιο δύσκολες πτυ-

χές της δουλειάς του, είναι ο καθορισμός
δεικτών απόδοσης. Δηλαδή η υποχρέωση
να προκαθορίσει στόχους για την επόμενη
χρονιά, οι οποίοι να μην είναι ούτε υπερ-
βολικοί, ούτε και ασήμαντοι. Με άλλα λόγια,
πρέπει να προϋπολογίσει ότι το δικό του
τμήμα, θα φέρει κέρδη, τόσα εκατομμύρια
ευρώ στην εταιρεία και θα αυξηθούν κατά
τόσο τοις εκατό οι εργασίες, με τον συγκε-
κριμένο αριθμό υπαλλήλων. Ο ικανότατος,
αλλά και χρυσοπληρωμένος διευθυντής της
εταιρείας, έλεγε ότι οι μέτοχοι του πολυε-
θνικού οργανισμού και οι γενικοί διευθυντές,
κάθε χρόνο κρίνουν τη δουλειά του, έχοντας
ως σημείο αναφοράς, τους δείκτες απόδοσης,
τους οποίους ο ίδιος καθόρισε. Άρα κρίνεται
για αυτά τα οποία ο ίδιος προκαθόρισε. Αν
τα αποτελέσματα είναι θετικά για την εται-

ρεία, τότε έρχεται το γενναιόδωρο μπόνους,
το οποίο μεταφράζεται σε πάρα πολλούς
μισθούς. Αν τα αποτελέσματα είναι αρνητικά,
τότε «παίζεται το κεφάλι του» και ξέρει εκ
των προτέρων, ότι οι πιθανότητες να δια-
τηρήσει την θέση του, είναι ελάχιστες. Μαζί
με τον διευθυντή χάνουν τις δουλειές τους
και πολλοί υφιστάμενοί του. Οι άγνωστοι
μέτοχοι και οι άγνωστοι διοικούντες την
εταιρεία, δεν ξέρουν ούτε πρόσωπα, ούτε
έχουν φιλίες και ούτε φυσικά σκέφτονται
για τα προβλήματα των εργαζομένων. Βλέ-
πουν μόνο νούμερα στις οθόνες των υπο-
λογιστών.Φανταστείτε τι θα συνέβαινε στην
Κύπρο, αν υιοθετηθούν ανάλογες πρακτικές
στη δημόσια υπηρεσία. Άραγε ποια θα ήταν
η τύχη όσων εμπλέκονται στο «γεφύρι της
Άρτας» στην πλατεία Ελευθερίας. Τι θα συ-
νέβαινε με εκείνους που δεσμεύτηκαν προ-
εκλογικά να λύσουν το κυκλοφοριακό, να
αντιμετωπίσουν τις πολύχρονες καθυστε-
ρήσεις στον χώρο της Δικαιοσύνης, την τα-
λαιπωρία των πολιτών στα νοσοκομεία, τις
αγκυλώσεις στη δημόσια υπηρεσία και ένα

σωρό άλλες προεκλογικές υποσχέσεις. Ο
λαός με την ψήφο του, θεωρητικά, έχει τη
δύναμη να αλλάξει κυβερνήσεις. Αλλά ο «μι-
νώταυρος», ο οποίος καλείται γραφειοκρατία
και δημοσιοϋπαλληλική νοοτροπία, ζει και
βασιλεύει εδώ και δεκαετίες και τρέφεται
με την ψηφοθηρική πρακτική, χιλιάδων
επίδοξων πολιτευτών. Τρέφεται και από χι-
λιάδες νομοθεσίες, οι οποίες πολλές φορές
συγκρούονται μεταξύ τους και δημιουργούν
ένα απίστευτο αλαλούμ. Πριν από μερικές
μέρες συζητήθηκε στη Βουλή ένας νόμος
«ομπρέλα», ο οποίος έχει άρωμα των δεικτών
απόδοσης σε πολυεθνικές εταιρείες, αλλά
απέχει κατά παρασάγγας, από τις πρακτικές
του ιδιωτικού τομέα. Ο νόμος θα τεθεί σε
ισχύει με τον προϋπολογισμό του 2022 και
θα μπορούν τουλάχιστον οι βουλευτές, να
έχουν ένα ξεκάθαρο μπούσουλα, για την
πορεία εφαρμογής των έργων του προϋπο-
λογισμού. Και σήμερα υπάρχει αυτή η δυ-
νατότητα, αλλά για να ανακαλύψει ένας
βουλευτής, ή ένας οποιοσδήποτε άλλος πο-
λίτης, την πορεία υλοποίησης των έργων,

πρέπει να αφιερώσει πολλές μέρες έρευνας.
Εκτός και αν ενδιαφέρεται για ένα συγκε-
κριμένο έργο και τότε σίγουρα θα ψάξει την
αλήθεια, με μερικά τηλεφώνημα. Το Στρα-
τηγικό Σχέδιο, όπως αποκαλείται ο νόμος
«ομπρέλα», ορίζει την αποστολή, το όραμα,
τις αξίες και τις επιδιώξεις του κάθε οικο-
νομικού φορέα. Ειδικότερα οι πόροι - χρη-
ματικοί και ανθρώπινοι - θα αναλύονται
μέσω του προϋπολογισμού και με αυτό τον
τρόπο, θα ενισχυθεί η διαφάνεια στη χρήση
των πόρων του κράτους. Όλες αυτές οι και-
νοτομίες, να σημειωθεί, ότι έχουν άρωμα
και εντολές από τις Βρυξέλλες. Οι προγραμ-
ματιζόμενες αλλαγές είναι καλές και άγιες,
αλλά το σημαντικότερο σε όλη αυτή την
υπόθεση, είναι ο προβληματισμός ο οποίος
ήδη άρχισε να αναπτύσσεται ανάμεσα σε
υπουργούς και βουλευτές, για τον καθορισμό
επιπτώσεων, όχι ποινών, στους διευθυντές
του δημοσίου, αλλά και όσους λαμβάνουν
αποφάσεις, όταν δεν τηρούν ή δεν μπορούν
να τηρήσουν τις δεσμεύσεις τους. Με τον
τρόπο αυτό ενδεχομένως να ανατραπεί και

ο δημοσιοϋπαλληλικός άγραφος κανόνας,
ο οποίος λέει ότι όταν δεν δουλεύεις, δεν
κάνεις λάθη και προάγεσαι χωρίς εμπόδια.
Έτσι και αλλιώς, όλοι είναι άριστοι στη δη-
μόσια υπηρεσία, εδώ και δεκαετίες. Όλοι
φωνάζουν για τα χάλια της δημόσιας υπη-
ρεσίας, αλλά κανείς δεν τολμά να κατονο-
μάσει τους ανθρώπους, οι οποίοι βρίσκονται
πίσω από συγκεκριμένα γραφεία. Η εύκολη
λύση είναι πάντα οι κυβερνώντες και οι βου-
λευτές, οι οποίοι καλώς ή κακώς ζητούν δη-
μοσίως την ψήφο του λαού και υφίστανται
την εύκολη κριτική. Το βαθύ κράτος του
Δημοσίου, το οποίο είτε λαμβάνει, είτε σκό-
πιμα δεν λαμβάνει αποφάσεις, είναι κατά
κανόνα, στο απυρόβλητο. Φυσικά τώρα έρ-
χονται εκλογές, ο χρόνος δεν είναι κατάλ-
ληλος και είναι αδύνατο η εξουσία του τόπου
να προωθήσει σκέψεις, επιπτώσεων σε
όσους «αλλού κουλιαντιρίζουν» – αλλού
τυρβάζουν. Όλα στην ώρα τους, ακόμη και
για τους αναντικατάστατους. 

Δείκτες απόδοσης στο Δημόσιο
Tου ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ 

Η Wannisa Manatham με τον γιο της ζουν σε μία γειτονιά αυξημένης εγκληματικότητας και με υψηλά
ποσοστά χρήσης ναρκωτικών στην Μπανγκόκ της Ταϊλάνδης. Αυτή την περίοδο θα πρέπει να αντιμετω-
πίσουν και τις οικονομικές συνέπειες εξαιτίας του Covid-19. 

Περί τα τέλη του 2018, τα μικρά
κόμματα του ενδιάμεσου χώρου
άρχιζαν διαβουλεύσεις και διερ-
γασίες με στόχο τη συνεργασία
κάτω από ένα κοινό ψηφοδέλτιο
στις επικείμενες εκλογές. Απέρρι-

πταν αναφανδόν ότι οι σκέψεις τους για συνερ-
γασία είχαν το στοιχείο της πολιτικής επιβίωσης,
δεδομένων και των χαμηλών πτήσεων που πα-
ρουσίαζαν σε δημοσκοπήσεις. Υπογράμμιζαν
όμως ότι η έγνοια τους να αποτραπεί η είσοδος
του ΕΛΑΜ στο ευρωκοινοβούλιο ήταν πολύ πιο
μεγάλη από τα όσα μικρά και ασήμαντα τους
χώριζαν. Το πόσοι και ποιοι θα ήταν υποψήφιοι
από κάθε κόμμα, κάποιοι όροι περί εναλλάξ θη-
τείας στο ευρωκοινοβούλιο, το μερίδιο στις χο-
ρηγίες, και άλλες προϋποθέσεις που έμπαιναν
στο τραπέζι των πολύωρων διαβουλεύσεων
τους ήταν αρκετές για να διαλύσουν τον συνε-
ταιρισμό. Αποτέλεσμα ήταν Γιώργος Λιλλήκας
και Γιωργος Περδίκης να συμβαδίσουν προ-
εκλογικά και στη συνέχεια ο πρώτος να βρίζει
τον δεύτερο στο Εθνικό Συμβούλιο. Η Ελένη
Θεοχάρους θεώρησε ωφελιμότερη για την ίδια
τη στέγη στο ψηφοδέλτιο του ΔΗΚΟ, έστω και
αν στη συνέχεια έλεγε –ενοχλημένη από το
αποτέλεσμα– πως η ίδια έπαιξε καθοριστικό
ρόλο στην αύξηση των ποσοστών του ΔΗΚΟ.
Και η ΕΔΕΚ; Η ΕΔΕΚ παρά τα προγνωστικά απώ-
λειας της έδρας αποφάσισε να ρισκάρει μοναχική
πορεία στις ευρωεκλογές. 

Το ενδιαφέρον βεβαίως είναι πως ο Μαρίνος
Σιζόπουλος επέλεξε να κάνει τον αντιφασισμό
το κύριο προεκλογικό αφήγημα της ΕΔΕΚ και
τον αποκλεισμό του ΕΛΑΜ το μεγάλο διακύβευμα
των ευρωεκλογών. Δεν είχε καμία σημασία προ-
φανώς ότι λίγους μήνες προηγουμένως ψήφιζαν
τα δύο κόμματα κοινές προτάσεις στο κοινο-
βούλιο, ούτε ότι χέρι- χέρι συμμετείχαν σε δια-
δηλώσεις. Αποτελούσε λεπτομέρεια ότι πρώην
στελέχη, όπως ο Μάριος Χαννίδης (ο οποίος
επέστρεψε στην ΕΔΕΚ, καθώς όπως διαρρέεται
του υποσχέθηκαν γη και ύδωρ) κατηγορούσαν
το κόμμα των Σοσιαλιστών ότι λειτουργεί σαν
παράρτημα της Χρυσής Αυγής, στην Κύπρο.
Όλα αυτά αποτελούσαν μία θλιβερή υποσημεί-
ωση. Αμίμητες οι αντιπαραθέσεις Μαρίνου Σι-
ζόπουλου με τα στελέχη του ΕΛΑΜ, καταγγέλ-
λοντάς τους για φυγοστρατία και αφήνοντας
αιχμές για το ποινικό τους μητρώο. Αντιπαρα-
θέσεις που έκαναν πολλούς να αναθαρρήσουν
ότι η ΕΔΕΚ ίσως να επανέκτησε έστω και με
καθυστέρηση τη σοσιαλιστική της ταυτότητα

και τα αντιφασιστικά της αντανακλαστικά.
Και εκείνο το αποτέλεσμα των ευρωεκλογών

θα μπορούσε να θεωρηθεί ως μία δεύτερη ευ-
καιρία του Μαρίνου Σιζόπουλου να ξανασυστηθεί
με την κοινωνία. Όμως η έγνοια του για πάταξη
της Ακροδεξιάς κοιμήθηκε λίγο μετά το μέτρημα
της κάλπης των ευρωεκλογών. Και λέμε πως
κοιμήθηκε, γιατί ενώ έχυνε κροκοδείλια δάκρυα
για την Ακροδεξιά που δρακιάζει στον τόπο,
όλα εκείνα τα δάκρυα στέγνωσαν στις δημαρ-
χιακές εκλογές της Αμμοχώστου που ακολού-
θησαν δύο μήνες μετά. Τότε δεν τον απασχο-
λούσε η ενίσχυση του ΕΛΑΜ. Και αυτό γιατί
ενώ υποψήφιος δήμαρχος ήταν ο βουλευτής
του ΕΛΑΜ Λίνος Παπαγιάννης ο ίδιος έκρινε
σοφότερη την κατά βούληση ψήφο.

Και επειδή ο κ. Σιζόπουλος θεώρησε προφανώς
πως το ποσοστό που έλαβε στις ευρωεκλογές
ήταν προσωπική του νίκη και όχι απόρροια των
δημοκρατικών αντανακλαστικών της κυπριακής
κοινωνίας, θεώρησε καλό λίγο αργότερα να κα-
θαρίσει συνοπτικά και τον τελευταίο πολιτικό
του αντίπαλο εντός ΕΔΕΚ, τον ευρωβουλευτή
του Δημήτρη Παπαδάκη. Θα μας πείτε ποιον
ενδιαφέρει το τι έγινε τότε με την ΕΔΕΚ. Δεν
θα μας ενδιέφερε, αν το θράσος και το δούλεμα
είχαν όρια. Και λέμε όρια, γιατί σήμερα με το
πρόσχημα αναβάθμισης της ποιότητας του κοι-
νοβουλίου αποφάσισε να επανακαταθέσει την
πρόταση για αύξηση του αριθμού των βουλευτών
με ψηφοδέλτιο επικρατείας. Ας σκεφτόταν την
ποιότητα, τον πολιτικό πολιτισμό και την ανα-
βάθμιση, όταν έσερνε ένα ολόκληρο κόμμα στα
ΤΑΕ και στα δικαστήρια. 

Και επειδή το θέμα δεν είναι προσωπικό με
τον κ. Σιζόπουλο, αλλά με τον τυχοδιωκτισμό
που ευδοκιμεί σε κάθε εκλογική μάχη, ας ελπί-
σουμε πως αυτή την φορά δεν θα επιβραβευθούν
οι αριβίστες. Ευκαιριακές συνεργασίες χωρίς
νόημα. Πολύφερνες νύφες που ονειρεύονται
την τύχη του Δημήτρη Συλλούρη μεταπηδώντας
από το ένα ψηφοδέλτιο στο άλλο, αγνοώντας
τις όποιες αρχές πρεσβεύουν. Όμως μέσα από
αυτό, ας αποφευχθούν και οι ακρότητες εις
άγραν ψήφων. Και εδώ τον ρόλο τους θα παίξουν
πρώτα οι πολίτες και δευτερευόντως όσα πολιτικά
πρόσωπα θέλουν πράγματι ένα αναβαθμισμένο
κοινοβούλιο. Αυτή τη φορά ας μη σιωπήσουν
ιδιοτελώς σε επικίνδυνους τυχοδιωκτισμούς.
Γιατί μαζί με τα ξερά θα καούν και τα χλωρά.
Και όποιος κατάλαβε, κατάλαβε!

Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

economidoum@kathimerini.com.cy

Ένας υπαρκτός τυχοδιωκτισμός 
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kaparispan@yahoo.gr

Ο κ. Χάρης Γεωργιάδης είναι αναπληρωτής πρόεδρος του ΔΗΣΥ.
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Η οικονομική κρίση
που προκαλεί ο κορω-
νοϊός, οι προκλήσεις
της μεταβιομηχανικής
εποχής, της κλιματι-
κής κρίσης και της μα-

ζικής μετανάστευσης, η αναδιάταξη
δυνάμεων διεθνώς, απαιτούν ισχυρή
απάντηση από την Ε.Ε. Καλείται
και να αντιμετωπίσει τα σημερινά
προβλήματα και να χαράξει πολιτική
που θα προετοιμάσει τους λαούς
της για το μέλλον. Η προχθεσινή
Σύνοδος του Ευρωπαϊκού Συμβου-
λίου μπορεί να μην κατέληξε σε
συμφωνία για το σχέδιο της Επι-
τροπής, αλλά φαίνεται ότι οι ηγέτες
των χωρών-μελών κατανοούν το
μέγεθος της πρόκλησης, ώστε να
υπάρξει λύση όταν συναντηθούν
στις Βρυξέλλες σε λίγες εβδομάδες.

Η συζήτηση της Παρασκευής
επικεντρώθηκε σε διαφωνίες για το
μέγεθος του συνολικού προγράμ-
ματος (η Επιτροπή προτείνει πακέτο
συνολικής αξίας 1,85 τρισ. ευρώ),
για την αναλογία επιχορηγήσεων/δα-
νείων, τους ίδιους νέους πόρους και
επιστροφές. «Είναι απολύτως θεμιτό
να συζητηθούν όλα αυτά τα ζητή-
ματα και εξήγησα στους ηγέτες τη
συλλογιστική της Επιτροπής όσον

αφορά κάθε ένα εξ αυτών των ζη-
τημάτων», είπε η πρόεδρος της Επι-
τροπής Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν.
«Οι ηγέτες συμφώνησαν ομόφωνα
ότι η σοβαρότητα της κρίσης δι-
καιολογεί μια φιλόδοξη κοινή αν-
τίδραση. Μια αντίδραση που συν-
δυάζει την αλληλεγγύη, τις επεν-
δύσεις και τις μεταρρυθμίσεις. Χά-
ρηκα επίσης που άκουσα ότι πολλοί
ηγέτες τόνισαν ότι πρέπει να κα-
ταβάλουμε κάθε δυνατή προσπάθεια
για να καταλήξουμε σύντομα σε
συμφωνία στο Ευρωπαϊκό Συμβούλιο
πριν από τις θερινές διακοπές. Υπάρ-
χει πραγματική κατανόηση ότι η
αποτελεσματικότητα της αντίδρα-
σης εξαρτάται και απ’ αυτό», είπε
η Φον ντερ Λάιεν. «Είμαι σίγουρη
ότι στα σημεία αυτά μπορούμε να
επιτύχουμε συναίνεση, υπό την
προϋπόθεση ότι δεν θα παραβλέ-
ψουμε τη μεγάλη εικόνα».

Αυτή η «μεγάλη» ή «συνολική»
εικόνα είναι το ζητούμενο. Επειδή
η συζήτηση δεν αφορά μόνο χρή-
ματα, την πράσινη ανάπτυξη και
το πέρασμα στην ψηφιακή εποχή.
Στην ουσία, όλοι γνωρίζουν ότι οι
σημερινές αποφάσεις δεν μπορούν
να στοχεύουν μόνο στη διατήρηση
της Ενωσης όπως ήταν τα προηγού-

μενα χρόνια – είναι αδύνατη η επι-
στροφή σε ανύπαρκτο σημείο. Απαι-
τείται πέρασμα στη νέα εποχή της
Ενωσης, στην ενίσχυση των δεσμών
μεταξύ των χωρών-μελών, σε μια
νέα Συνθήκη. Στο βιβλίο «Προβιο-
μηχανικές Κοινωνίες» (1989, 2013),
η ιστορικός Πατρίσια Κρόουν (Pa-
tricia Crone) παρατηρεί: «Οι ανθρώ-
πινες κοινωνίες επιζητούν τη στα-
θερότητα· όλες ελπίζουν να βρουν
την καταλληλότερη κοινωνική και
πολιτική οργάνωση για το συγκε-
κριμένο πολιτιστικό και φυσικό πε-
ριβάλλον τους, δηλαδή αυτή που
θα μειώσει τις εντάσεις και θα αυ-
ξήσει τη βιωσιμότητά τους στον με-
γαλύτερο δυνατό βαθμό». Εποχές
μεγάλης ρευστότητας, όπως η δική
μας, απαιτούν τη διαμόρφωση νέου
πλαισίου, νέα σχέση μεταξύ πολίτη
και πολιτείας, μεταξύ χώρας-μέλους
και Ενωσης. Δεν αντιμετωπίζουμε
μόνο τις ιδιαίτερες σημερινές προ-
κλήσεις, αλλά και τους αιώνιους, δί-
δυμους φόβους της κοινωνικής τα-
ραχής και της ασυδοσίας μεγαλύ-
τερων δυνάμεων.

Οσο δύσκολο είναι για τον καθένα
μας και για κάθε λαό να σκεφθεί ότι
η δική του πολιτισμική ιδιαιτερότητα
κινδυνεύει από τη «συγχώνευση»,

τόσο δύσκολο είναι για ηγέτες και
λαούς να παραχωρήσουν τον πλούτο
τους για το συλλογικό καλό. Η δυ-
σκολία κάποιων χωρών-μελών της
Ε.Ε. (Ολλανδία, Δανία, Σουηδία και
Αυστρία), οι οποίες πιστεύουν ότι
οι προτάσεις της Επιτροπής είναι
εις βάρος τους, δείχνει πόσο ισχυρός
είναι ο θεσμός των εθνικών κρατών
που διαδέχθηκε τις αυτοκρατορίες.
Παρόλο που αυτή η νοοτροπία είναι
πλέον άκαιρη, δεν είναι καθόλου
εύκολο για ηγεσίες να στηρίξουν
την περαιτέρω ενοποίηση της Ευ-
ρώπης όταν η δημόσια συζήτηση
στη χώρα τους κυριαρχείται από το
«εμείς» και «οι άλλοι». Αυτό το κα-
τάλαβε έγκαιρα η καγκελάριος Αγ-
κελα Μέρκελ. Ο φόβος της αστάθειας
αφυπνίζει και τους πιο «δύσκολους».
«Στο τέλος, θα πρέπει να επιδιώξουμε
συμβιβασμό», είπε την Τετάρτη ο
Ολλανδός πρωθυπουργός Μαρκ
Ρούτε. «Η Ε.Ε., ως σημαντικός στυ-
λοβάτης της ασφάλειας και της στα-
θερότητας στον κόσμο, δεν πρέπει
να βγει αποδυναμωμένη απ’ αυτό».
Για τον ίδιο λόγο εντείνονται οι εκ-
κλήσεις υπέρ μιας διάσκεψης για
το μέλλον της Ευρώπης. Μέσα στην
καταιγίδα διαμορφώνεται η νέα Ευ-
ρώπη.

Η «συνολική εικόνα» της Ευρώπης
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Ο κ. Τζο Μπάιντεν θα
ήταν ο ιδανικός πρό-
εδρος των Ηνωμέ-
νων Πολιτειών, σε
αυτή τη φάση, για
το αμερικανικό κα-

τεστημένο – το εκσυγχρονιστικό,
εξυπακούεται. Δεν τον επέλεξαν
ως ικανότερο. Απλώς προέκυψε
ως σύμπτωμα αποσυνθέσεως του
κόμματος των Δημοκρατικών.

Η έλλειψη πνευματικής διαύ-
γειας από την οποία φαίνεται πως
πάσχει ο κ. Μπάιντεν θα δώσει
στο κατεστημένο τη δυνατότητα
να επανακτήσει την αίγλη και την
επιρροή του, εάν τελικώς ο υπο-
ψήφιος πετύχει να εκλεγεί στο
προεδρικό αξίωμα.

Σχεδόν τέσσερα χρόνια από
την εκλογή του έως σήμερα, η σύγ-
κρουση υπήρξε ανηλεής, και στις
σκληρότατες επιθέσεις και μεθο-
δεύσεις του κατεστημένου ο πρό-
εδρος Τραμπ ανταπέδωσε τα ίσα
και τα χειρότερα ενίοτε.

Αυτά όμως είναι πράγματα που
συμβαίνουν εν Ελλάδι, σε χώρες
υπανάπτυκτες πολιτικώς, όπου
δεν είναι ανεκτή η επικράτηση
κάποιου αντιπάλου που δεν προ-
έκυψε από τον συστημικό σωλήνα
προαγωγής των ηγετών.

Το αμερικανικό σύστημα έχει
κάποιες ιδιαιτερότητες. Τα άτομα
που εκλέγονται στο αξίωμα του
προέδρου δεν προέρχονται από
το κατ’ εξοχήν πολιτικό σώμα –
το Κογκρέσο–, εκτός και εάν έχουν
χρηματίσει γερουσιαστές.

Ενίοτε είναι κυβερνήτες πολι-
τειών, με περιορισμένη εάν όχι με
στοιχειώδη γνώση της διεθνούς
καταστάσεως και των θεμάτων
ασφαλείας κάθε μορφής – θέματα
εν ολίγοις τα οποία διαχειρίζεται
κατ’ αποκλειστικότητα ο πρόεδρος.

Εκεί ο ρόλος του κατεστημένου
αναδεικνύεται εξόχως καθοριστι-
κός. Αυτό είναι κάτι που συστη-
ματικά αγνόησε εσκεμμένως ο κ.
Τραμπ. Η διασαλευθείσα τάξη θα
επανεύρει την ισορροπία της στην
περίπτωση νίκης του κ. Μπάιντεν,
καθώς το κατεστημένο θα επανα-
κάμψει ισχυρότατο, όσο ποτέ στο
παρελθόν.

Συνέβη και άλλο ένα παράδοξο
στις Ηνωμένες Πολιτείες. Μετά
το τέλος της θητείας του, ο όποιος
χρηματίσας ήδη πρόεδρος απο-
συρόταν από την πολιτική σκηνή.
Δεν συνέβη όμως στην περίπτωση
του κ. Μπαράκ Ομπάμα, που ενερ-
γότατα μετέχει στην πρόσφατη
φυλετική σύγκρουση.

Μόνον που η έξαρση του φυ-
λετικού προβλήματος είχε εμφα-
νισθεί επί της προεδρίας του κ.
Ομπάμα και όχι επί της προεδρίας
του Ντόναλντ Τραμπ. Η άνοδος
ενός προέδρου που δεν προερχό-
ταν από την καυκάσια φυλή προ-
κάλεσε ήδη βίαια ανακλαστικά σε
μια άλλη κατηγορία πολιτών.

Αλλά η προεκλογική μάχη δεν
έχει τελειώσει ακόμη. Τα ποσοστά
των δημοσκοπήσεων δίδουν ση-
μαντικό προβάδισμα στον κ.
Μπάιντεν, όμως ως προς τους εκλέ-
κτορες η διαφορά υπολογίζεται
πως είναι αναστρέψιμη.

Εάν όμως διαψευσθούν οι προσ-
δοκίες των Δημοκρατικών και του
κατεστημένου που διαμορφώθηκε
στα δεκαέξι χρόνια των διοική-
σεων των προέδρων Μπιλ Κλίντον
και Μπαράκ Ομπάμα, τότε όχι
απλώς θα έρθουν πράγματι τα πά-
νω-κάτω στις Ηνωμένες Πολιτείες,
αλλά σε ολόκληρο τον κόσμο. Εξ
ου και η μάχη των μαχών που δί-
δεται υπερατλαντικά, στον «Νέο
Κόσμο».

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

«Φωνές βοώντων εν τη ερήμω»: Αν
και χαμένη πια η λειτουργία της
δοτικής («εν τη ερήμω»), χαμένη
και η εκφραστική δυναμική της με-
τοχής («βοώντων»), η φράση επι-
μένει να κραυγάζει μιαν αλήθεια
ζωντανή, έστω και θαμμένη στην
αδιαφορία. Ξεμυτίζουν ακόμα φωνές
με σθεναρή την επίγνωση της μα-
ταιοπονίας, προορισμένες για τη
δημοσιότητα, ενώ προβλέπουν («και
πολλοί προβλέπουν») ότι η δημο-
σιότητα θα αποδειχθεί έρημος, όπου
τίποτα δεν ηχεί για να απηχείται.

Πόσοι από τους αναγνώστες τής
εδώ επιφυλλίδας θα εκτιμήσουν τυ-
χόν διαμαρτυρίες ή την οργή και
την αγανάκτηση για την υπουργική
απόφαση «να αρχίζει από το νη-
πιαγωγείο η διδασκαλία της αγγλι-
κής γλώσσας στην Ελλάδα»; Στην
έρημο της α-νοησίας που καταπίνει
προοδευτικά και αδυσώπητα την
πολιτική, ο υπουργικός φετφάς γυα-
λίζει (και αυτό επιδίωκε), ωσάν πρω-
τοβουλία «προοδευτική», «εκσυγ-
χρονιστική», μέγιστης «χρησιμό-
τητας». Μην ξεχνάμε ότι μόνιμος
καϋμός της Δεξιάς είναι να μη φανεί
ποτέ ότι υστερεί σε επιδόσεις «προ-
οδευτικής» αρλούμπας ανταγωνι-
ζόμενη τον μηδενισμό τής τάχα και
Αριστεράς.

Αγγλικά από το νηπιαγωγείο,
σημαίνει, για τους «θεωρητικούς»
της καταναλωτικής μονομανίας,
την υποταγή ακόμα και του ψυχι-
σμού των νηπίων στη χρησιμοθη-
ρική μονομανία. «Να έχει εφόδιο
το παιδί δύο γλώσσες» – εφόδιο,

όπλο, χρηστικό εργαλείο, κλειδί
πρόσβασης στον πλανητικά απο-
θεωμένο πρωτογονισμό της ωφε-
λιμοθηρίας. Να είμαστε σίγουροι
ότι θα σταδιοδρομήσει θριαμβικά
το παιδί σαν γενίτσαρος του μηχα-
νοργανωμένου διεθνισμού της αγ-
γλοφωνίας.

Δεκαετίες τώρα, έχουν την ευ-
θύνη της παιδείας (δηλαδή την τρο-
μακτική σε συνέπειες δυνατότητα
να καθορίζουν την «καλλιέργεια»,
την ποιότητα στη ζωή μας) άνθρω-
ποι που αποδείχτηκαν ή αποδεί-
χνονται ανίκανοι να υποψιαστούν
τι σημαίνει «μητρική γλώσσα», ποια
η διαφορά της μητρικής από κάθε
άλλη, διδαγμένη, με γραμματικές
και συντακτικό, γλώσσα. Που να
πάρει η ευχή, δεν μπορούν να τα
ξέρουν όλα οι δικηγόροι ή να αρκούν
οποιαδήποτε διδακτορικά για να
καθορίζει κάποιος την παιδεία ενός
λαού (την «ψυχή» του), χωρίς να
έχει ποτέ ξεφυλλίσει, έστω, τα στοι-
χειώδη της ανθρωπολογικής σπου-
δής.

Γράφει ο κάθε άλλο παρά ανα-
χρονιστικός Ζακ Λακάν: «Η κυριαρ-
χία του καρτεσιανού cogito στη νε-
ωτερικότητα φτάνει στο σημείο να
περιορίζει την υποκειμενικότητα
σε μια εξουσιαστική δυνατότητα
ανυπαρκτοποίησης (neantisation)».
Τι θα πει αυτό; «Το υποκείμενο αντ-

λεί τη βεβαιότητα ότι υπάρχει από
τη νόηση (cogito), εξουσιάζει την
ύπαρξή του με τη νοητική εκδοχή
της, η νόηση μηδενίζει την υπαρ-
κτική πραγματικότητα. Μετασχη-
ματίζεται το υποκείμενο σε μονάδα
μιας αυτοσυνειδησίας που τη δια-
μορφώνουν εξωτερικοί παράγοντες:
ο νομικισμός, τα ατομικά δικαιώ-
ματα, η τεχνητά διεγερμένη κατα-
ναλωτική προτεραιότητα».

Η ισχυρότερη αντίσταση σε αυτή
την «ανυπαρκτοποίηση» είναι η
μητρική γλώσσα. Η μητρική γλώσσα
γεννιέται και λειτουργεί συνδέοντας
φωνητικά σημαίνοντα με εμπειρικά
(όχι απλώς νοητικά) σημαινόμενα,
γεννιέται από τις σχέσεις και πα-
ραπέμπει σε σχέσεις, σηματοδοτεί
εμπειρίες, όχι «γυμνές έννοιες».
Πολλαπλά σημαίνοντα για το ίδιο
σημαινόμενο πλουτίζουν προοδευ-
τικά την εκφραστική ικανότητα
του παιδιού, αλλά δεν αναιρούν την
πρωταρχική, εμπειρική-βιωματική
γνώση που του εξασφαλίζει η μη-
τρική γλώσσα.

Το νηπιαγωγείο είναι ο πρώτος
χώρος όπου η μητρική γλώσσα «κοι-
νωνείται», διευρύνεται η σημαντική
λειτουργία των λέξεων, συνδέεται
και με καινούργιες εμπειρίες. Διπλός
σημαντικός κώδικας (μια δεύτερη
γλώσσα, παράλληλη με τη μητρική),
αν επιβληθεί διατεταγμένα, μετα-
θέτει αναπόφευκτα τη γνώση από
την εμπειρία της σχέσης σε μόνη
την ατομική (χρηστική) κατανόηση.
Από το νηπιαγωγείο τα παιδιά να
ταυτίζουν τη γνώση με τη συμβα-

τικά σημαινόμενη κατανόηση, απο-
κομμένη από την εμπειρία της σχέ-
σης – το σχολείο να ετοιμάζει με-
θοδικά ανέραστους ανθρώπους,
«κνίτες» που υπηρετούν ιδεολογή-
ματα.

Το φαιδρότερο από όλα: Δεκαε-
τίες τώρα, η αγγλική γλώσσα διδά-
σκεται στα ελληνικά σχολεία, από
την πρώτη του Δημοτικού ώς και
την τρίτη Λυκείου –  δώδεκα χρόνια.
Με ποιο αποτέλεσμα; Ολοι ξέρουμε
και ζούμε το σχεδόν μηδενικό απο-
τέλεσμα – σκέτη ντροπή. Επαρκή
αγγλικά μαθαίνουν τα παιδιά μόνο
σε ελάχιστα «ιδιωτικά» σχολεία
προσιτά σε κροίσους. Οταν το σχο-
λείο δεν κατορθώνει να εκπαιδεύσει
τα παιδιά στη χρήση (απαραίτητη)
μιας διεθνούς γλώσσας, τι νόημα
μπορεί να έχει η εξαγγελία επέκτα-
σης της αποτυχίας και στο Νηπια-
γωγείο; Δεν είναι χυδαία η πρόκλη-
ση για τη νοημοσύνη του πολίτη;

Με άτεγκτη νομοτέλεια, το ελ-
λαδικό μας κρατίδιο οδηγείται τα-
χύτατα στην κατάποσή του από
τον σφριγηλό μεγαλοϊδεατισμό των
Τούρκων. Ας όψονται οι «προοδευ-
τικές» δυνάμεις του μεταπρατικού
μας Ελλαδέξ – ούτε αφορισμοί ούτε
θρήνοι έχουν πια νόημα. Ημασταν
οι προνομιούχοι του χρόνου και οι
καταδικασμένοι του χώρου, απο-
δειχθήκαμε ανίκανοι να αντέξουμε
την ευγένεια της καταγωγής και
της γλώσσας μας.

Αγγλικά από το Νηπιαγωγείο
λοιπόν, τώρα πια όλα επιτρέπονται,
αφού τίποτα δεν έχει νόημα.

Δίγλωσσα βρέφη

Η μάχη των μαχών

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ

Η Αγία Σοφία
και ο Ερντογάν

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Η Αγία Σοφία δεν ανή-
κει στην ατζέντα των
ελληνοτουρκικών εκ-
κρεμοτήτων. Είναι
ένα σπουδαίο, παγ-
κόσμιο μνημείο το

οποίο βρίσκεται στην επικράτεια
του τουρκικού κράτους.

Η μετατροπή της Αγίας Σοφίας
σε τζαμί θα δηλητηριάσει όμως
για πάρα πολλά χρόνια τις σχέσεις
των δύο χωρών και λαών. Ο πρό-
εδρος Ερντογάν το βλέπει από τη
δική του σκοπιά. Διαβάζει τις δη-
μοσκοπήσεις και διαπιστώνει ότι
ένα μεγάλο κομμάτι της τουρκικής
κοινής γνώμης θέλει τη «Μεγάλη

Εκκλησία» τζαμί. Ο ίδιος πιέζεται
δημοσκοπικά αλλά και από τους
απαραίτητους πια ακροδεξιούς
συμμάχους του. Είναι μια ευκαιρία
να ανατρέψει μια ιστορική από-
φαση του Κεμάλ Ατατούρκ που
ελήφθη πριν από 86 χρόνια, αλλά
συζητείται ακόμη στη γείτονα,
και μάλιστα με έντονο τρόπο.

Ο Ερντογάν γνωρίζει καλά ότι
μια συμβολική κίνηση με την Αγία
Σοφία θα διχάσει τους λαούς μας,
ενδεχομένως όσο τίποτα άλλο.
Ξέρει ότι στο ελληνικό υποσυνεί-
δητο το συγκεκριμένο μνημείο
έχει ιδιαίτερο συγκινησιακό φορ-
τίο. Δεν θα εξοργίσει μόνο τους
επαγγελματίες τουρκοφάγους αλ-
λά όλους τους Ελληνες. Θα δώσει
τροφή στα άκρα και θα περιορίσει
ακόμη περισσότερο τα περιθώρια
χειρισμών των ελληνοτουρκικών
σχέσεων από οιαδήποτε κυβέρ-
νηση.

Δεν ξέρω πώς φτάσαμε από τον
πρώιμο Ερντογάν, που δεν είχε
τις ελληνοτουρκικές σχέσεις στο
«ραντάρ» του, στον σημερινό Ερν-

τογάν. Δεν ξέρω επίσης πώς φτά-
σαμε από τον Ερντογάν που θε-
ωρούσε ότι το βαθύ κράτος συν-
τηρεί και κλιμακώνει την ένταση
με την Ελλάδα για να ενισχύσει
τον ρόλο του και να υπονομεύει
τον ίδιο στο σημερινό συνοικέσιο
του παραδοσιακού βαθέος κράτους
με το Παλάτι στην Αγκυρα. Εδώ
είμαστε σήμερα όμως. Ενδεχομέ-
νως να χάθηκαν ευκαιρίες για τις
δύο χώρες πριν από 15 ή πριν από
8 χρόνια. Οι ιστορικοί του μέλ-
λοντος θα το κρίνουν και θα εξη-
γήσουν πώς κατρακυλήσαμε στη
σημερινή αντιπαλότητα.

Φοβάμαι όμως ότι έχουμε φτά-
σει σε ένα σημείο που ο Τούρκος
πρόεδρος δεν ενδιαφέρεται κα-
θόλου για τον αντίκτυπο που θα
έχει στην Ελλάδα η μετατροπή
της Αγίας Σοφίας σε τζαμί. Δεν
τον νοιάζει και ίσως μάλιστα τον
γοητεύει η ιδέα ότι μπορεί αυτή
η κίνηση να ενοχλήσει τόσο πολύ
την Ελλάδα.

Κάτι έχει πάει πολύ στραβά στις
ελληνοτουρκικές σχέσεις τους τε-
λευταίους μήνες. Είναι παράδοξο
αν σκεφθεί κανείς τη διάθεση με
την οποία μπήκε στο «γήπεδο» ο
Ελληνας πρωθυπουργός όταν ανέ-
λαβε την εξουσία.

Τα τηλέφωνα, είτε αυτά είναι
επίσημες κόκκινες γραμμές είτε
παρασκηνιακά κανάλια, είναι νε-
κρά. Η Αγκυρα δεν κρύβει την πρό-
θεσή της να κλιμακώσει την ένταση
κάποια στιγμή τον Σεπτέμβριο. Η
Αγία Σοφία, το στήσιμο σκηνών
στον Εβρο, οι υπερπτήσεις είναι
κομμάτια ενός πακέτου εργαλείων
άσκησης πίεσης.

Το μοιραίο ραντεβού μπορεί να
αποφευχθεί μόνο αν ένας από τους
δύο σηκώσει το τηλέφωνο και εκ-
φράσει την επιθυμία να αρχίσει
κάποιου είδους διάλογος.

Εάν όμως ο Ερντογάν επιμείνει
στην Αγία Σοφία, θα ξέρει ότι αυτό
το, ήδη απόμακρο, ενδεχόμενο
απομακρύνεται για τα καλά. Ή
μάλλον υπονομεύεται πλήρως. Αν
το κάνει, σημαίνει ότι δεν τον νοι-
άζει. Αν δεν τον νοιάζει, σημαίνει
ότι πρέπει να προετοιμαστούμε
για ένα δύσκολο φθινόπωρο.
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Ο νους δεν αντέχει τόση
ανοησία.
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Εάν ο Τούρκοςπρόεδρος
επιμείνει να μετατρέψει
το παγκόσμιο μνημείο
σε τζαμί, πρέπει να προ-
ετοιμαστούμε για ένα
δύσκολο φθινόπωρο.
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Π ιθανώς σε μιαν άλλη χώρα όλα αυτά
θα έμοιαζαν με θέατρο του παράλο-
γου, πάρα ταύτα στη νήσον εμφα-

νίζονται ως «εξωτερική πολιτική». Τα πα-
ραδείγματα αφθονούν καθώς η στροφή
Αναστασιάδη στο Κυπριακό επέτρεψε σε
όλο το φάσμα του εθνικολαϊκισμού να αφή-
σει όλα τα λουλούδια του να ανθίσουν: 

1) Διαρκείς συμμαχίες και στρατιωτικές
ασκήσεις γύρω από την Κύπρο για να στεί-
λουμε «μηνύματα» στην Τουρκία. Ποιοι θα
τις κάνουν; Κάποιοι άλλοι (όπως Αίγυπτος,
Γαλλία, ΗΑΕ, Ιορδανία, Ισραήλ), καθώς η
Κύπρος δεν διαθέτει ούτε ναυτικό, ούτε
αεροπορία. Γιατί να τις κάνουν οι άλλοι για
εμάς; Προφανώς επειδή έχουμε το δίκαιο
με το μέρος μας. Πού και πότε έγινε κάτι
ανάλογο και γιατί να γίνει τώρα στα ανοικτά
της Κύπρου; Άγνωστο.

2) Αναβίωση του Δόγματος του Ενιαίου
Αμυντικού Χώρου Ελλάδας-Κύπρου. Παρα-
βλέπω το γεγονός πως το δόγμα υπήρξε ένα
κανονικό story telling από τον Γ. Αρσένη
στη μάχη για τη διαδοχή του Α. Παπανδρέου
και που αξιοποίησε κανονικά και ο Γ. Κληρίδης
στο νησί, ουδείς απαντά το ερώτημα: άλλαξε
κάτι στην αμυντική δυνατότητα της Κύπρου
με το δόγμα; Προσέθεσε ισχύ; Πότε και πώς;
Θυμίζω ότι απλώς παίξαμε με τη φωτιά με
τους S-300 και ευτυχώς που ο Γ. Κρανιδιώτης
εισηγήθηκε να πάνε στην Κρήτη και ο Κ.
Σημίτης τον άκουσε και έτσι έμεινε ανοικτή
η πόρτα για την ενταξιακή διαδικασία...

3) Εσχάτως διάφοροι περίεργοι τύπου
ζητούν ενίσχυση των εξοπλιστικών προ-
γραμμάτων και ενδυνάμωση της Ε.Φ. Βέβαια,
αποφεύγουν να πουν αν διαθέτει το Υπουρ-
γείο Άμυνας ποσά πέρα από τις τρέχουσες
υπηρεσιακές του ανάγκες και αν οι αντοχές
της οικονομίας μπορούν να ισορροπήσουν
τις επιπτώσεις από τον κορωνοϊό. Κουβέντα
να γίνεται, μήπως ρωτά και κανένας τι ση-
μαίνει για την Κύπρο να αδιαφορήσει για
την πολιτική/διπλωματική διάσταση του
Κυπριακού και τι θα σημαίνει στροφή στην
αμυντική προπαρασκευή; 

4) Σε κάθε ανακοίνωση που προκύπτει

μια αρνητική δήλωση για την Τουρκία,
προβάλλεται μόνο αυτό το σημείο. Έτσι
δημιουργείται η ψευδής εικόνα ότι η απο-
δοκιμασία ισούται με μέτρα, με κυρώσεις,
με χαστούκια κ.λπ. Αν παραγνωρίζουμε τα
συμφέροντα που έχουν οι άλλες χώρες, ή,
αν υποτιμούμε τις ικανότητες της τουρκικής
διπλωματίας, μόνο ένας είναι ο χαμένος.
Επιπρόσθετα, ο όγκος της Τουρκίας είναι
τόσο μεγάλος που και αν υπάρχουν κάποιες
κυρώσεις τις απορροφά μέσα σε μια μέρα.
Το αποκορύφωμα της ασταθούς εικόνας.
Η προεδρία της Γ.Σ. του ΟΗΕ πέρασε χωρίς
ανθυποψήφιο στον Τούρκο διπλωμάτη Βολ-
κάν Μποζκίρ. Ωστόσο, για ορισμένα υπο-
ταγμένα Μέσα, η Ελλάδα, η Κύπρος και η
Αρμενία έκαναν σπουδαία κίνηση, καθώς
ζήτησαν ψηφοφορία για να αποτρέψουν
τη διά βοής εκλογή Μποζκίρ...

5) Σε επαφές με άλλους ηγέτες, κατά κα-
νόνα δεν βγαίνει κοινή ανακοίνωση. Στα
ανακοινωθέντα που προωθεί η προεδρία
ή το ΥΠΕΞ γίνεται αναφορά μόνο στο τι
είπαν οι Κύπριοι επίσημοι, παραλείπεται
κάθε άλλο τμήμα της συζήτησης και έτσι
καλλιεργείται η ψευδής εντύπωση ότι όλοι
μάς κατανοούν και ότι «κερδίζωμεν έδαφος»,
όπως έλεγε συχνά ο Σ. Κυπριανού. Εξαίρεση
στον κανόνα. Το ρωσικό ΥΠΕΞ σε σχέση
με την τηλεφωνική επικοινωνία Λαβρόφ -
Χριστοδουλίδη στις 17/6 δημοσίως σημείωσε
ότι «οι δύο υπουργοί είχαν επίσης μια εις
βάθος συζήτηση για τις εξελίξεις στην Ανα-
τολική Μεσόγειο με έμφαση στις ενέργειες
για προώθηση της διαδικασίας για διευθέ-
τηση του Κυπριακού, περιλαμβανομένου
του ρόλου των Η.Ε. σε αυτή τη διαδικασία».
Αντίθετα το κυπριακό ΥΠΕΞ στην ιστοσελίδα
του λέει ότι δύο υπουργοί «συζήτησαν το
κυπριακό ζήτημα, περιφερειακές υποθέσεις
με έμφαση στις τελευταίες εξελίξεις στην
Α. Μεσόγειο και την κατάσταση στη Λι-
βύη»(!).

6) Κυριαρχεί η μονομέρεια και βέβαια
η συσκότιση επί των αποτελεσμάτων της
κυπριακής προσπάθειας για απομόνωση
της Τουρκίας στα διεθνή φόρα. Η κυπριακή

διπλωματία για κανένα άλλο θέμα δεν εν-
διαφέρεται, πλην της καταδίκης της Τουρ-
κίας. Στην πολιτική, ωστόσο, μετρά μόνο
το αποτέλεσμα, ποτέ οι προθέσεις, ή οι δη-
λώσεις ή τα επίθετα. Το αποτέλεσμα είναι
πως σήμερα μόνο τουρκικά ερευνητικά κι-
νούνται στην κυπριακή ΑΟΖ. Κινούνται ως
αποτέλεσμα μιας επιλογής: αντικατάσταση
της διαδικασίας επίλυσης (μη συνομιλίες
για τρία χρόνια) και τριμερείς περιοδείες
για να απομονωθεί η Τουρκία στα ζητήματα
ενέργειας. Να το αποτέλεσμα! 

7) Όσο περισσότερες δυσκολίες συναν-
τούμε εκτός, άλλο τόσο μεγαλώνουν τα επί-
θετα εντός: παραβατικές, έκνομες, πειρα-
τικές, προκλητικές κ.λπ. ενέργειες της Τουρ-
κίας. Στην πολιτική, όμως, μετρά μόνο το
ουσιώδες, δηλαδή αν αυτά τα απέτρεψες
με τις δικές σου επιλογές, όχι αν τα κατα-
δίκασες. 

8) Όλα μαζί τα πιο πάνω έδωσαν ώθηση
στη μισαλλόδοξη ρητορική, στην εθνικο-
λαϊκίστικη συνθηματολογία περί της υπε-
ροχής του Ε/κ έναντι κάθε άλλου Κύπριου
«μουλλά», που κακώς κατοικεί στο νησί και
τυγχάνει να ανήκει σε άλλο εθνοφυλετικό
κλίμα. Καθόλου τυχαίο που μόνο στην
Κύπρο δεν κουνήθηκε φύλλο για τον Τζ.
Φλόιντ. 

9) Έχουν περάσει ακριβώς τρία χρόνια
χωρίς συνομιλίες με απέναντι τον μακράν
πιο ορθολογικό Τ/κ πολιτικό, τον Μ. Ακιντζί.
Αν αυτό δεν είναι ο ορισμός του ε/κ ανορ-
θολογισμού, τότε οι έννοιες έχουν χάσει
το νόημά τους. Ερμηνεύοντας τον Θουκυ-
δίδη κατανοούμε τι έκανε η ε/κ ηγεσία στα
τρία τελευταία χρόνια: «Άλλαξε την καθιε-
ρωμένη σημασία των λέξεων, ώστε να ται-
ριάζει με τις πράξεις της». Η παραπλάνηση
αντικατέστησε τη λογική, το συλλογικό
συμφέρον παραμερίστηκε, η ιδιοτέλεια
πήρε τα ύψη, το πρόσκαιρο θεωρήθηκε ως
μόνιμο, το μέλλον θυσιάζεται στην τυφλή
πολιτική που μάς οδηγεί πιο βαθειά στον
βάλτο της ακήρυκτης διχοτόμησης. 

www.larkoslarkou.org.cy

Με «μαεστρία» στον βάλτο
της ακήρυκτης διχοτόμησης

Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Υ πάρχει συζήτηση για την περιφραγ-
μένη πόλη της Αμμοχώστου (Βα-
ρώσι). Είναι ένα πολύ μεγάλο θέμα

για τους Ελληνοκύπριους και έχει επίσης
γίνει αντικείμενο των εκλογών στα Κα-
τεχόμενα. Είναι επίσης ενώπιον του Ευ-
ρωπαϊκού Δικαστηρίου Ανθρωπίνων Δι-
καιωμάτων (ΕΔΑΔ) σε νομικές διαδικασίες
εναντίον της Τουρκίας με την συμμετοχή
του Εβκάφ. Το Εβκάφ είναι ένα φιλαν-
θρωπικό ίδρυμα από το 1571 το οποίο
διαχειρίζεται καταπιστεύματα - βακούφια
(Vakfs) και λειτουργεί ως καταπιστευ-
ματοδόχος (muttavelli). Οι Άγγλοι το χει-
ρίζονταν ως τμήμα της Αποικιοκρατικής
Διοίκησης και πώλησαν γη που ανήκε
σε βακούφια. Με νομοθεσία τον Μάιο
του 1944 οι Άγγλοι αποδέχτηκαν να πλη-
ρώνουν στο Εβκάφ ως αποζημίωση στο
διηνεκές το ετήσιο ποσό των STG £2230.
Με τη Συνθήκη Εγκαθίδρυσης του ’60,
στο Παράρτημα U, η Αγγλική Κυβέρνηση
(μετά από απαίτηση του Εβκάφ της τάξης
των STG£4εκ.) συμφώνησε να πληρώσει
το ποσό των STG£1.5εκ. με αντάλλαγμα
την επιβεβαίωση από την Τουρκοκυ-
πριακή Κοινότητα (περιλαμβανομένου
του Υψηλού Συμβουλίου του Εβκάφ) ότι
δεν υπήρχε οποιαδήποτε χρηματική
απαίτηση εναντίον της αγγλικής κυβέρ-
νησης. Μάλιστα, ποσό STG£ 0,5 εκατ.
πληρώθηκε στον κοινό λογαριασμό του
δρα Κιουτσούκ, (που ήταν πρόεδρος του
Υψηλού Συμβουλίου του Εβκάφ) και του
κυρίου Ντενκτάς.

Η ιστορία έχει ως εξής: Η πρώτη απαί-
τηση από το Εβκάφ για περιουσίες στο
Βαρώσι φαίνεται στην υπόθεση Αρέστης
– Ξενίδης v. Τουρκίας (1999) ενώπιον του
ΕΔΑΔ. Η αιτήτρια με βάση το πιστοποι-
ητικό ιδιοκτησίας της Κυπριακής Δημο-
κρατίας διεκδικούσε αποζημιώσεις για
απώλεια χρήσης. Το Δικαστήριο απέρριψε
τις θέσεις του Εβκάφ, στο στάδιο του πα-
ραδεκτού τον Μάρτιο του 2005 και τελικά
επιδίκασε αποζημιώσεις για διαφυγόντα
εισοδήματα. Όμως, το Εβκάφ είχε επίσης
κάνει αίτηση το 2000, στο Επαρχιακό Δι-
καστήριο Αμμοχώστου της υποτελούς
τοπικής διοίκησης και εξασφάλισε από-
φαση τον Δεκέμβριο του 2005, ότι 1472
τίτλοι στο Βαρώσι που άνηκαν δήθεν στο
Βακούφικο του Αμπντουλάχ Πασά, ήταν
του Εβκάφ. (Απόφαση 2005). Αυτό κατέστη
επίδικο θέμα στην υπόθεση KV Mediter-
ranean ενώπιον της Επιτροπής Ακίνητης
Ιδιοκτησίας της Τουρκίας στην κατεχό-
μενη Λευκωσία (ΕΑΙ). Οι αιτητές κατέ-
θεσαν προσφυγή το 2010 για απώλεια
εισοδημάτων από το 1974, καθώς και
ανάκτηση της κατοχής της περιουσίας
τους. Η ΕΑΙ αποδέχθηκε το Εβκάφ ως εν-
διαφερόμενο μέρος και μετά την εξάντ-
ληση των εσωτερικών ένδικων μέσων η
υπόθεση κατέληξε στο ΕΔΑΔ.

Το θέμα είναι κατά πόσο η ιδιοκτησία
των αιτητών στο Βαρώσι έχει επηρεαστεί
από την εισβολή το 1974 και τον συνε-
πακόλουθο έλεγχο που εξασκεί στα κα-
τεχόμενα η Τουρκία, καθώς και την απαί-
τηση του Εβκάφ. Όσον αφορά το πρώτο,
τα πράγματα έχουν ξεκαθαρίσει με τις
αποφάσεις Λοϊζίδου εναντίον Τουρκίας
στο ΕΔΑΔ, όπου η αιτήτρια είναι ακόμη

ο νόμιμος ιδιοκτήτης. Όμως, για να διεκ-
δικήσουν αυτό τους το δικαίωμα για επι-
στροφή και απώλεια εσόδων πρέπει οι
αιτητές να αποδείξουν την ιδιοκτησία
τους ενώπιον της ΕΑΙ. Το ερώτημα είναι
κατά πόσο τα πιστοποιητικά της Κυπρια-
κής Δημοκρατίας που έχουν αναγνωριστεί
από το ΕΔΑΔ ή η Απόφαση 2005 που
δίδει δικαιώματα στο Εβκάφ, θα υπερι-
σχύσει. Κανονικά οι αποφάσεις του ΕΔΑΔ
έχουν προτεραιότητα και υποστηρίζονται
από τα ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφα-
λείας των Ηνωμένων Εθνών όπως για
παράδειγμα το 550 του 1984. Όμως, ερώ-
τημα δημιουργείται σε περίπτωση που
η διοίκηση στα Κατεχόμενα ανοίξει το
Βαρώσι. Είναι τεράστιας σημασίας το
θέμα αυτό, δεδομένου ότι προσπαθούμε
να λύσουμε το Κυπριακό στη βάση του
σεβασμού των Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων.
Δυστυχώς, μόνο ένας μικρός αριθμός
υποθέσεων (280) σχετικά με το Βαρώσι
έχουν καταχωρηθεί στην ΕΑΙ, εάν λά-
βουμε υπόψη ότι το Βαρώσι αποτελείται
από 6082 τεμάχια. Τα 425 βρίσκονται
στο παραλιακό μέτωπο, από το ξενοδοχείο
Κωνστάντια μέχρι το Golden Sands. Αν
οι Ε/κ ιδιοκτήτες δεν προσφύγουν στην
ΕΑΙ για αποκατάσταση, εμφανώς οι πι-
θανότητες επιστροφής τους επηρεάζονται
δυσμενώς. Ακόμη ένα θέμα το οποίο
αξίζει συζήτησης είναι η μεθοδολογία
που θα χρησιμοποιηθεί για τον υπολο-
γισμό της αξίας των περιουσιών σε σχέση
με τις αποζημιώσεις που θα επιδικαστούν.
Από τη μία, η ε/κ πλευρά θεωρεί ότι οι
τιμές στην Αμμόχωστο (που βρίσκεται
υπό τον έλεγχο της Δημοκρατίας), όπως
για παράδειγμα η περιοχή στον Πρωταρά,
είναι η βάση. Από την άλλη η διοίκηση
στα Κατεχόμενα θεωρεί ότι οι τιμές στην
Αμμόχωστο (που δεν βρίσκεται υπό τον
έλεγχο της Δημοκρατίας), όπως για πα-
ράδειγμα η περιοχή στη Σαλαμίνα, θα
πρέπει να χρησιμοποιηθούν. Ποια από
τις δύο τιμές θα είναι η βάση της επιδί-
κασης των αποζημιώσεων;

Συμπερασματικά η επιστροφή του
Βαρωσιού στους κατοίκους του ήταν
πάντα μέρος των Μέτρων Οικοδόμησης
Εμπιστοσύνης και ο φάρος της λύσης.
Δυστυχώς, η στασιμότητα στο Κυπριακό
έχει επιπτώσεις, με πρώτο το Βαρώσι. Η
καθυστέρηση στις διαπραγματεύσεις
έχει σπρώξει τους νόμιμους ιδιοκτήτες
να διεκδικήσουν τα δικαιώματα τους και
να προσφύγουν στο ΕΔΑΔ εναντίον της
Τουρκίας, όπου το Εβκάφ συνεχίζει να
διεκδικεί το Βαρώσι, ασχέτως του αποι-
κιακού συμβιβασμού. Εάν οι Βαρωσιώτες
επιθυμούν αποκατάσταση των περιου-
σιών τους, η ΕΑΙ φαίνεται να είναι η
μόνη οδός προς το ΕΔΑΔ. Εάν αποτύχουν
να εξαντλήσουν αυτό το Τουρκικό ένδικο
μέσο, τότε είναι πολύ πιθανό, σε περί-
πτωση ανοίγματος του Βαρωσιού – κάτω
από Τουρκικό έλεγχο – αυτοί να μην
μπορούν να ανακτήσουν κατοχή των
περιουσιών τους. Χρειάζεται, λοιπόν,
σοβαρή σκέψη, συζήτηση και οργάνωση
από φορείς, γιατί το Βαρώσι ανήκει στους
Βαρωσιώτες.

Ο κ. Αχιλλέας Δημητριάδης είναι νομικός.

Το Βαρώσι είναι για τους
Βαρωσιώτες, όχι για το Εβκάφ

Του ΑΧΙΛΛΕΑ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗ

Η Κύπρος την 1η Μαΐ-
ου του 2004 κατέστη
πλήρες μέλος της Ε.Ε.
στη βάση της Συνθή-
κης Προσχώρησης
που υπογράφηκε στις

16 Απριλίου 2003, στη Στοά του Ατ-
τάλου στην Αθήνα, από τον τότε
πρόεδρο της Δημοκρατίας Τάσσο
Παπαδόπουλο. Εδώ και δεκαέξι χρό-
νια μπορούμε να αποκαλούμαστε
Ευρωπαίοι πολίτες με ό,τι αυτό συ-
νεπάγεται. Η μέχρι τώρα πορεία μας
εντός της ενωμένης Ευρώπης έδειξε
ότι ανεξαρτήτως του μεγέθους μας
και του εθνικού μας προβλήματος,
η μοιρασμένη Κύπρος αντιμετωπί-
ζεται από τους εταίρους μας ως ισό-
τιμο μέλος χωρίς διακρίσεις και με
τον πρέποντα σεβασμό. 

Γι’ αυτό τον λόγο η ένταξη της
Κύπρου στην Ε.Ε., και μάλιστα χωρίς
τη λύση του Κυπριακού, θεωρείται
το μεγαλύτερο επίτευγμα του ελλη-
νισμού τα τελευταία 50 χρόνια. Για
να καταλάβουμε το μέγεθος της επι-
τυχίας που κατάφεραν οι Γλαύκος
Κληρίδης και Κώστας Σημίτης καλό
είναι να αναλογιστούμε πώς θα αν-
τιμετωπίζαμε τις διάφορες κρίσεις

χωρίς τη συνδρομή της Ε.Ε. Αντι-
λαμβανόμαστε όμως τη μεγάλη ση-
μασία του να είναι η Κύπρος μια ευ-
ρωπαϊκή χώρα; Σίγουρα ναι. Σε αυτό
υπάρχει σχεδόν ομοφωνία. Ο ευρω-
σπεπτικισμός στη χώρα μας είναι
σχεδόν ανύπαρκτος, κάτι που υπο-
δηλοί ότι είμαστε ικανοποιημένοι
με τη μέχρι τώρα ευρωπαϊκή μας
πορεία. Το ερώτημα, όμως, είναι αν
και οι εταίροι μας είναι ικανοποι-
ημένοι. Σε κάθε «συμβίωση» πρέπει
και οι δύο πλευρές να είναι ικανο-
ποιημένες για να χαρακτηριστεί
ένας «γάμος» υγιής. Για να απαντή-
σουμε στο πιο πάνω θα πρέπει να
πάμε δεκαέξι χρόνια πριν και να θυ-
μηθούμε τις συνθήκες υπό τις οποίες
εντάχθηκε η Κύπρος στην ενωμένη
Ευρώπη. «Προσωπικά αισθάνομαι
ότι έχω εξαπατηθεί από την κυβέρ-
νηση της Κυπριακής Δημοκρατίας.
Έκανα τα πάντα για να δημιουργήσω
τις συνθήκες που θα επιτρέπουν
στους Ελληνοκυπρίους να αποδεχ-
θούν το σχέδιο του ΟΗΕ, προφανώς
μάταια. Δεχθήκαμε, κατόπιν αιτή-
σεως των Ελληνοκυπρίων, η επίλυση
του προβλήματος να μην αποτελέσει
πρόκριμα για την ένταξη της Κύπρου,

αλλά η κυπριακή κυβέρνηση όφειλε
να κάνει ό,τι είναι δυνατόν για την
εξεύρεση λύσης», δήλωνε ο Γκίντερ
Φερχόιγκεν, ο επίτροπος διεύρυνσης,
ενώπιον των βουλευτών του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου αμέσως μετά
το δακρύβρεχτο Όχι του Τάσσου
Παπαδόπουλου.

Δυστυχώς αυτή είναι η πικρή
αλήθεια. Ενταχθήκαμε στην ενω-
μένη Ευρώπη με «ψευδείς παραστά-
σεις». Και αν κάποιοι νομίζουν ότι
οι Ευρωπαίοι το έχουν λησμονήσει,
είναι εκτός πραγματικότητας. 

Εκτός αυτού δυστυχώς έχουμε
ξεχάσει και τον σκοπό της ένταξής
μας. Αφενός μεν να λειτουργήσει
ως καταλύτης για επίλυση του Κυ-
πριακού και αφετέρου οι όποιες δια-
φορές προκύψουν, μετά τη λύση,
να μπορούν να επιλυθούν μέσα στο
πλαίσιο της ευρωπαϊκής φιλοσοφίας
δηλαδή του pacta sunt servanda (οι
συνθήκες πρέπει να διατηρούνται),
όπως χαρακτηριστικά αναφέρει ο
πρωτεργάτης της ένταξης, Γλαύκος
Κληρίδης, στο βιβλίο του «Ντοκου-
μέντα μιας εποχής». Σίγουρα οι έκνο-
μες ενέργειες της Τουρκίας είναι
κάτι το οποίο αφορά άμεσα την Ευ-

ρώπη καθότι στρέφονται κατά κρα-
τών μελών, κυρίως κατά της Κύπρου
και της Ελλάδος, και ορθά θεωρείται
ευρωπαϊκό πρόβλημα. Όμως το Κυ-
πριακό, του οποίου η μη επίλυση
είναι μια εκ των κυριοτέρων γενε-
σιουργών αιτιών για την ένταση
στην ανατολική μεσόγειο, δεν θε-
ωρείται, τουλάχιστον για τους εταί-
ρους μας, ευρωπαϊκό θέμα. Μπορεί
να μην το λένε ευθέως, αλλά θεωρούν
το Κυπριακό ένα βαρίδι, έναν βραχνά
που, παρά τη θέληση τους τους το
«πασάραμε» το 2004.

Συνεπώς όταν ο ΠτΔ και ο ΥΠΕΞ
πιέζουν την Ευρώπη για συμπαρά-
σταση, θέλοντας να υποδείξουν
στους εταίρους μας τις υποχρεώσεις
τους στο πλαίσιο της εταιρικής αλ-
ληλεγγύης καλό είναι να θυμούνται
και τη δική μας υποχρέωση προς
αυτούς που δεν είναι τίποτε άλλο
από την πολιτική βούληση για λύση
του Κυπριακού, κάτι που δυστυχώς
μετά το Κραν Μοντάνα οι εταίροι
μας το αμφισβητούν. Δεν είναι τυχαίο
που οι Ευρωπαίοι αξιωματούχοι,
όσον αφορά το Κυπριακό, μας πα-
ραπέμπουν στις πρωτοβουλίες του
γ.γ. των Η.Ε., ο οποίος σε όλες του

τις εκθέσεις, μετά το τραγικό ναυάγιο
στην Ελβετία, επιρρίπτει εξίσου ευ-
θύνες και στη δική μας πλευρά,
απορρίπτοντας σαφέστατα το δικό
μας αφήγημα για τα διαδραματι-
σθέντα στο ελβετικό θέρετρο.

Ακόμα, όταν ο ΥΠΕΣ απευθύνεται
στους ευρωπαίους με «θυμωμένο»
ύφος, «κουνώντας» τους το δάκτυλο,
θέλοντας να καταστήσει σαφές ότι
η Κύπρος είναι κυρίαρχο κράτος,
καλό είναι να γνωρίζει τα στοιχειώδη
χαρακτηριστικά ενός κυριάρχου
κράτους, που δεν είναι τίποτε άλλο
από τη δυνατότητα να ασκεί κυ-
ριαρχία σε όλη του την επικράτεια,
συμπεριλαμβανόμενης της ΑΟΖ. Να
αντιληφθεί επιτέλους ότι δεν πρέπει
να τεντώνουμε πολύ το σχοινί. Δεν
πρέπει να παίζουμε με τη φωτιά ή
καλυτέρα, όπως αναφέρει η αρχαι-
οελληνική παροιμιακή φράση, δεν
μπορούμε να συνεχίσουμε «την περί
το φρέαρ όρχηση» (τον χορό γύρω
από το πηγάδι), γιατί είτε θα καούμε
είτε θα πέσουμε στο πηγάδι με απο-
τέλεσμα οι προοπτικές για τη μαρ-
τυρική μας πατρίδα να είναι κατα-
στροφικές. Είναι καιρός, αν πράγματι
θέλουμε μια ευρωπαϊκή πορεία με

προοπτική, να προσγειωθούμε και
να σταματήσουμε τα παράδοξα. Κα-
κά τα ψέματα, αλλά είναι επιεικώς
παράδοξο να μιλάει η Ε.Ε. για λύση
ΔΔΟ, που υποτίθεται είναι ο εθνικός
μας στόχος, και εμείς, οι άμεσα εν-
διαφερόμενοι, να σφυρίζουμε αδιά-
φορα, να παλινδρομούμε και να μι-
λούμε για σχέδια Β΄ και Γ΄, για πο-
λιτική ανισότητα και κυρίως, δεκαέξι
χρόνια μετά, να δηλώνουμε με τον
πιο επίσημο τρόπο ότι, «όσο και αν
επιθυμώ τη λύση του Κυπριακού
άλλο τόσο δεν είμαι διατεθειμένος
να περιφρονήσω την πλειοψηφία
του Κυπριακού Ελληνισμού με βάση
την ετυμηγορία του 2004», δηλαδή
να υιοθετούμε και να πολιτευόμαστε
στη βάση του Όχι του 2004, το οποίο
για τους Ευρωπαίους θεωρήθηκε
και δυστυχώς ακόμα θεωρείται εξα-
πάτηση. Ενόσω παλινδρομούμε δυ-
στυχώς συνεχίζουμε την εξαπάτηση.
Συνεχίζουμε να τους εξαπατούμε
ενώ ταυτόχρονα απαιτούμε από αυ-
τούς να επιδείξουν αλληλεγγύη και
συμπαράσταση.

Ο κ. Θεόδωρος Θεοδώρου είναι ειδικός
προγραμμάτων ηλεκτρ. υπολογιστών.

Ένταξη στην Ε.Ε. Δεκαέξι χρόνια μετά η εξαπάτηση συνεχίζεται
Του ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΘΕΟΔΩΡΟΥ

Ραντάρ των United States Forces Korea έχει αναπτυχθεί κοντά στη Yeoncheon της Νότιας Κορέας, κοντά στα σύνορα με τη Βόρεια Κορέα. 
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Οι άγνωστοι πρωταγωνιστές μιας μεγάλης προσπάθειας

Μ ετά από τη μακρά περίοδο
των περιοριστικών μέτρων,
οι άνθρωποι σε κάθε γωνιά

του πλανήτη προσπαθούν να προ-
σαρμοστούν στα νέα δεδομένα που
προκάλεσε η πανδημία του κορω-
νοϊού. Η σταδιακή αποκλιμάκωση
του υγειονομικού συναγερμού βρί-
σκει πολλές χώρες να θρηνούν για
την απώλεια δεκάδων χιλιάδων αν-
θρώπινων ζωών. Στην Κύπρο εί-
μαστε περήφανοι γιατί, ως κοινωνία
και ως πολιτεία, θωρακίσαμε με
επάρκεια το σύστημα υγείας, δώ-
σαμε προτεραιότητα στις ευάλωτες
ομάδες του πληθυσμού και περιο-
ρίσαμε στο ελάχιστο τις απώλειες. 

Η συνεργασία της συντριπτικής
πλειοψηφίας του πληθυσμού με
τις αποφάσεις της πολιτείας συνέ-
βαλε τα μέγιστα στην εδραίωση
μιας εξαιρετικής επιδημιολογικής
εικόνας, η οποία βοήθησε ώστε η
Κύπρος να κάνει το βήμα εξόδου
από το τούνελ της πανδημίας. Η
εξέλιξη αυτή είναι το αποτέλεσμα
της οργανωμένης προσπάθειας
που ξεκίνησε από τότε που ο ιός
άρχισε να εξαπλώνεται στην Κίνα.
Πολύ έγκαιρα, οι Υπηρεσίες Δημό-
σιας Υγείας και η Μονάδα Επιδη-
μιολογικής Επιτήρησης του Υπουρ-
γείου Υγείας τέθηκαν σε κινητο-
ποίηση και ενεργοποίησαν το πλά-
νο δράσης για αντιμετώπιση της

κρίσης. Πολύτιμοι συνεργάτες σε
αυτή την προσπάθεια ήταν και πα-
ραμένουν οι ανεξάρτητοι επιστή-
μονες, που μετακάλεσα για να συν-
δράμουν. Επιθυμώ για μια ακόμη
φορά να εκφράσω την ευγνωμο-
σύνη μας προς τα μέλη της Συμ-
βουλευτικής Επιστημονικής Επι-
τροπής για τη βοήθεια που προσέ-
φεραν και εξακολουθούν να προ-
σφέρουν.

Καταλυτική ήταν η συμβολή
πολλών ατόμων που εργάστηκαν
με αυτοθυσία για την επιτυχή δια-
χείριση διαφόρων πτυχών της παν-
δημίας. Έχουμε αναφερθεί πολλά-
κις στους ιατρούς, δημόσιους και
ιδιώτες, και τους νοσηλευτές στα
νοσηλευτήρια, τους οποίους δι-
καίως χαρακτηρίσαμε ως τους
ήρωες της πρώτης γραμμής. Τους
ευχαριστούμε και πάλι. Είναι όμως
και οι άλλοι, οι αφανείς ήρωες, που
πάλεψαν ο καθένας από το δικό

του οχυρό και τους οφείλουμε ένα
μεγάλο ευχαριστώ από καρδιάς. 

Ακούραστοι στρατιώτες υπήρ-
ξαν οι άνθρωποι της Υπηρεσίας
Ασθενοφόρων του ΟΚΥπΥ, οι οποίοι
υπό την καθοδήγηση της Ριάνας
Κωνσταντίνου, ξεπέρασαν κυριο-
λεκτικά εαυτούς και απέδειξαν τι
θα πει εργατικότητα και ανιδιοτέ-
λεια. Τεράστια ήταν επίσης η συμ-
βολή της ομάδας των εθελοντών,
υπό τον Βαλεντίνο Σιλβέστρο, που
ανέλαβαν το επώδυνο κομμάτι της

ενημέρωσης ατόμων που βρέθηκαν
θετικά στον ιό και την ιχνηλάτηση
των επαφών τους. Γνωρίζω από
πρώτο χέρι πόσο σχολαστική υπήρ-
ξε η δουλειά που έκαναν, για την
οποία μάλιστα έχουμε αποσπάσει
τα εύσημα από διεθνείς οργανι-
σμούς. Ευχαριστίες οφείλουμε επί-
σης σε όλους τους εθελοντές που,
υπό τον συντονισμό του Επιτρόπου
Εθελοντισμού και ΜΚΟ Γιάννη
Γιαννάκη, έσπευσαν να προσφέ-
ρουν τις υπηρεσίες τους προς την

πατρίδα από διάφορα πόστα. 
Η διαχείριση των περιστατικών

στα δημόσια νοσηλευτήρια έγινε
πιο αποτελεσματική χάρη στη λει-
τουργία των Ιατρείων Δημόσιας
Υγείας, τα οποία συντόνισαν με
επιτυχία οι Όλγα Καλακούτα και
Ντενίζ Αλεξάνδρου, τις οποίες ευ-
χαριστώ ιδιαίτερα, όπως επίσης
και τους ιατρούς και το υπόλοιπο
προσωπικό που τα στελέχωσε επά-
ξια. Ευχαριστίες οφείλω και στον
Διευθυντή των Φαρμακευτικών
Υπηρεσιών, Λούη Παναγή, και την
ομάδα του, που κυριολεκτικά εν
μια νυκτί οργάνωσαν τον μηχανι-
σμό για τα άτομα που έπρεπε να
παραμείνουν σε καραντίνα, αλλά
και για τη στελέχωση του τηλεφω-
νικού κέντρου 1450. Ευχαριστώ
θερμά και τις Υπηρεσίες Ψυχικής
Υγείας που λειτούργησαν κέντρο
ψυχικής τηλε-φροντίδας και υπο-
στήριξης των θετικών στον ιό πε-
ριστατικών, των οικείων τους και
άλλων ατόμων που χρειάστηκαν
αυτές τις υπηρεσίες εν μέσω παν-
δημίας. Ευχαριστίες οφείλουμε στη
Διεύθυνση Αγορών και Προμηθειών
του Υπ. Υγείας για την τιτάνια προ-
σπάθεια που είχε σαν αποτέλεσμα
την έγκαιρη παραλαβή του εξοπλι-
σμού από την Κίνα. 

Αυτή η μεγάλη δοκιμασία ανέ-
δειξε και τα τεράστια αποθέματα

αλτρουϊσμού της κοινωνίας μας,
όπως εκδηλώθηκαν μέσα από την
οικονομική, υλική και ηθική βοή-
θεια που προσφέρθηκε χωρίς φειδώ
όλο αυτό το διάστημα.

Η Κύπρος επιχειρεί την επιστρο-
φή στην κανονικότητα με αισιο-
δοξία και αυτοπεποίθηση. Ο υγει-
ονομικός κίνδυνος δεν έχει εξα-
λειφθεί οριστικά και για το λόγο
αυτό οφείλουμε όλοι να παραμεί-
νουμε σε εγρήγορση, γιατί όπως
έχουμε πει πολλές φορές, δεν έχου-
με την πολυτέλεια ενός πισωγυρί-
σματος. Το σύνθημα «θα τα κατα-
φέρουμε» που υιοθετήσαμε ως στό-
χο από την αρχή αυτής της κρίσης
δεν είναι κενό περιεχομένου. Είναι
η υπόσχεση που δώσαμε ο ένας
στον άλλο, στην οικογένειά μας,
στη γειτονιά μας, στην κοινωνία
μας. Είναι το δώρο ζωής που κάναμε
στους ανθρώπους που αγαπούμε,
είναι το μεγάλο διακύβευμα μιας
προσπάθειας, η οποία συνεχίζεται
μέχρι τέλους. Είμαι βέβαιος ότι με
περισσότερη εμπειρία, πολύτιμες
γνώσεις και ζωτική επάρκεια σε
όλα τα επίπεδα, θα κάνουμε και
αυτή τη φορά αυτό που πρέπει
ώστε να βγούμε νικητές από τη δο-
κιμασία. 

Ο κ. Κωνσταντίνος Ιωάννου είναι υπουρ-
γός Υγείας της Κυπριακής Δημοκρατίας
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Καταλυτική η συμβολή
πολλών ατόμων που ερ-
γάστηκαν με αυτοθυσία
για την επιτυχή διαχείρι-
ση διαφόρων πτυχών της
πανδημίας.

Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Η διαδικασία, συνήθως, δεν διαρκεί
πολλά λεπτά. Οι ερωτήσεις, απλές
αλλά καίριες, στοχεύουν στη χαρ-
τογράφηση των κοινωνικών επα-
φών ενός ασθενούς με COVID-19
σε βάθος δύο ή τριών 24ώρων. Τι
γίνεται όμως όταν κάποιος αδυνατεί
να μιλήσει; Στέλεχος της Πολιτικής
Προστασίας θυμάται μιλώντας στην
«Κ» την περίπτωση ενός ατόμου
που διασωληνώθηκε άμεσα μετά
τη διάγνωση. Ο ιχνηλάτης που είχε
αναλάβει την υπόθεση προσπα-
θούσε επί μία ώρα στο τηλέφωνο

να καθοδηγήσει έναν συγγενή στα
επόμενα βήματα. Επρεπε να βρει
τον φορητό υπολογιστή του νοση-
λευόμενου, τον κωδικό πρόσβασης
και τα πιο πρόσφατα ραντεβού που
είχε σημειώσει στην ατζέντα του,
για να ακολουθήσει ένα ντόμινο
τηλεφωνημάτων σε ανθρώπους οι
οποίοι πιθανότατα είχαν εκτεθεί
στον ιό.

Τόσο στο εξωτερικό όσο και
στην Ελλάδα, βάσει και των σχε-
τικών οδηγιών του Παγκόσμιου
Οργανισμού Υγείας, η ιχνηλάτηση
υπήρξε ένας από τους βασικούς
πυλώνες στην προσπάθεια περιο-
ρισμού της εξάπλωσης του νέου
κορωνοϊού. Ασιατικές χώρες όπως
η Κορέα και η Σιγκαπούρη βασί-
στηκαν σε μεγάλο βαθμό σε ηλε-
κτρονικά συστήματα επιτήρησης
και προειδοποίησης. Μέσω εφαρ-
μογών σε κινητά τηλέφωνα μπο-
ρούσε να αναζητηθεί το ψηφιακό
αποτύπωμα ενός ατόμου και να
βρεθεί κοντά σε ποιους πλησίασε.

Στη χώρα μας και σε άλλα κράτη
ακολουθείται μέχρι και σήμερα η
πιο παραδοσιακή οδός των τηλε-
φωνικών συνεντεύξεων.

Κάθε ασθενής καλείται να ανα-
καλέσει τις πιο πρόσφατες κινήσεις
του. Πώς ταξίδεψε, ποιους συνάν-
τησε σε απόσταση μικρότερη των
δύο μέτρων για πάνω από 15 λεπτά,
ώστε να ξεδιπλωθούν ακτινωτά οι
υψηλού ρίσκου επαφές του. Ενα
σύστημα που σε μεγάλο βαθμό βα-
σίζεται στη μνήμη και στην ειλι-
κρίνεια. Μετά την άρση των πε-
ριοριστικών μέτρων στην Ελλάδα
και το άνοιγμα των συνόρων σε
τουρίστες του εξωτερικού η ιχνη-
λάτηση παραμένει ένα από τα βα-
σικά εργαλεία ελέγχου διασποράς
της νόσου.

Περίπου 40 επιστημονικά στε-
λέχη του ΕΟΔΥ συγκρότησαν την
πρώτη ομάδα που ξεκίνησε την
ιχνηλάτηση για την COVID-19 στην
Ελλάδα, όπως αναφέρει στην «Κ»
η Ελένη Μαλτέζου, παιδίατρος λοι-
μωξιολόγος και διευθύντρια στη
Διεύθυνση Επιδημιολογικής Επι-
τήρησης και Παρέμβασης για λοι-
μώδη νοσήματα. Σε αυτούς προ-
στέθηκαν και συνέδραμαν εθελον-
τικά τελειόφοιτοι νοσηλευτές στρα-
τιωτικών σχολών.

Η κ. Μαλτέζου εξηγεί ότι η ιχνη-
λάτηση γίνεται και σε άλλα νοσή-
ματα. Φέρνει ως παράδειγμα τη
μηνιγγίτιδα, όπου οι ειδικοί θα ανα-
τρέξουν στα παιδιά που κάθονταν
στα διπλανά θρανία εάν ανιχνευθεί
κάποιο κρούσμα σε ένα σχολείο.
Αλλη νόσος στην οποία γίνεται
ιχνηλάτηση είναι και η φυματίωση.
Ωστόσο, η χαρτογράφηση της CO-
VID-19 είχε άλλες ανάγκες σε αν-
θρώπινο δυναμικό.

Οι ανακριτικοί υπάλληλοι
Στα μέσα Μαρτίου η Πολιτική

Προστασία χρειάστηκε να στελε-
χώσει στη ΓΑΔΑ ομάδα ιχνηλατών
για να μοιραστούν τον φόρτο των
ερευνών. Περίπου 50 άτομα, ανα-
κριτικοί υπάλληλοι της Αστυνομίας
και της Διεύθυνσης Αντιμετώπισης
Εγκλημάτων Εμπρησμού της Πυ-
ροσβεστικής εκπαιδεύτηκαν για
τα σχετικά πρωτόκολλα. Με την

ενεργοποίησή τους ο ΕΟΔΥ επι-
κεντρώθηκε στις ιχνηλατήσεις σε
νοσοκομειακό περιβάλλον. Ο σχε-
διασμός της Πολιτικής Προστασίας
προέβλεπε την κινητοποίηση έως
και 150 ιχνηλατών πανελλαδικά
σε φάση κορύφωσης της επιδημίας.
Τελικά η πορεία της νόσου δεν
απαίτησε να χρησιμοποιηθεί προ-
σωπικό από αυτή τη δεξαμενή.

Αλλες χώρες ακολούθησαν δια-
φορετικό μοντέλο στελέχωσης πα-
ρόμοιων ομάδων. Στη Νέα Υόρκη
10.000 άνθρωποι υπέβαλαν αιτήσεις
για 2.500 πόστα ιχνηλατών, ενώ
στην Πολιτεία της Μασαχουσέτης
στάλθηκαν 45.000 βιογραφικά για
1.700 αντίστοιχες θέσεις εργασίας.
Δεν ήταν απαραίτητο να έχει κά-
ποιος προϋπηρεσία ως υγειονομικός
ή αστυνομικός. Οσοι επιλέγονταν,
όμως, θα περνούσαν από σχετική
εκπαίδευση.

Στέλεχος της Πολιτικής Προ-
στασίας που μίλησε στην «Κ» υπό
τον όρο της ανωνυμίας επισημαίνει
ότι το κέντρο ιχνηλάτησης στη ΓΑ-
ΔΑ δεν μπήκε σε διαδικασία αστυ-
νομικής διερεύνησης. Τα τηλεφω-
νήματα των ιχνηλατών δεν είχαν
χαρακτήρα ανάκρισης και κατά-
θεσης, η οδηγία ήταν να μην υπάρ-
ξει στιγματισμός του ασθενούς.
Οπως επισημαίνει ο ίδιος, πάντως,
σε ορισμένες περιπτώσεις η ανα-

κριτική εμπειρία κάποιων αστυνο-
μικών και πυροσβεστών βοήθησε.
Με τις κατάλληλες πρακτικές (πα-
ρόμοιες ερωτήσεις που τίθενται
ξανά αλλά διαφορετικά διατυπω-
μένες) μπόρεσαν κάποιοι ασθενείς
να ανακαλέσουν συναντήσεις που
είχαν ξεχάσει.

Παράλληλα άλλοι ασθενείς –σε
λίγες αριθμητικά περιπτώσεις– φα-
νέρωσαν με αυτόν τον τρόπο κά-
ποιο στοιχείο που είχαν επιχειρήσει
να αποκρύψουν. Ως σχετικό παρά-
δειγμα θυμάται ασθενή ο οποίος
δεν είχε αναφέρει αρχικά στη συ-
νομιλία το ένα παιδί του, για να
μην μπει σε υποχρεωτική καραν-
τίνα ως στενή επαφή και ρισκάρει
να χάσει την εργασία του.

«Ο κορωνοϊός μεταδίδεται και
στην ασυμπτωματική φάση και
στην προσυμπτωματική και δεν
θέλεις να χάσεις κανένα», λέει η
κ. Μαλτέζου. «Στην αρχή πηγαίναμε
πίσω τέσσερα 24ωρα αναζητώντας
τις στενές επαφές, πλέον όπως προ-
βλέπεται από τις σχετικές οδηγίες
πάμε στα δύο 24ωρα». Η ιχνηλά-
τηση δυσκολεύει σε συνθήκες συ-
νωστισμού ή μεγάλης κινητικότη-
τας. Ενα «τυφλό σημείο» θεωρητικά
θα μπορούσε να είναι κάποιο μέσο
συγκοινωνίας χωρίς ονομαστική
λίστα επιβατών, όπως ένα λεωφο-
ρείο ή τρόλεϊ. Η κ. Μαλτέζου εξηγεί

ότι σε αυτή την περίπτωση εξετά-
ζεται αρχικά εάν ο ασθενής είχε
συμπτώματα. Εφόσον η απάντηση
είναι καταφατική, θα αναζητηθεί
εάν αυτός και οι συνεπιβάτες του
φορούσαν μάσκα, εάν τηρούσαν
αποστάσεις ή είχαν ανοιχτά πα-
ράθυρα. 

«Λαμβάνεις υπόψη πόσο εκτέ-
θηκε κάποιος και εάν χρειαστεί
ενημερώνεις ότι όσοι πήραν το
συγκεκριμένο δρομολόγιο για ένα
συγκεκριμένο χρονικό διάστημα
θα πρέπει να είναι σε εγρήγορση
για εμφάνιση συμπτωμάτων», λέει
για αυτό το υποθετικό σενάριο.
Ακόμη πιο δύσκολη θα ήταν πάντως
μια ιχνηλάτηση στο μετρό, όπου
ανανεώνεται ο κόσμος με μεγαλύ-
τερη συχνότητα.

Οι τουρίστες
Ενα από τα ζητήματα στα οποία

αναμένεται να εστιάσει η ιχνηλά-
τηση το καλοκαίρι είναι ο τουρι-
σμός. Σε μια μεγάλη οθόνη στην
αίθουσα συσκέψεων της Πολιτικής
Προστασίας προβάλλεται ο χάρτης
της καραντίνας των ταξιδιωτών
του εξωτερικού. Σε αυτόν φαίνονται
πολίτες οι οποίοι έχουν εισέλθει
στην Ελλάδα πριν από τις 15 Ιου-
νίου και είχαν τεθεί σε περιορισμό
βάσει των σχετικών κανονισμών,
προτού απελευθερωθούν οι πτή-

σεις. Συνολικά, το απόγευμα της
περασμένης Τετάρτης 17 Ιουνίου,
5.472 άτομα υπάγονταν ακόμη σε
αυτό το καθεστώς. Μεγεθύνοντας
τον χάρτη τα στελέχη της Πολιτικής
Προστασίας μπορούν να εστιάσουν
σε πόλη, οικοδομικό τετράγωνο,
ή συγκεκριμένη οδό και να εμφα-
νιστούν μπροστά τους τα στοιχεία
του ατόμου, καθώς και οι ημέρες
που του αναλογούν μέχρι να λήξει
η περίοδος απομόνωσης. Τα επι-
βεβαιωμένα κρούσματα εμφανί-
ζονται σε άλλο χάρτη της υπηρε-
σίας. Στα τέλη Φεβρουαρίου οι ει-
δικοί χρειάστηκε για πρώτη φορά
να συμβουλευθούν σκαρίφημα θέ-
σεων αεροπλάνου για την ιχνηλά-
τηση επαφών του πρώτου κρού-
σματος που ανιχνεύθηκε στην Ελ-
λάδα. Στη σχετική φόρμα που θα
συμπληρώνουν όσοι εισέρχονται
στη χώρα θα πρέπει να αναφέρουν
και τη θέση τους. Βάσει της νέας
φάσης των μέτρων οι έλεγχοι στο
αεροδρόμιο για όσους προέρχονται
από χώρες χαμηλού επιδημιολογι-
κού προφίλ είναι πλέον δειγματο-
ληπτικοί. Σε περίπτωση ανίχνευσης
του ιού σε κάποιον ξένο ταξιδιώτη
ο ΕΟΔΥ θα ενημερώνει τη χώρα
προέλευσης, αλλά και τη χώρα tran-
sit από όπου μπορεί να πέρασε ο
τουρίστας με κάποια ενδιάμεση
πτήση. 

Το δύσκολο
καλοκαίρι
των «ντετέκτιβ»
της ιχνηλάτησης
Οι τεχνικές και οι παγίδες

Ακούραστοι στρατιώτες υπήρξαν οι άνθρωποι της Υπηρεσίας Ασθενοφόρων
του ΟΚΥπΥ, οι οποίοι υπό την καθοδήγηση της Ριάνας Κωνσταντίνου, ξεπέρασαν
κυριολεκτικά εαυτούς και απέδειξαν τι θα πει εργατικότητα και ανιδιοτέλεια.
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Σε ορισμένες χώρες ανα-
ζητείται το ψηφιακό απο-
τύπωμα ενός ατόμου μέ-
σω κινητού.Στην Ελλάδα
ακολουθείται μέχρι και
σήμερα η πιο παραδο-
σιακή οδός των τηλεφω-
νικών συνεντεύξεων.

Ερευνήτρια στις ΗΠΑ εκπαιδεύει ιχνηλάτες της νόσου COVID-19. Συχνά οι στενές επαφές ασθενών περιορίζονται στα μέλη του οικογενειακού τους περιβάλ-
λοντος. Υπήρξαν όμως και άλλες πιο πολύπλοκες περιπτώσεις και στην Ελλάδα με δεκάδες επαφές.
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– Παρακολουθώντας τις εξελίξεις 
στις ΗΠΑ, εκτιμάτε ότι δημιουρ-
γείται παγκόσμιο κενό ασφαλείας 
τη στιγμή που η Αμερική διανύ-
ει μια περίοδο απομονωτισμού;

-

-

-
-
-

– Πού υπάρχει χώρος για βελτίω-
ση στις σχέσεις μεταξύ Ελλάδας 
και Αυστρίας και πού συνεργαζό-
μαστε πιο αποτελεσματικά; Πώς 
κρίνετε τη γενικότερη σχέση Ελ-
λάδας - Αυστρίας;

-

-

-

-

– Πώς βλέπετε να αναπτύσσεται 
η Πρωτοβουλία των Μικρών Κρα-
τών, ποιες είναι οι φιλοδοξίες σας 
και πώς κρίνετε την αντίδραση της 
Ελλάδας στην πανδημία;

-
-

-

-

-

-

-

– Οι περισσότεροι από εμάς γνω-
ρίζουμε ποιος είναι ο Κουρτς, αλλά 
λίγοι ξέρουν ποιος είναι ο Σεμπά-
στιαν. Πώς καταφέρνει κανείς να 
γίνει ο νεαρότερος αρχηγός κρά-
τους στον κόσμο;

-

-
-

-

-

Με δεδομένη -

-

-
-

-

-

-

-

-
-

– Η Ευρώπη αυτή τη στιγμή αντι-
μετωπίζει μια πρωτόγνωρη κατά-
σταση μετά το πρώτο κύμα της 
πανδημίας. Κατά την άποψή σας, 
ποια είναι να βασικά ερωτήματα 
τα οποία θα αναγκαστεί η Ε.Ε. να 
απαντήσει εντός του προσεχούς 
διαστήματος; Το ρωτώ αυτό δι-
ότι η χώρα σας, μαζί με μερικές 
άλλες της Ε.Ε., έχουν απορρίψει 
το οικονομικό πακέτο διάσωσης 
της Κομισιόν. 

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-
-

-

-

-

– Θα ήθελα να συζητήσουμε λίγο 
για την Τουρκία και να σας ρωτή-
σω πώς θα πρέπει κατά την άπο-
ψή σας η Ευρώπη να αντιμετωπί-
σει τον τουρκικό αναθεωρητισμό 
απέναντι τόσο στην Ελλάδα όσο 
και στην ευρύτερη περιοχή της 
Μεσογείου. 

-

-
-
-

-

-

-
-

– Θεωρείτε ότι η απουσία ευ-
ρωπαϊκού στρατού είναι εμπό-
διο σε αυτό; Θα μπορέσουμε να 
σχηματίσουμε ενιαίο στρατό στο 

μέλλον ή μήπως είναι οι διαφο-
ρετικές απόψεις πάνω στο ζή-
τημα ασύμβατες;

-
-

-
-
-

-

-

-

– Αν υπάρξουν νέες προκλήσεις 
από την Αγκυρα απέναντι στην 
Ελλάδα το καλοκαίρι, ποια θα εί-
ναι η απάντηση της Αυστρίας;

-

-

-

-
-

-

– Διάφοροι αναλυτές εκτιμούν 
ότι οι μαζικές ροές μεταναστών 
από χώρες της Αφρικής και της 
Ασίας μεταβάλλουν τη δημογρα-
φική σύνθεση και το πολιτισμικό 
οικοδόμημα της Ευρώπης. Αλλοι 
θεωρούν ότι η Ε.Ε. πρέπει να είναι 
πιο ανοιχτόμυαλη και περισσότε-
ρο πολυπολιτισμική. Ποια είναι η 
γνώμη σας σε αυτό;

-

-

-

-
-

-
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Είμαι εξαιρετικά  
ικανοποιημένος  
με τη συνεργασία που 
έχουμε με τους φίλους 
μας στην Ευρώπη και  
ειδικότερα με την 
Ελλάδα. Ο κ. Μητσοτά-
κης ενήργησε γρήγορα  
και αποφασιστικά.

Οι στόχοι μας είναι  
γνωστοί: Ενα Ταμείο 
Ανάκαμψης, περιορι-
σμένης διάρκειας, για 
την αποφυγή μιας μόνι-
μης μεταφοράς πόρων, 
δάνεια αντί για επιχορη-
γήσεις και με ξεκάθαρες 
προϋποθέσεις για την 
εκταμίευση των πόρων.

Δεν πρέπει να αφήσου-
με την Τουρκία να χρη-
σιμοποιεί τους μετανά-
στες για να εκβιάσει 
την Ε.Ε., όπως 
έχει προσπαθήσει 
επανειλημμένως.

Οχι στους εκβιασμούς της Τουρκίας
Ο καγκελάριος της Αυστρίας Σεμπάστιαν Κουρτς μιλάει στην «Κ» για τις προκλήσεις της Ε.Ε. μετά την πανδημία 

Συνέντευξη στον ΣΤΕΦΑΝΟ ΤΣΑΚΙΡΗ

«Η Αυστρία -

Ευγνώμων για τη συνεργασία μας σε θέματα όπως η παράνομη μετανάστευση

Ο καγκελάριος

-

Ο νεότερος αρχηγός κράτους στον κόσμο

«Eχουμε 

EP
A 

/ 
CH

RI
ST

IA
N

 B
RU

N
A

Δεν πρέπει να 
αφήσουμε την Τουρκία 
να χρησιμοποιεί 
τους μετανάστες για 
να εκβιάσει την Ε.Ε.
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Κοντά 

-

-

-
-
-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-
-

-
-

-

-
-

-
-

-
-

-
-
-

-
-
-

-

Διεθνές κέντρο
εκπαίδευσης
πιλότων
στην Καλαμάτα
Κοντά σε συμφωνία Ελλάδα - Ισραήλ

Η επίσκεψη  
του κ. Μητσοτάκη  
στο Ισραήλ έδειξε  
ότι υπάρχουν μεγάλες 
δυνατότητες συνεργασί-
ας στον τομέα άμυνας  
και ασφάλειας μεταξύ 
Αθήνας και Ιερουσαλήμ.

Ελληνικό 

ΑΠ
Ε-

Μ
Π

Ε

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Η γεωγραφία 

-

-

-

Ο πανισλαμισμός -

-

-

-
-

-

-
-

-

-

Ο κακός 
-

-
-

-

-

Ο κ. Ερντογάν -

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

Επανέρχομαι -

-
-

-

-

-
-
-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

Αδιαφορούν -
-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

Αλλά ας επανέλθουμε -

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

Η Τουρκία -
-

-

Επομένως,

-

-

-

-

-
-

-

* Ο στρατηγός ε.α. Δημήτριος 
Σκαρβέλης είναι επίτιμος αρχηγός 
ΓΕΕΘΑ, ακαδημαϊκός.

Επενδύσεις και τουρι-
σμός δεν μπορούν  
να υπάρξουν σε περι-
βάλλον ανασφάλειας.

Α Π Ο Ψ Η

Η σημασία της στρατιωτικής ισχύος

Οι επαφές 
-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-

-
-

Διαβουλεύσεις

Του ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΣΚΑΡΒΕΛΗ*
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Η Aγκυρα -
-

-
-

-

-

– Πρόσφατα αρκετοί Τούρκοι αξι-
ωματούχοι δήλωσαν ότι η Τουρ-
κία έχει προτείνει στην Ελλάδα 
γύρο επίσημων διαπραγματεύσε-
ων για τις διαφορές τους, αλλά η 
Αθήνα αρνήθηκε ή απέφυγε να 
πάρει καθαρή θέση. Μπορείτε να 
πείτε πότε έγινε αυτό και ποιο 
ήταν το περιεχόμενο αυτών των 
προτάσεων; Μπορείτε να προσδι-
ορίσετε την πιθανή μορφή τους; 

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

– Πριν από λίγο καιρό η εφημερί-
δα της (τουρκικής) κυβέρνησης 
δημοσίευσε αιτήματα της ΤΡΑΟ 
για έρευνες σε συντεταγμένες της 
Ανατολικής Μεσογείου (ανοιχτά 
της Ρόδου, της Καρπάθου και της 
Κάσου) που η Ελλάδα θεωρεί ως 
μέρος της υφαλοκρηπίδας της. Το 
τουρκικό υπουργείο Ενέργειας θα 

αδειοδοτήσει αυτές τις έρευνες; 

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-

-
-

– Θεωρείτε ότι, σε αυτό το πλαί-
σιο, είναι πιθανόν να έχουμε θε-
τικές εξελίξεις;

-

– Πιστεύετε ότι η συμφωνία ανά-
μεσα σε Ελλάδα και Ιταλία μπορεί 
να λειτουργήσει ως προηγούμε-
νο που θα μπορούσε να ληφθεί 
υπόψη σε έναν πιθανό διάλογο 
Αγκυρας-Αθήνας;

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-
-

-
-

-

-
-
-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

Η Αγκυρα κάνει αυτό που λέει
Ο Τούρκος πρέσβης στην Αθήνα Μπουράκ Οζουγκέργκιν μιλάει για το ενδεχόμενο ερευνών στην ελληνική υφαλοκρηπίδα

IN
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Συνέντευξη στο ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟ

«Είναι πράγματι -
-

– Τούρκοι υπουργοί ή διπλωμά-
τες συχνά αναφέρονται στη τρι-
μερή συμφωνία Ελλάδας, Κυπρι-
ακής Δημοκρατίας και Ισραήλ ως 
συμμαχία εναντίον της Τουρκίας. 
Ομως αυτή η συνεργασία υπονο-
εί ανοικτά ότι υπάρχει περιθώριο 
για περισσότερα. Θα βλέπατε την 
Τουρκία να εισέρχεται σε ένα εί-
δος περιφερειακής ομάδας χωρών, 
ίσως κάποια στιγμή μαζί με την 
Αίγυπτο ή/και με άλλους παίκτες;

-
-

-

-
-
-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

– Πιστεύετε ότι μπορεί να υπάρ-
ξει λύση στο Κυπριακό σε αυτό 
το πλαίσιο;

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

– Υπάρχουν βήματα που μπορεί να 
γίνουν στο άμεσο μέλλον, σε πο-
λιτικό, διπλωματικό ή ακόμη και 
στρατιωτικό επίπεδο; Μπορεί να 
δούμε μια νέα συνάντηση ανάμε-
σα στους ηγέτες των δύο χωρών; 

-

-
-
-

-

-
-

-

-

-

-

Στο Κυπριακό η μπάλα δεν βρίσκεται στο γήπεδό μας

– Υπάρχει μια επιφύλαξη από την ελληνική οπτική γωνία και 
αυτή είναι σχετικά με το μνημόνιο κατανόησης που υπεγρά-
φη μεταξύ των κυβερνήσεων της Τουρκίας και της Λιβύης, 
τουλάχιστον για το μέρος του που αφορά την οριοθέτηση θα-
λασσίων ζωνών. Οπως γνωρίζετε, η Ελλάδα δεν αποδέχεται 
την οριοθέτηση ανάμεσα σε Τουρκία και Λιβύη όπως αυτή 
περιγράφεται στο συγκεκριμένο μνημόνιο. Πώς η Αθήνα και 
η Αγκυρα μπορούν να ρυθμίσουν τις διαφορές τους όταν το 
μνημόνιο αυτό εφαρμόζεται όσο μιλάμε; Φοβάστε ότι μπορεί 
να πλησιάζουμε σε κάποιο αδιέξοδο;
– -

Το τουρκολιβυκό μνημόνιο

«Οι γείτονες
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Τα μηνύματά μας είναι 
πάντα, σε κάθε επίπεδο,  
ανοιχτά και ευθύτατα. 
Δεν μας αρέσουν τα 
τετελεσμένα εναντί-
ον μας και ούτε δρούμε 
εμείς με αυτό τον τρόπο. 

Tόσοι δικηγόροι,  
ακαδημαϊκοί και ειδικοί 
απασχολούνται με 
το να ερμηνεύουν 
το διεθνές δίκαιο. Δια-
φορετικά, ένας χάρακας 
θα έκανε τη δουλειά. 

Στους διπλωμάτες δεν 
μας αρέσουν οι αναφο-
ρές σε «αδιέξοδα».  
Η Ιστορία δεν τελειώνει 
ποτέ, πάντα έχει  
έναν τρόπο να εφεύρει 
ξανά τον εαυτό της.  
Αλλά κάνει επίσης  
ομοιοκαταληξίες...

Δεν θα επιτρέψουμε  
άλλα 50 χρόνια ελιγμών, 
αναβλητικότητας  
και καθυστέρησης από 
τους Ελληνοκυπρίους, 
ενώ οι Τουρκοκύπριοι 
διατηρούνται σε μια  
κατάσταση ασφυξίας.
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– Αναρωτιόμαστε συχνά για την 
κατάσταση της συνεργασίας σας 
με τη Ρωσία, ειδικά στη Λιβύη. 
Θα λέγατε ότι η Τουρκία στη Λι-
βύη παίζει ρόλο υπεράσπισης των 
συμφερόντων του ΝΑΤΟ; Ή είναι 
αποκλειστικά μέρος της στρατη-
γικής της Τουρκίας για ενίσχυση 
της περιφερειακής επιρροής της;

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-
-
-

-
-

-
-

-

– Στο προσφυγικό, δεν θα έπρεπε 
Αθήνα και Aγκυρα να εργάζονται 
πιο στενά; Θα βλέπατε ένα νέο 
γύρο προσπάθειας μεταναστών 
και προσφύγων να περάσουν τα 
ελληνικά σύνορα στον Eβρο ή 
στη θάλασσα; 

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

Η διεθνής κοινότητα
αναγνωρίζει 
τη συνεισφορά μας
στη Λιβύη

«Oσο οι ρίζες
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– Τι, κατά την άποψή 
σας, θα βελτίωνε σημα-
ντικά την ατμόσφαιρα 
ανάμεσα στην Ελλάδα και 
την Τουρκία, ιδιαίτερα σε 
αυτή την κρίσιμη φάση 
που διανύουμε; Αναφερ-
θήκατε ήδη σε κάποιες 
πιθανές εξελίξεις, αλλά 
και παραδείγματα. Oπως 
εξελίσσονται τα πράγμα-
τα, θα μπορούσατε να 
δείτε μεσολάβηση κά-
ποιων τρίτων παικτών. 
Να γίνει δηλαδή αποδε-
κτός ένας πιθανός ρόλος 
τρίτων, στην προσπάθεια 
να έλθουν οι δύο πλευ-
ρές, Αθήνα και Aγκυρα, 
πιο κοντά, είτε πρόκειται 
για την Ε.Ε. ή τις ΗΠΑ;
– 

-

-

-

-
-

-
-

-

-
-

Είμαστε ανοικτοί

Η Ε.Ε. πρέπει να 
εκτιμήσει ότι η Τουρκία  
είναι αυτή που σηκώνει 
το φορτίο των προσφυ-
γικών ροών. Με 4 εκατ. 
ανθρώπους. Ενα 
χτύπημα στην πλάτη 
δεν είναι αρκετό.
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Ρωσία και Γαλλία φρενάρουν
την Τουρκία στη Λιβύη
Βήματα προσέγγισης από Ταγίπ Ερντογάν και Ντόναλντ Τραμπ

Ανησυχία στην Ε.Ε., 
καθώς η Αγκυρα 
διεκδικεί στρατιωτικές 
βάσεις στη νότια 
Μεσόγειο και τον έλεγχο 
άλλης μιας πύλης 
μεταναστών.

Oι υπουργοί

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ
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Σε κλοιό πιέσεων
ο Νετανιάχου
για τη Δυτική Οχθη
Προειδοποιεί η Παλαιστινιακή Αρχή

Εσωτερικές 
περιπλοκές 
και διεθνείς 
αντιδράσεις 
για το σχέδιο 
προσάρτησης 
εδαφών.

Της ΕΥΡΥΔΙΚΗΣ ΜΠΕΡΣΗ

Mετά 
-

Του MICHAEL D. SHEAR
THE NEW YORK TIMES
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Δικαστικό «χαστούκι» υπέρ παράτυπων μεταναστών στις ΗΠΑ

Yποστηρικτές -

Η προοδευτική απόφα-
ση αναμένεται να συ-
σπειρώσει την υπερ-
συντηρητική εκλογική 
βάση του Τραμπ.
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Η Κοπεγχάγη

Ανησυχία για τις μεταλλάξεις του ιού

Οι «ποδηλατόδρομοι
του κορωνοϊού» 
αλλάζουν τις πόλεις

Η χαλάρωση των μέτρων οδήγησε σε τοπικές εξάρσεις της COVID-19 σε Ευρώπη, Αμερική, Κίνα και Νέα Ζηλανδία

Η νέα τάση σε όλη την Ευρώπη

Το μεταφορικό μέσο  
που παίζει πλέον κεντρι-
κό ρόλο στην επανεκκί-
νηση της οικονομικής 
δραστηριότητας  
μετά την καραντίνα.

Υπαίθριο -

Της ΔΙΟΝΥΣΙΑΣ ΒΟΡΙΔΗ

Της LIZ ALDERMAN
THE NEW YORK TIMES
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Η μετάλλαξη D614G  
καθιστά περισσότερο  
μεταδοτικό τον κορω- 
νοϊό και πιθανότατα  
δεν θα είναι η τελευταία.



Κάτι περίεργες ονομασίες, με γερμανική
κυρίως προέλευση, κάτι φυσικά τοπία παν-
τελώς ανόμοια με τη μεσογειακή γη, αγε-
λαδίτσες να βόσκουν μασουλώντας το κα-
ταπράσινο γρασίδι, υπερσύγχρονα αθλητικά
κέντρα, απομονωμένα, περιτριγυρισμένα
από πλούσια βλάστηση και επιβλητικά δέν-
τρα, φιλικά με ξένες ομάδες, ιταλικές, ολ-
λανδικές, γερμανικές, ελληνικές, εσωτερικές
πισίνες, σπα,  άνετα πούλμαν, μα κυρίως,

κυρίως οι ιδανικότερες καιρικές συνθήκες για να προετοι-
μάζεται κανείς ντάλα καλοκαίρι ενόψει της δύσκολης σεζόν
που ακολουθεί. Κάπως έτσι έμοιαζε τα τελευταία χρόνια η
προετοιμασία των ομάδων μας και όχι απαραίτητα των με-
γάλων αλλά και των μικρών. Μεγάλα ποσά δαπανήθηκαν
προκειμένου έτσι οι ομάδες να χτιστούν στα βάθη της Ευ-
ρώπης και να γυρίσουν στην ανατολική Μεσόγειο ως υπερ-
ομάδες που θερίζουν όποιον βρουν στο διάβα τους. 

Πάει όμως τελείωσε το στόρι. Η επιδημία ήρθε και όπως
και στη κανονική μας ζωή έτσι και στο ποδόσφαιρο, έθεσε
τα δεδομένα σε μια άλλη βάση παντελώς διαφορετική. Τό-
σο… που για πρώτη φορά μετά από χρόνια, όλες οι ομάδες
θα βασίσουν την καλοκαιρινή τους προετοιμασία στα
χώματα του νησιού. Τα ορεινά κυρίως γιατί άμα είναι να
κάνουν σκληρές προπονήσεις μες τις πόλεις ανά την Κύπρο,
Ιούλιο μήνα,  τότε όσοι γλύτωσαν από κορωνοϊό θα μπλέξουν
με την υπερθέρμανση του σώματος και την ηλίαση. Και
εκείνα τα περίεργα ονόματα πόλεων, ορεινών θέρετρων
στα βάθη των βουνών της κεντρικής-δυτικής Ευρώπης
απλοποιούνται στα δικά μας αυτιά, λαμβάνοντας οικείoυς
πια ήχους. Κακοπετριά, Πλάτρες, Κυπερούντα, Σολιά και
κάτι τέτοια δροσερά μέρη που λιγουρεύεσαι προκειμένου
ν’ αποδράσεις από το αστικό τοπίο που σε πνίγει. Για το
κόστος, μην με ρωτάτε… αλλά μην νομίζεις μπορεί και να
έρχεται στα ίσα. Όπως και σε σένα έχει τύχει, έτσι και για
τις ομάδες, το κόστος ταξιδιού στο εξωτερικό καμιά φορά
δεν υπερβαίνει το ποσό που χρειάζεται για να πας στα του-
ριστικά θέρετρα του νησιού. Την ακρίβεια όχι απλά την
ζούμε αλλά την έχουμε αποδεχθεί πλήρως. Ένα τριήμερο
στον Πρωταρά, μπορεί να σου στοιχίσει περισσότερα απ’
ότι πέντε μέρες στα Χανιά. Το ίδιο και για τις ομάδες. Δύο
εβδομάδες στην ορεινή Κύπρο, μην παραξενευτείς να δα-
πανήσουν τα ίδια λεφτά με την Αυστρία. Όπως και να έχει,
θέλοντας και μη, οι ομάδες και οι περισσότεροι από μας…
μένουμε Κύπρο μετά από πολλά όντως χρόνια.

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ
ΑΠΟΨΕΙΣ

Κ Υ Ρ Ι Α Κ Η  2 1  Ι ΟΥ Ν Ι ΟΥ  2 0 2 0

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Μένουμε Κύπρο...
ορεινά και ακριβά 

Ούτως ή άλλως, τα δεδομένα έχουν δυ-
σκολέψει τα τελευταία χρόνια στην προ-
σπάθεια των κυπριακών ομάδων για διά-
κριση στις ευρωπαϊκές διοργανώσεις. Επι-
πρόσθετα φέτος, προκύπτει και η σημαντική
ιδιαιτερότητα των μονών αγώνων. Ιδιαι-
τερότητα η οποία θα πρέπει να αποδειχθεί
ή και να λειτουργήσει ως πλεονέκτημα στη
φετινή προσπάθεια για τις ομάδες της
χώρας μας. Μονοί αγώνες, σημαίνει αυξη-

μένη πιθανότητα για αποτέλεσμα έκπληξη, για επικράτηση
της ομάδας που δεν χαρακτηρίζεται ως φαβορί. Στις ευρω-
παϊκές διοργανώσεις, οι κυπριακές ομάδες, ιδιαίτερα μετά
το δεύτερο προκριματικό, δύσκολα και όχι συχνά χαρα-
κτηρίζονται ως φαβορί και αναλόγως της κλήρωσης.

Το νου σας λοιπόν κύριοι, ποδοσφαιριστές και προπονητές,
γιατί λάθη στον πρώτο προκριματικό προκαλούν ανεπα-
νόρθωτη ζημιά, γιατί δυνατότητα διόρθωσης λαθών σε
επαναληπτικούς αγώνες δεν υπάρχει πλέον. Αναλόγως αν-
τιπάλων, οι οποίοι θα προκύψουν από τις κληρώσεις, ση-
μαντική ιδιαιτερότητα μπορεί να αποδεχθεί το πότε ολο-
κληρώθηκαν κάποια πρωταθλήματα στην Ευρώπη. Το γε-
γονός πως ομάδες μπήκαν σε μια διαφορετική προετοιμασία
μετά από μια σημαντική περίοδο αγωνιστικής απραξίας,
λόγω της πανδημίας, επέστρεψαν σε αγωνιστικές υποχρε-
ώσεις για να ολοκληρώσουν τις υποχρεώσεις τους στα
διάφορα πρωταθλήματα και έπειτα ξανά διακοπή για ξε-
κούραση και ξανά διαφορετική διαδικασία προετοιμασίας
για πιο γρήγορη επάνοδο, σε σχέση με άλλα καλοκαίρια.
Σε αντίθεση δηλαδή, με ό,τι ισχύει στη χώρα μας. Μεγάλη
περίοδος ξεκούρασης, από τα μέσα του περασμένου Μάρτη,
φυσιολογική καλοκαιρινή περίοδος προγραμματισμού και
προετοιμασίας ενόψει της νέας αγωνιστικής περιόδου. Με
την ελπίδα, το πρώτο δείγμα, η πρώτη εικόνα στον αγωνιστικό
χώρο να αποδεικνύει πως έγινε σωστή δουλειά, όλο αυτό
το διάστημα, έστω με δύσκολα δεδομένα από οικονομικής
πλευράς.

Το νου σας κύριοι! Ισχυρές ή αδύνατες ομάδες στις κλη-
ρώσεις της ΟΥΕΦΑ ανέτρεψαν πολλές φορές τα προγνωστικά
και τις εκτιμήσεις, ως προς την τελική έκβαση και την πρό-
κριση. Ως ισχυρές και φαβορί, κυπριακές ομάδες την έπαθαν
σε αρκετές περιπτώσεις τα τελευταία χρόνια. Υπό τα νέα
δεδομένα διεξαγωγής των προκριματικών γύρων σε Ch-
ampions και Europa League, ο κίνδυνος είναι φέτος ακόμη
μεγαλύτερος, την ίδια ώρα, ωστόσο, περισσότερες μπορεί
να είναι και οι πιθανότητες να ευνοηθούν οι κυπριακές
ομάδες και να πετύχουν αποτελέσματα και προκρίσεις,
κόντρα σε αντιπάλους στους οποίους πολύ πιο δύσκολα
θα μπορούσαν να επιβληθούν υπό άλλα δεδομένα και σε
δύο παιγνίδια.

Αρκεί βέβαια να αποδειχθείς έτοιμος και ικανός να εκ-
μεταλλευθείς την όποια ευκαιρία…

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Το νου σας!

Toυ ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΑΤΤΙΧΗ

Οι πολύ σημαντικές αποφάσεις της
Εκτελεστικής Επιτροπής της UEFA,
στην τηλεδιάσκεψή της την Τετάρτη
17/6 και την Πέμπτη 18/6, ξεκαθάρι-
σαν πλήρως το θολό, μέχρι τότε τοπίο,
στο Ευρωπαϊκό ποδόσφαιρο. Οι απο-
φάσεις αφορούν στους κανονισμούς,
τη μορφή, το ημερολόγιο και τα γή-
πεδα για τις διάφορες διασυλλογικές
διοργανώσεις της UEFA και τις αντί-
στοιχες διοργανώσεις των αντιπρο-
σωπευτικών συγκροτημάτων. Επιβε-
βαιώθηκαν και οι 12 διοργανώτριες
πόλεις για το EURO 2020 ενώ εγκρί-
θηκε το νέο αγωνιστικό πρόγραμμα. 

Ιατρικό πρωτόκολλο
Εγκρίθηκαν οι βασικές αρχές του

ιατρικού πρωτοκόλλου της UEFA, ενώ
οι λεπτομερείς κατευθυντήριες γραμ-
μές θα οριστικοποιηθούν τις επόμενες
εβδομάδες προκειμένου να εκπονηθεί
ένα πλήρες υγειονομικό σχέδιο, το
οποίο θα εφαρμοστεί για την προστα-
σία της υγείας όλων όσοι θα συμμε-
τέχουν στους αγώνες της UEFA, όταν
αυτοί αρχίσουν ξανά. Η UEFA θα αξιο-
λογεί την κατάσταση σε όλη την Ευ-
ρώπη τακτικά και θα είναι σε επαφή
με τις τοπικές αρχές όσον αφορά τη
σταδιακή επιστροφή των φιλάθλων.

Champions League 2019/20
Οι προημιτελικοί, οι ημιτελικοί και

ο τελικός αγώνας θα διεξαχθούν με
τη μορφή Final-8 στα γήπεδα Est dio
do Sport Lisboa e Benfica και Est dio
José Alvalade της Λισαβόνας την πε-
ρίοδο μεταξύ 12 και 23 Αυγούστου
2020. Οι εναπομείναντες επαναλη-
πτικοί αγώνες της φάσης των 16 θα
διεξαχθούν το διήμερο 7 και 8 Αυ-
γούστου, ενώ εκκρεμεί η απόφαση
κατά πόσον θα παιχθούν στις έδρες
των γηπεδούχων ομάδων ή στην Πορ-
τογαλία. Εφόσον απαιτηθεί θα προ-
στεθούν στη λίστα των γηπέδων της
Λισαβόνας τα γήπεδα Est dio do
Drag o στο Πόρτο και το Est dio Dom

Afonso Henriques στην Γκιμαράες.
Οι προημιτελικοί αγώνες έχουν προ-
γραμματιστεί για τις 12/13/14/15 Αυ-
γούστου, οι ημιτελικοί για τις 18/19
Αυγούστου και ο τελικός στο Est dio
do Sport Lisboa e Benfica για τις 23
Αυγούστου. Το εναρκτήριο λάκτισμα
για όλες οι αναμετρήσεις που απο-
μένουν για το Champions League της
περιόδου 2019/20 θα είναι στις 21:00

ώρα Κεντρικής Ευρώπης. Οι κληρώ-
σεις για την προημιτελική και την
ημιτελική φάση του Europa League
2019/20 θα γίνουν στις 10 Ιουλίου
2020 στην έδρα της UEFA στη Νυόν
και το πρόγραμμα των αγώνων θα γί-
νει γνωστό μετά την κλήρωση. Όλοι
οι προημιτελικοί και ημιτελικοί αγώ-
νες, σε περίπτωση ισοπαλίας στην
κανονική διάρκεια του αγώνα, θα
πάνε σε παράταση και διαδικασία

των πέναλτι. Η ίδια κανονιστική αλ-
λαγή θα ισχύσει αντίστοιχα για τους
αγώνες των λοιπών διοργανώσεων
για τους οποίους έχει ληφθεί η ίδια
απόφαση. Η Κωνσταντινούπολη, στην
οποία είχε αρχικά ανατεθεί η διορ-
γάνωση του τελικού για το 2020, θα
φιλοξενήσει τον Τελικό του Cham-
pions League του 2021, ενώ όλες οι
πόλεις που είχαν επιλεγεί για τους
επόμενους τελικούς, συμφώνησαν
να φιλοξενήσουν τους τελικούς έναν
χρόνο αργότερα: η Αγία Πετρούπολη
το 2022, το Μόναχο στο 2023 και το
Λονδίνο (Γουέμπλεϊ) το 2024.

Europa League 2019/20
Οι προημιτελικοί, οι ημιτελικοί και

ο τελικός θα διεξαχθούν με σύστημα
Final-8 στην Κολωνία, το Ντούι-
σμπουργκ, το Ντίσελντορφ και το
Γκελζενκίρχεν την περίοδο μεταξύ
10 και 21 Αυγούστου. Οι αγώνες της
φάσης των 16 θα διεξαχθούν το διή-
μερο 5 και 6 Αυγούστου με ώρα έναρ-
ξης στις 18:55 και 21:00 ώρα Κεντρικής
Ευρώπης αντίστοιχα. Για όσες ανα-
μετρήσεις έχει παιχθεί ο πρώτος αγώ-
νας, θα ληφθεί εν ευθέτω χρόνω η
απόφαση κατά πόσον οι επαναληπτι-
κοί αγώνες της Φάσης των 16 θα γί-
νουν στην έδρα της γηπεδούχου ομά-
δας ή στη Γερμανία. Στις αναμετρήσεις
Ίντερ-Χετάφε και Σεβίλη-Ρόμα, για

τους οποίους είχε αναβληθεί ο πρώτος
αγώνας, οι αγώνες θα είναι μονοί σε
γήπεδο το οποίο θα επιβεβαιωθεί.
Όλοι οι επόμενοι αγώνες της διοργά-
νωσης θα διεξαχθούν με σύστημα Fi-
nal-8, με τους προημιτελικούς να
έχουν προγραμματιστεί για τις 10/11
Αυγούστου, τους ημιτελικούς για τις
16/17 Αυγούστου και τον τελικό στην
Κολωνία στις 21 Αυγούστου. Η σέντρα
σε όλους τους αγώνες θα γίνει στις
21:00 ώρα Κεντρικής Ευρώπης. Οι
κληρώσεις για την προημιτελική και
την ημιτελική φάση του Europa Le-
ague 2019/20 θα γίνουν στις 10 Ιουλίου
2020 στην έδρα της UEFA στη Νυόν
και το πρόγραμμα των αγώνων θα
γίνει γνωστό μετά την κλήρωση. Το
Γκντανσκ, στο οποίο είχε αρχικά ανα-
τεθεί η διοργάνωση του τελικού για
το 2020, θα φιλοξενήσει τον Τελικό
του Europa League του 2021, ενώ όλες
οι πόλεις που είχαν επιλεγεί για τους
επόμενους τελικούς, συμφώνησαν να
φιλοξενήσουν τους τελικούς έναν
χρόνο αργότερα: η Σεβίλλη το 2022
και η Βουδαπέστη το 2023.

UEFA Super Cup 2020
To Super Cup για το 2020, το οποίο

είχε αρχικά προγραμματιστεί να γίνει
στο Πόρτο, πλέον θα διεξαχθεί στο
Pusk s Aréna στη Βουδαπέστη στις
24 Σεπτεμβρίου 2020 στις 21.00 ώρα
Κεντρικής Ευρώπης. Οι επόμενες εκ-
δόσεις του Super Cup θα πραγματο-
ποιηθούν όπως είχαν αρχικά προ-
γραμματιστεί στο Μπέλφαστ (2021),
το Ελσίνκι (2022) και το Καζάν (2023).

Οι λίστες συμμετοχής για το Ch-
ampions League 2020/21, το Europa
League, το Champions League Γυ-
ναικών και το Youth League δεν επη-
ρεάζονται από το νέο καλεντάρι. Η
καταληκτική προθεσμία για τη δή-
λωση των ομάδων στις διοργανώσεις
από τις εθνικές ομοσπονδίες είναι η
3η Αυγούστου για το Champions Le-
ague και το Europa League και για
το Champions League Γυναικών η
10η Αυγούστου.

Ερχεται μια πολύ απαιτητική σεζόν
Οι αποφάσεις της  UEFA για το Champions League, το Europa League και το EURO 2020

Προκειμένου να επιτευχθεί ο απαραί-
τητος διαχωρισμός με την τελική φάση
της περιόδου 2019/2020 και να μην
υπάρξει αντίκτυπος στη λίστα συμ-
μετοχής και τις ομάδες που ενδεχο-
μένως εμπλέκονται και στις δύο φάσεις
των διοργανώσεων, οι προκριματικοί
γύροι για τις δύο διοργανώσεις θα γί-
νουν με μονούς αγώνες, με μόνη εξαί-
ρεση τους αγώνες playoffs για το Ch-
ampions League όπου οι αγώνες θα
συνεχίσουν να είναι διπλοί. Η έδρα
κάθε αναμέτρησης θα καθορίζεται κα-
τόπιν κλήρωσης.

Champions League 2020/21
� Προ-προκριματικός γύρος: 8 και 11
Αυγούστου
� Ά προκριματικός γύρος: 18/19 Αυγού-
στου
� Β́  προκριματικός γύρος: 25/26 Αυ-
γούστου

� Γ΄ προκριματικός γύρος: 15/16 Σε-
πτεμβρίου
� Πλέι-οφ: 22/23 και 29/30 Σεπτεμ-
βρίου
� Φάση ομίλων: 20/21 και 27/28 Οκτω-
βρίου, 3/4 και 24/25 Νοεμβρίου, 1/2
και 8/9 Δεκεμβρίου

Europa League 2020/21
� Προ-προκριματικός γύρος: 20 Αυγού-
στου
� Ά προκριματικός γύρος: 27 Αυγού-
στου
� Β́  προκριματικός γύρος: 17 Σεπτεμ-
βρίου
� Γ΄ προκριματικός γύρος: 24 Σεπτεμ-
βρίου
� Πλέι-οφ: 1 Οκτωβρίου
� Φάση ομίλων: 22 και 29 Οκτωβρίου,
5 και 26 Νοεμβρίου, 3 και 10 Δεκεμ-
βρίου

Δεν υπάρχει καμία αλλαγή στις

ημερομηνίες των επόμενων γύρων.
Οι κληρώσεις της φάσης των ομίλων
για το Champions League και το Eu-
ropa League της επόμενης περιόδου
θα γίνουν στο Ίδρυμα Σταύρος Νιάρ-
χος στην Αθήνα, στις 1 και 2 Οκτω-
βρίου αντίστοιχα.

Euro 2020
Επιβεβαιώθηκαν οι 12 πόλεις ως

διοργανώτριες της τελικής φάσης που

θα διεξαχθεί το καλοκαίρι του 2021
και εν συνεχεία εγκρίθηκε το επικαι-
ροποιημένο αγωνιστικό πρόγραμμα.

Εθνικές ομάδες
Τα αγωνιστικά παράθυρα του Οκτω-

βρίου και του Νοεμβρίου 2020 για τις
εθνικές ομάδες, πλέον θα περιλαμβά-
νουν τρεις αγώνες το καθένα αντί για
δύο, επιτρέποντας έτσι τον επανα-
προγραμματισμό των Ευρωπαϊκών
Αγώνων Μπαράζ για την έναρξη των
αντίστοιχων αγωνιστικών παραθύρων,
στις 8 Οκτωβρίου και 2 Νοεμβρίου.
Οι αγώνες της φάσης των ομίλων για
το Nations League 2020/21 θα διε-
ξαχθούν κατά τις ακόλουθες ημερο-
μηνίες: 3/4/5 και 6/7/8 Σεπτεμβρίου,
10/11 και 13/14 Οκτωβρίου, και 14/15
και 17/18 Νοεμβρίου 2020. Οι φιλικές
αναμετρήσεις θα γίνουν στις 7/8 Οκτω-
βρίου και 11/12 Νοεμβρίου.

Οι ευρωπαϊκές διοργανώσεις της περιόδου 2020/21
�������

Οι προκριματικοί γύροι 
για Champions και Europa
League θα γίνουν με μο-
νούς αγώνες, με μόνη εξαί-
ρεση τους αγώνες playoffs
για το Champions League.

�������

Οι προημιτελικοί, 
οι ημιτελικοί και ο τελικός
του φετινού Champions
League θα διεξαχθούν 
με τη μορφή Final-8 
στη Λισαβόνα, μεταξύ 
12 και 23 Αυγούστου.

Προσωρινές τροποποιήσεις στους κανονισμούς
Στις ομάδες θα επιτραπεί η εγγραφή τριών νέων ποδοσφαιριστών στην πρώ-
τη τους ομάδα για την αγωνιστική περίοδο 2019/20 που απομένει, υπό την
προϋπόθεση ότι αυτοί είχαν ήδη εγγραφεί και είχαν δικαίωμα να αγωνιστούν
με την ομάδα μετά την τελευταία περίοδο εγγραφών (3 Φεβρουαρίου 2020
για  το Champions League και το Europa League και 18 Μαρτίου 2020 για το
Champions League Γυναικών). Συνεχίζει να ισχύει το όριο των μέχρι 25 πο-
δοσφαιριστών για την πρώτη ομάδα. Οι ομάδες δεν θα μπορούν να εγγρά-
ψουν τους ποδοσφαιριστές που προέρχονται από νέες μετεγγραφές. Οι
πέντε αλλαγές θα επιτρέπονται σε  όλους τους εναπομείναντες αγώνες της
περιόδου 2019/2020, σε συμμόρφωση με την προσωρινή μεταβολή στους
Κανόνες του Παιχνιδιού, ενώ ο αριθμός των αλλαγών για την περίοδο
2020/21 θα παραμείνει στις τρεις αλλαγές.

Ο γραμματέας της επιτροπήςς διοργανώσεων της UEFA Τζόρτζιο Μαρκέτι και ο πρόεδρος Αλεξάντερ Τσέφεριν  εξήγησαν τα πάντα σε συνέντευξη τύπου μέσω τηλεδιάσκεψης.
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Πριν από τέσσερις μήνες αρθρο-
γραφήσαμε για τις θετικές επι-
πτώσεις της πράσινης οικονομίας.
Είχαμε ταχθεί υπέρ μιας μεγαλε-
πήβολης προσπάθειας η οποία
απαιτεί σημαντικέςεπενδύσεις,
σύγχρονο ρυθμιστικό πλαίσιο
και αρμονική συνεργασία κρα-
τικού και ιδιωτικού τομέα σε μα-
κροχρόνιο ορίζοντα. Με οικονο-
μικούς όρους, είχαμε εισηγηθεί
ένα ισορροπημένο καταμερισμό
του δυσβάσταχτου κόστους, το
οποίο ο σημερινός τρόπος ζωής
μεταφέρει στις επόμενες γενιές:
πιο απλά, να αρχίσουμε να επω-
μιζόμαστε τα επακόλουθα του
περιβαλλοντικού μας αποτυπώ-
ματος αντί να καρπωνόμαστε τα
θετικά και να μεταφέρουμε τα
αρνητικά στα παιδιά μας.

Η έλευση του κορωνοϊού επέ-
δρασε αρνητικά στην οικονομική
δραστηριότητα, αλλά μας πρό-
σφερε παράλληλα μια ένδειξητης

ποιότητας ζωής όταν περιορι-
στούν οι ανθρωπογενείς δραστη-
ριότητες. Σε ορισμένες πόλεις
σημειώθηκε μείωση των ρύπων
μέχρι και 50%, ενώ η ενεργειακή
ζήτηση στην Ευρώπη περιορί-
στηκε κατά 10%. Το σημαντικό-
τερο όμως δίδαγμα είναι η ση-
μασία στροφής προς βιώσιμες
δραστηριότητες στη βάση επι-
στημονικών δεδομένων : χώρες
οι οποίες αντιμετώπισαν τον κο-
ρωνοϊό στη βάση ορθολογιστικού
σχεδιασμού περιόρισαν ταυτό-
χρονα το ανθρωπιστικό και οι-
κονομικό του αντίκτυπο. 

Εξετάζοντας τα επιστημονικά
δεδομένα που αφορούν το περι-
βάλλον, είναι πασιφανές ότι η
σχέση μας με τη φύση θα πρέπει
να αποκατασταθεί. Η προσπάθεια
θα είναι επίπονη, αναμβίφολα
όμως η κατεύθυνση είναι θετική.
Σε Ευρωπαϊκό επίπεδο φαίνεται
να εμπεδώνεται μια φιλόδοξη προ-

σέγγιση σε ό,τι αφορά τη στήριξη
της πράσινης οικονομίας, η οποία
αποτυπώνεται στο σχέδιο ‘’Πρά-
σινη Ευρώπη 2050’’ που στοχεύει
σε μια κλιματικά ουδέτερη ήπειρο.
Ήδη διαφαίνονται τα πρώτα θε-
τικά αποτελέσματα. Κατά την πε-
ρίοδο Ιανουαρίου-Ιουνίου 2020,
παρά την κατακόρυφη πτώση της
ζήτησης ενέργειας και ενώ η τιμή
πετρελαίου μειώθηκε κατά 50%
και φυσικού αερίου κατά 65%, οι
ευρωπαϊκές τιμές εκπομπών του
άνθρακα υποχώρησαν λιγότερο
από 10%. Σε αντίθεση, το 2008 οι
τιμές εκπομπών του άνθρακα εί-
χαν μειωθεί κατά 80%, αποτρέ-
ποντας ιδιωτικές επενδύσεις σε
ανανεώσιμες πηγές ενέργειας.
Στο σημερινό περιβάλλον αρνη-
τικών επιτοκίων, η διατήρηση
της Ευρώπης ως κέντρου επεν-
δύσεων ανανεώσιμων πηγών ενέρ-
γειας, ενδυναμώνει τη θέση της
στο παγκόσμιο σκηνικό. 

Οι προτεραιότητες προς την
πράσινη οικονομία αποτυπώνον-
ται και σε εθνικό επίπεδο, παρά
την αμφιταλάντευση ορισμένων
χωρών π.χ. το πρόσφατο γερμα-
νικό δημοσιονομικό πλαίσιο τό-
νωσης της οικονομίας περιλαμ-
βάνει ισχυρά κίνητρα για από-
κτηση ηλεκτρικών οχημάτων και
ανάπτυξη ανανεώσιμων πηγών
ενέργειας.

Στην Κύπρο επιβάλλεται η υιο-
θέτηση φιλόδοξων στόχων και
μέτρων για έργα βελτίωσης του
περιβάλλοντος και μείωσης της
ρύπανσης, όπως για παράδειγμα
προγράμματα πεζοδρόμησης, πο-
δηλατοδρόμησης, προώθησης
αγοράς ηλεκτρικού αυτοκινήτου
και δημόσιων συγκοινωνιών. Ση-
μαντικό στοιχείο μιας τέτοιας πο-
λιτικής θα αποτελούσε μια ριζο-
σπαστική μεταρρύθμιση του φο-
ρολογικού μας συστήματος με
πράσινη κατεύθυνση. Επιπλέον,

δεδομένου του γεωγραφικού της
στίγματος, η χώρα μας μπορεί να
εκμεταλλευτεί τον ήλιο για να κα-
λύψει τις ενεργειακές της ανάγκες.
Ο αντίκτυπος θα ήταν ιδιαίτερα
θετικός στο μείζονα τομέα του
τουρισμού, όπου η τάση προς πε-
ριβαλλοντικά φιλικούς προορι-
σμούς συνεχώς διευρύνεται.

Η Κύπρος είναι σε πλεονεκτική
θέση και επιβάλλεται να αξιοποι-
ήσει την ευκαιρία που δημιουρ-
γούν τα μεγαλεπήβολα σχέδια
της ΕΕ προς την πράσινη οικο-
νομία, εκμεταλλευόμενη τους
κοινοτικούς πόρους και προσαρ-
μόζοντας το αναπτυξιακό της
μοντέλο. 

Ο Ανδρέας Χαραλάμπους είναι οικονο-
μολόγος και πρώην διευθυντής στο
Υπουργείο Οικονομικών.
Ο Όμηρος Πισσαρίδης είναι διευθύνων
σύμβουλος της Pricewaterhouse Coo-
pers Investment Services.

Πράσινη οικονομία – μια μεγάλη αναπτυξιακή ευκαιρία για την Κύπρο

«Προσγείωση» τιμών εισιτηρίων για απογείωση αεροπλάνων Γιατί έτυχαν
μεγάλης στήριξης
οι «χαϊδεμένοι»
Το μερίδιο στην απασχόληση
Τη μεγαλύτερη δυνατή οικονομική
στήριξη έλαβαν οι ξενοδόχοι, οι
touroperatorsκαι οι συναφείς κλά-
δοι που ασχολούνται με τον του-
ρισμό, με αποτέλεσμα να γίνεται
λόγος για στήριξη δύο ταχυτήτων.
Αν και ο τομέας των ξενοδοχείων
και εστιατορίων συνεισφέρουν στα
κρατικά έσοδα το 4,7%, έχει αρκετό
μερίδιο στην απασχόληση και στην
Προστιθέμενη Αξία. Σελ. 3

Δεν αρκούν
μόνο ο ήλιος 
και η θάλασσα
Το λογότυπο για τουρισμό

Το σημερινό λογότυπο για τον του-
ρισμό δεν φαίνεται να εξυπηρετεί
τον στόχο του Υφυπουργείου να
προωθηθεί η Κύπρος και για στοι-
χεία πέραν του ήλιου και της θά-
λασσας. Εντός Ιουνίου ολοκληρώ-
νεται ο διαγωνισμός για τη δημι-
ουργία νέου λογότυπου και σλόγκαν
της τουριστικής Κύπρου. Σελ. 5

ΠΙΟ ΓΡΗΓΟΡΟ ΚΑΙ 
ΠΙΟ ΔΥΝΑΤΟ
ΑΠΟ ΤΟΝ ΠΟΝΟ

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας 
ΤΗΛ: 22 056 300. ΔΙΑΤΙΘΕΤΑΙ  ΣΕ ΟΛΑ ΤΑ ΦΑΡΜΑΚΕΙΑ

ΠΛΗΓΜΑ ΣΤΗ «ΧΡΥΣΗ ΒΙΖΑ»

Οι κινέζοι δεν επενδύουν
σε ακίνητα στην Ελλάδα
Σε αντίθεση με τους ενδιαφερόμενους
από άλλες χώρες, άφαντοι παραμένουν οι
Κινέζοι επενδυτές από την ελληνική αγορά
κατοικίας, στερώντας μια σημαντική πηγή
εσόδων και ρευστότητας για τον κλάδο,
ιδίως για το πρόγραμμα χορήγησης αδειών
παραμονής «χρυσή βίζα». Σελ. 12

ΚΟΜΙΣΙΟΝ

Θέτει εμπόδια
στις εξαγορές
εταιρειών από
τρίτες χώρες

Σελ. 10

Το 2022 θα ομαλοποιηθεί ο τουρισμός
Χάρης Λοϊζίδης: Με 800.000 αφίξεις θα μπούμε με δυναμική στο 2021 - Προσφορές από ξενοδόχους

Αρκετά συγκρατημένες είναι οι
προσδοκίες των ξενοδόχων για
τη φετινή χρονιά. Οπως τονίζει
σε συνέντευξη στην «Κ» ο πρό-
εδρος του ΠΑΣΥΞΕ Χάρης Λοϊ-
ζίδης, δίνεται μεγάλη σημασία
στην φετινή χρονιά. Αν φέτος

κινηθούμε, έστω και με 800.000
αφίξεις, σημαίνει ότι εισερχόμα-
στε στο 2021 με μια δυναμική.
Εάν, από την άλλη, έχουμε προ-
βλήματα και δεν προχωρήσουμε
το 2020, το 2021 θα ξεκινούμε
από μηδενική βάση που είναι

ό,τι χειρότερο. Άρα, το 2021 θα
είναι χρονιά ανάπτυξης και ευελ-
πιστούμε το 2022 θα επανέλθουμε
στην πλήρη ομαλότητα και στα
νούμερα των τελευταίων ετών.
Εκφράζει την ικανοποίηση των
ξενοδόχων για το πακέτο στήρι-

ξης και θέτει το ζήτημα των δυο
μεγάλων αγορών της Κύπρου,
Μεγάλης Βρετανίας και Ρωσίας,
εκτιμώντας πως η Κύπρος μπορεί
να υποδεχθεί τουρίστες από τις
χώρες αυτές τον Ιούλιο. Βάζει
στο τραπέζι το θέμα των γρήγο-

ρων τεστ, αλλά και το ενδεχόμενο
οι ίδιοι οι ξενοδόχοι να επωμι-
στούν το οικονομικό κόστος. Ση-
μαντικό στοιχείο για τον πρόεδρο
του ΠΑΣΥΞΕ και ο εσωτερικός
τουρισμός αλλά και ένα κούρεμα
τιμών στο 30%. Σελ. 4

Σε πόλεμο προσφορών έχουν αποδυθεί οι αεροπορικές εταιρείες για να προσελκύσουν επιβάτες που θέλουν να ταξιδέψουν μετά την πολύμηνη
καραντίνα. Βέβαια, οι πολύ χαμηλές τιμές και οι συναφείς ευκαιρίες θα πάψουν να ισχύουν όταν επανέλθει σε κανονικά επίπεδα η ζήτηση. Σελ. 9

Κύπρος 0,92% -0,09%
Γερμανία -0,41 -0,01%

Γαλλία -0,08% 0,07%

Ιταλία 1,37% -0,11%

Ισπανία 0,51% -0,11%

Ιρλανδία 0,06% -0,11%

Ελλάδα 1,25% -0,02%

Ην. Βασίλειο 0,22% 0,03%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Βραχυ-
Αξιολόγησης πρόθεσμο πρόθεσμο

Χρέος Χρέος

DBRS ΒBB (low) R-2 (middle)
Fitch BΒΒ- F3
Moody’s Ba2 NP
S&P BBΒ- Α-3

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

ΛΕΜΕΣΟΣ

Ξανακτύπησε δυνατά
η καρδιά της μαρίνας
Στους κανονικούς ρυθμούς επιστρέφει η
μαρίνα Λεμεσού. Η επισκεψιμότητα τις τε-
λευταίες δύο εβδομάδες ανήλθε στο 85%
σε σχέση με την ίδια περίοδο την προηγού-
μενη χρονιά, γεγονός που ικανοποιεί τους
επιχειρηματίες. Προχωρούν σταθερά οι
πωλήσεις πολυτελών επαύλεων. Σελ. 5
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ΔΗΚΤΗΣ diktis@kathimerini.com.cy

Στάση αναμονής
Το σοβαρό ενδεχόμενο ενός μεγάλου κύματος
υποβαθμίσεων μελετά η ΕΚΤ, η οποία εξετάζει
την πιθανότητα να συμπεριλάβει στο πρόγραμμα
αγοράς ομολόγων της και εταιρικά ομόλογα, που
θα υποβαθμιστούν και θα χάσουν την επενδυτική
βαθμίδα ως αποτέλεσμα της πανδημίας. Ο λόγος
μιας πιθανής παρέμβασης θα είναι η στήριξη των
τιμών αυτών των στοιχείων του ενεργητικού, τα
οποία θα αποτελέσουν αντικείμενο ρευστοποι-
ήσεων από ασφαλιστικά ταμεία και συνταξιοδοτι-
κά σχέδια που έχουν στους όρους εντολής τους
περιορισμούς στην διαβάθμιση των ομολόγων
που διατηρούν, συνήθως αυτά της επενδυτικής
βαθμίδας. Προς το παρόν, η νομισματική αρχή τη-
ρεί στάση αναμονής αφού κάποιο μεγάλο κύμα
υποβαθμίσεων δεν έχει  εκδηλωθεί ακόμα. 

••••
Σημαντική στήριξη 
Έρευνα που ετοίμασε οι ασφαλιστικός οργανι-
σμός Allianz καταγράφει ότι πιθανώς ένας
στους πέντε εργαζομένους, που σήμερα ο μι-
σθός τους υποστηρίζεται από κάποιο κυβερνη-
τικό πρόγραμμα στήριξης της απασχόλησης, θα
βρεθεί στην ανεργία. Σύμφωνα με τα στοιχεία,
σήμερα υποστηρίζονται από κυβερνητικά προ-
γράμματα συνολικά 45εκατ. εργαζόμενοι και
μόλις αυτή η στήριξη τερματιστεί, θα «χαθούν»
9εκατ. θέσεις εργασίας. Σε μια τέτοια περίπτω-
ση, θα αυξηθεί σημαντικά η μακροχρόνια ανερ-
γία ναρκοθετώντας τις προοπτικές ανάκαμψης
στην Ευρώπη. Πάντως, ο αρνητικός αντίκτυπος
της ανεργίας θα εκδηλωθεί εντός του 2021 και
θα μπορεί να αντιμετωπιστεί μόνον εφόσον οι
εργαζόμενοι μετακινηθούν έγκαιρα σε άλλους
κλάδους από εκείνους που πλήγηκαν σημαντικά
από την πανδημία, όπως είναι η εστίαση, ο του-
ρισμός, η ψυχαγωγία και το λιανεμπόριο. 

••••

Αυστηρός έλεγχος 
Την ανάγκη για σωστή και σε πραγματικό χρόνο
ενημέρωση του ευρωκοινοβουλίου έθεσε η
πρόεδρος της επιτροπής ελέγχου στο πλαίσιο
της συζήτησης που ξεκίνησε για το ταμείο ανά-
καμψης ύψους 750 δισ. ευρώ. Τα ποσά, σημεί-
ωσε, είναι πρωτόγνωρα και θα πρέπει να δαπα-
νηθούν γρήγορα. Συνεπώς, η σωστή πληροφό-
ρηση, που δεν θα επαφίεται στο κράτος-μέλος,
είναι καίριας σημασίας. Σημείωσε, επίσης, ότι
απαραίτητη προϋπόθεση είναι τα ποσά που θα
διατεθούν, μοχλεύοντας τον ευρωπαϊκό προ-
ϋπολογισμό, θα διοχετευτούν σε έργα που θα
δημιουργήσουν προοπτική και σε καμία περί-
πτωση δεν θα επιτραπεί η χρηματοδότηση υπο-
χρεώσεων που έχουν δημιουργηθεί πριν την
εκδήλωση της πανδημίας.   

••••

ΜΕΧ και πανδημία 
Ως ιδιαίτερα σημαντική κρίνεται η προσπάθεια
της Άλφα Τράπεζας στην Ελλάδα να ολοκλη-
ρώσει την πώληση του χαρτοφυλακίου Gala-
xy, το οποίο αποτελείται από μη εξυπηρετού-
μενες χορηγήσεις ύψους €10,6 δισ. Σύμφωνα
με δημοσιογραφικές πληροφορίες, η κινητι-
κότητα αυτήν την περίοδο είναι αυξημένη και
η διαδικασία περιλαμβάνει πέντε υποψήφι-
ους αγοραστές μεταξύ των οποίων η Pimco
και η Cerberus. Το ενδιαφέρον, εφόσον ολο-
κληρωθεί, βρίσκεται στο τίμημα της συναλλα-
γής αφού όλοι οι εμπλεκόμενοι στην αγορά
θα ήθελαν να μάθουν πώς αποτιμώνται αυτά
τα στοιχεία του ενεργητικού μετά την πανδη-
μία. Το ενδιαφέρον είναι και στην Κύπρο με-
γάλο μιας και οι δυο κύριες συστημικές τρά-
πεζες είχαν εκφράσει πρόθεση για τη διενέρ-
γεια μεγάλων συναλλαγών μη εξυπηρετούμε-
νων χορηγήσεων, που όμως σταμάτησαν λόγω
της πανδημίας και αναμένεται να επανεκκινή-
σουν σύντομα.  

••••
Μικραίνει η Ευρώπη
Η μείωση στον αριθμό των γεννήσεων στην
Ευρώπη θα έχει ως αποτέλεσμα να αντιπροσω-
πεύει η «γηραιά ήπειρος» το 2070  μόλις το 4%
του παγκόσμιου πληθυσμού. Την εκτίμηση αυ-
τή δημοσιοποίησε η Κομισιόν όπου αναφέρεται
ότι η αύξηση στο προσδόκιμο ζωής θα έχει ως
αποτέλεσμα το 2070 το ποσοστό του πληθυ-
σμού άνω των 80 ετών να ανέρχεται στο 13,2%
από 5,8% το 2019. Με αυτά τα δεδομένα, είναι
επιτακτική η ανάγκη να γίνουν σημαντικές
επενδύσεις στα συστήματα υγείας και να προ-
σελκυστούν άτομα σε θέσεις εργασίας αφού ο
πληθυσμός σε ηλικία εργασίας θα τείνει να
συρρικνώνεται με αποτέλεσμα να τίθεται σε
σοβαρό κίνδυνο η οικονομική ανάπτυξη τα
επόμενα χρόνια. 

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Του BEN STEVERMAN / BLOOMBERG

Η καινοτομία στη μάχη
κατά της κλιματικής αλλαγής

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Υπερπληθωρισμός
Υπερπληθωρισμός κα-
λείται η υπερβολικά με-
γάλη και συνεχής αύξηση
(ενδεχομένως και εκτός
ελέγχου) του γενικού
επιπέδου τιμών σε μια οι-
κονομία, η οποία συνεπά-

γεται την υπερβολικά αισθητή και συ-
στηματική μείωση της αγοραστικής
αξίας / αγοραστικής δύναμης του χρήμα-
τος.   

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

90% επιδότηση του μισθολογίου μέχρι τέλος Ιουλίου για όλα τα ξενοδοχεία που θα επαναλειτουργήσουν  

Οι καινοτόμες ιδέες για την αντιμε-
τώπιση της κλιματικής αλλαγής, ει-
δικά όταν λαμβάνουν τη μορφή μιας
νεοφυούς επιχείρησης, προσφέρουν
πολλές ελπίδες για το μέλλον του
πλανήτη, αλλά συχνά εμπεριέχουν
και κινδύνους ειδικά στα πρώτα στά-
δια ανάπτυξης – κινδύνους κυρίως
για επίδοξους επενδυτές. Ο μη κερ-
δοσκοπικός οργανισμός Prime Co-
alition στο Κέμπριτζ της Μασαχου-
σέτης με τους επτά πλήρως απα-
σχολούμενους υπαλλήλους του, εκ-
μεταλλευόμενος προβλέψεις στην
αμερικανική νομοθεσία περί αγα-
θοεργιών και δωρεών, συγκεντρώνει
κεφάλαια για να χρηματοδοτεί νε-
οφυείς εταιρείες περιβαλλοντικού
προσανατολισμού, που εστιάζουν
στην αντιμετώπιση των συνεπειών
της κλιματικής αλλαγής. Λόγου χάριν,
όταν ένα εργοστάσιο, μία χαρτοποιία
ή μία κλωστοϋφαντουργία χρειάζεται
να διαχωρίσουν τις διαφορετικές
χημικές ουσίες, συνήθως χρησιμο-
ποιούν μεθόδους που προϋποθέτουν
υψηλή θερμοκρασία και έκλυση θερ-
μότητας. Αυτό με απλά λόγια ση-
μαίνει ότι εκπέμπονται μεγατόνοι
διοξειδίου του άνθρακα στην ατμό-
σφαιρα. Η 32χρονη Σρέγια Ντέιβ
και ο 30χρονος Μπρεντ Κέλερ είχαν
μόλις αποφοιτήσει από το Ινστιτούτο
Τεχνολογίας της Μασαχουσέτης,
όταν συνέλαβαν την ιδέα μιας μεμ-
βράνης, που θα έκανε τον διαχωρι-
σμό με μη ενεργοβόρο τρόπο. Ενας
άλλος εφευρέτης, ο Ντέιβιν Σναϊν-
τάκερ, αφού ολοκλήρωσε το διδα-
κτορικό του στο Πανεπιστήμιο Νορθ-
γουέστερν, επινόησε μία φθηνή και
καθαρή μέθοδο εξαγωγής λιθίου,
ενός στοιχείου περιζήτητου για τις
μπαταρίες.

Η ζήτηση λιθίου εδράζεται στην
πολύ μεγάλη χρήση του στα ηλε-
κτρικά οχήματα και σε άλλες συ-
σκευές που εκμεταλλεύονται τις δυ-
νατότητες των μπαταριών αυτών.
Ωστόσο, αυτές οι εφευρέσεις μπορεί
να αποδειχθούν πολύ ρηξικέλευθες
και αναγκαίες ή ίσως και μία «φού-
σκα». Ας μη λησμονούμε ότι τα και-
νοτόμα επενδυτικά κεφάλαια στη-
ρίζουν οικονομικά εφαρμογές και
λογισμικό, αλλά όχι τις καινοτομίες
εκείνες, που θα απορρυπάνουν τον
κόσμο. Εδώ έρχεται η συμβολή της
μη κερδοσκοπικής  Prime Coalition,
η οποία στα έξι χρόνια λειτουργίας
της κατόρθωσε να συγκεντρώσει
76 εκατομμύρια δολάρια για περι-
βαλλοντικές νεοφυείς εταιρείες, που
βρίσκονται στα πρώτα τους στάδια.
Η πηγή από την οποία απορρέουν
τα κεφάλαια είναι ιδρύματα και κα-

ταπιστεύματα, που λειτουργούν στη
λογική των δωρεών, καθώς και πλού-
σιοι άνθρωποι, οι οποίοι δεν προ-
βληματίζονται εάν χάσουν λίγα χρή-
ματα στη μάχη για την αντιμετώπιση
της κλιματικής αλλαγής. Μεταξύ αυ-
τών συγκαταλέγονται ο γνωστός οι-
κολόγος επενδυτής Τζέρεμι Γκράν-
ταμ, οι χολιγουντιανοί ηθοποιοί
Γουίλ Σμιθ και Τζέιντα Πίνκετ Σμιθ,
ο δισεκατομμυριούχος Οράιον Χιν-
τουάι, το Ιδρυμα Πάκαρντ και το
Ιδρυμα Χιούλιετ καθώς και το Ιδρυμα
Σιέρα Κλαμπ. Επιπροσθέτως, στο
διοικητικό συμβούλιο της Prime Co-
alition συμμετέχει ως μέλος η Νικόλ
Σάιστρομ, σύζυγος του συνιδρυτή
του Instagram, Κέβιν Σάιστρομ.
Προϋπόθεση χρηματοδότησης από
την Prime Coalition είναι οι νεοφυείς
να μπορούν να μετριάσουν τον αν-
τίκτυπο από 500 εκατομμύρια τόνους
διοξειδίου του άνθρακα έως το 2050.
Ολα ξεκίνησαν από την 35χρονη
ιδρύτρια της Ρrime, Σάρα Κέρνεϊ, η
οποία ως φοιτήτρια έμαθε ότι υπήρχε
πρόβλεψη στη φορολογική νομο-
θεσία των ΗΠΑ, βάσει της οποίας
μπορούσαν ιδρύματα να χρησιμο-
ποιούν μέρος των κληροδοτημάτων
τους ως επενδύσεις για ποικίλα προ-
γράμματα. Οι εν λόγω επενδύσεις
ορισμένες φορές είχαν χρησιμοποι-
ηθεί για προγράμματα στέγασης,
αλλά ποτέ με επίκεντρο την επιστη-
μονική έρευνα. Το 2014, η Prime
άρχισε να λειτουργεί με κεφάλαια
από την οικογένεια των ηθοποιών
Σμιθ και άλλες οικονομικά ισχυρές
οικογένειες, αποσκοπώντας να κάνει
μόχλευση με χρήματα που έμεναν
ανεκμετάλλευτα σε αμερικανικά
ιδρύματα και φιλανθρωπικούς ορ-
γανισμούς στις Ηνωμένες Πολιτείες.
Σύμφωνα με υπολογισμούς, αυτά
στις αρχές του 2020 υπερέβαιναν
το 1 τρισεκατομμύριο δολάρια. Η κ.
Κέρνεϊ χρειάστηκε χρόνια δουλειάς
για να ξεπεράσει γραφειοκρατικά
εμπόδια και να πείσει τους διστα-
κτικούς δικηγόρους των εύπορων
ανθρώπων να τοποθετήσουν οι πε-
λάτες τους χρήματα σε τεχνολογίες,
στις οποίες δεν θα επένδυαν συμ-
βατικοί επενδυτές. Εν κατακλείδι,
ήθελε να δείξει ότι οι νεοφυείς που
στήριζε, θα μπορούσαν να προσελ-
κύσουν ιδιώτες επενδυτές και να
ακμάσουν επιχειρηματικά, επηρε-
άζοντας θετικά στο μέλλον τον πλα-
νήτη ως προς τις επιπτώσεις της
κλιματικής αλλαγής – εξ ου και η
Prime Coalition χρηματοδότησε 10
νεοφυείς εταιρείες με 24 εκατομμύρια
δολάρια από 54 πλούσιες οικογένειες
την περίοδο 2015 έως 2018.

Κάθε οργανισμός θέλει τη δική του δίαιτα Τουλάχιστον 36 οι εξωγήινοι πολιτισμοί
Δεν υπάρχει υγιεινή δίαιτα που να
είναι αποτελεσματική για όλους τους
ανθρώπους, σύμφωνα με νέα επι-
στημονική έρευνα, κατά την οποία
εξετάστηκαν η επίπτωση που έχουν
στον ανθρώπινο μεταβολισμό γενε-
τικοί παράγοντες, τα μικρόβια που
υπάρχουν στα έντερα και ο τρόπος
ζωής. Το βασικό συμπέρασμα είναι
ότι κάθε άνθρωπος μεταβολίζει με
διαφορετικό τρόπο την τροφή που
παίρνει, συνεπώς θα πρέπει να σχε-
διάζει μια δίαιτα που να ταιριάζει ει-
δικά σε αυτόν. Επιστήμονες από το
Πανεπιστήμιο King’s College του
Λονδίνου μελέτησαν την ανταπό-
κριση που είχε ο μεταβολισμός 1.102
υγιών ατόμων, στους οποίους παρεί-
χαν επί δύο εβδομάδες τα ίδια ακριβώς
γεύματα. Ο μεταβολισμός κάθε αν-
θρώπου που εξετάστηκε ανταποκρί-
θηκε με διαφορετικό τρόπο –ορισμέ-
νες φορές η διαφορά ήταν έως και
δεκαπλάσια–, γεγονός που οδηγεί
στο συμπέρασμα ότι μια δίαιτα που
είναι υγιής για κάποιον δεν είναι για
κάποιον άλλον. «Κάθε ένας αντιδρά
διαφορετικά στο ίδιο ακριβώς φαγη-
τό», τόνισε στο περιοδικό New Scien-
tist ο Τιμ Σπέκτορ του King’s College.
Οι επιστήμονες μέτρησαν τα επίπεδα
γλυκόζης, ινσουλίνης και τριγλυκε-
ριδίων στο αίμα των εθελοντών. Αν
είναι αυξημένα και τα τρία μετά την
κατανάλωση φαγητού, αυτό σημαίνει
αυξημένο κίνδυνο παχυσαρκίας. Αν-
θρωποι των οποίων αυξάνεται το επί-
πεδο γλυκόζης και τριγλυκεριδίων
στο αίμα μετά το φαγητό είναι πιθα-

νότερο να εμφανίσουν καρδιαγγει-
ακές ασθένειες και διαβήτη. Παράλ-
ληλα, η επιστημονική ομάδα εξέτασε
τον ύπνο των εθελοντών, το επίπεδο
άσκησής τους και τη συχνότητα της
αίσθησης πείνας, ενώ πήρε δείγματα
κοπράνων, ώστε να διαπιστώσει ποια
μικρόβια περιείχαν τα έντερά τους.

Ο Τιμ Σπέκτορ, που είναι γενετι-
στής, λέει ότι περίμενε να εντοπίσει
ισχυρή γενετική σύνδεση σε σχέση
με τον μεταβολισμό, αλλά προς έκ-
πληξή του κάτι τέτοιο δεν συνέβη.
Μεταξύ των εθελοντών υπήρχαν αρ-
κετοί ομοιοζυγωτικοί δίδυμοι, ο με-
ταβολισμός των οποίων εμφάνισε
πολύ σημαντικές διαφορές στην
πρόσληψη της ίδιας τροφής. «Αυτό
μας είπε αμέσως ότι τα γονίδια δεν
διαδραματίζουν σημαντικό ρόλο. Το
πώς ανταποκρινόμαστε σε ένα γεύμα
πλούσιο σε λίπη, ουσιαστικά δεν
εξαρτάται από τα γονίδια», λέει ο
Σπέκτορ. Αντιθέτως, άλλοι παράγον-
τες, όπως τα μικρόβια που βρίσκονται
στα έντερα, ο κιρκαδιανός ρυθμός,
ο ύπνος και η άσκηση διαδραματίζουν
σημαντικότερο ρόλο. Η χρονική στιγ-
μή που τρώει κανείς είναι επίσης ση-
μαντικός παράγοντας. Ορισμένοι με-
ταβολίζουν καλύτερα το φαγητό το
πρωί, ενώ άλλοι το μεταβολίζουν με
την ίδια αποτελεσματικότητα οποι-
αδήποτε στιγμή της ημέρας. Ολα
αυτά τα στοιχεία υποδηλώνουν ότι
είναι πολύ πιο αποτελεσματικό να
σχεδιάσει κανείς μια υγιεινή δίαιτα
ειδικά για ένα συγκεκριμένο άτομο,
παρά να συστήνει γενικά προγράμ-
ματα διατροφής. «Τα αποτελέσματα
της μελέτης είναι εντυπωσιακά»,
αναφέρει στο New Scientist ο Γιάννης
Μαυρομμάτης, από το Πανεπιστήμιο
St Mairy’s του Λονδίνου. «Τα αρχικά
αποτελέσματα θα διαμορφώσουν το
μέλλον της επιστήμης της Διατρο-
φής». 

ΛΟΝΔΙΝΟ. Περισσότεροι από 30
νοήμονες εξωγήινοι πολιτισμοί,
ικανοί για επικοινωνία μεταξύ
τους, ενδέχεται να υπάρχουν αυτή
τη στιγμή στον γαλαξία μας, σύμ-
φωνα με μελέτη αστροφυσικών
του Πανεπιστημίου του Νότιγχαμ
της Αγγλίας. «Το πόρισμα της με-
λέτης μας έχει μεγάλη αξία, καθώς
μπορεί να αποτελέσει εφαλτήριο
για αξιόπιστες προβλέψεις για το
μέλλον της ανθρωπότητας στο
σύμπαν. Είναι η πρώτη φορά που
μπορούμε να υπολογίσουμε τον
αριθμό των νοημόνων πολιτισμών,
ικανών για επικοινωνία», σημει-
ώνει ο επικεφαλής της μελέτης,
δρ Κρίστοφερ Κονσελίτσε. Το 1961,
ο αστρονόμος Φρανκ Ντρέικ επι-
νόησε την «εξίσωση Ντρέικ», θέ-
τοντας επτά παραμέτρους για τον
εντοπισμό εξωγήινης ζωής και τον
αριθμό νοημόνων πολιτισμών. Οι
παράμετροι αυτές αφορούσαν τον
αριθμό άστρων που σχηματίζονται
ετησίως στον γαλαξία, μέχρι και
τον χρόνο που θα απαιτείτο από
έναν πολιτισμό για να στείλει σή-
ματα μέσω Διαστήματος. Η εξί-
σωση Ντρέικ περιέχει, όμως, πολ-
λές ασάφειες και αξιοποιείται πε-
ρισσότερο ως θεωρητικό εργαλείο
παρά ως μέθοδος μέτρησης.  Σύμ-
φωνα με τη νέα μελέτη, η οποία
λαμβάνει υπόψη της πολλούς συγ-
κεκριμένους και μετρήσιμους πα-
ράγοντες, ο γαλαξίας μας διαθέτει
σήμερα μεταξύ τεσσάρων και 211
εξωγήινων πολιτισμών, ικανών

να επικοινωνούν μεταξύ τους, με
τον πιθανότερο αριθμό να είναι
36. Ο Κονσελίτσε επισημαίνει,
όμως, ότι ο αριθμός αυτός αποτελεί
συντηρητική εκτίμηση, βασισμένη
στην ανθρώπινη εμπειρία. Ο άν-
θρωπος κατόρθωσε εδώ και μόλις
έναν αιώνα να στέλνει σήματα
στο Διάστημα. Η επιστημονική
ομάδα εκτιμά ότι ο ανθρώπινος
πολιτισμός θα πρέπει να επιβιώσει
τουλάχιστον άλλα 6.120 χρόνια
ώστε να είναι ικανός για αλληλο-
επικοινωνία με εξωγήινους. «Οι
εκτιμήσεις μας αφορούν έναν πολύ
μακρινό πολιτισμό, σε απόσταση
17.000 έτη φωτός από τη Γη. Αν,
πάλι, εντοπίσουμε κάποιον –ή
πολλούς– εξωγήινο πολιτισμό πιο
κοντά, αυτό θα ενισχύσει τις μα-
κροπρόθεσμες πιθανότητες επι-
βίωσης του ανθρώπινου είδους,
καθώς θα αποδεικνύει ότι ο χρόνος
ζωής πολιτισμών που επικοινω-
νούν μεταξύ τους στο Διάστημα
είναι πολύ μεγαλύτερος από ό,τι
αρχικά νομίζαμε», αναφέρει ο δρ
Κονσελίτσε στην εφημερίδα The
Guardian. Ο καθηγητής Αντριου
Κόουτς, του Πανεπιστημίου του
Λονδίνου, εκτιμά ότι οι υποθέσεις
της ομάδας του Νότιγχαμ είναι
λογικές, αλλά παραμένουν ανα-
πόδεικτες με τα σημερινά τεχνο-
λογικά μέσα και πριν από την πραγ-
ματοποίηση νέων αποστολών σε
πλανητικά σώματα του ηλιακού
συστήματος.
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Τα μικρόβια που βρί-
σκονται στα έντερα, 
ο κιρκαδιανός ρυθμός,
ο ύπνος και η άσκηση
διαδραματίζουν σημαν-
τικότερο ρόλο από 
τα γονίδια.

Με διαφορετικό τρόπο μεταβολίζει
κάθε άνθρωπος την τροφή που
παίρνει, συνεπώς θα πρέπει να
σχεδιάζει μια δίαιτα ειδικά για τον ίδιο
και μόνον.

O σχηματισμός που πυροδοτεί ο
γαλαξίας - νάνος του Αιγόκερου
όσο πλησιάζει στον δικό μας
γαλαξία. 

������

Βρετανοί αστροφυσι-
κοί υπολόγισαν τους
εκτός ανθρωπότητας
νοήμονες πολιτισμούς,
αυτή τη στιγμή, στον
γαλαξία μας.
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Σε συνέχεια της Επιστολής (η «Επιστολή») που εστάλη στους ίδιους 
δανειολήπτες και/ή εγγυητές και/ή πάροχους εξασφαλίσεων  αυτών 
(«οι Οφειλέτες») από την B2Kapital Cyprus Ltd, ημερομηνίας 
13 Μαΐου 2020, με θέμα την εξαγορά χαρτοφυλακίου μη 
εξυπηρετούμενων πιστωτικών διευκολύνσεων και των σχετικών 
εξασφαλίσεων αυτών από την Τράπεζα Κύπρου Δημόσια Εταιρεία 
Λιμιτεδ (το «Χαρτοφυλάκιο») , ανακοινώνονται τα εξής: 

Η παρούσα ανακοίνωση αφορά όλους τους δανειολήπτες και/ή 
εγγυητές και/ή παρόχους εξασφαλίσεων  αυτών (οι «Οφειλέτες») 
του Χαρτοφυλακίου, οι οποίοι έχουν ήδη ειδοποιηθεί από την 
B2Kapital Cyprus Ltd  όσον αφορα την εξαγορά του Χαρτοφυλακίου 
από την Τράπεζα Κύπρου Δημόσια Εταιρεία Λιμιτεδ, με βάση τον Περί 
Αγοραπωλησίας Πιστωτικών Διευκολύνσεων και Συναφών Θεμάτων 
Νόμο, 169 (Ι)/2015), τα στοιχεία των σχετικών διευκολύνσεων, τους 
διάφορους τρόπους επικοινωνίας και πληρωμής όσον αφορά τις 
διευκολύνσεις αυτές καθώς και την πρόθεση της B2Kapital Cyprus 
Ltd:  

α) να μεταβιβάσει την κυριότητα των προαναφερόμενων 
χρηματοδοτικών ανοιγμάτων για σκοπούς τιτλοποιήσης σε «οντότητα 
ειδικού σκοπού για τιτλοποίηση» ή «ΟΕΣΤ» με βάση τον περί 
Τιτλοποιήσεων Νόμο του 2018, και ταυτόχρονα 

β) να διοριστεί ως ο Διαχειριστής των εν λόγω χρηματοδοτικών 
ανοιγμάτων ενεργώντας εκ μέρους της ΟΕΣΤ για τη διαχείριση 
των Πιστωτικών Διευκολύνσεων και των σχετικών εξασφαλίσεων, 
συμπεριλαμβανόμενης και την ανάληψης της ευθύνης για 
επικοινωνία με τους Οφειλέτες σε σχέση με την αποπληρωμή των εν 
λόγω χρηματοδοτικών ανοιγμάτων.

Με την παρούσα ανακοίνωση ενημερώνονται οι Οφειλέτες ότι, 
υπό την προϋπόθεση παραχώρησης των σχετικών εγκρίσεων που 
απαιτούνται με βάση τον Τιτλοποιήσεων Νόμο από την Κεντρική 
Τράπεζα της Κύπρου, και τουλάχιστον 30 ημερολογιακές ημέρες 
μετά από την παρούσα ανακοίνωση, η B2Kapital Cyprus Ltd, υπο 
την ιδιότητα της μεταβιβάζουσας οντότητας σκοπεύει να προβεί σε 
μεταβίβαση των προαναφερόμενων χρηματοδοτικών ανοιγμάτων για 
σκοπούς τιτλοποιήσης στην οντότητα ειδικού σκοπού για τιτλοποιήση 

με το όνομα K2P INVESTMENTS LIMITED, μια ιδιωτική εταιρεία 
περιορισμένη ευθύνης εγγεγραμμένη στην Κύπρο με αριθμό 
εγράφης HE402158. Κατά το χρόνο της μεταβίβασης, η B2Kapital 
Cyprus Ltd  θα διοριστεί ως διαχειριστής με βάση τις πρόνοιες του 
περι Τιτλοποιήσεων Νόμου του 2018.

Σημειώνεται ότι τα στοιχεία επικοινωνίας με την B2Kapital Cyprus 
Ltd για τα προαναφερόμενα χρηματοδοτικά ανοίγματα, καθώς και οι 
διάφοροι τρόποι πληρωμής όσον αφορά στις διευκολύνσεις αυτές 
παραμένουν όπως αναφέρονται στην  Επιστολή. 

Επιπλέον, η B2Kapital Cyprus Ltd ενημερώνει και διαβεβαιώνει τους 
Οφειλέτες για τα ακόλουθα:

(α) Τυχόν τέλη ή φόροι που σχετίζονται με τη μεταφορά και την 
τιτλοποιήση  των χρηματοδοτικών ανοιγμάτων προς την K2P 
INVESTMENTS LIMITED δεν θα επιβαρύνουν τον υποκείμενο 
Οφειλέτη.

(β) Η μεταφορά του Χαρτοφυλακίου από τη μεταβιβάζουσα 
οντότητα, δηλαδή τη B2Kapital Cyprus Ltd,  προς την ΟΕΣΤ, 
δηλαδή την K2P INVESTMENTS LIMITED, για σκοπούς 
τιτλοποιήσης, δεν επηρεάζει τα δικαιώματα και τις υποχρεώσεις 
του υποκειμένου Οφειλέτη όσον αφορά τη διαδικασία που 
προβλέπεται στον Κώδικα Συμπεριφοράς που προσαρτάται 
στην περί της Διαχείρισης Καθυστερήσεων Οδηγία του 2015 ή 
άλλη διαδικασία, όπως εκάστοτε ισχύει και εφαρμόζεται από 
τη μεταβιβάζουσα οντότητα βάσει κείμενης νομοθεσίας ή/και 
οδηγιών της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου.

(γ) Η μεταφορά του Χαρτοφυλακίου από τη B2Kapital 
Cyprus Ltd προς την K2P INVESTMENTS LIMITED, για 
σκοπούς τιτλοποίησης, δεν επηρεάζει το δικαίωμα του 
υποκείμενου Οφειλέτη να υποβάλει αίτηση για Διακανονισμό 
Αφερεγγυότητας ούτε το δικαίωμα του υποκείμενου 
δανειολήπτη ή άλλων εμπλεκόμενων μερών για διορισμό 
εξεταστή δυνάμει του Μέρους IVΑ του περί Εταιρειών Νόμου.

(δ) Οποιαδήποτε διαδικασία η οποία βρίσκεται σε εξέλιξη, 
δυνάμει των διατάξεων του περί Αφερεγγυότητας Φυσικών 

Προσώπων (Προσωπικά Σχέδια Αποπληρωμής και Διάταγμα 
Απαλλαγής Οφειλών) Νόμου ή του Μέρους IVΑ του περί 
Εταιρειών Νόμου, δεν επηρεάζεται από τη μεταφορά και 
εξακολουθεί να διενεργείται μεταξύ του Οφειλέτη και του 
Διαχειριστή.

(ε) Η B2Kapital Cyprus Ltd, υπό την προϋπόθεση παραχώρησης 
των σχετικών εγκρίσεων που απαιτούνται με βάση τον 
Τιτλοποιήσεων Νόμο από την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου, 
από τη ημέρα ισχύος της τιτλοποίησης και μεταβίβασης θα 
αναλάβει τον ρόλο του υπεύθυνου επεξεργασίας προσωπικών 
δεδομένων (ο «Υπεύθυνος Επεξεργασίας») και θα εκτελεί 
όλες τις υποχρεώσεις που απορρέουν από τον Κανονισμό 
(ΕΕ) 2016/679 (ή «GDPR») και τον περί της Προστασίας των 
Φυσικών Προσώπων Έναντι της Επεξεργασίας των Δεδομένων 
Προσωπικού Χαρακτήρα και της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των 
Δεδομένων αυτών Νόμος του 2018 (Νόμος 125(Ι)/2018).  

Για περισσότερες πληροφορίες οι Οφειλέτες μπορούν να 
αποταθούν στην  Πολιτική Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού 
Χαρακτήρα της B2Kapital Cyprus Ltd η οποία στάλθηκε στους 
Οφειλέτες με επιστολή ημερομηνίας   13 Μαΐου 2020, με θέμα 
την επεξεργασία δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα των 
Οφειλετών και στον σύνδεσμο  https://www.b2kapital.com.
cy/el/about/politiki-prostasias-prosopikon-dedomenon/

Η B2Kapital Cyprus Ltd είναι ιδιωτική εταιρεία περιορισμένης 
ευθύνης, εγγεγραμμένη στην Κύπρο με αριθμό εγράφης 
HE3780002 και έχει το εγγεγραμμένο της γραφείο στην οδό 
Σπύρου Κυπριανού, 79, 4042, Λεμεσός, Κύπρος. Η B2Kapital 
Cyprus Ltd έχει αδειοδοτηθεί από την Κεντρική Τράπεζα της 
Κύπρου ως εταιρεία εξαγοράς πιστώσεων με βάση τον Περί 
Αγοραπωλησίας Πιστωτικών Διευκολύνσεων και Συναφών 
Θεμάτων Νόμο, 169 (Ι)/2015). Οι Οφειλέτες μπορούν να 
επικοινωνήσουν με την B2Kapital Cyprus Ltd με email στο 
velo2@b2kapital.com.cy ή τηλεφωνικώς στο 25268700.

Λεμεσός, 21 Iουνίου  2020 

B2Kapital Cyprus Ltd

ΓΝΩΣΤΟΠΟΙΗΣΗ ΠΡΟΣ ΔΑΝΕΙΟΛΗΠΤΕΣ/ ΕΓΓΥΗΤΕΣ / ΠΑΡΟΧΟΥΣ ΕΞΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΤΟΥ ΧΑΡΤΟΦΥΛΑΚΙΟΥ VELOCITY II 
ΑΠΟ ΤΗΝ B2KAPITAL CYPRUS LTD (ΜΕΤΑΒΙΒΑΖΟΥΣΑ ΟΝΤΟΤΗΤΑ) 

ΣΥΜΦΩΝΑ ΜΕ ΤΟ ΑΡΘΡΟ 15 ΤΟΥ ΠΕΡΙ ΤΙΤΛΟΠΟΙΗΣΕΩΝ ΝΟΜΟΥ ΤΟΥ 2018 
(ο Ν. 88(Ι)/2018) ή ο «Τιτλοποιήσεων Νόμος»)

Πρόθεση για μεταφορά χρηματοδοτικών ανοιγμάτων για σκοπούς τιτλοποιήσης  του χαρτοφυλακίου μη εξυπηρετούμενων διευκολύνσεων 
με ειδική ονομασία Χαρτοφυλάκιο Velocity II («το Χαρτοφυλάκιο»)  σε «Οντότητα Ειδικού Σκοπού Για Τιτλοποιήηση» ή «ΟΕΣΤ».

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Από τις πρώτες ημέρες του ξεσπά-
σματος της πανδημίας στην Κύπρο
οι ξενοδόχοι, οι tour operators και
οι συναφείς κλάδοι που ασχολούνται
με τον τουρισμό ζήτησαν άμεση
και τη μεγαλύτερη δυνατή οικονο-
μική στήριξη. Έτσι και έγινε –όπως
άλλωστε και σχεδόν σε όλους τους
κλάδους- ενώ βλέπουμε πως στην
τρίτη φάση στήριξης της οικονομίας
τα δύο από τα συνολικά 4 συν 1
σχέδια που εξαγγέλθηκαν, είναι
στοχευμένα μόνο στον τουριστικό
τομέα. Καθ’ όλη τη διάρκεια του
lockdown καθώς και της σταδιακής
άρσης του, οι ξενοδόχοι προχω-
ρούσαν σε συνεχείς δηλώσεις για
κλειστό τουρισμό για φέτος, ότι
δεν θα ανοίξουν τα ξενοδοχεία και
ότι δεν θα τους συμφέρει να ανοί-
ξουν λόγω έλλειψης τουριστών από
τις παραδοσιακές αγορές. Σημει-
ώστε πως γίνεται «μνημόσυνο» για
αγορές από τις οποίες χρόνια θέλουν
–θεωρητικά πάντα- να αποτινάξουν
ώστε να αλλάξει και το τουριστικό
μοντέλο της Κύπρου που έχει γίνει
μονοδιάστατο. Ο λόγος, για τους
τουρίστες από το Ηνωμένο Βασίλειο.
Εκτός από την οικονομική στήριξη
που έλαβε γενικά ο τουριστικός
κλάδος στο πλαίσιο των δύο πρώτων
κυβερνητικών σχεδίων που τρέχουν
από τον Μάρτιο, εκτός από την ψή-
φιση του νομοσχεδίου για τις ακυ-
ρώσεις ταξιδιών λόγω της πανδη-
μίας και μη επιστροφής των προ-
καταβολών παρέχοντας τη δυνα-
τότητα στους ξενοδόχους και του-
ριστικούς πράκτορες να αποζημιώ-
νουν τους πελάτες τους με vouchers
διάρκειας 18 μηνών, εκτός από την
παύση των πληρωμών των δόσεων
στις τράπεζες (μορατόριουμ), πλέον
θα λάβουν και τη μεγαλύτερη στή-

ριξη από όλους τους άλλους κλά-
δους. Γιατί όμως δίνεται τόση ση-
μασία από την Κυβέρνηση σε αυτό
τον κλάδο; Επίσημα στοιχεία του
Υπουργείου Οικονομικών δεικνύουν
πως αν και ο τομέας των ξενοδο-
χείων και εστιατορίων συνεισφέ-
ρουν στα κρατικά έσοδα το 4,7%
(χαμηλό ποσοστό), έχει αρκετό με-
ρίδιο στην απασχόληση και στην
Προστιθέμενη Αξία. Συγκεκριμένα,
σε αυτούς τους δύο τομείς συνει-
σφέρει 11,6% και 7,1% αντίστοιχα.
Ο τομέας υπηρεσιών παροχής κα-
ταλύματος και υπηρεσιών εστίασης,
δηλαδή τα ξενοδοχεία και εστια-
τόρια, συνεισφέρουν το 7,1% της
συνολικής Προστιθέμενης Αξίας.
Ο τομέας απασχολεί γύρω στα
47.134 άτομα, δηλαδή είναι ο δεύ-
τερος μεγαλύτερος σε αριθμό ερ-

γοδοτουμένων και αριθμό επιχει-
ρήσεων. Τα ξενοδοχεία συνεισφέ-
ρουν το 4% της συνολικής Προστι-
θέμενης Αξίας  και απασχολούν
21.659 άτομα. Η εστίαση, η οποία
περιλαμβάνει εστιατόρια, μπαρ και

συναφείς υπηρεσίες, συνεισφέρουν
το 3,1% της συνολικής Προστιθέ-
μενης Αξίας, και απασχολεί 25.475
άτομα. Το 71,2% της Προστιθέμενης
Αξίας της εστίασης αφορά εστια-
τόρια και το 24,6% αφορά μπαρ.
Εκεί μάλλον πρέπει να κρύβεται
και η απάντηση από το κράτος για
τη στήριξη που δίνει σε αυτό τον
τομέα, αφού αν συγκρίνουμε τον
τομέα των ξενοδοχείων και εστια-
τορίων αναφορικά με το πόσο συ-
νεισφέρουν στα κρατικά έσοδα,
δεν δικαιολογείται τόση στήριξη.
Οι κατασκευές που συνεισφέρουν
16% και το λιανικό εμπόριο που
συνεισφέρει 12%, δεν είναι εντός
του τρίτου προγράμματος στήριξης
της κυβέρνησης μέχρι τον Οκτώβριο
του 2020 εν αντιθέσει με τα σχέδια
για τον τουρισμό.

Η Κύπρος τα τελευταία χρόνια
κατέγραφε συνεχώς ρεκόρ αφίξεων
τουριστών. Αυτό τι σημαίνει; Ότι
ο τομέας ήταν κερδοφόρος τα τε-
λευταία χρόνια και δεν είναι δυνατό
μέσα σε ένα μόνο χρόνο να απει-
λούν με απολύσεις προσωπικού οι
ξενοδόχοι και οι συναφείς κλάδοι,
ιδίως μετά από τόσα μέτρα που λή-
φθηκαν από την Κυβέρνηση. Εάν
το επιχειρηματικό μοντέλο τους
έχει πρόβλημα και δεν έχουν κε-
φάλαια μετά από τόσα συνεχή ρε-
κόρ αφίξεων και εσόδων από τον
τουρισμό με 4 εκατομμύρια του-
ρίστες τότε ο κορωνοϊός δεν είναι
το μεγαλύτερό τους πρόβλημα και
θα πρέπει να αναθεωρήσουν αρ-
κετά το πλάνο τους. 

Για την περίοδο Ιανουαρίου –
Δεκεμβρίου 2019 οι αφίξεις τουρι-
στών ανήλθαν σε 3.976.777 σε σχέ-
ση με 3.938.625 την ίδια περίοδο
του 2018, σημειώνοντας αύξηση
1% και ξεπερνώντας τις αφίξεις
που καταγράφηκαν ποτέ στην Κύ-
προ σε ένα χρόνο. 

Αλλαγή τουριστικού μοντέλου
Πέραν των φωνών που υπάρ-

χουν από την Τετάρτη μετά την
ανακοίνωση του τρίτου προγράμ-
ματος στήριξης της κυβέρνησης
που χαρακτηρίζουν ως «χαϊδεμένο»
τον τομέα του τουρισμού, φαίνεται
επίσης να απομακρύνεται η «χρυ-
σή» ευκαιρία αλλαγής του τουρι-
στικού μοντέλου της Κύπρου που
παρουσιάστηκε στο περιθώριο των
προβλημάτων που υπάρχουν. Σε
μία «νεκρή» τουριστικά περίοδο –
όπως οι ίδιοι οι φορείς του τουρι-
σμού λένε- θα μπορούσαν να ανα-
βαθμίσουν το τουριστικό μοντέλο
της χώρας και επιτέλους να προ-
χωρήσουν στην εφαρμογή του πλά-
νου που έχουν φτιάξει οι Ισπανοί.

Τώρα θα ήταν η «χρυσή ευκαιρία»
η Κύπρος να «απογαλακτισθεί»
από το όχι και τόσο ποιοτικό του-
ριστικό μοντέλο που για παράδειγ-
μα εξυπηρετεί η Αγία Νάπα με τις
κρατήσεις των «all inclusive» και
καταστημάτων τα οποία απευθύ-
νονται μόνο σε τουρίστες συγκε-
κριμένου τύπου από το Ηνωμένο
Βασίλειο. Ίσως εάν το τουριστικό
προϊόν που είχε να δώσει η Κύπρος
προς τα έξω ήταν ποιοτικότερο,
τότε δεν θα έκαναν και τις ανάλογες
προσπάθειες – εκκλήσεις στους
πολίτες που διαμένουν και εργά-
ζονται στην Κύπρο να κάνουν δια-
κοπές εντός του νησιού.

Τα σχέδια για τον τουρισμό
Το πρώτο σχέδιο αφορά ξενο-

δοχειακές μονάδες και τουριστικά
καταλύματα και καλύπτει τέσσερις
περιόδους μέχρι τις 12 Οκτωβρίου
του 2020. Δύναται να ενταχθεί
οποιαδήποτε ξενοδοχειακή μονάδα
ή τουριστικό κατάλυμα που ασκεί
οικονομική δραστηριότητα με μεί-
ωση κύκλου εργασιών πέραν του
35% και πέραν του 40%, ανάλογα
με την περίοδο, με ποσοστό μισθο-
λογικής επιδότησης στο 60%. Το
δεύτερο σχέδιο αφορά οικονομικές
δραστηριότητες συνδεόμενες με
την τουριστική βιομηχανία ή οι-
κονομικές δραστηριότητες οι οποίες
επηρεάζονται άμεσα από τον του-
ρισμό ή οικονομικές δραστηριό-
τητες που συνδέονται με επιχει-
ρήσεις που τελούν υπό υποχρεω-
τική πλήρη αναστολή. Καλύπτει
τέσσερις περιόδους από 13 Ιουνίου
μέχρι 31 Αυγούστου του 2020 και
περιλαμβάνει ποσοστό μείωσης
κύκλου εργασιών πέραν του 40%
και πέραν του 55%, ανάλογα με
την περίοδο με ποσοστό μισθολο-
γικής επιδότησης στο 60%.

Στήριξη δύο ταχυτήτων στο βωμό του τουρισμού
Μεγάλη εύνοια στον κλάδο από το κράτος – Παράλληλα χάνεται η ευκαιρία για αλλαγή του τουριστικού μοντέλου

������

Ο τομέας ήταν κερδο-
φόρος τα τελευταία
χρόνια και δεν είναι δυ-
νατό μέσα σε ένα μόνο
χρόνο να απειλούν με
απολύσεις προσωπικού
οι ξενοδόχοι και οι συ-
ναφείς κλάδοι.

Αν και ο τομέας των ξενοδοχείων και εστιατορίων συνεισφέρουν στα κρατικά έσοδα το 4,7% (χαμηλό ποσοστό), έχει
αρκετό μερίδιο στην απασχόληση και στην Προστιθέμενη Αξία.
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Συνέντευξη στον ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Την ικανοποίηση των ξενοδόχων
για το πακέτο στήριξης και προς
τον ξενοδοχειακό τομέα, εκφράζει
ο πρόεδρος του ΠΑΣΥΞΕ. Σε συ-
νέντευξή του στην «Κ» ο Χάρης
Λοϊζίδης θεωρεί πως η κρατική
στήριξη θα ωθήσει ξενοδοχεία να
ανοίξουν το επόμενο διάστημα,
εξέλιξη πολύ σημαντική για τον
ίδιο προκειμένου να υπάρχουν προ-
οπτικές για τα επόμενα δυο χρόνια.
Ο κ. Λοϊζίδης θέτει το ζήτημα των
δυο μεγάλων αγορών της Κύπρου,
Μεγάλης Βρετανίας και Ρωσίας,
εκτιμώντας πως η Κύπρος μπορεί
να υποδεχθεί τουρίστες από τις
χώρες αυτές τον Ιούλιο. Ο ίδιος βά-
ζει στο τραπέζι το θέμα των γρή-
γορων τεστ αλλά και το ενδεχόμενο
οι ίδιοι οι ξενοδόχοι να επωμιστούν

το οικονομικό κόστος. Σημαντικό
στοιχείο για τον πρόεδρο του ΠΑ-
ΣΥΞΕ και ο εσωτερικός τουρισμός
αλλά και ένα κούρεμα τιμών στο
30%.
-Ανακοινώθηκε από την κυβέρ-
νηση το οικονομικό πακέτο
στήριξης εργαζομένων. Πώς οι
ξενοδόχοι το αξιολογούν;

-Είναι ένα πακέτο στήριξης ερ-
γαζομένων, σε αρκετούς κλάδους
αλλά κυρίως στον τουριστικό τομέα
το οποίο πιστεύω ότι θα βοηθήσει
πάρα πολύ. Είναι ένα στοχευμένο
πακέτο στήριξης που κινείται προς
τη σωστή κατεύθυνση. Εννοούμε
δηλαδή ότι δημιουργεί κίνητρο για
επαναλειτουργία ξενοδοχείων και
άλλων τουριστικών επιχειρήσεων,
αντί να παραμείνουν κλειστά. Αυτό
πιστεύω ότι είναι πολύ σωστό και
ευελπιστούμε πως τις επόμενες μέ-
ρες θα δούμε πολλά ξενοδοχεία να
ανακοινώνουν την ημερομηνία
που θα επαναλειτουργήσουν.
-Με τα δεδομένα που έχουμε,
μπορεί να γίνει πρώτη εκτίμη-
ση για τον αριθμό ή το ποσοστό
των ξενοδοχείων που θα  ανοί-
ξουν;

-Τέτοια εκτίμηση είναι δύσκολο
να γίνει αυτή τη στιγμή,  διότι έχου-
με και τα ξενοδοχεία που ανήκουν
σε ομίλους. Οι όμιλοι πιστεύω δεν
θα επαναλειτουργήσουν το σύνολο
των ξενοδοχείων τους, θα κάνουν

επιλογές και θα λειτουργήσουν επι-
λεκτικά κάποιες μονάδες για να
μπορέσουν να έχουν μια ισομερή
κατανομή των κλινών ανά επαρχία.
Έχουμε δυο από τις βασικές μας
αγορές οι οποίες εξακολουθούν να
είναι με μεγάλο ερωτηματικό,  εάν
και πότε θα ξεκινήσουν : η Ρωσία
και η Μεγάλη Βρετανία. Αυτό δη-
μιουργεί ένα τεράστιο ερωτηματικό
για το πώς θα εξελιχθεί η σεζόν
και επειδή υπάρχουν πολλά ξενο-
δοχεία, τα οποία είναι απόλυτα
εξαρτημένα από τις δυο αυτές αγο-
ρές θα πρέπει να κάνουμε λίγη υπο-
μονή για να μπορέσουμε να δούμε
κάποιες αρχικές εκτιμήσεις που
αφορούν το κομμάτι, πόσα ξενο-
δοχεία θα ανοίξουν. 
-Με τις ιδιαιτερότητες της φε-
τινής τουριστικής περιόδου
εάν θα ανοίξει π.χ. ένα 40%
των ξενοδοχείων θα είναι επι-
τυχία;

-Πιστεύω οτιδήποτε κοντά στο
50% και πιο πάνω, θα είναι επιτυχία.
Διότι εάν λειτουργήσει το 50% με
60% των ξενοδοχείων για την πε-
ρίοδο που έχει απομείνει, η πολύ
μειωμένη κίνηση θα κατανεμηθεί
σε πολύ λιγότερα ξενοδοχεία, άρα
αυτά που θα μείνουν ανοιχτά θα
λειτουργούν με μια υποφερτή πλη-
ρότητα της τάξης του 40%. Οπόταν
με πληρότητα 40%, ευελπιστώ ότι
πολλά από τα ξενοδοχεία θα μει-

ώσουν αισθητά τις ζημιές τους.
Άρα αν θα βάζαμε κάπου τον πήχη,
θα έλεγα στο 50%.
-Με τον τρόπο που μας περι-
γράφετε τα ξενοδοχεία καλύ-
πτουν μόνο το κόστος λειτουρ-
γίας τους;

-Πιστεύω ότι εξακολουθούν να
είναι κάτω από το κόστος λειτουρ-
γίας, αλλά τουλάχιστον θα μειώσουν
τη ζημιά σε σύγκριση με τη ζημιά

εάν μείνουν κλειστά. Γιατί και κλει-
στός να μείνεις έχεις να υποστείς
μια ζημιά. Άρα ο στόχος είναι να
ανοίξουμε και η ζημιά να μειωθεί
και λειτουργικά αυτό μπορεί να
επιτευχθεί με τις πληρότητες τις
πενιχρές. Μα μην ξεχνάμε πως πα-
ραδοσιακά αυτούς τους μήνες,  οι
πληρότητες άγγιζαν το 85% με 90%
όλα τα προηγούμενα χρόνια.
-Αγγλία και Ρωσία με ερωτη-

ματικό, άρα φέτος που στο-
χεύουμε;

-Πρώτα και κύρια με βάση την
επιδημιολογική κατάσταση και την
λίστα Α΄ των χωρών,  να δούμε τι
μπορούμε να φέρουμε από αυτές.
Σε αυτή την κατάσταση η κύρια
αγορά είναι η Γερμανία, κάποιες
χώρες της Κεντρικής Ευρώπης,
όπως η Αυστρία,  η Ελλάδα και από
εκεί και πέρα ευελπιστούμε με την
πάροδο του χρόνου θα προστεθούν
και άλλες χώρες στην κατηγορία
Α΄.
-Μιλούμε για τον Αύγουστο;

-Όχι και για τον Ιούλιο. Παρα-
μένει το κομμάτι των μεγάλων αγο-
ρών που εκεί πιστεύω πρέπει να
δούμε αν μπορούμε να καθιερώ-
σουμε υποχρεωτικό τεστ. Θα πρέπει
να το δούμε με μεγάλη προσοχή,
εμείς το συζητήσαμε στον ΠΑΣΥΞΕ
για να δούμε αν μπορούμε να κα-
θιερώσουμε τα γρήγορα τεστ των
5 λεπτών που μπορούν να δώσουν
αποτέλεσμα με μεγάλο βαθμό ακρί-
βειας. Με αυτά τα τεστ, πιστεύω,
μπορούμε σταδιακά να ανοίξουμε
και την Αγγλία και την Ρωσία.
-Μήπως θα χρειασθεί και η βοή-
θεια τους κράτους να έλθει σε
συνεννόηση με τις δυο χώρες,
ώστε όσοι επιστρέφουν να μην
χρειάζεται να υποβάλλονται
σε τεστ ή καραντίνα;

-Αυτό θα ρυθμιστεί από μόνο
του. Εμείς αυτό που θέλουμε είναι
τη συνεννόηση με τις αεροπορικές
εταιρείες και τους οργανωτές τα-
ξιδιών,  να επιδοτηθούν ακόμα  σε
κάποιες περιπτώσεις από τους ξε-
νοδόχους τα τεστ για να γίνονται
στο σημείο αναχώρησης. Είναι διά-
φορα θέματα που μελετούμε αλλά
πιστεύουμε πως με το τεστ μπο-
ρούμε να ξεπεράσουμε πολλά προ-
βλήματα, να μην ανησυχεί ο κόσμος
εδώ ότι θα εισβάλει ο ιός μέσω του
τουρισμού για αυτό προτείνουμε
κάποιες λύσεις που θα συζητήσουμε
τις επόμενες μέρες με το υφυπουρ-
γείο Τουρισμού αλλά και το υπουρ-
γείο Υγείας.
-Εσείς ως ξενοδόχοι μπορείτε
να αναλάβετε το κόστος των
τεστ;

-Ναι, εάν πρόκειται για αυτά τα
γρήγορα τεστ, θα μπορούσαμε να
το συζητήσουμε.
-Τα μέτρα στα αεροδρόμια
έχουν χαλαρώσει σε μεγάλο
βαθμό. Ποιες οι προσδοκίες
για το επόμενο διάστημα;

-Οι προσδοκίες μας είναι αρκετά
συγκρατημένες, διότι εισπράττουμε
τα μηνύματα από τις αγορές, έχουμε
καθημερινή επαφή με τις χώρες
προέλευσης των τουριστών. Εκείνο
που έχει σημασία είναι οι πρώτες
πτήσεις που θα έλθουν να μην
έχουν προβλήματα, να λειτουργή-
σουν σωστά,  οι πελάτες να εξυ-
πηρετηθούν κανονικά στα ξενο-
δοχεία,  να διαπιστώσουν και οι

ίδιοι τα αυστηρά πρωτόκολλα υγι-
εινής που εφαρμόζουμε στα ξενο-
δοχεία και όταν επιστρέψουν στις
χώρες τους, θα γίνουν οι πιο καλοί
πρεσβευτές του τουριστικού μας
προϊόντος. Για αυτό έχει σημασία
να δούμε πολύ προσεχτικά τις πρώ-
τες πτήσεις να εξελίσσονται ομαλά.
Αν αυτό επιτευχθεί, πιστεύω θα
αρχίσει ένα σταδιακό χτίσιμο πτή-
σεων.
-Λέμε για τουρίστες από το εξω-
τερικό. Με τον εσωτερικό του-
ρισμό τι γίνεται;

-Ο Ιούνιος και ο Ιούλιος είναι
μια χρυσή ευκαιρία για τα ξενοδο-
χεία,  να δώσουν ελκυστικές τιμές
και προσφορές προς τους συμπα-
τριώτες μας, προκειμένου να κά-
νουν διακοπές, όχι απλά το Σαβ-
βατοκύριακο, αλλά σε μεγαλύτερη
διάρκεια. Ο Ιούλιος και ο Αύγουστος
είναι οι μήνες των διακοπών και
νομίζω με καλές τιμές θα μπορούμε
να κάνουμε μια πολύ καλή αρχή
από την επαναλειτουργία των ξε-
νοδοχείων με εγχώριο τουρισμό.
-Ο εσωτερικός τουρισμός είναι
το ανάχωμα εάν δεν εξελιχθούν
ομαλά οι σχεδιασμοί με τις αφί-
ξεις από το εξωτερικό;

-Δεν είναι ανάχωμα αλλά το σκα-
λοπάτι, για να βγούμε και πάλι δυ-
ναμικά στις αγορές. Πρέπει και το
τονίζω και το έχω πει στους συνα-
δέλφους ξενοδόχους, να ανοίξουμε
πολύ δυνατές προσφορές για τους
ντόπιους. Υπάρχει μια αρκετά καλή
κυπριακή αγορά που φέτος να μην
επιλέξει να ταξιδεύσει εκτός Κύ-
πρου, θα  πρέπει να τους δοθεί μια
καλή ευκαιρία να γνωρίσουν την
Κύπρο και τα κυπριακά ξενοδο-
χεία.
-Ένα κούρεμα της τάξης του
30% είναι μια ελκυστική προ-
σφορά;

-Θεωρώ πως είναι πάρα πολύ
καλή και μακάρι να γίνουν τέτοιου
είδους προσφορές. Θα βοηθήσει
πάρα πολύ,  θα ικανοποιηθεί και
ο ντόπιος τουρίστας και θα δημι-
ουργηθεί σοβαρή κίνηση στα ξε-
νοδοχεία.
-Στις προοπτικές του κυπρια-
κού τουρισμού. Συμμερίζεστε
τις απόψεις πως το 2021 και
2022 ότι θα είναι χρονιές ανά-
πτυξης του τουρισμού;

-Σίγουρα το 2021 είναι ο λόγος
που θα πρέπει να δώσουμε μεγάλη
σημασία στο 2020,  διότι αν πάει
καλά η φετινή χρονιά, έστω και με
800 χιλιάδες αφίξεις, σημαίνει ότι
εισερχόμαστε στο 2021 με μια δυ-
ναμική. Εάν από την άλλη έχουμε
προβλήματα και δεν προχωρήσουμε
το 2020,  το 2021 θα ξεκινούμε από
μηδενική βάση που είναι ό,τι χει-
ρότερο. Άρα το 2021 θα είναι χρονιά
ανάπτυξης και ευελπιστούμε το
2022 θα επανέλθουμε στην πλήρη
ομαλότητα και στα νούμερα των
τελευταίων ετών.

Χρονιά ανάπτυξης το 2021, ομαλοποίηση το 2022
Χάρης Λοϊζίδης:  Ο εσωτερικός τουρισμός αποτελεί το σκαλοπάτι για να βγούμε και πάλι δυναμικά στις αγορές

Κάλεσμα στους ξενοδόχους να εκμεταλλευτούν τη χρυσή ευκαιρία, ντόπιοι τουρίστες να γνωρίσουν την Κύπρο και τα
κυπριακά ξενοδοχεία με ελκυστικές τιμές και προσφορές, απευθύνει ο πρόεδρος του ΠΑΣΥΞΕ Χάρης Λοϊζίδης στη συ-
νέντευξή του στην «Κ».

-Για το υγειονομικό κομμάτι άφιξης
τουριστών γίνεται πολύς λόγος. Κατ’
εσάς ποιος πρέπει να είναι ο χειρι-
σμός ενός κρούσματος σε ξενοδο-
χεία;
-Το καλύτερο σενάριο από πλευ-
ράς αφίξεων είναι να ανέλθουν
στις 700 με 800 χιλιάδες τουρί-
στες. Αν πιάσουμε τα νούμερα
αυτά,  δεν θα έλεγα πως είναι μια
ικανοποιητική κατάσταση,  όμως
έχει σημασία όσοι θα έλθουν να
αισθάνονται ασφαλείς και από
υγειονομικής απόψεως αλλά και
να χαίρονται τις διακοπές τους.
Με βάση τα πρωτόκολλα, υπάρ-
χει συγκεκριμένη διαδικασία όχι
με το άτομο που εντοπίζεται θε-

τικό αλλά και με τις στενές του
επαφές. Το κράτος αναλαμβάνει
τη νοσηλευτική περίθαλψη και οι
στενές επαφές του, οικογένεια,
θα τους δοθεί η ευκαιρία να μην
φύγουν, να παραμείνουν σε ξε-
νοδοχεία αναφοράς, όπως αυτά
λειτουργούσαν την περίοδο της
πανδημίας που φάνηκε ότι είναι
μια διαχειρίσιμη κατάσταση. Και
σας λέω πως υπάρχει θετικό εν-
διαφέρον στο εξωτερικό από τον
συγκεκριμένο τρόπο διαχείρι-
σης, που ανακοίνωσε η χώρα
μας. Αυτό έχει αγκαλιαστεί στο
εξωτερικό και επίσης έχει ανα-
γνωριστεί η σοβαρή ιατρική υπο-
δομή που διαθέτουμε.

Θετική η εικόνα  στο εξωτερικό για 
την  υγειονομική διαχείριση της πανδημίας

������

Οι ξενοδόχοι είναι ανοι-
κτοί σε συζήτηση για να
αναλάβουν μέρος του
κόστους για γρήγορα
τεστ προκειμένου να
ανοίξουν οι μεγάλες
αγορές Μεγάλης Βρετα-
νίας και Ρωσίας.

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Το καθολικό «lockdown» άλλαξε την
κανονικότητά μας, όμως πλέον
μπαίνουμε στην τέταρτη φάση άρ-
σης των μέτρων και λειτουργίας
των επιχειρήσεων. Μέσα σε αυτό
το πλαίσιο, οι τράπεζες προχώρησαν
σε κλείσιμο των περισσοτέρων από
τα καταστήματά τους και άφησαν
ανοιχτά μόνο τα καταστήματα τα
οποία έκριναν οι ίδιες πως ήταν
απαραίτητα να είναι ανοιχτά. Μετά
την καραντίνα όμως, οι τράπεζες
έχουν στα χέρια τους δεδομένα τα
οποία πριν από την πανδημία δεν
θα μπορούσαν να έχουν. Με πόσα
καταστήματα είναι ικανό να λει-
τουργήσει το μοντέλο λειτουργίας
τους, αλλά και με πόσους υπαλλή-
λους. Αυτά τα δεδομένα, όπως διαρ-
ρέει, έχουν συλλεγεί και αναμένεται
να δούμε -από τον επόμενο χρόνο
τώρα πια- σχέδια εθελουσίας εξόδου
με μεγαλύτερους αριθμούς από ό,τι
είχαν αρχικώς στο μυαλό τους οι
ηγεσίες των τραπεζών. Από τη μία
το «τεστάρισμα» και από την άλλη

η αύξηση της τεχνολογίας θα δια-
δραματίσουν καθοριστικό ρόλο.
Τη δεδομένη στιγμή δεν υπάρχουν
σίγουρα τα χρήματα για να εφαρ-
μόσουν σχέδια μείωσης προσωπι-
κού, καθώς είναι ένα μεγάλο κόστος.
Στην Τράπεζα Κύπρου για παρά-
δειγμα, το τελευταίο σχέδιο εθε-
λουσίας εξόδου που είχε ως απο-
τέλεσμα να φύγουν 500 άτομα, της
κόστισε 81 εκατομμύρια ευρώ. Και
η αλήθεια είναι πως χρήματα τα
οποία έχουν οι τράπεζες αυτό το
διάστημα –όπως κατέγραψε ξανά
η «Κ»- θα τα χρησιμοποιήσουν πι-
θανώς για προβλέψεις δανείων. Για
να είναι θωρακισμένες από τα μη
εξυπηρετούμενα δάνεια που ενδε-
χομένως θα έρθουν μετά τη λήξη
του μορατόριουμ των δόσεων. Την
ίδια ώρα οι τράπεζες είδαν μία υπο-
χρεωτική μεν, ευχάριστη προς αυτές
δε, στροφή προς την τεχνολογία.
Υπήρξε μία κατακόρυφη αύξηση
των ηλεκτρονικών καναλιών των
τραπεζών και από νέους και από
υφιστάμενους πελάτες, για την
οποία εάν δεν είχε έρθει η πανδημία

θα χρειάζονταν χρόνια για να την
επιτύχουν. Όπως είναι αντιληπτό,
όλα τα παραπάνω δημιουργούν ένα
κοκτέιλ λειτουργίας των τραπεζών
μελλοντικά με λιγότερους υπαλλή-
λους και με λιγότερα καταστήματα.
Όπως ανάφεραν τραπεζικοί στην

«Κ», η επιτάχυνση των διαδικασιών
που προχώρησαν στο προηγούμενο
διάστημα ήταν μεγάλη, όπως για
παράδειγμα του ανοίγματος ενός
λογαριασμού ενός πελάτη από το
σπίτι. Σε μερικές μόλις ημέρες θα
είχε την κάρτα του ATM στην οικία

του, ενώ το μόνο που χρειαζόταν
ήταν μία υπογραφή κάποια στιγμή.
Αυτό το μοντέλο λειτουργίας για
παράδειγμα το είχαν ζητήσει και
πέρυσι, αλλά οι διοικήσεις και οι
επόπτες είχαν πει όχι. Πλέον θεω-
ρούν πως τέτοιες «express» διαδι-
κασίες που προσπερνούν προσω-
πική επαφή με υπαλλήλους, θα
εδραιωθεί.

Στάση ΕΤΥΚ
Η Ένωση Τραπεζικών Υπαλλή-

λων Κύπρου (ΕΤΥΚ) λειτουργεί πάν-
τα ως ο θεματοφύλακας των συμ-
φερόντων των τραπεζικών υπαλ-
λήλων. Και πολύ σωστά γίνεται,
μακάρι να υπήρχε η ίδια σθεναρή
εκπροσώπηση των δικαιωμάτων
από οργανωμένα σύνολα και για
όλα τα επαγγέλματα. Ωστόσο, υπάρ-
χει πλέον μία μεγάλη διαφορά σε
σχέση με τα προηγούμενα χρόνια.
Η ΕΤΥΚ βρίσκεται και μέσα στα με-
τοχικά σχήματα των τραπεζών. Χα-
ρακτηριστικό παράδειγμα που είναι
μέσα στην Ελληνική Τράπεζα, κα-
λώς εχόντων των πραγμάτων θα

είναι και εντός της Astrobank μετά
την αύξηση κεφαλαίου, αλλά και
εμμέσως στην CDBBank. Η ΕΤΥΚ
έχει τη δύναμη (χρηματικά) να μπει
στα μετοχικά κεφάλαια και άλλων
τραπεζών της Κύπρου και θα πρέπει
να υπάρχει πάντα στο πίσω μέρος
του μυαλού μας. Αξίζει να δούμε τι
στάση θα κρατήσει σε ενδεχόμενο
κλεισίματος καταστημάτων και σε
μειώσεις υπαλλήλων, είτε είναι με
σχέδια εθελουσίας εξόδου, είτε στο
βωμό των τεχνολογικών εξελίξεων,
είτε εν μέσω πλεονασμών. Σύμφωνα
με τα τελευταία διαθέσιμα στοιχεία
που πηγάζουν από το Σύνδεσμο
Τραπεζών, οι τραπεζοϋπάλληλοι
στην Κύπρο ανέρχονται στις 8.940.
Τα καταστήματα τραπεζών που λει-
τουργούσαν στην Κύπρο μέχρι το
τέλος του 2018 έφταναν τα 384,
ενώ τα στοιχεία καταδεικνύουν
πως αντιστοιχούν 44 καταστήματα
για κάθε 100.000 καταναλωτές. Από
τότε έχει προχωρήσει η Τράπεζα
Κύπρου σε ένα Σχέδιο εθελουσίας,
άρα οι τραπεζοϋπάλληλοι είναι στις
8.500.

Οι τράπεζες μέτρησαν με πόσα καταστήματα μπορούν να λειτουργούν
Θα δούμε από το 2021 μειώσεις και σε αριθμό υπαλλήλων, εξαιτίας των δεδομένων που δημιούργησε η πανδημία

Τη δεδομένη στιγμή δεν υπάρχουν σίγουρα τα χρήματα για να εφαρμόσουν
σχέδια μείωσης προσωπικού, καθώς μην ξεχνάμε πως είναι ένα μεγάλο κόστος.
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Της AΝΤΡΗΣ ΘΡΑΣΥΒΟYΛΟΥ

Με την άρση των περιοριστικών μέ-
τρων ένα από τα πιο μαγευτικά ση-
μεία της Λεμεσού έχει αναζωογο-
νηθεί και ξαναζωντανέψει. Ο λόγος
για την μαρίνα Λεμεσού, που περι-
λαμβάνει 40.000 τετραγωνικά μέτρα
με οικιστικές και εμπορικές ανα-
πτύξεις. Το τελευταίο χρονικό διά-
στημα το κοινό δείχνει την ιδιαίτερη
προτίμησή του στην περιοχή. 

Όπως πληροφορείται η «Κ», η
επισκεψιμότητα στη μαρίνα Λεμε-
σού τις τελευταίες δύο εβδομάδες
ανέρχεται στο ποσοστό του 85%
σε σχέση με την ίδια περίοδο την
προηγούμενη χρονιά.

Το ενδιαφέρον του κοινού εστιά-
ζεται στη συνολική εμπειρία που
μπορεί να αποκομίσει κάποιος στη
μαρίνα Λεμεσού. Βόλτα κατά μήκος
της προκυμαίας με θέα τα σκάφη
και τη θάλασσα, καφές ή  φαγητό
σε ένα από τα καφεστιάτορια και
ψώνια στα καταστήματα είναι μόνο
μερικά από τα όσα απολαμβάνουν
οι επισκέπτες που φαίνεται ότι
μετά την εποχή του κορωνοϊού
έχουν ξεθαρρέψει. Επιχειρηματίες,
οι οποίοι δραστηριοποιούνται στην
περιοχή με εστιατόρια και με τους
οποίους συνομίλησε η «Κ», εμφα-
νίζονται  αισιόδοξοι σε σχέση με
το μέλλον, ενώ θεωρούν ότι η εισ-
ροή τουριστών αναμένεται να δώ-
σει νέα πνοή στην επανεκκίνηση
της επιχειρηματικής δραστηριό-
τητας και της οικονομίας.

Ο Food&Beverage manager του
Marina Beach Bar, Νίκος Μακρής,
δήλωσε στην «Κ» ότι το κοινό έχει
ανταποκριθεί σε πολύ μεγάλο βαθ-
μό στις υπηρεσίες που προσφέ-
ρονται. Το Marina Beach Bar άνοιξε
την περασμένη Πέμπτη με ανανε-
ωμένο μενού. 

«Δίνουμε ιδιαίτερη σημασία στα
μέτρα προφύλαξης. Είναι κάτι στο
οποίο ζητούν και δίδουν ιδιαίτερη
σημασία οι πελάτες. Είμαστε πολύ
ικανοποιημένοι από την ανταπό-
κριση των πελατών. Το δείγμα της
πρώτης εβδομάδας ήταν άκρως
ικανοποιητικό», τονίζει ο κ. Μα-
κρής.

Όπως ανέφερε στην «Κ», ο Δι-
ευθυντής της γνωστής ψαροτα-
βέρνας, «Pyxida», Δημήτρης Γεωρ-
γίου, το κοινό θα πρέπει να επιδείξει
εμπιστοσύνη στα εστιατόρια ότι
τηρούν τα μέτρα προστασίας που

προνοεί το πρωτόκολλο του Υπουρ-
γείου Υγείας για τον κορωνοϊό. Ο
κ. Γεωργίου θεωρεί ότι το μεγάλο
στοίχημα είναι η εισροή τουριστών
που τοποθετείται χρονικά γύρω
στον Σεπτέμβριο – Οκτώβριο. 

Στο μεταξύ, το περασμένο Σάβ-
βατο άνοιξε τις πύλες του στο πλαί-
σιο των νέων χαλαρώσεων των πε-
ριοριστικών μέτρων το Sanctum
Spa & Fitness at Limassol Marina. 

Mεγαλύτερα σκάφη 
Με το άνοιγμα της μαρίνας Λε-

μεσού, ένας σημαντικός αριθμός

σκαφών αναψυχής διάφορου με-
γέθους κατέφθασε στο νησί εφαρ-
μόζοντας όλα τα αναγκαία πρωτό-
κολλα εισόδου, σύμφωνα με τα μέ-
τρα ασφάλειας και υγείας που έχει
λάβει η κυβέρνηση. Αυτή τη στιγμή
η πληρότητα της μαρίνας φτάνει
μέχρι και το 60%. Οι θέσεις που
διατίθενται για ελλιμενισμό σκαφών
αναψυχής φθάνουν τις 650.

«Ως μαρίνα, είμαστε στην ευ-
χάριστη θέση να καλωσορίσουμε
πίσω στο έργο όχι μόνο τους υφι-
στάμενους πελάτες μας, αλλά και
επισκέπτες από το εξωτερικό που

διάλεξαν την Κύπρο ως ασφαλή
προορισμό για τις καλοκαιρινές
τους κρουαζιέρες, αλλά και σκάφη
που παρέμειναν στη θάλασσα κατά
τη διάρκεια του ταξιδιού τους με
την αρχή της περιόδου καραντίνας
και το κλείσιμο των συνόρων σε
όλες τις χώρες. Σε στενή συνεργα-
σία με τις Κυπριακές Αρχές και το
αρμόδιο υπουργείο, εφαρμόστηκαν
προσεχτικά σαφείς διαδικασίες,
για να διασφαλιστεί η συνεχής προ-
στασία της δημόσιας υγείας και να
υπάρχει μια ομαλή εμπειρία άφιξης
για το πλήρωμα και τους ιδιοκτήτες

σκαφών αναψυχής. Σταδιακά επι-
στρέφουμε στην κανονική λειτουρ-
γία», αναφέρει στην «Κ» ο Manager
της μαρίνας Λεμεσού, Tom Lord.

Μάλιστα, τον Ιούνιο και τον Ιού-
λιο, αναμένονται περισσότερες
αφίξεις μεγαλύτερων σκαφών οι
επιβάτες των οποίων μπορούν να
επωφεληθούν από όλα όσα έχει να
προσφέρει το νησί, καθώς η μαρίνα
Λεμεσού συνεχίζει να αποτελεί
έναν από τους πιο συναρπαστικούς
προορισμούς για σκάφη αναψυχής
στη Μεσόγειο.

Εμφαση στην ασφάλεια
Προτεραιότητα στη μαρίνα Λε-

μεσού είναι η ασφάλεια τόσο των
εργαζομένων όσο και των επισκε-
πτών, για αυτό και έχουν ληφθεί
όλα τα απαραίτητα και ενδεικνυό-
μενα μέτρα υγιεινής και ασφάλειας.
«Στόχος είναι μέσα από τις ανάλο-
γες ενέργειες, το προσωπικό της
μαρίνας, οι ένοικοι, οι ιδιοκτήτες
σκαφών, οι εργαζόμενοι στα εστια-
τόρια και τα καταστήματα μας αλλά
και φυσικά οι επισκέπτες μας, να
αισθάνονται ασφάλεια», τονίζει ο
Tom Lord.  

Τις επόμενες εβδομάδες στη
mαρίνα Λεμεσού, αναμένεται η
πραγματοποίηση εκδηλώσεων στο
πλαίσιο των μέτρων μου έχει εξαγ-
γείλει η κυβέρνηση, έτσι ώστε να
διασφαλιστεί η υγεία και η ασφά-
λεια των πολιτών. Παράδειγμα απο-
τελούν οι διάφορες δραστηριότητες
που οργανώνονται για τους πελάτες
των σκαφών αναψυχής στη mαρίνα
με σκοπό την ξενάγηση στις ομορ-
φιές του νησιού και την ψυχαγωγία.
Οι πλείστες εκδηλώσεις είναι προ-
γραμματισμένες από τον Σεπτέμ-
βριο και έπειτα, για τις οποίες ανα-
μένονται περεταίρω μέτρα στα
πλαίσια της διεξαγωγής τους.

«Ζωντάνεψε» για καλά η μαρίνα Λεμεσού
Στο 85% το ποσοστό της επισκεψιμότητας τις τελευταίες δύο εβδομάδες σε σχέση με πέρυσι την ίδια περίοδο 

Επιχειρηματίες, οι οποίοι δραστηριοποιούνται στην περιοχή με εστιατόρια, εμφανίζονται  αισιόδοξοι σε σχέση με το
μέλλον ενώ θεωρούν ότι η εισροή τουριστών αναμένεται να δώσει νέα πνοή στην επανεκκίνηση της επιχειρηματικής
δραστηριότητας και της οικονομίας.

Ολοκληρώθηκαν
74 επαύλεις
Σε ό,τι αφορά στο οικιστικό προ-
ϊόν της mαρίνας Λεμεσού συνο-
λικά 74 επαύλεις έχουν ολοκλη-
ρωθεί. Οι επαύλεις «Peninsula
Villas» έχουν όλες πωληθεί και
παραδοθεί στους ιδιοκτήτες
τους, ενώ υπάρχουν εννέα δια-
θέσιμες στο συγκρότημα «Island
Villas» οι οποίες εκτός από μα-
γευτική θέα, διαθέτουν και ιδιω-
τικό θαλάσσιο χώρο ή ιδιωτική
θέση ελλιμενισμού για σκάφη
μήκους μέχρι 20 μέτρα. Σxετικά
με τις επαύλεις οι τιμές ξεκινούν
από 2,9 εκ. ευρώ, αποτελούν την
«κορωνίδα» των παραθαλάσσιων
οικισμών του έργου, είναι έτοι-
μες προς κατοίκηση και απέχουν
μόνο μερικά βήματα μακριά από
την παραλία. Αναφορικά δε με
τις κατοικίες του συγκροτήματος
«Castle Residences» που διαθέ-
τει συνολικά 211 πολυτελή δια-
μερίσματα, όλα όσα έχουν ολο-
κληρωθεί έχουν ήδη πωληθεί.
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Την ηλιοφάνεια, τους χαλαρούς
ρυθμούς ζωής, τον καθαρό αέρα
και την γνήσια φιλοξενία του κό-
σμου στην Κύπρο. Αυτά είναι τα
χαρακτηριστικά που θα πρέπει να
αποτυπώνει το νέο τουριστικό λο-
γότυπο και το σλόγκαν της Κύπρου,
ώστε να καταφέρει να διαφορο-
ποιήσει την χώρα από τον αντα-
γωνισμό, και είναι αυτά που ζητά
το Υφυπουργείο Τουρισμού από
τους συμμετέχοντες. Όπως ανα-
φέρεται στο κείμενο του διαγωνι-
σμού, με το νέο λογότυπο θα πρέπει
επίσης να αναδεικνύεται η εγγύ-
τητα μας με την περιοχή της Μέσης
Ανατολής και της Βόρειας Αφρικής,

η δυνατότητα να βιώσει κάποιος
ποικιλία αυθεντικών εμπειριών και
διαφορετικών συναισθημάτων σε
σύντομο χρονικό διάστημα, λόγω
των μικρών αποστάσεων στο νησί,
και η πολυπολιτισμικότητα της Κύ-
πρου μέσα από τα 11.000 χρόνια

ιστορίας. Με αυτές τις κατευθυν-
τήριες γραμμές επιχειρείται η απε-
ξάρτηση της Κύπρου από το τε-
τριμμένο δίπτυχο «Ήλιος- θάλασ-
σα». Στόχος ο οποίος δεν είναι ακρι-
βώς ξεκάθαρος στην τελευταία
οπτικοακουστική καμπάνια του

Υφυπουργείου, καθώς αυτά τα δύο
στοιχεία καταλαμβάνουν το μεγα-
λύτερο κομμάτι του υλικού και συν-
δυάζονται με το σλόγκαν Cyprus
in your heart, με το οποίο συστη-
νόμαστε στον τουριστικό κόσμο
την τελευταία δεκαετία. Αυτό θα

μπορούσε να χαρακτηριστεί ως
ίσως το μοναδικό μελανό σημείο
στην οπτικοακουστική καμπάνια
η οποία έτρεξε εν μέσω κορωνοϊού.
Κάτι που παραδέχτηκε και ο Υφυ-
πουργός Τουρισμού ο οποίος τόνισε
την ανάγκη ύπαρξης πιο μοντέρνου

λογότυπου και σλόγκαν, το οποίο
ακόμα αναζητείται στο πλαίσιο
σχετικού διαγωνισμού.  

Δεύτερο πείραμα
Η διαφημιστική καμπάνια της

Κύπρου θα πρέπει εκ των πραγμά-

των για τους επόμενους μήνες να
βασιστεί στο Cyprus in your heart,
μέχρι δηλαδή να ετοιμαστεί το νέο
λογότυπο και σλόγκαν για την του-
ριστική Κύπρο. Ο διαγωνισμός προ-
κηρύχθηκε από τις 29 Απριλίου και
αναμένεται να ολοκληρωθεί στις
24 Ιουνίου. Από εκεί και πέρα οι
προσφορές θα αξιολογηθούν και
το νέο λογότυπο αναμένεται να εί-
ναι έτοιμο περί τα τέλη του τρέ-
χοντος έτους. Αυτός τουλάχιστον
είναι ο στόχος. Υπενθυμίζεται ότι
πρόκειται για την δεύτερη προ-
σπάθεια του Υφυπουργείου σε πε-
ρίοδο δώδεκα μηνών. Προηγήθηκε
άλλος διαγωνισμός κοινός για λο-
γότυπο και τουριστική ταυτότητα,
τα αποτελέσματα του οποίου δεν
ήταν στην φιλοσοφία που αναζη-
τούσε το Υφυπουργείο και δεν ικα-
νοποίησε την αρμόδια επιτροπή.
Από εκεί και έπειτα αποφασίστηκε
να γίνει ξεχωριστός διαγωνισμός
για την δημιουργία λογοτύπου
ύψους 10 χιλιάδων ευρώ και ξεχω-
ριστός για τη νέα τουριστική ταυ-
τότητα της Κύπρου, ούτως ώστε η
διαδικασία να ολοκληρωθεί πιο
σύντομα.  Για τον διαγωνισμό του
branding, δεν αποφασίστηκαν ακό-
μα τα ποσά αλλά αναμένεται να εί-
ναι λιγότερα από τον αρχικό προ-
ϋπολογισμό. Στην περίπτωση του
λογότυπου, βάσει των όρων του
διαγωνισμού, θα βραβευτούν οι
τρεις καλύτερες ιδέες αλλά το υφυ-
πουργείο διατηρεί το δικαίωμα να
τις τροποποιήσει και να καθορίσει
την τελική όψη του λογοτύπου.  

Μέσα Ιουλίου αναμένεται η 3η
φάση της διαφημιστικής προβο-
λής της Κύπρου στο εξωτερικό
και το εσωτερικό όπου θα είναι
ένα μήνυμα του στυλ «Escape to
nature». Στόχος είναι να αξιοποι-
ηθεί το γεγονός ότι ο κόσμος
αυτή την στιγμή θέλει να απο-
δράσει από την καραντίνα και να
πάει σε περιοχές ή τόπους οι οποί-
οι έχουν φυσικό περιβάλλον. Είναι
ένα μήνυμα το οποίο  παροτρύνει
τον κόσμο να φύγει από τις πόλεις
και τα καυσαέρια και την πολυ-
κοσμία του εξωτερικού και να έρ-
θει σε μια χώρα όπου θα αποτε-
λέσει απόδραση στον καθαρό αέ-
ρα και στην απουσία πολυκο-
σμίας, σχολιάζει ο κ. Περδίος.Τα
δύο πρώτα φιλμάκια έχουν προ-
βληθεί στην Βρετανία, την Ρωσία,
το Ισραήλ, την Αυστρία, την Γερ-
μανία, τη Δανία, την Ελβετία, την
Ελλάδα, την Μάλτα, τη Νορβηγία,
την Ουγγαρία, την Ουκρανία, την
Πολωνία, την Ρουμανία, την Τσε-
χία και την Φινλανδία. Υποψήφιες
χώρες για προβολή της 3ης φάσης
της διαφημιστικής καμπάνιας εί-

ναι η Αίγυπτος, το Βέλγιο, η Γαλ-
λία, τα Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα,
Ηνωμένες Πολιτείες, Ιορδανία,
Λίβανος, Ολλανδία και η Σουηδία,
με την προϋπόθεση ότι θα συνε-
χίσουν να παρουσιάζουν καλά
επιδημιολογικά στοιχεία ώστε να
ενταχθούν στις κατηγορίες Α΄ ή
Β΄. «Όπως εξελίσσεται η κατά-
σταση με την κατηγοριοποίηση,
εξελίσσεται και το μάρκετινγκ
του Υφυπουργείου», επισήμανε
ο Υφυπουργός.  

Hλιος και θάλασσα μέχρι τέλος του χρόνου
Παράταση παίρνει το Cyprus in your heart, αρχές του 2021 η νέα τουριστική ταυτότητα της Κύπρου

Εντός Ιουνίου ολοκληρώνεται ο διαγωνισμός για τη δημιουργία νέου λογότυπου και σλόγκαν της τουριστικής Κύπρου.

Ιούλιο το 3ο φιλμάκι

Όσον αφορά την οπτικοακουστική
καμπάνια την περίοδο του κορω-
νοϊού, ο υφυπουργός Τουρισμού
Σάββας Περδίος ανέφερε στην
«Κ» ότι τόσο το πρώτο φιλμάκι
με το μήνυμα «Better days are
coming», όσο και το «Better days
are here» απέσπασαν πολύ καλά
σχόλια τόσο για την χρονική στιγ-
μή που παρουσιάστηκαν όσο και
για την ιστορία που παρουσίαζαν.
Ειδικότερα, εξήγησε, το πρώτο
φιλμάκι το οποίο παρουσιάστηκε
σε μια στιγμή που όλος ο κόσμος
ήταν κλεισμένος σπίτι και είχε
ανάγκη από ένα αισιόδοξο μήνυ-
μα, και ενώ άλλες χώρες βγήκαν
με το μήνυμα «stay home, stay
safe, travel later». Υπήρξε λοιπόν
διαφοροποίηση της Κύπρου. Το
ίδιο και με το δεύτερο φιλμάκι
για το οποίο πάλι το Υφυπουργείο
έλαβε πολύ θετικά σχόλια και
πάλι για τον σωστό χρόνο στον
οποίο η Κύπρος έδωσε το μήνυμα
ότι είναι έτοιμη να υποδεχτεί τους
πρώτους επισκέπτες μετά την πε-
ρίοδο της καραντίνας. Αλλά αυτός
δεν ήταν και ο μοναδικός λόγος.
Σύμφωνα με τον κ. Περδίο, ση-
μαντικό ρόλο έπαιξε το γεγονός
ότι τα φιλμάκια ήταν αρκετά μον-

τέρνα στον τρόπο που γυρίστη-
καν, περιείχαν πολλές εναλλαγές
σκηνών, πλάνα από drone, και
στριφογυρίσματα της κάμερας
και έδειχναν έντονη κινητικότητα
και εγρήγορση. Η 3η πτυχή για
την οποία λήφθηκαν θετικά σχό-
λια ήταν ότι προβλήθηκε μια άλλη
πτυχή της Κύπρου και εκτός του
ήλιου και της θάλασσας, η οποία
δεν ήταν γνωστή όχι μόνο στο
εξωτερικό αλλά και εντός Κύπρου.
Την ετοιμασία του βίντεο ανέλαβε
με απευθείας ανάθεση εξωτερικός
συνεργάτης, ο 23χρονος Νικόλας
Πέτρου από το Παραλίμνι ενώ η
προώθηση σε ψηφιακές πλατ-
φόρμες, το μήνυμα και το σενάριο
του βίντεο έγινε από το τμήμα
Μάρκετινγκ του Υφυπουργείου.
Για την 3η φάση, το Υφυπουργείο
προχώρησε σε προσφορές. Και
πάλι το Υφυπουργείο θεωρεί ότι
θα κερδίσουμε το στοίχημα του
σωστού χρόνου, αφού με την 3η
φάση της η καμπάνια θα ξεπερά-
σει το «Better days are here», θα
προχωρήσει με ένα διαφορετικό
μήνυμα μέχρι τον Σεπτέμβρη
ώστε από εκεί και πέρα να συνε-
χίσει η διαφήμιση που αφορά τη
χειμερινή σεζόν. 

Θετικά τα πρώτα σχόλια

Το υφιστάμενο λογότυπο δεν εξυ-
πηρετεί τον στόχο του Υφυπουρ-
γείου να προωθηθεί η Κύπρος και
για στοιχεία πέραν του ήλιου και
της θάλασσας. 
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Μέσα Ιουλίου αναμένε-
ται η 3η φάση της 
διαφημιστικής προβο-
λής της Κύπρου η οποία
θα επικεντρωθεί 
στο μήνυμα «escape 
to nature».
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Νεφελώδες το τοπίο για το λιανικό
εμπόριο αφού μετά την ανακοίνωση
των σχεδίων στήριξης της κυβέρ-
νησης, είναι ξεκάθαρο ότι οι επι-
χειρηματίες του κλάδου θα πρέπει
να στηριχθούν στα δικά τους δε-
κανίκια για να ορθοποδήσουν την
επόμενη μέρα. Έξω από αυτή την
εξίσωση είναι το λιανικό τροφίμων,
το οποίο κατέγραψε αρκετά ψηλούς
τζίρους την περίοδο της καραντί-
νας. Τα υπόλοιπα καταστήματα,
κυρίως δε του κλάδου ένδυσης και
υπόδησης, είδαν τον Μάιο, μετά
την επαναλειτουργία τους, τον κύ-
κλο εργασιών τους να συρρικνώ-
νεται στο 40-45% σε σύγκριση με
τον Μάιο του 2019. Είναι σαφές
ότι οι χαμηλοί τζίροι των καταστη-
μάτων ακολουθούν την μειωμένη
αγοραστική δύναμη των κατανα-
λωτών, αφού η πλειοψηφία αυτών
βασιζόταν τους τελευταίους μήνες
στα ειδικά επιδόματα του Υπουρ-
γείου Εργασίας. Επιπλέον, με τις
κοινωνικές εκδηλώσεις και συγ-
κεντρώσεις όπως γάμοι και βαφτί-
σεις να μεταφέρονται για μετά τον
Σεπτέμβρη, δεν αναμένεται η ει-
κόνα του λιανικού να διαφοροποι-
ηθεί σημαντικά μέσα στο καλοκαίρι. 

Ανοικτή πληγή
Σημειώνεται ότι των σχεδίων

της κυβέρνησης μπορούν να επω-
φεληθούν καταστήματα εντός των
τουριστικών περιοχών, κάτι που
επίσης δημιουργεί προβληματισμό

για τους επιχειρηματίες του κλάδου
που κάνουν λόγο  για άνιση μετα-
χείριση μεταξύ των επιχειρήσεων
που παρουσιάζουν την ίδια μείωση
του κύκλου εργασιών λόγω κορω-
νοϊού. Ωστόσο επιδότηση θα μπορεί
να λάβει μια επιχείρηση στην Αγία
Νάπα, και όχι ένα κατάστημα που
δραστηριοποιείται στα εμπορικά
κέντρα της Λευκωσίας. Αυτό που
έχει ξεκαθαριστεί στους επαγγελ-
ματικούς συνδέσμους του λιανικού

εμπορίου είναι ότι τα σχέδια της
κυβέρνησης δεν πρόκειται να δια-
φοροποιηθούν. Το επόμενο βήμα
λοιπόν για τον κλάδο είναι να επι-
κεντρωθούν στα ενοίκια, ένα ζή-
τημα που αποτελεί ανοικτή πληγή
για τους ιδιοκτήτες καταστημάτων.
Δίνοντας την εικόνα, ο γ.γ. του Πα-
γύπριου Συνδέσμου Λιανικού Εμ-
πορίου Μάριος Αντωνίου, ανέφερε
ότι το κόστος των ενοικίων, είναι
μετά το κόστος του προσωπικού

το πιο σοβαρό έξοδο που έχουν τα
καταστήματα. Κυρίως δε για όσα
καταστήματα δραστηριοποιούνται
εντός των εμπορικών κέντρων.
Υπενθυμίζεται ότι αρχές Μαΐου
προωθήθηκαν μέσω νομοσχεδίων,
φορολογικές ελαφρύνσεις σε ιδιο-
κτήτες που ενοικιάζουν ακίνητη
ιδιοκτησία σε φυσικά ή σε νομικά
πρόσωπα ως κίνητρο για να προ-
χωρήσουν σε εθελοντική μείωση
του ενοικίου για περίοδο τριών μη-
νών, σε ενοικιαστές οι οποίοι έχουν
πληγεί οικονομικά την περίοδο της
πανδημίας συνεπεία του κορωνοϊ-
ού. Βάσει του νομοσχεδίου, θα πα-
ραχωρείται φορολογική ελάφρυνση
ίση με το 50% του ποσού μείωσης
του ενοικίου, νοουμένου ότι η μεί-
ωση ενοικίου δεν υπερβαίνει το
50% και δεν είναι μικρότερη του
30% του ενοικίου. Σύμφωνα με το
δεύτερο νομοσχέδιο το οποίο πέ-
ρασε από τη Βουλή, αναστέλλονται
οι εξώσεις μέχρι τις 30 Σεπτεμβρίου.
Και οι δύο νόμοι αντιμετωπίστηκαν
με επιφυλακτικότητα από την πλει-
οψηφία των κομμάτων, για το κατά
πόσο θα είναι αποτελεσματικό ερ-
γαλείο για τη ρύθμιση του θέματος.
Ένα μήνα μετά, οι ενοικιαστές εμ-
πορικών ακινήτων, οι οποίοι είναι
οι άμεσα ενδιαφερόμενοι επιβε-
βαιώνουν τις αρχικές ανησυχίες.
Οι ελαφρύνσεις που δόθηκαν δεν
ήταν αρκετές για να ρυθμίσουν τα
ενοίκια και ο μεγαλύτερος αριθμός
ιδιοκτητών, δεν προχώρησε τελικά
σε μειώσεις του ποσού των ενοι-
κίων. Επιπλέον, υπάρχει έντονη

ανησυχία στους κόλπους των κα-
ταστηματαρχών για το τι μέλλει
γενέσθαι με το θέμα των εξώσεων,
μετά το τέλος του Σεπτέμβρη.

Δύο προτάσεις
Μετά τις ανακοινώσεις  των σχε-

δίων, ακολούθησε σύσκεψη του
διοικητικού συμβουλίου του συν-
δέσμου λιανικού εμπορίου, στο
πλαίσιο της οποίας λήφθηκαν απο-
φάσεις για περαιτέρω χειρισμό της
κατάστασης. Αναμένεται λοιπόν
τις επόμενες μέρες, να γίνουν επα-
φές τόσο με την ΟΕΒ όσο και με
τα κοινοβουλευτικά κόμματα ώστε
να προωθηθούν οι εισηγήσεις του
κλάδου για ρύθμιση των εκκρε-
μούντων θεμάτων. Καταρχήν θα
ζητηθεί η επιμήκυνση της περιόδου
μείωσης των ενοικίων μέχρι και
τον Οκτώβρη, περίοδος κατά την
οποία λήγει η αναστολή των εξώ-
σεων.

Θα ζητηθεί επίσης, η αύξηση
του συντελεστή της φορολογικής
ελάφρυνσης για τους ιδιοκτήτες,
που σήμερα είναι στο 50%. Με αυτό
τον τρόπο εκτιμάται ότι οι ιδιοκτή-
τες θα έχουν πραγματικά ένα κί-
νητρο ώστε να προχωρήσουν σε
μειώσεις ενοικίων. Σε κάθε περί-
πτωση, ο σύνδεσμος λιανικού εμ-
πορίου υπογραμμίζει ότι δεν θα
πρέπει να θυματοποιηθούν οι ερ-
γαζόμενοι του κλάδου. Πρόκειται
συνολικά για 75 χιλιάδες οι οποίοι
απασχολούνται στο λιανικό εμπόριο
ενώ η προσφορά του κλάδου στο
ΑΕΠ ανέρχεται στο 12%.

Επί τάπητος τα ενοίκια για το λιανικό
Μετά την εξαίρεση από τα σχέδια στήριξης, οι επιχειρήσεις ετοιμάζουν προτάσεις ρύθμισης των ενοικίων

Τα φορολογικά κίνητρα δεν έχουν οδηγήσει σε μείωση των ενοικίων. Ζητούν επιπλέον ρυθμίσεις οι ιδιοκτήτες κατα-
στημάτων. 
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Σε καμία περίπτωση δεν
πρέπει να θυματοποι-
ηθούν οι εργαζόμενοι
τονίζεται. Συνολικά ο
κλάδος του λιανικού
απορροφά 75 χιλιάδες
εργαζομένους. 

Μία στις 4 επιχειρήσεις
εστίασης στην Ελλάδα
μπορεί να μην ανοίξει ποτέ
Κλειστό υπολογίζεται ότι παρα-
μένει ένα 30% με 35% των επι-
χειρήσεων εστίασης, ακόμη και
μετά την άρση των περιοριστικών
μέτρων, ενώ ένα μεγάλο μέρος
αυτών (περίπου 25% του συνόλου)
μπορεί να μην ανοίξει καθόλου.
Ακόμη, πάντως, και όσες έχουν
ανοίξει, καταγράφουν μειωμένο
τζίρο, αφενός λόγω της κακοκαι-
ρίας το πρώτο διάστημα μετά την
άρση της απαγόρευσης για τη
λειτουργία της εστίασης, αρχικά
μόνο σε εξωτερικούς χώρους,
αφετέρου λόγω της διστακτικό-
τητας μεγάλης μερίδας κατανα-
λωτών να επισκεφθούν ένα εστια-
τόριο. Σύμφωνα με τις εκτιμήσεις
της Ελληνικής Ενωσης Επιχει-
ρήσεων Οργανωμένης Εστίασης
(ΕΠΟΕΣ), πάνω από 70% των επι-
χειρήσεων που δραστηριοποι-
ούνται στον κλάδο θα κλείσουν
τη φετινή χρονιά με ζημίες. Κά-
ποιες, βεβαίως, από τις επιχειρή-
σεις εστίασης που σήμερα είναι
κλειστές, αναμένεται να ανοίξουν
στις 15 Ιουνίου, οπότε θα ξεκι-
νήσει η λειτουργία των εποχικών
καταλυμάτων. Το πλήγμα είναι
μεγάλο κυρίως για τις επιχειρήσεις
που δραστηριοποιούνται σε του-
ριστικές περιοχές, καθώς και για
όσες βρίσκονται σε χώρους όπως
τα αεροδρόμια –εν προκειμένω
πρόκειται κατά βάση για κατα-
στήματα αλυσίδων της οργανω-
μένης εστίασης– αλλά και σε εμ-
πορικά κέντρα, λόγω της μη λει-
τουργίας των κλειστών κινημα-
τογράφων. Σύμφωνα με εκπρο-
σώπους του κλάδου, η κίνηση εί-
ναι μειωμένη και στα εστιατόρια
που βρίσκονται στους σταθμούς
εξυπηρέτησης αυτοκινητιστών
(ΣΕΑ) στις εθνικές οδούς και δεν
παρατηρήθηκε σημαντική ανα-
θέρμανσή της ούτε κατά το πρό-
σφατο τριήμερο του Αγίου Πνεύ-
ματος. Μιλώντας σε συζήτηση
που διοργανώθηκε χθες στο πλαί-
σιο του Οικονομικού Φόρουμ των
Δελφών, ο γνωστός σεφ κ. Δη-
μήτρης Σκαρμούτσος υποστήριξε
ότι το 30% με 35% των επιχειρή-
σεων δεν κατάφεραν να ανοίξουν
μετά το lockdown, ενώ το 20%
έχει ανοίξει δοκιμαστικά. Ο ίδιος
ανέφερε ότι η μείωση του τζίρου
φτάνει το 40%, ενώ την ίδια ώρα

υπάρχει αύξηση των λειτουργι-
κών εξόδων, καθώς και ανατιμή-
σεις στις πρώτες ύλες οι οποίες
οφείλονται στις ελλείψεις που
προκλήθηκαν λόγω των περιο-
ρισμών στις μετακινήσεις και
στις μεταφορές. 

Φοβούνται
Σύμφωνα με έρευνα της IRI,

η οποία παρουσιάστηκε χθες από
τον κ. Π. Μπορέτο, εμπορικό δι-
ευθυντή και αναπληρωτή γενικό
διευθυντή της εταιρείας, στο
πλαίσιο διαδικτυακού σεμιναρίου
το 45% των καταναλωτών εμφα-
νίζεται διστακτικό να καταναλώ-
σει φαγητό και ποτό εκτός σπιτιού
και να πάει σε κάποιο εστιατόριο
ή μπαρ. Αποθαρρυντικά, ειδικά
για τις τουριστικές περιοχές, είναι
επίσης τα ευρήματα σχετικά με
τον προγραμματισμό διακοπών
των Ελλήνων το φετινό καλοκαίρι.
Καταρχάς το 21% δηλώνει ότι
δεν θα πάει διακοπές και θα πα-
ραμείνει στο σπίτι. Το 18% δη-
λώνει ότι θα πάει στο χωριό του,
το 16% ότι θα πάει στο εξοχικό
του και το 8% ότι θα πάει σε εξο-
χικό φιλικού ή συγγενικού του
προσώπου. Μόλις 20% ανέφερε
ότι θα μείνει στις διακοπές σε
κάποιο ξενοδοχείο ή ενοικιαζό-
μενο δωμάτιο. 

ΔΗΜΗΤΡΑ ΜΑΝΙΦΑΒΑ 

Ο γνωστός σεφ Δημήτρης Σκαρ-
μούτσος υποστήριξε ότι 30% με
35% των επιχειρήσεων του κλάδου
δεν κατάφεραν να ανοίξουν μετά
το lockdown, ενώ το 20% έχει ανοί-
ξει δοκιμαστικά.
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Του ανταποκριτή μας στις ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ 
ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟΥ

Ομιλοι εκτός Ε.Ε. μέσω 
κρατικών ενισχύσεων 
προχωρούν σε εξαγο-
ρές, στρεβλώνοντας 
τον ανταγωνισμό.

Εμπόδια 
στις εξαγορές 
εταιρειών της Ε.Ε.
θέτει η Κομισιόν
Για να περιορίσει επεκτατικές κινήσεις
από τρίτες χώρες, κυρίως από την Κίνα 

H εκτελεστική 

Δεν σταματάει 
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-

-

-

-

-

-
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-

-
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-
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Αυξάνει τον δανεισμό της η Γερμανία στα 218,5 δισ. ευρώ για το 2020 

Νέο πακέτο στήριξης 10 δισ. ευρώ στην Ιταλία 

Το δημόσιο χρέος 
θα ανέλθει φέτος  
στο 77% του ΑΕΠ 
από 60%  
το περασμένο έτος.

Εκτιμάται πλέον ότι 
το δημοσιονομικό έλ-
λειμμα της χώρας θα 
ανέλθει φέτος στο 11%. 

O υπουργός -

O πρωθυπουργός



Δ Ι Ε Θ Ν ΗΚυριακή 21 Ιουνίου 2020 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η 11
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Η Moody’s εκτιμά πως 
η παρούσα κρίση θα 
αφήσει μόνιμα και βα-
θιά σημάδια στην οικο-
νομική δραστηριότητα. 

Στα 16 τρισ. δολ.
ο λογαριασμός
της πανδημίας
για το 2020
Στο ποσό αυτό υπολογίζονται οι ετήσιες
επιπτώσεις στην παγκόσμια οικονομία

Σημαντικές 
-

Δεν αναμένονται -
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Τις προσδοκίες -

-
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-
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-

-

-
-
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Διαβουλεύσεις στη Σύνοδο Κορυφής για το Ταμείο Ανάκαμψης

Αύξησε το QE κατά 100 δισ. λίρες η Τράπεζα της Αγγλίας

Αναζητείται σύγκλιση 
για το μέγεθος 
του πακέτου 
και τον επιμερισμό 
μεταξύ επιχορηγήσεων 
- δανείων.

Ο νέος στόχος είναι 
η διοχέτευση 745 δισ. 
στερλινών (825 δισ. 
ευρώ) στην αγορά 
ομολόγων μέχρι 
το τέλος του έτους.

Πληροφορίες 
-

Η Τράπεζα της Αγγλίας -
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Κοινό και αποκλειστικό δικαίωμα χρήσης
Όπως και παντού, έτσι και στα ακί-
νητα, υπάρχουν ορολογίες και έννοιες
που χρησιμοποιούμε συχνά στην
καθημερινότητα μας, που όμως αρ-
κετοί έχουν συγχυσμένες στο μυαλό
τους, με αποτέλεσμα να προκαλούν
αχρείαστο άγχος στους ιδίους ή ακόμη
και διαπληκτισμούς με άλλους. Πα-
ρόλο που δεν προτίθεμαι να παρα-
θέσω ένα γλωσσάρι ακίνητης ιδιο-
κτησίας, καθώς αυτό είναι ένα βιβλίο
από μόνο του, θα αρχίσω να παρα-
θέτω σε μια τυχαία σειρά από άρθρα
μερικές από αυτές τις έννοιες όσο
πιο συνοπτικά γίνεται χωρίς να δίνω
– αναλόγως περίπτωσης – την πλήρη
κτηματολογική, κτηματική, νομική,
οικονομική ή άλλη ερμηνεία. Ως αρχή
σήμερα θα δούμε ποια είναι η διαφορά
μεταξύ κοινού και αποκλειστικού δι-
καιώματος χρήσης. Οποιαδήποτε οι-
κοδομή ή συγκρότημα αποτελείται
από τουλάχιστον πέντε μονάδες (π.χ.
διαμερίσματα, γραφεία, καταστήματα,
κατοικίες κλπ) θεωρείται κοινόκτητη.
Οποιαδήποτε οικοδομή ή συγκρό-
τημα αποτελείται από δύο μέχρι τέσ-
σερις μονάδες μπορούν να ενταχθούν
στην κατηγορία των κοινόκτητων
κατά την κρίση του Διευθυντή του
Κτηματολογίου μετά από σχετικό αί-
τημα των ενδιαφερομένων μερών.

Με τον όρο κοινόκτητη οικοδομή
εννοούμε ότι οι ιδιοκτήτες των μο-
νάδων έχουν κατά αναλογία μερίδιο
επί της ιδιοκτησίας της γης πάνω
στην οποία είναι κτισμένη η οικοδομή
ή το συγκρότημα.  Στο ακραίο σενάριο
όπου η οικοδομή κατεδαφίζεται ο

κάθε ιδιοκτήτης μονάδας γνωρίζει
εκ των προτέρων τι μερίδιο του ανα-
λογεί στο κενωθέν τεμάχιο.  Σε όλες
τις περιπτώσεις το ποσοστό κοινο-
κτημοσύνης καθορίζει το ύψος των
δικαιωμάτων και των υποχρεώσεων
του έναντι του συνόλου.

Γενικά τα μερίδια κοινοκτημοσύ-
νης καθορίζονται από τον αρχικό
ιδιοκτήτη (π.χ. developer).  Όμως
επειδή παλαιότερα αυτό δεν συνέ-
βαινε κατά κόρον με αποτέλεσμα να
επικρατεί μπάχαλο, το θέμα τακτο-
ποιήθηκε νομοθετικά το 1993.  Έτσι
για οικοδομές που είχαν εξασφαλίσει
άδεια οικοδομής πριν το 1993 και
δεν καθόριζαν τα ποσοστά ιδιοκτη-
σίας των ιδιοκτητών, αυτά καθορί-
στηκαν σύμφωνα με τις τιμές των
μονάδων επί του συνόλου της οικο-
δομής κατά την Γενική Εκτίμηση
της 1ης Ιανουαρίου 1980.  Για οικο-
δομές που εξασφάλισαν άδεια οικο-
δομής από το 1993 και έκτοτε τα πο-
σοστά ιδιοκτησίας επί του συνόλου
καθορίζονται από τον αρχικό ιδιο-
κτήτη.

Δύο απλά παραδείγματα που πα-
ραθέτουν τη λογική πίσω από το πο-
σοστό κοινοκτημοσύνης είναι τα
ακόλουθα:

Ας υποθέσουμε ότι έχουμε ένα
συγκρότημα το οποίο ανεγέρθηκε
πριν από πέντε χρόνια.  Αποτελείται
από δέκα διαμερίσματα ίσης αξίας
προ πενταετίας €100.000 το κάθε
ένα.  Η συνολική αρχική αξία της οι-
κοδομής ήταν €1εκ.  Άρα η κάθε μο-
νάδα έχει το 10% της αξίας του συ-

νόλου και αυτό το 10% μεταφράστηκε
έκτοτε σε 10% μερίδιο επί της κοι-
νόκτητης ιδιοκτησίας για την κάθε
μονάδα.  Το κάθε ποσοστό παραμένει
«κλειδωμένο» στο διηνεκές.

Στο άλλο παράδειγμα, ας υποθέ-
σουμε ότι έχουμε ένα διώροφο κτήριο
το οποίο ανεγέρθηκε το 1990.  Απο-
τελείται από ένα κατάστημα στο ισό-
γειο και δύο πανομοιότυπα διαμερί-
σματα στον όροφο.  Το κατάστημα
είχε αξία κατά την 1η Ιανουαρίου
1980 €20.000 ενώ το κάθε διαμέρισμα
είχε αξία κατά την ίδια ημερομηνία
€5.000.  Η συνολική αξία της οικο-
δομής ήταν €30.000.  Τότε το κατά-
στημα απέκτησε έχει μερίδιο 2 προς
3 ή 66,67% επί του οικοπέδου, ενώ
το κάθε διαμέρισμα από 1 προς 6 ή
περίπου 16,67% επί του οικοπέδου.

Τώρα που θέσαμε το ευρύτερο
πλαίσιο, ας δούμε τις διαφορές μεταξύ

κοινού και αποκλειστικού δικαιώμα-
τος χρήσης.  Σε μια κοινόκτητη οι-
κοδομή συνυπάρχουν λοιπόν τα ακό-
λουθα αναγκαία στοιχεία:

Πρώτον, αποκλειστική ιδιοκτησία
μονάδων (όπως για παράδειγμα οι
«τέσσερις τοίχοι» του διαμερίσματος
σας) και δεύτερον, η αποκλειστική
συνιδιοκτησία των κοινόκτητων χώ-
ρων. Από εκεί και πέρα, για την ομαλή
λειτουργία της οικοδομής είναι ανα-
γκαίο να υπάρχουν κάποιοι κοινό-
χρηστοι χώροι.  Σαν τέτοιοι αναφέ-
ρονται παραδειγματικά, οι διάδρομοι,
οι σκάλες, οι ανελκυστήρες, ο περι-
βάλλοντας χώρος της αυλής με την
περίφραξη, η ταράτσα κλπ.  Αυτοί
οι χώροι ανήκουν ιδιοκτησιακά σε
όλους, αλλά και χρησιμοποιούνται
από όλους τους ιδιοκτήτες ή/ και
ενοίκους τους.  Το ποσοστό ιδιοκτη-
σίας επί των κοινόκτητων χώρων,

δεν θέτει περιορισμούς χρήσης των
κοινοχρήστων.  Αν δηλαδή εγώ έχω
ποσοστό 10% στη συνιδιοκτησία,
δεν σημαίνει ότι νομιμοποιούμαι να
απαιτώ μείωση των υποχρεώσεων
μου έναντι των συντηρήσεων και
εξόδων γενικά αν η χρήση που κάνω
των κοινοχρήστων μπορεί να μετρη-
θεί ως κάτω του 10% της ολικής χρή-
σης. Επίσης αν εγώ προβαίνω σε χρή-
ση των κοινοχρήστων πέραν του
10%, δεν νομιμοποιούνται οι υπό-
λοιποι να μου θέσουν φραγμούς ή
όρια στην χρήση αυτή.  Φυσικά στην
κάθε περίπτωση εννοείται ότι δεν
καταστρατηγώ με οποιονδήποτε τρό-
πο τους κανονισμούς που έχει κάθε
νόμιμο δικαίωμα να θέτει η διαχει-
ριστική επιτροπή.

Πέραν των κοινόχρηστων χώρων,
είναι δυνατόν και παρέχεται ευχέρεια
από τη νομοθεσία, να καθορίζονται
και κάποιοι χώροι ως χώροι με απο-
κλειστικά δικαιώματα χρήσης.  Αυτό
σημαίνει πως το δικαίωμα χρήσης
των χώρων αυτών ανήκει σε μια μο-
νάδα και συνεπώς οι υπόλοιπες μο-
νάδες δεν έχουν κανένα δικαίωμα
χρήσης επί αυτών.  Σαν τέτοιοι χώροι
αναφέρονται οι χώροι στάθμευσης,
οι αποθήκες, αυλές, μέρος μιας τα-
ράτσας κλπ.  Ας πούμε, το roof- garden
που ανήκει σε συγκεκριμένη μονάδα
εμπίπτει στην τελευταία κατηγορία
παραδείγματος.  Αν το δικαίωμα χρή-
σης ενός roof- garden δεν είναι απο-
κλειστικό σε κάποια μονάδα, τότε
αυτόματα είναι κοινόχρηστο για όλες
τις μονάδες. Ο τρόπος βάσει του οποί-

ου καθορίζεται αν μια επιφάνεια ανή-
κει σε μια μονάδα ή όχι είναι μέσω
εγγραφής του δικαιώματος στον τίτλο
Ιδιοκτησίας της συγκεκριμένης μο-
νάδας. Αυτό το εγγεγραμμένο δι-
καίωμα καθορίζεται ως «αποκλειστικό
δικαίωμα χρήσης». Και είναι πολύ
απλό.  Αν για παράδειγμα έχετε ένα
διαμέρισμα και το διαμέρισμα σας
έχει δικό του χώρο στάθμευσης, δική
του αποθήκη και δική του αυλή, τότε
στον τίτλο ιδιοκτησίας σας, θα ανα-
γράφει ότι διαθέτει με αποκλειστικό
δικαίωμα χρήσης τον χώρο στάθ-
μευσης αρ. τάδε, την αποθήκη αρ.
τάδε και την αυλή αρ. τάδε και μόνο
οι χρήστες του διαμερίσματος σας
έχουν το απόλυτο δικαίωμα χρήσης.
Οι αριθμοί παραπέμπουν στο επίσημο
κτηματικό σχέδιο οριζόντιου και κά-
θετου διαχωρισμού και δεν μπορεί
να τους αμφισβητήσει κανένας. 

Ό,τι λοιπόν δεν ανήκει με απο-
κλειστικό δικαίωμα χρήσης σε συγ-
κεκριμένη μονάδα αποτελεί χώρο
κοινοχρήστων και όλοι έχουν δικαίω-
μα, αλλά και ευθύνη χρήσης του.  Με
άλλα λόγια ένας καταστηματάρχης
δεν μπορεί να αποποιηθεί της ευθύ-
νης να πληρώσει για τη συντήρηση
του ανελκυστήρα με τη δικαιολογία
πως δεν τον χρησιμοποιεί επειδή ο
ανελκυστήρας είναι κοινής χρήσης
από όλες τις μονάδες ανεξαρτήτως
συχνότητας χρήσης.  

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property Strategy
- Chartered Surveyors.

Αν το δικαίωμα χρήσης ενός roof- garden δεν είναι αποκλειστικό σε κάποια
μονάδα, τότε αυτόματα είναι κοινόχρηστο για όλες τις μονάδες.

«Πάγωσε» η αγορά ακινήτων 
από Κινέζους στην Ελλάδα 
Η πλήρης αλλαγή στάσης οφείλεται στις συνέπειες της πανδημίας

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Αφαντοι παραμένουν οι Κινέζοι
επενδυτές από την ελληνική αγο-
ρά κατοικίας, στερώντας μια ση-
μαντική πηγή εσόδων και ρευ-
στότητας για τον κλάδο, ιδίως
για το πρόγραμμα χορήγησης
αδειών παραμονής «χρυσή βίζα». 

Το αξιοπερίεργο μάλιστα είναι
ότι αυτό δεν συμβαίνει με ενδια-
φερόμενους από άλλες χώρες,
όπου γίνεται το ακριβώς αντίθετο,
δηλαδή το αγοραστικό ενδιαφέ-
ρον είναι υψηλότερο συγκριτικά
με πέρυσι.

Σε πρόσφατη ανάλυση, το δί-
κτυο ηλεκτρονικών αγγελιών Spi-
togatos επισήμανε ότι τον Μάιο
ο αριθμός των επισκέψεων από
ξένους χρήστες που ενδιαφέρον-
ται για την αγορά ή ενοικίαση
ακινήτου εκτινάχθηκε κατά 30%
σε σχέση με τον αντίστοιχο πε-
ρυσινό μήνα. Το μεγαλύτερο εν-
διαφέρον σημείωσαν άνθρωποι
από τη Γερμανία, το Ην. Βασίλειο,
τις ΗΠΑ, την Κύπρο, την Αυστρα-
λία, τη Γαλλία, την Ολλανδία, την
Ελβετία και τον Καναδά.

Οπως αντιλαμβάνεται κανείς,
από τη σχετική λίστα απουσιά-
ζουν οι Κινέζοι ενδιαφερόμενοι,
οι οποίοι κατά το αντίστοιχο πε-
ρυσινό διάστημα (Απριλίου - Μαΐ-
ου) κατατάσσονταν εντός της
πρώτης δεκάδας με τους πιο κι-
νητικούς επενδυτές στην ελλη-
νική αγορά. 

Αντιθέτως, φέτος δεν βρίσκον-
ται ούτε στην πρώτη 20άδα χω-
ρών. Πρόκειται για μια στροφή
180 μοιρών σε σχέση με τις αρχές
του 2020, όταν φαινόταν ότι οι
Κινέζοι θα κυριαρχούσαν ακόμα
περισσότερο στην ελληνική κτη-
ματαγορά. 

Μάλιστα, σε σχετική εκδήλω-
ση που είχε πραγματοποιηθεί τον
προηγούμενο Ιανουάριο στο
Επαγγελματικό Επιμελητήριο

Αθηνών, μέλη της Ενωσης Κινέ-
ζων Επενδυτών Ελλάδας είχαν
προβλέψει ότι οι κινεζικές επεν-
δύσεις στην ελληνική αγορά ακι-
νήτων θα προσεγγίσουν το 1 δισ.
ευρώ κατά τη διάρκεια του 2020,
ξεπερνώντας κάθε προηγούμενο.
Η πλήρης αλλαγή στάσης οφεί-
λεται ασφαλώς στις συνέπειες

της πανδημίας του νέου κορω-
νοϊού, οι οποίες απ’ ό,τι φαίνεται
έχουν επηρεάσει πολύ περισσό-
τερο την ψυχολογία των Κινέζων
επενδυτών, σε σχέση με άλλων
χωρών. 

Η εικόνα αυτή αποτυπώνεται
εναργώς και στην πορεία του προ-
γράμματος «χρυσή βίζα», το οποίο
έχει σχεδόν βαλτώσει. 

Σύμφωνα με τα πιο πρόσφατα
στοιχεία της Γενικής Γραμματείας
Μεταναστευτικής Πολιτικής του
υπουργείου Μετανάστευσης, από
τις αρχές του έτους έχουν εκδοθεί
μόλις 271 νέες άδειες παραμονής,
ανεβάζοντας τον συνολικό αριθμό
από την έναρξη του προγράμμα-
τος σε 7.550. Αν υπολογιστεί ότι

73% των εν λόγω αδειών, ή 5.504,
αφορούν Κινέζους επενδυτές, εί-
ναι προφανές το πρόβλημα για
την πορεία του προγράμματος.
Ασφαλώς, η σημαντική αυτή επι-
βράδυνση οφείλεται στα μέτρα
περιορισμού και δη στην αδυνα-
μία των Κινέζων επενδυτών να
ταξιδέψουν στην Ελλάδα, προ-
κειμένου να ολοκληρώσουν τις
σχετικές διαδικασίες αγοράς ακι-
νήτου και κατάθεσης των εγγρά-
φων για τη χορήγηση άδειας πα-
ραμονής. 

Με δεδομένο ότι αυτό συνε-
χίζεται εν πολλοίς μέχρι σήμερα,
φαίνεται πως οι ενδιαφερόμενοι
στην πλειονότητά τους έχουν
αναστείλει πλήρως κάθε σχετική
επένδυση, μεταθέτοντας τα πλά-
να τους σε μεταγενέστερο χρόνο,
πιθανότατα από το 2021 και μετά.
Παράλληλα, με δεδομένο ότι αρ-
κετοί Κινέζοι προτιμούσαν να
αγοράσουν κάποια εμπορικά κα-
ταστήματα, ή διαμερίσματα κα-
τάλληλα προς βραχυχρόνια μί-
σθωση, είναι πιθανό οι σχετικές
αποφάσεις να εξαρτηθούν από
την πορεία των συγκεκριμένων
κατηγοριών ακινήτων το επόμενο
διάστημα.

Τόσο τα καταλύματα βραχυ-
χρόνιας μίσθωσης, όσο και τα εμ-
πορικά καταστήματα υποαποδί-
δουν, καθώς στην πρώτη περί-
πτωση τα έσοδα έχουν καταρ-
ρεύσει, συμβαδίζοντας με τη γε-
νικότερη εικόνα των τουριστικών
αφίξεων από το εξωτερικό, ενώ
στη δεύτερη, οι πιέσεις για μει-
ωμένα ενοίκια θα συνεχιστούν
και κατά τη διάρκεια του δευτέρου
εξαμήνου. 

Ως εκ τούτου, η μοναδική προ-
οπτική επί του παρόντος είναι οι
Κινέζοι επενδυτές που εξετάζουν
την ελληνική αγορά για την από-
κτηση κατοικίας για ίδια χρήση,
π.χ. στα νότια προάστια ή σε κά-
ποιο νησί.

Δήλωση μεταβίβασης
ακινήτου σε τρεις ημέρες
Σε τρεις ημέρες θα ολοκληρώνεται η
δήλωση μεταβίβασης ακινήτου, σύμ-
φωνα με το σχέδιο που εκπονεί η
Ανεξάρτητη Αρχή Δημοσίων Εσόδων,
και μάλιστα χωρίς να απαιτείται η
παρουσία του πωλητή ή του αγοραστή
στην εφορία. Με απόφαση που υπέ-
γραψε ο διοικητής της Ανεξάρτητης
Αρχής Δημοσίων Εσόδων, Γιώργος
Πιτσιλής, και αναμένεται να δημο-
σιευθεί στην Εφημερίδα της Κυβερ-
νήσεως, απλοποιείται και επιταχύ-
νεται η διαδικασία δήλωσης ακινήτου
στην εφορία. Οπως τονίζουν από την
ΑΑΔΕ, με αυτόν τον τρόπο δίνεται
τέλος σε μια αναχρονιστική και χρο-
νοβόρο πρακτική που δημιουργούσε
ουρές στις εφορίες, τριβές και ταλαι-
πωρία για τους φορολογουμένους.
Σύμφωνα με πληροφορίες, η λύση
στην οποία έχουν καταλήξει στην
ΑΑΔΕ, και η οποία θα εφαρμοστεί
μέχρι την πλήρη ψηφιοποίηση των
δηλώσεων φορολογίας κεφαλαίου,
περιλαμβάνει τα εξής: 

1. Οι κάθε είδους αιτήσεις ή δη-
λώσεις μπορούν να αποστέλλονται
μέσω ταχυδρομείου (συστημένο),
courier ή e-mail, καθώς και να κα-
τατίθενται στο πρωτόκολλο της ΔΟΥ.
Για την υποβολή των αιτήσεων, είναι
δυνατόν να χρησιμοποιείται η φόρμα
της υπεύθυνης δήλωσης του gov.gr.

2. Σε περίπτωση ηλεκτρονικής
αποστολής, αποστέλλεται αυτομα-
τοποιημένο μήνυμα (auto-reply), το
οποίο αποτελεί αποδεικτικό παρα-
λαβής της δήλωσης ή αίτησης. Σε
περίπτωση αποστολής μέσω ταχυ-
δρομείου ή courier, αποδεικτικό πα-
ραλαβής αποτελεί το αντίστοιχο απο-
δεικτικό αποστολής από το ταχυ-
δρομείο ή την εταιρεία courier.

3. Εφόσον ο φάκελος είναι πλήρης,
οι δηλώσεις και αιτήσεις διεκπεραι-
ώνονται υποχρεωτικά εντός τριών
εργασίμων ημερών.

4. Με την ολοκλήρωση της διεκ-
περαίωσης, ο πολίτης ενημερώνεται
με μήνυμα στο Taxisnet, όπου αναρ-
τάται και το επίσημο αντίγραφο της
δήλωσης ή του πιστοποιητικού που
αιτείται.

5. Δεν χρειάζεται καμία επίσκεψη
στη ΔΟΥ για τη διεκπεραίωση της
αίτησης.

6. Εντός 60 ημερών από τη διεκ-
περαίωση των δηλώσεων, γίνεται
επαλήθευση της ορθότητας του πε-

ριεχομένου με βάση τις διατάξεις
της νομοθεσίας. Αν διαπιστωθούν
σφάλματα, αποστέλλεται πρόσκληση
υποβολής τροποποιητικής δήλωσης.
Αν ο πολίτης δεν ανταποκριθεί εντός
των προθεσμιών, εκδίδεται εντολή
ελέγχου, ο οποίος και διενεργείται
υποχρεωτικά.

Στην ΑΑΔΕ εκτιμούν ότι με αυτή
τη λύση οι πολίτες και οι συμβολαι-
ογράφοι θα εξυπηρετούνται ταχύτερα
και με διαφάνεια, χωρίς να χρειάζεται
να περιμένουν στην ουρά στις εφο-
ρίες, οι οποίες είναι ήδη πολύ επι-
βαρυμένες με τα κάθε είδους αιτή-
ματα εξυπηρέτησης των πολιτών,
που συσσωρεύτηκαν από την έναρξη
της κρίσης του κορωνοϊού. Χαρα-
κτηριστικά, από τα πρώτα στοιχεία
που έχει στη διάθεσή της η ΑΑΔΕ
φαίνεται ότι από τα μέσα Μαρτίου
έως και τα τέλη Μαΐου οι εφορίες
της χώρας δέχθηκαν πάνω από 1
εκατομμύριο αιτήματα εξυπηρέτησης
μέσω e-mail και τηλεφώνου και αν-
ταποκρίθηκαν σε 850.000.  Ταυτό-
χρονα, οι υπηρεσίες πληροφορικής
της ΑΑΔΕ επισπεύδουν την ηλεκτρο-
νικοποίηση των δηλώσεων φορο-
λογίας κεφαλαίου, η οποία ανεστάλη
στα τέλη του 2019, λόγω του αιτή-
ματος των συμβολαιογράφων, που
ζήτησαν χρόνο προσαρμογής και
εκπαίδευσης στο νέο σύστημα δη-
λώσεων. Εντός του 2020 θα έχει ολο-
κληρωθεί η ψηφιακή τουλάχιστον
δήλωση του φόρου μεταβίβασης ακι-
νήτων, που αποτελεί και τον μεγα-
λύτερο όγκο των δηλώσεων φορο-
λογίας κεφαλαίου.

ΠΡ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Οι κάθε είδους αιτήσεις ή δηλώσεις
μπορούν να αποστέλλονται μέσω τα-
χυδρομείου (συστημένο), courier ή e-
mail, καθώς και να κατατίθενται στο
πρωτόκολλο της ΔΟΥ.

������

Δεν μπορούν να ταξι-
δέψουν στην Ελλάδα
για να αγοράσουν ακί-
νητο και να λάβουν
άδεια παραμονής.
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ΜΑΡIΑ ΤΟΠΑΛΗ
Ποιήτρια, μεταφράστρια

Θα κρατήσουμε
τα βιβλία
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ΑΡΓΥΡΩ ΜΑΝΤΟΓΛΟΥ
Συγγραφέας, μεταφράστρια
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ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΚΗΣ
Συγγραφέας

Γέφυρες
και χαρακώματα
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ΒΙΒΙΑΝ ΣΤΕΡΓΙΟΥ
Συγγραφέας 

Και με τους τρανς
και με τον Πότερ
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Χαμός στο σύμπαν του Χάρι Πότερ
Τέσσερις συγγραφείς σχολιάζουν τις δηλώσεις της Τζ. Κ. Ρόουλινγκ για τα διεμφυλικά άτομα και όσα ακολούθησαν

Του ΝΙΚΟΛΑ ΖΩΗ

Την έκφραση -

Από αριστερά: 

AP
 /

 JO
EL

 R
YA

N

AP
 /

 L
EF

TE
RI

S 
PI

TA
RA

KI
S

«Η υπόθεση των τρανς, 
που εξακολουθούν 
να καταπιέζονται, 
είναι προδήλως 
σημαντικότερη από τους 
όποιους φανατικούς».

«Κανένας σοβαρός 
αναγνώστης 
δεν φαντασιώνεται 
μία λογοτεχνία όμοια 
με politically correct 
διαφημιστικό σποτάκι».
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Η βραβευμένη

Της ΜΑΡΩΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

«Εχουμε φτάσει  
στο σημείο οι ωκεανοί 
να απειλούνται από  
τον άνθρωπο», λέει  
η χημικός-ωκεανογρά-
φος, ερευνήτρια στο  
ΕΛΚΕΘΕ Χριστίνα Ζέρη.

Ενα ξεχωριστό θαλασσινό λεύκωμα για μικρούς και μεγάλους, με εκπληκτική εικονογράφηση, από τις εκδόσεις Καπόν

Μέσα 

«Ωκεανός» από χαρτί και χρώμα

Στο εξώφυλλό του

-
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ΤΟ Νο1 ΠΡΩΙΝΟ 
ΤΟΥ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΡΑΔΙΟΦΩΝΟΥ

ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΑ 

06:00 -10:00 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ 
ΑΡΤΕΜΙΟΥ

ΤΑΣΟΣ 
ΤΡΥΦΩΝΟΣ

ΧΟΡΗΓΟΣ ΕΚΠΟΜΠΗΣ

11.3%
LOVE FM

100.7

9.8%
SFERA

MIX
7.9%

10.1%
ANT1

ΣΥΜΦΩΝΑ ΜΕ ΤΗΝ ΠΑΓΚΥΠΡΙΑ ΕΠΙΣΗΜΗ ΕΡΕΥΝΑ ΑΚΡΟΑΜΑΤΙΚΟΤΗΤΑΣ 
ΣΕ ΗΛΙΚΙΕΣ 13-80 ΕΤΩΝ ΣΤΟ ΧΡΟΝΙΚΟ ΔΙΑΣΤΗΜΑ 1/1/2020 – 31/3/2020 
(ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΑ SYMMETRON MARKET RESEARCH & CONREAD RESEARCH BUREAU)

9.2%
SUPER

Της ΛΟΪΖΑΣ ΛΟΥΗ

Ο Σύνδεσμος -

-
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-
-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-
-
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Νέοι τρόποι σκέψης

-
-

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-
-

-

-
-
-

-
-

-

-

-

Phytorio Artists-in-Residency
Καλοκαίρι 2020

Πληροφορίες
www.phytorio.org | Facebook: 

@VisualArtistsCyprus | 

Επικοινωνία ιδεών και ανθρώπων στο Φυτώριο 
Ο Σύνδεσμος Εικαστικών Καλλιτεχνών Κύπρου διοργανώνει τρία προγράμματα φιλοξενίας καλλιτεχνών και θεωρητικών τέχνης

«Δημιουργείται μια 
πλατφόρμα σκέψης και 
δράσης σε κοινωνικά και 
πολιτικά ζητήματα, πει-
ραματισμού και επεξερ-
γασίας πρακτικών. Το 
Φυτώριο αποτελεί για 
όλους χώρο έμπνευσης», 
λέει η ομάδα του Φυτω-
ρίου στην «Κ».

Στο πρώτο
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Ο Τζορτζ Φλόιντ 
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Ο Νίκος Ζ. Κομνηνός δραστηριοποι-
είται στη διοίκηση εταιρειών υψη-
λής τεχνολογίας. Εχει ζήσει πολλά 
χρόνια στις ΗΠΑ και στο Ηνωμένο 
Βασίλειο. Με υπόβαθρο τις σπουδές 
του στην ψυχολογία, στους ηλε-
κτρονικούς υπολογιστές και στην 
επιχειρηματικότητα, εμπνέεται αλ-
λά και ανησυχεί για τις αλλαγές που 
επέρχονται στη ζωή μας από την τε-
χνητή νοημοσύνη και τις τεχνολογί-
ες αιχμής. Αρκετούς μήνες πριν εμ-
φανιστεί ο κορωνοϊός, ολοκλήρωσε 
τη «Σπίθα», ένα τεχνολογικό θρίλερ 
με έντονες οικολογικές ανησυχίες 
(εκδ. Καστανιώτης), στο οποίο πε-
ριγράφεται μια πανδημία ακριβώς 
σαν αυτή που ζούμε σήμερα. 
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;

 
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας 
θα θέλατε να είστε και γιατί;

-

 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
ποιητές ή συγγραφείς καλείτε, ζώ-
ντες και τεθνεώτες;

-
-

-
-

 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;

-

 
Το βιβλίο που έχετε διαβάσει τις 
περισσότερες φορές;

-

-

 
Ποια είναι, κατά τη γνώμη σας, τα 
συστατικά ενός καλού μυθιστο-
ρήματος;

-

-

 
Γράψατε για έναν θανατηφόρο ιό 
πριν ενσκήψει ο κορωνοϊός. Πώς 
επιλέξατε αυτό το θέμα;

-
-

-

 
Και μετά τη «Σπίθα» τι; Μία ακόμα 
απειλή για την ανθρωπότητα;

-

DAVID PARK
Ταξιδεύοντας σε ξένη γη 
μτφρ. Νίκος Μάντης,
εκδ. Gutenberg, σελ. 233

Το μυθιστόρημα -
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-
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-
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-
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-

-
-
-
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-

-

-

-

Της ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΚΟΤΖΙΑ

Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Τα δάκρυα του αναγνώστη

Μαύρος Φλόιντ

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Η οικογένεια είχε 
μείνει στο Χιούστον. 
Τουλάχιστον τώρα 
μπορούσε να τη βοηθάει. 
Εστελνε χρήματα 
στις κόρες. Μιλούσε 
με τη γυναίκα του 
στο τηλέφωνο. 
Επιτέλους 
ν’ αναπνεύσουμε λίγο, 
της έλεγε.

Διαδηλώτρια, 

SH
U
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O

CK

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΟΝ ΝΙΚΟ Ζ. ΚΟΜΝΗΝΟ



Σ Τ Η Λ Ε Σ

Κυριακή 21 Ιουνίου 2020 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η 7

GR
EG

O
R 

H
O

H
EN

BE
G

M
AT

H
IA

S 
VO

EL
ZK

E

ST
EV

EN
 S

EB
RI

N
G

SH
U

TT
ER

ST
O

CK

ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Το πρόσωπο στον καθρέφτη

ΦΡΑΝΚΦΟΥΡΤΗ
Παρά την κρίση -

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

Στην αρχή 
-

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

ΜΑΪΣΕΝ
Παράδοση 300 ετών
Στο εργοστάσιο -

-

-

-

ΔΙΣΚΟΓΡΑΦΙΑ
Οθέλλος του Γιόνας Κάουφμαν
Το νέο -

-

-
-

-

-

ΛΟΣ ΑΝΤΖΕΛΕΣ
Αύγουστος Σάντερ
Καθώς -

-

ΒΕΡΟΛΙΝΟ
Αναβολή Μπιενάλε
Τα μεγάλα 

-

-
-

-
-

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Πάτι Σμιθ
Η απήχηση -

-

-

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

«Αντανακλάσεις: Στα άκρα»

Την ίδια νύχτα την ονει-
ρεύτηκε: την είδε να 
μπαίνει στη θάλασσα με 
τα ρούχα της, αμίλητη. 
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Babyteeth ���
ΔΡΑΜΑ
Σκηνοθεσία: 
Ερμηνείες: 

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Κινηματογραφικό

-

-

-

-
-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

Da 5 Bloods ����
ΠΕΡΙΠΕΤΕΙΑ (2020)
Σκηνοθεσία: Σπάικ Λι
Ερμηνείες: 
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Τέσσερις 

Νεανικός
έρωτας
σε «άρρωστο»
περιβάλλον
Το σκηνοθετικό ντεμπούτο της Σάνον Μέρφι

Πιο ενδιαφέρον

HOME CINEMA

«Μνημείο» της σύγχρονης μαύρης κουλτούρας
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Η πορεία του
και τα βραβεία

Εγραφα για να σώσω τη ζωή μου
Ο Τζον Εντγκαρ Γουάιντμαν μιλάει για τη γραμμή που ενώνει τον τραγικό Εμετ Τιλ του 1950 με τον Τζορτζ Φλόιντ

Παιδί, είχα φοβηθεί  
πολύ από τη δύναμη 
που είχαν οι λευκοί  
επάνω μου, πάνω  
στην οικογένειά μου  
και στους φίλους μου.

Λιντσάρισμα δεν είναι 
μόνο τότε που κρεμού-
σαν τους ανθρώπους  
από τα δένδρα, αλλά  
και τώρα, όταν πυροβο-
λούνται στον δρόμο από 
την αστυνομία, σαν ζώα.

«Εχουμε 

Το βιβλίο -
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Ο συγγραφέας -

Συνέντευξη στον ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ
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